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ابوالحس��ن خان ابتهاج به عنوان يك��ي از پيگيرترين 
افراد در تدوين برنامه هاي توس��عه اي در كشورمان در 
خاطرات خود مي نويس��د: »اصولا از زماني كه در بانك 
شاهي بودم تا روزي كه در سازمان برنامه شروع به كار 
كردم، بيش از س��ي س��ال به برنامه ريزي براي اصلاح 
وضع اقتص��ادي و اجتماع��ي ايران تأكي��د مي كردم، 
چون معتقد بودم كه كش��وري مانند ايران با امكانات 
مالي و نيروي انس��اني محدود و احتياجات نامحدود، 
بايد داراي برنامه باش��د...« وي در اين خاطرات يكي از 
اين تلاش هاي خود را چنين نق��ل مي كند كه در مقام 
دبير شوراي تازه تاسيس اقتصاد به اتفاق حسين علا، 
نخس��ت وزير، نزد محمود بدر وزير ماليه رفته و بر لزوم 
تهيه برنامه بلندمدت براي عمران مملكت سخن گفته 
و از وي چنين جواب ش��نيده اس��ت كه: »شما ايران و 
ايراني را نمي شناسيد، ولي من مي شناسم، اصولا برنامه 
بلندمدت يعني چه؟« ابتهاج مي گويد جواب دادم: »در 
كارهاي مربوط به مملكت نبايد روزمره و بدون برنامه 
زندگي كرد.« بدر گفت: »من اعتقاد دارم در ايران بايد 
روزمره بر زندگي ك��رد. من فكر ف��ردا را هم نمي توانم 
بكنم، حالا شما مي خواهيد نقش��ه تهيه كنيد كه پنج 
س��ال ديگر چه كار كنيد. انجام اين كار در اين مملكت 

غيرممكن است و اين فكر اصولا عملي نيست.«
ابته��اج مي نويس��د پ��س از خ��روج از دفتر ب��در به 
نخس��ت وزير گفتم »ديگر دنبال اي��ن كار را نخواهم 
گرفت«. اما چنين نكرد و حداقل س��ه ب��ار ديگر در 
زمان متين دفتري )1318(، صدرالاشراف )1324( 
و قوام الس��لطنه )1325( در اين هدف مي كوش��د تا 
اينكه س��رانجام هم به سبب اين پافش��اري ها و نيز 
ضرورت هاي اقتصاد رو به توس��عه كش��وردر س��ال  
1328، مقصود حاصل و »س��ازمان برنام��ه« ايجاد 
و اولين »برنامه عمراني« كش��ور نوشته مي شود . هر 
چند حدود 5 س��ال طول مي كشد تا او خود بر مسند 
سازمان برنامه بنشيند و برنامه عمراني مورد نظرش را 

تدوين و اجرايي نمايد. 
5 برنامه عمراني قبل و 5 برنامه توس��عه پس از انقلاب 
و اكنون شش��مين برنامه اميد و آرزوهاي مورد انتظار 
از اين متون قانوني براي توس��عه و پيشرفت اقتصادي 
و صنعتي كش��ور را كمتر برآورده كرده اس��ت. حتي 
هس��تند كس��اني كه در نگاهي بدبينانه معتقدند اين 
برنامه ها حجم عظيمي از قوانين و مقررات و آيين نامه ها 
و دس��تورالعمل ها و... را بر اقتصاد تحميل و خلاقيت و 
انعطاف در سياست گذاري اقتصادي را هر چه دشوارتر 

و فضاي تصميم گيري را تيره و تارتر نموده است. 
اظهارات اخير دكتر نيلي از روند 40 ساله اقتصاد كشور 
بخوبي اين ع��دم موفقيت نظام برنامه ريزي كش��ور را 
نشان مي دهد. چنانكه به گفته ايشان »24 سال از 44 
س��ال بازه زماني 1353 تا 1396 رشد توليد ناحالص 
داخلي سرانه صفر يا منفي بوده است و حدود 30 سال 

از اين 44 سال تورم بالاي 15 درصد را تجربه كرديم«. 
به گفته وي: »در اين 44 س��ال تنها هش��ت سال رشد 
توليد ناخالص داخلي سرانه بالاي 6 درصد و چهار سال 
تورم زير 10 درصد بوده است و تنها در دو سال اين دو 
متغير اشتراك زماني داش��ته اند«. در حالي كه در اين 
دوره درآمدهاي نفتي كشور افزايش يافته است )حدود 

4 هزار ميليارد دلار( 
در چرايي عدم موفقيت برنامه هاي توس��عه اي و اينكه 
چرا عملكرد بلندمدت اقتصاد كش��ور مبتني بر تحقق 
اهداف رش��د پايدار و حت��ي ملايم اقتص��ادي و تورم 
تك رقمي نبوده اس��ت دلايل مختلفي ذكر شده است 
كه بنظر علاوه بر مش��كلات بنياديني همچون »نبود 
تعريف روشن از مفهوم توس��عه«، »فقدان يك رويكرد 
سيستمي، جامع و كل نگر«، دو دليل عمده را مي توان 
ذكر نمود. دليل اول: »غلبه عوامل برنامه ريزي نشده بر 
فرآيند اجراي برنامه هاي توسعه همچون تحريم هاي 
خارجي و كاهش دسترس��ي به مناب��ع ارزي و افزايش 
ش��ديد نرخ ارز و...« و دوم: »برنامه ها عمدتا تخصيص 
منابع بوده و نه سياست گذاري و علامت دهي و هدايت 

فعاليت بخش خصوصي. 
بر اين اس��اس براي خ��روج از اين چرخ��ه به نظر لازم 
اس��ت تكليف مان را در اين دو حوزه هر چه س��ريع تر 
روش��ن كنيم. بدين ترتيب كه عدم قطعيت هاي ناشي 
از نحوه تعامل با جهان را كاهش و با اتخاذ ديپلماس��ي 
فعال و فراهم آوردن امكان اتصال ب��ازار داخلي به بازار 
جهاني و جذب س��رمايه و دانش فني وتوان مديريتي 
س��بب افزايش ت��وان بنگاه هاي اقتصادي ش��د. امري 
كه تصويب لوايح »اف اي ت��ي اف« چنان كه معاون اول 
رييس جمهوري اخيرا عنوان ك��رد ضرورتي ناگزير در 

مسير تحقق آن است.
ديگ��ر آنكه دول��ت در نقش مكمل بخ��ش خصوصي 
و تامين كنن��ده كالاي عموم��ي نظير تامي��ن امنيت، 
برقراري نظم، تضمين حقوق مالكيت، برقراري محيط 
با ثبات )غير تورمي( اقتصاد كلان و ت��ا حدودي حوزه 
آموزش و بهداش��ت قرار گيرد و از دخالت مستقيم در 
س��ازوكار بازارها و امور بنگاه ها و نيز بنگاه داري احتراز 
نمايد و از طريق سازوكار انگيزشي و بستر سازي، امكان 
رشد همراه با توسعه بنگاه ها را در كش��ور فراهم آورد. 
آنچنان كه تجارب سال هاي موفق عملكرد برنامه هاي 
توسعه اي در كشورمان نشان مي دهد )برنامه هاي سوم 

و چهارم عمراني قبل و سوم توسعه پس از انقلاب(.
در مجموع به نظر راهي جز راه هاي فوق براي بهبودي 
بلندمدت و پايدار اقتصادي كشور و پايان كابوس چند 
دهه ناكارآمدي اقتصادي و تعبير روياي توسعه وجود 
ن��دارد و الا بايد آن گفت��ه وزير ماليه )محم��ود بدر( را 
بپذيريم كه: »من اعتقاد دارم در اي��ران بايد روزمره بر 
زندگي كرد. من فكر فردا را ه��م نمي توانم بكنم، حالا 
شما مي خواهيد نقشه تهيه كنيد كه پنج سال ديگر چه 
كار كنيد. انجام اين كار در اين مملكت غيرممكن است 

و اين فكر اصولا عملي نيست«! 

روياييكهكابوسمانميشود؟!
سخن نخست
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سخن نخست

 رويايي كه 
كابوس مان مي شود؟!

ابوالحسن خان ابتهاج به 
عنوان يكي از پيگيرترين 
تدوي��ن  در  اف��راد 
برنامه هاي توسعه اي در 
كش��ورمان در خاطرات 
خود مي نويسد: »اصولا 
از زمان��ي ك��ه در بانك 
شاهي بودم تا روزي كه 
در سازمان برنامه شروع به كار كردم، بيش از سي 
س��ال به برنامه ريزي براي اصلاح وضع اقتصادي و 
اجتماعي ايران تأكيد مي كردم، چون معتقد بودم 
كه كش��وري مانند ايران با امكانات مالي و نيروي 
انس��اني محدود و احتياجات نامحدود، بايد داراي 
برنامه باش��د...« وي در اين خاط��رات يكي از اين 
تلاش هاي خود را چنين نقل مي كند كه در مقام 
دبير شوراي تازه تاسيس اقتصاد به اتفاق حسين 
علا، نخست وزير، نزد محمود بدر وزير ماليه رفته و...

حسين حقگو

 صفحه4  

بانك و بيمه

توپ تعيين نرخ بيمه شخص 
ثالث در زمين شوراي عالي بيمه

احسان شمشيري|
قوه قضاييه در حالي ن��رخ ديه براي س��ال آينده 
را 2۷0 ميلي��ون توم��ان در ماه ه��اي ع��ادي و 
360 ميلي��ون توم��ان در ماه ه��اي ح��رام اعلام 
كرد كه بيمه گ��ذاران منتظر محاس��به حق بيمه 
 ش��خص ثال��ث خ��ود در س��ال 98 هس��تند 
گمانه زني ها حكاي��ت از احتمال افزاي��ش 20 تا 
35درصدي نرخ بيمه شخص ثالث دارد. به گزارش 

»تعادل«، هر ساله و در روزهاي مياني اسفندماه ...

ايران

 سيگنال  برجامي خرازي 
به اروپا

در شرايطي كه اين روزها ديدگاه هاي متفاوتي 
درخصوص ض��رورت تصويب يا ع��دم تصويب 
لوايج مرتبط با پول شويي مطرح مي شود رييس 
ش��وراي راهبردي روابط خارجي ايران در ديدار 
با يك هي��ات اروپاي��ي مي گويد: »ب��ا توجه به 
رويكردهاي همراه با فش��ار غرب، حساس��يت 
ش��ديدي در ايران در خص��وص FATF وجود 
دارد.«حساسيت هايي كه از منظر كمال خرازي، 
عملكرد س��ريع تر اروپا در اجراي سازوكار ويژه 
مالي )اينس��تكس( مي تواند فض��اي كنوني را 
عليه اروپا تغيير دهد. اما در شرايطي كه 3 كشور 
اروپايي طرف قرارداد در برجام )بريتانيا، فرانسه 
و آلمان( بلافاصله پس از خروج امريكا از برجام 
و بازگشت دوباره تحريم هاي اقتصادي و بانكي 
وعده داده  بودند كه با اجراي يك ساز و كار ويژه 
مالي )SPV( روابط اقتصادي و بازرگاني ايران با 

اتحاديه اروپا را تسهيل مي كنند...
2

 امتيازاتهندوتركيه
درمعاملاتباايالاتمتحدهپايانيافت

شورايپولواعتبارتصويبكرد؛

 جنگ تجاري ترامپ
 به هندكشيده شد

افزايش تسهيلات  ساخت  مسكن

خبر

 افزايش سقف تسهيلات ساخت مسكن با قابليت 
تبديل به فروش اقس��اطي در بانك ه��اي تجاري و 
بانك مسكن توسط ش��وراي پول و اعتبار تصويب 
شد. به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، گزارش 
معاونت اقتص��ادي اين بان��ك با موض��وع آخرين 
تحولات شاخص هاي بخش مس��كن و راهكارهاي 
تقويت تامي��ن مالي اي��ن بخش در جلس��ه مورخ 
14اسفندماه سال جاري شوراي پول و اعتبار مطرح 
و اعضاي ش��ورا در راس��تاي كمك به ت��داوم رونق 
بخش مسكن در گام اول با پيشنهاد »افزايش سقف 
تسهيلات ساخت مسكن با قابليت تبديل به فروش 
اقس��اطي در بانك هاي تجاري و بانك مسكن« به 

شرح ذيل موافقت كردند: 
»قابليت انتقال سهم الش��ركه بانك در تس��هيلات 
اعطايي ساخت مسكن به خريداران اين واحدها در 
كليه بانك هاي تجاري )دولتي و خصوصي( و بانك 
مس��كن به ازاي هر واحد مس��كوني در چارچوب 
رعايت تع��ادل مناب��ع و مصارف بانك ه��ا در قالب 

سقف هاي ذيل امكان پذير است: 
ش�هر تهران: انفرادي معادل 1000 ميليون ريال 
و زوجين مع��ادل 1600 ميليون ري��ال )هريك از 

زوجين حداكثر 800 ميليون ريال( 
ش�هرهاي بزرگ بالاي 200 هزار نفر جمعيت: 
انفرادي معادل 800 ميليون ريال و زوجين معادل 
1200 ميليون ري��ال )هري��ك از زوجين حداكثر 

600ميليون ريال( 
 ساير مناطق شهري: انفرادي معادل 600ميليون 
ريال و زوجين معادل 1000 ميليون ريال )هريك از 

زوجين حداكثر 500 ميليون ريال( 
همچنين در راس��تاي حمايت و تش��ويق ساخت 
واحده��اي كوچ��ك و متوس��ط مقياس، س��قف 
تسهيلات جديد صرفاً ناظر بر تامين مالي ساخت 
واحدهاي مسكوني با حداكثر زيربناي مفيد 100متر 
مربع است. ضمن آنكه امكان تقسيط بلندمدت اين 
تسهيلات براي خريداران واحدهاي ساخته شده تا 

15 سال توسط بانك ها امكانپذير است.

شورايپولواعتبارتصويبكرد؛
 افزايش سقف تسهيلات

 ساخت مسكن

كلان

كوپن الكترونيكي؛ مسيرتازه 
توزيع كالاي دولتي
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سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 
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روي موج خبر

   كاس�ه صبر ايران در حال لبريز شدن است؛ 
تعادل|

محمدجواد ظريف وزير امور خارجه ايران با اشاره به 
اينكه آژانس بين المللي انرژي اتمي بارها پايبندي 
ايران به توافق هسته اي را تاييد كرده است، هشدار 
داد: كاسه صبر ما دارد لبريز مي شود.  ظريف در توييتي 
نوش��ت: برخلاف دروغ هاي تمام نشدني نتانياهو، 
ترامپ و همدستانشان درباره ايران، آژانس بين المللي 
انرژي اتمي بار ديگر - و براي چندمين بار- وفاي به 
عهد و پايبندي ايران را به توافقي كه امريكا آن را نقض 
كرده، تأييد كرد. با وجود اين، كاسه صبر ما دارد لبريز 
مي شود. يوكيا آمانو دبيركل آژانس بين المللي انرژي 
اتمي روز دوش��نبه طي اظهاراتي در شوراي حكام 
تصريح كرد: ايران در ح��ال اجراي تعهدات مرتبط 

هسته اي خود تحت برجام است.

   انتصاب مديران زن در وزارت كشور افزايش 
يافته است؛ ايرنا|

مشاور امور بانوان و خانواده وزارت كشور گفت: براي 
تحقق سهميه 30 درصدي انتصاب مديران زن در 
دس��تگاه هاي اجرايي اين مهم در ادارات تابع وزارت 
كشور و استانداري ها افزايش قابل توجهي يافته است.

فريبا نظري  پوركيايي ديروز در نشست با مديران كل 
دفاتر امور بانوان و خانواده اس��تانداري  بوشهر افزود: 
استفاده از تجارب بانوان در زمينه همكاري و تعامل 
با ساير نهادها و سازمان ها در تحقق مطالبات بانوان 
اثرگذار اس��ت. مش��اور امور بانوان و خانواده وزارت 
كشورگفت: زنان شايس��ته و توانمند بايد در عرصه 
مديريتي به درس��تي نقش آفريني كنند زيرا نظام 
مديريتي به مديران خلاق، كوشا و پاكدست نياز دارد 
كه در اين عرصه بانوان توانمند بايد نقش آفريني كنند.

   واكنش شمخاني به احياي مجدد داعش در 
عراق؛  باشگاه خبرنگاران|

دبي��ر ش��وراي عال��ي امني��ت ملي گف��ت: جبهه 
بي ثبات سازان از هر ابزاري براي ايجاد ناامني استفاده 
مي كنند و مس��اله داعش هم اينچنين است. امير 
دريابان علي ش��مخاني در پاسخ به سوالي مبني بر 
احتمال وارد كردن مجدد داعش به عراق از س��وي 
غرب، گفت: جبهه بي ثبات سازان از هر ابزاري براي 
ايجاد ناامني استفاده مي كنند و براي اين كار درصدد 
تقويت ابزار هاي تضعيف ش��ده هستند كه در واقع 
مساله داعش هم اينچنين است. دبير شوراي عالي 
امنيت ملي پيرامون اظهارات برخي مقامات اروپايي 
درباره مسائل موشكي ايران، تصريح كرد: ما در ارتباط 
با برد، قدرت تخريب، دقت و آماده س��ازي سريع به 
عنوان 4 محور توانمندسازي موشكي از هيچ كسي 

اجازه نخواهيم گرفت.

   اروپا ب�راي حفظ برجام بايد اقدامات عملي 
انجام دهد و هزينه بپردازد؛ تسنيم|

معاون وزير خارجه ايران در ديدار با مديركل منطقه اي 
وزارت امور خارج��ه آلمان گفت كه تنها وجود اراده 
سياسي براي حفظ برجام كافي نيست و اروپا بايد براي 

حفظ آن اقدامات عملي انجام دهد و هزينه بپردازد.
فليپ آكرمان مديركل منطقه اي وزارت امور خارجه 
آلمان كه در چارچوب مشورت هاي سياسي به تهران 
سفر كرده است درخصوص تشكيل سازوكار مالي 
اينستكس اظهار داشت: علاقه مندي شركت ها براي 
كار با ايران بعد از تشكيل سازوكار جديد بيشتر شده 
و تلاش ب��راي اجرايي نم��ودن آن در اولويت برلين 
قراردارد. در اين ديدار عراقچي از طولاني شدن فرآيند 
تشكيل سازوكار انتقاد و خاطرنشان ساخت :گام اخير 
تنها بخشي از تعهدات طرف مقابل در اجراي برجام 
بوده و انتظار مي رود طرف اروپايي براي نتايج عملي 
و ملموس برجام و عملياتي ش��دن هرچه سريعتر 

اينستكس تلاش جدي تري به عمل آورد.

   احزاب  از يارانه برخوردار مي شوند؛ فارس|
سيد سلمان ساماني گفت: در اجراي قانون نحوه 
فعاليت احزاب و گروه هاي سياس��ي، كميسيون 
ماده ١٠ وضعي��ت احزاب موجود در كش��ور را با 
شرايط مندرج در قانون جديد تطبيق داده است 
كه نهايتا تعداد ٩٨ حزب تاييد و مجوز ادامه فعاليت 
را دريافت كرده اند. سيد سلمان ساماني با اشاره به 
اجراي قانون جديد احزاب اظهارداشت: اين احزاب 
مي توانند در مجمع عمومي خانه احزاب كه در تاريخ 
٢٣ اسفندماه ٩٧ برگزار مي شود شركت كرده و در 
تشكيل اركان خانه احزاب مشاركت داشته باشند. او 
تصريح كرد: ٩٨ حزب ياد شده از يارانه خانه احزاب 
كه در قانون بودجه پيش بيني شده است، بهره مند 

خواهند شد.

   تش�كيل ائتلاف ها بايد با اطلاع كميسيون 
ماده ۱۰ احزاب باشد؛ مهر|

دبير كميس��يون ماده ۱0 احزاب گفت: احزابي كه 
بخواهند جبهه يا ائتلاف تشكيل دهند، مي توانند 
با اطلاع به كميس��يون ماده ۱0 احزاب كارشان را 
پي��ش ببرند. حميد ملانوري دي��روز با بيان اينكه 
شانزدهمين جلسه كميسيون ماده ۱0 روز گذشته 
برگزار شد، افزود: احزابي كه بخواهند جبهه يا ائتلاف 
تشكيل دهند، مي توانند با اطلاع به كميسيون ماده 
۱0 احزاب كارشان را پيش ببرند. نقش كميسيون 

نيز در اين موضوع تصميم گيري نيست..

   عفو و تخفيف مجازات ۷۹ه�زار زنداني در 
اجراي عفو محكومان؛ ميزان|

رييس سازمان زندان ها و اقدامات تاميني و تربيتي 
كشور گفت: تا پايان سيزدهم اسفند سال جاري آمار 
زندانيان مشمول بخشنامه عفو گسترده زندانيان به 
۷۹ هزار نفر رسيد. اصغر جهانگير با بيان اينكه اجراي 
بخشنامه عفو گسترده محكومان همچنان ادامه دارد، 
اظهار كرد: طبق آخرين آمار از مشمولين بخشنامه 
عفو گسترده زندانيان تا پايان روز سيزدهم اسفند ماه 
تعداد ۷۹000 نفر مشمول اجراي بخشنامه شدند 
كه از اين تعداد 4۷000 زندان��ي آزاد و 3۲000 نفر 

مشمول تخفيف مجازات شدند.
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دادستان تهران خبر داد

پرونده بانک سرمایه نمادی از یک فساد بزرگ اقتصادی است
همزمان با برگزاري دادگاه پر از حاشيه و خبر متهمان 
اقتصادي بانك سرمايه ، دادس��تان تهران مي گويد: 
پرونده بانک سرمايه نمادی از يک فساد بزرگ اقتصادی 
اس��ت که مفتوح است و در حال رس��يدگی است و با 
جديت دنبال می شود. به گزارش ميزان، عباس جعفری 
دولت آبادی دادستان تهران در پاسخ به سئوالی درباره 
آخرين وضعيت پرونده های مهم اقتصادی اظهار کرد: 
اقدامات دادستانی در ش��عب ويژه با قوت سابق ادامه 
دارد. وی افزود: در 8 ماه اخير که شعب ويژه آغاز به کار 
کرده است، ۲8۲ نفر بازداشت و 8۶0 نفر ممنوع الخروج 
شده اند و ۱38 کيفرخواست صادر گرديده و ۱۲۱ نفر 
تحت تعقيب قرار گرفتند و احکام ۱00 نفر در حال اجرا 
است. دادستان تهران افزود: در پرونده های پتروشيمی 
۱3 نفر؛ پرونده های دلالان ارزی ۲۹ نفر؛ پرونده های 
گوشت و لاس��تيک 4 نفر، پرونده تلفن همراه ۱ نفر؛ 
پرونده سامانه بهين ياب سمت 4 نفر، پرونده گمرک، 
8نفر، پرونده سازمان حمايت 4 نفر، پرونده کاغذ ۱۷نفر 
و پرونده واردات خودور و س��امانه های ثبت سفارش 
۲0 نفر بازداشت هستند. او از انهدام باند ۷ نفره قاچاق 
سازمان يافته عينک خبر داد و گفت: اين افراد ۲0هزار 
عينک قاچاق وارد کرده بودند که 4 هزار فقره آن کشف 
ش��د که به حبس و ۱4 ميليارد تومان جزای نقدی و 

ضبط عينک های مکشوفه محکوم شدند.

   عفو گسترده  محكومان 
دادستان تهران در رابطه با عفو گسترده محکومان بيان 
داش��ت: در تهران پنج هزار آزادی و س��ه هزار تخفيف 
مجازات داشته ايم. جعفری دولت آبادی خاطرنشان کرد: 
پرونده بانک سرمايه نمادی از يک فساد بزرگ اقتصادی 
است که مفتوح و در حال رسيدگی است و با جديت دنبال 
می شود. وی در ادامه در پاسخ به سوالی در خصوص باز 
پس گيری مبالغ پرداخت شده به برخی از فوتباليست ها 
توس��ط حس��ين هدايتی اظهار کرد: آنچه ملاک کار 
دادستانی اس��ت حکم دادگاه اس��ت، ما در دادستانی 
حکمی که دادگاه می دهد را اجرا می کنيم؛ چرا که رد 
مال ذی نفع دارد. بنابراين اين عبارت کلی که ما اموال را 
پس می گيريم به همه پرونده ها مصداق دارد و دادستان 
در چارچوب حکم عمل می کند. دادستان تهران ادامه 
داد: ما زمانی که دادگاه حکم داد اعلام خواهيم کرد که 
چه کسانی بايد مال را پس بدهند و مبنای کار دادستانی 
کيفرخواست و حکم دادگاه خواهد بود. وی در ادامه و در 
خصوص فرآيند صدور وثيقه ها برای متهمان تصريح کرد: 
در قانون به چند عامل اشاره شده که شامل اتهام، سن، 
شخصيت و وضعيت اجتماعی می شود بنابراين قاضی بر 
اساس شاخص هايی که قانون گفته قرار صادر می کند. 
جعفری دولت آبادی  افزود: بعضا ديده می شود که وثايق 
کم و زياد است؛ اما دادستانی در موارد شديد بازداشت 

صادر می کند و بازداشت افراد تابع مقررات قانونی است 
لذا قاضی نمی تواند بر اس��اس سليقه در اين خصوص 
عمل کند. دادستان تهران در ادامه گفت: ما مواردی در 
قانون کيفری داريم که طبق آن عمل می کنيم و بعضا 
ديده شده که قرارها تشديدتر و يا خفيف تر شده و اين 
قانون است که مسيرها را تعيين می کند. وی در ادامه و 
در پاسخ  به سوالی درخصوص علت کم بودن رد مال ها در 
پرونده های اقتصادی و در پرونده کمپوست اظهار کرد: ما 
يک معضلی که در پرونده های بزرگ داريم اين است که 
چالش کار زياد است و متهمان با زرنگی و عدم نظارت، 
اموال را يا به خارج از کشور برده و يا جا به جا می کنند و 
زمانی که دادستان و پليس ورود می کند يا مال نيست و 
يا کم است، در پرونده ثامن، طلای شادی، عظيم خودرو 
و ده ها پرونده بزرگ مالی متاسفانه متهمان با يک زرنگی 

مجرمانه اموال را جا به جا كردند.

  آخرین وضعيت پرونده كاغذ
وی در رابطه ب��ا آخرين وضعيت پرون��ده کاغذ گفت: 
در اين پرونده 8 ش��رکت تحت تعقي��ب قرار گرفته اند 
که مجموع اين ش��رکت ها حدود ۱۹0 ميليون يور ارز 
گرفته اند و ۱۷ نفر بازداشتی دارد. هر آنچه که در توان 
داش��تيم انجام داده ايم و جزء دو و سه متهم اصلی که 
فرار کرده اند در اين پرونده در همان آغاز کش��ف ماجرا 

۱۷ متهم بازداش��ت ش��دند. جعفری دولت آبادی در 
ادامه افزود: کسانی که کاغذ آورده اند آن را در بازار آزاد 
فروختند، چون فاکتورهای صوری تهيه کردند، بنابراين 
يا کاغذ نياوردند و ارزها را فروختند و يا آوردند و کاغذ را 
با فاکتورهای صوری فروختند، بنابراين کاغذها به دست 
مصرف کننده واقعی نرسيد. وی ادامه داد: کشور ارز را 
می دهد کالا يا وارد نمی ش��ود و يا اگر هم وارد می شود 
بدست مصرف کننده نمی رسد، دستگاه های مسوول 
بايد نظارت کنند. دادستان تهران همچنين در رابطه با 
پرونده گوشت عنوان کرد: دولت حدود يک ميليارد دلار 
برای گوشت تخصيص داد و اخيرا نظارت های خوبی شده 
است، هميشه گفته ايم پيشگيری بهتر از برخورد و مبارزه 

است نبايد اجازه دهيم که سرمايه کشور به تاراج و از بين 
برود، مسوولان کشوری بايد نظارت کنند که کالا وارد و 

درست توزيع شود و مردم روی آرامش ببينند.
وی افزود: در پرونده گوش��ت نيز 4 نفر بازداشتی داريم 
که حواله جديد صادر می کرده و گوشت ها را در بازار آزاد 
مي فروختند. همچنين س��ه پرونده در رابطه با احتکار 
گوشت تشکيل شده است که يک مورد آن به تعزيرات 
فرستاده شده و دو پرونده ديگر نيز تحت رسيدگی است 
و متهم بازداشتی ندارد. دولت آبادی ادامه دا د: نظارت 
دادس��تانی از طريق گشت های مش��ترک ادامه دارد و 

وزارت صمت نظارت های خود را افزايش داده است.

هيچ گونه نگراني در تامين 
كالاهاي اساسي نداريم

 اميدواري براي تاييد
لايحه امنيت زنان

معاون امور زن��ان و خانواده 
رياس��ت جمهوري گفت: 
اميدواريم و انتظ��ار داريم 
آي��ت الله ص��ادق آمل��ي 
لاريجاني رييس قوه قضاييه 
قبل از رفتن از دستگاه قضا، 
اين لايحه را كه يك ضرورت 
براي زنان كشور و نياز جامعه و خانواده هاي ايراني است، 
تاييد و براي تصويب تقديم دولت كند. معصومه ابتكار 
ديروز در گفت وگو با ايرنا در پاس��خ به اين سوال كه آيا 
لايحه تامين امنيت زنان در برابر خش��ونت مي تواند از 
بروز مشكلات و كاهش خشونت عليه بانوان جلوگيري 
كند، افزود: بطور قطع اي��ن لايحه مي تواند در كاهش 
خشونت ها بسيار موثر باشد، به همين دليل تاييد لايحه 
از سوي رييس قوه قضاييه را پيگيري كرده ايم. معاون 
امور زنان و خانواده رياست جمهوري گفت: اين لايحه 
به عن��وان مطالبه عمومي بانوان اس��ت و اميدواريم به 
اين مطالبه پاسخ داده شود. معاون امور زنان و خانواده 
رياست جمهوري همچنين از برخي برخوردها نسبت 
به كرامت زن��ان نيز انتقاد كرد و درباره پخش مصاحبه 
مردي كه ۲۷ بار زنش را كتك زده بود در صدا و س��يما، 
گفت: تاسف خودم را از اين موضوع اعلام كردم. بسيار از 
اين حركت و نحوه برخورد اين فرد متاسفم و اينكه رسانه 
ملي يك محملي باشد براي آدم هايي كه دست به اين 
نوع خشونت ها مي زنند. او  ، افزود: به همين منظور يكي 
از مسوولان صدا و سيما در اين استان از مردم بابت اين 

موضوع عذرخواهي كرد.

 وزير كش��ور و رييس ستاد 
اطلاع رس��اني و تبليغ��ات 
اقتص��ادي كش��ور گفت: 
هيچ گونه نگراني در تامين 
كالاه��اي اساس��ي مث��ل 
روغن، شكر و برنج نداريم. 
عبدالرض��ا رحماني فضلي 
پس از پايان ش��انزدهمين جلسه ستاد اطلاع رساني و 
تبليغات اقتصادي كشور در محل وزارت كشور در جمع 
خبرنگاران افزود: در اين جلسه تنظيم كالا براي ايام عيد 
تصميم گيري  و گزارشي از استان ها در جلسه مطرح و قرار 
شد در فرصت باقي مانده همه مواردي را كه پيش بيني 
شده بود به صورت صددرصد در استان ها تامين بشود. 
رحماني فضلي اظهار داشت: بيش از ۹5 درصد كالاهاي 
اساسي تامين شده است كه بقيه نيز تامين خواهد شد. 
وي به برخي نگراني هاي ايجاد شده در جامعه اشاره كرد 
و افزود: در اين جلسه همه تاكيد داشتند بر اينكه تامين 
كالاهاي اساسي را با جديت پيگيري كنند. گزارشي كه 
جهاد كش��اورزي از وضعيت شكر داشت هم موجودي 
انبارها و شكري كه الان در هفت تپه توليد مي شود به 
بازار مي آيد و هم ميزان ش��كري كه خريداري شده در 
مسير انتقال به ايران است همه نشان از اين است هيچ 
گونه نگراني در تامين كالاهاي اساسي مثل روغن، شكر 

و برنج نداريم.
وزير كش��ور خاطرنش��ان ك��رد: البته براي س��ال ۹8 
پيش بيني هاي لازم انجام شده است و نبايد تحت تاثير 

القائات، به برخي شايعه ها دامن زده شود.

با تهديدات متنوعي از سوي 
دشمن و ايادي اش روبه رو هستيم
رييس ستاد كل نيروهاي 
مس��لح گفت: با تهديدات 
متنوعي از سوي دشمنان 

و ايادي اش روبه رو هستيم.
به گزارش تسنيم، سرلشكر 
محم��د باق��ري در ايي��ن 
فارغ التحصيلي دانشجويان 
كارشناسي ارش��د مديريت دفاعي و دكتراي حرفه اي 
مشترك و مركب عمليات دانشگاه فرماندهي و ستاد 
ارتش، اظهار داشت: اكنون از سوي قدرت هاي بزرگ با 
يك تهديدات ناهمتراز و از سوي ايادي شان با تهديدات 
همتراز و با گروهك هاي تروريستي با جنگ هاي نيابتي 
و ناامني روبرو هس��تيم كه بايد خ��ود را براي مقابله با 
اين تهديدات آماده كنيم. او اضافه كرد: ايران اس��لامي 
سربلندتر از گذشته از فرصت ها بهره برده و سعي كرده 
بهترين روابط را با همسايگان داشته باشد و در منطقه اي 
كه بيش��ترين ناامني رواج دارد، امني��ت را براي مردم 
خود فراهم كرده اس��ت. گذر از تهديدات و رسيدن به 
فرصت هاي آينده مس��ووليت همه ماست. دافوس به 
عنوان مجموعه علمي از اين جهت مسووليت مهمي 
برعهده دارد. او با اشاره به نقش ارتش در مقابله با توطئه ها 
و ضدانقلاب پس از پيروزي انقلاب اسلامي، گفت: در 
دوران جنگ تحميلي ارتش درخشيد، ايستادگي كرد 
و با فرماندهي و مديريت مناسب جنگ را با سربلندي 
به خاتمه رسانديم. پس از دفاع مقدس و پس از حملات 
امريكا به افغانستان و عراق، تهديد حمله به ايران مطرح 
شد و ارتش نويني شكل گرفت و بازدارندگي ارتقا يافت.

ايران بايد از امتيازهاي معاهده 
پالرمو برخوردار شود

ق��ي  حقو ن  و مع��ا  
رييس جمه��وري گف��ت: 
وقتي ايران طب��ق قوانين 
داخلي مفاد كنوانس��يون 
مب��ارزه با جرايم س��ازمان 
يافت��ه فرامل��ي )پالرمو( را 
اجرا مي كند، بايد با الحاق 
به اين معاهده بين المللي از امتيازهاي معاهداتي آن هم 
برخوردار شود. لعيا جنيدي ديروز در گفت وگو با ايرنا 
درباره اينكه گفته مي شود بسياري از بندهاي معاهده 
پالرمو در قانون مجازات اسلامي ديده شده است، اظهار 
داشت: برخي مي گويند كه وقتي قوانين متناظر با اين 
معاهده در كش��ور وجود دارد چه نيازي به الحاق به آن 
است؛ من عكس آن را مي گويم و معتقدم وقتي آنچه به 
عنوان تعهد در اين كنوانسيون مطرح شده را در داخل 
اج��را مي كنيم چرا نبايد از ديگر كش��ورهاي متعاهد 
بخواهيم كه آن را براي اي��ران هم اجرا كنند. او تاكيد 
ك��رد: يعني وقتي جرمي اتفاق مي افت��د و آثار جرمي 
اينجا ظاهر مي شود يا مجرم مي گريزد، ما چرا نبايد از 
كشورهاي ديگر متعاهد بخواهيم كه مجرم را مسترد 
كنند يا اطلاعات مربوط به وقوع جرم احتمالي را بدهند 
يا انتقال مجرم را با كشورهاي ديگر عضو اين كنوانسيون 
داشته باشيم. معاون حقوقي رييس جمهوري تاكيد كرد: 
وقتي مفاد اين كنوانسيون را در قالب قوانين داخلي خود 
اجرا مي كنيم، بايد امتيازات معاهداتي آن را هم دريافت 
كنيم كه اين كار نيازمند پيوستن ايران به كنوانسيون 

پالرمو است.

  روابط خوب عراق و ايران
 به نفع همه است

رييس جمه��ور ع��راق ب��ا 
اش��اره به روابط ميان ايران 
و ع��راق گف��ت كه س��فر 
آتي رييس جمه��ور ايران 
به بغداد مه��م خواهد بود. 
به گزارش شبكه الفرات نيوز، 
برهم صال��ح در گفت وگو با 
رس��انه هاي عراقي در رابطه با س��فر حس��ن روحاني، 
رييس جمه��ور ايران به ع��راق گفت: س��فر روحاني، 
رييس جمهور ايران به بغداد سفر مهمي خواهد بود. من 
پيش از اين به تهران سفر كردم و گفت وگوهاي عميقي در 
رابطه با مسائل متعدد با مقامات ايراني داشتم. وي افزود: 
روابط ما با ايران بسيار مهم است، به تمام كشورهايي كه 
به آنها س��فر كردم اعلام كردم كه منفعت عراق در اين 
است كه روابط بسيار خوبي با ايران داشته باشد و من به 
عمد اين عبارت را تكرار مي كردم و مي گفتم كه منفعت 
عراق به اين است كه چنين روابطي را تداوم دهد. او گفت: 
روابط ما با ايران بر همان اساس روابطمان با كشورهاي 
عربي نيست و اين روابط به ضرر روابطمان با كشورهاي 
خليج )فارس( و كشورهاي ديگر نيز نخواهد بود.برهم 
صالح گفت كه ما با ايران ۱400 كيلومتر مرز مشترك 
داري��م همچنين ميان دو ملت اش��تراكات فرهنگي و 
اجتماعي وج��ود دارد. در زمان مبارزه عليه نظام قبلي 
)نظام صدام( ايران به معارضان عراقي پناه داد، در زمان 
جنگ اخير با داعش نيز ايران از آوارگان عراقي استقبال 
ك��رد و در حمايت از نيروهاي عراقي مبارز عليه داعش 

نقش مهمي ايفا كرد.

چهره ها

رييس شوراي راهبردي روابط خارجي خواستار اقدام سريع اروپا در اينستكس شد

به دلايل امنيتي، سفر اسد بدون اعلام قبلي بود
سيگنال  برجامي خرازي  به اروپا

در ش��رايطي كه اين روزه��ا ديدگاه ه��اي متفاوتي 
درخصوص ض��رورت تصويب يا ع��دم تصويب لوايج 
مرتبط با پولش��ويي مطرح مي ش��ود رييس شوراي 
راهبردي روابط خارجي اي��ران در ديدار با يك هيات 
اروپاي��ي مي گويد: »با توجه ب��ه رويكردهاي همراه با 
فش��ار غرب، حساسيت شديدي در ايران در خصوص 
FATF وجود دارد.«حساسيت هايي كه از منظر كمال 
خرازي، عملكرد سريع تر اروپا در اجراي سازوكار ويژه 
مالي )اينستكس( مي تواند فضاي كنوني را عليه اروپا 

تغيير دهد.
اما در شرايطي كه 3 كش��ور اروپايي طرف قرارداد در 
برجام )بريتانيا، فرانسه و آلمان( بلافاصله پس از خروج 
امريكا از برجام و بازگشت دوباره تحريم هاي اقتصادي 
و بانكي وعده داده  بودند كه با اجراي يك ساز و كار ويژه 
مالي )SPV( روابط اقتصادي و بازرگاني ايران با اتحاديه 
اروپا را تسهيل مي كنند؛ اجرايي نشدن هر چه سريعتر 
اين سازو كار مالي مس��وولان حوزه سياست خارجي 
كشورمان را بر آن داشته تا با ارسال هشدارهاي جدي از 
اين كشورها بخواهند كه هر چه سريع تر تكليف تعهدات 
خود در برجام و عملياتي ساختن سازو كار مالي را در 

مسير اجرايي شدن قرار بدهند.
اين در حالي است كه با گذشت بيش از 4ماه از اعمال 
دور دوم تحريم هاي يك جانبه امريكا هنوز اين ساز و كار 
اجرايي نشده و برخي منتقدان دولت و مخالفان رييس 
دستگاه ديپلماسي معتقدند دولت دوازدهم بايد با لحن 
تندتري به تعلل اروپايي در اين مورد واكنش نشان دهد؛ 
ايده اي كه هرچند وزارت خارجه كشورمان تلاش كرد تا 
طي ماه ها و هفته هاي اخير با شيب ملايم تري به سمت 
انتق��اد از طرف اروپايي حركت كند اما ادامه روند كُند 
اجراي اين ساز و كار مالي ديپلمات هاي ايران را بر آن 
داش��ت تا با لحن تندتري از مقامات اروپايي در زمينه 

تحقق تعهداتشان هشدار بدهند. 
دي��روز در حالي ك��ه محمد جواد ظريف از پر ش��دن 
پيمانه هاي صب��ر ايران در خص��وص برجام صحبت 
مي كرد، س��يد كمال خرازي هم از طرف هاي اروپايي 

خواست تا در اين زمينه اعتماد تهران را جلب كنند. 
س��يدكمال خرازي در دي��دار هياتي از انديش��كده 
فرانسوي مونتين گفت: » رويكرد اروپا در قبال برجام، 
حساسيت ها را مضاعف كرده و موجب بي اعتمادي افكار 
عمومي در ايران به اروپا ش��ده است.« او تصريح كرد: 
عملكرد س��ريع تر اروپا در اجراي اينستكس مي تواند 

فضاي كنوني را عليه اروپا تغيير دهد.

   موضوع سوریه روي ميز گفت وگو
رييس شوراي راهبردي روابط خارجي همچنين درباره 
موضوع سوريه كه محور ديگري در گفت وگوهايش با 
هيات اروپايي بود، گفت: با وجود برخي اختلاف نظرها 

بين ايران، روسيه و تركيه، سه كشور منافع مشتركي در 
ايجاد ثبات و امنيت در سوريه دارند و رايزني هاي بين 

سه كشور در اين خصوص مفيد و سازنده بوده است.
خرازي با اشاره به تشديد لفاظي هاي نخست وزير رژيم 
صهيونيستي عليه ايران نيز تصريح كرد: نتانياهو براي 
انتخابات نياز به نمايش قدرت دارد، اما به خوبي مي داند 
كه ه��ر گونه تحرك عليه منافع اي��ران برايش انتحار 

سياسي خواهد بود.
او با تاكيد بر اينكه همه كشورها بايد هدف ايجاد ثبات 
و آرامش را در س��وريه پيگيري كنند، گفت: نيروهاي 
خارج��ي كه بدون هماهنگي با دولت س��وريه در اين 
كشور حضور دارند، بايد هر چه سريع تر خاك سوريه را 

ترك كنند. رييس شوراي راهبردي روابط خارجي ايجاد 
بحران در سوريه را در راستاي منافع رژيم صهيونيستي 
خواند و در پاسخ به سوالي درباره چرايي سفر بشار اسد، 
رييس جمهور سوريه به ايران بدون اعلام قبلي گفت: 
به دليل رعايت مس��ائل امنيتي، اين سفر بدون اعلام 
قبلي انجام گرفت. خرازي با اشاره به اينكه ملت سوريه 
به شدت از تروريس��م ضربه خورده است، گفت: ملت 
سوريه از اسد براي ايجاد آرامش و همچنين مقابله با 

تروريسم حمايت مي كند.
وي تصريح كرد: تحليل دولت هاي اروپايي از تحولات در 

سوريه و ديدگاه ملت سوريه واقع بينانه نيست.
خرازي همچنين با اشاره به تحولات و اعتراضات مردمي 

در اروپا گفت: منافع امريكا در راس��تاي تضعيف اروپا 
تعريف شده اس��ت و حمايت امريكا از برخي تنش ها 
و رخدادهاي اعتراض آميز در كش��ورهاي اروپايي در 

راستاي تضعيف اروپاست.

  حض�ور عراقچ�ي در نشس�ت كميس�يون 
مشترك  برجام 

اما در ش��رايطي كه هيات اروپايي در حال گفت وگو با 
مقامات كش��ورمان و دريافت نظر ايران در اين زمينه 
هستند؛ سيدعباس عراقچي معاون وزير خارجه ايران 
به منظور شركت در نشست كميسيون مشترك برجام 
با حضور مديران سياسي ايران و كشورهاي  ۱+4، عازم 
وين شد. ديداري كه بر اساس اعلام مسوولان كشورمان 
در جريان آن قرار است موضوعات اساسي بر سر اجراي 
برجام و تخلفات طرف  امريكايي مورد بحث و تبادل نظر 
قرار بگيرد. تازه ترين نشست كميسيون برجام با حضور 
مديران سياسي ايران و كشورهاي ۱+4 روز چهارشنبه 
در وي��ن برگزار خواهد ش��د. در همين راس��تا، از روز 
دوشنبه مذاكرات كارشناسي دوجانبه و چند جانبه بين 
هيات هاي كارشناسي ايران و ساير طرف ها در خصوص 
موضوع مقابله با اثرات خروج غيرقانوني امريكا از برجام و 
بازگشت تحريم هاي اين كشور و نحوه عملياتي كردن 
تعهدات اعضاي باقي مانده در برجام در اين ارتباط آغاز 
شد تا بعد از حضور عراقچي برنامه ريزي هاي اجرايي 

جهت تصميم سازي نهايي انجام شود.
همچنين قرار است نشست كارگروه اجرايي كردن لغو 
تحريم ها )كه بر اساس پيوست چهارم برجام تشكيل 

شده است( در وين برگزار شود.
سيدعباس عراقچي معاون سياسي وزير امور خارجه 
كشورمان بلافاصله بعد از ورود به وين برنامه ديدارهاي 
دوجانب��ه  اي با همتاي��ان خود از جمله هلگا اش��ميد 
دبيركل سرويس اقدام خارجي اتحاديه اروپايي برگزار 
كرد. ديدارهايي كه بر اساس اخبار منتشر شده موضوع 
عملياتي ساختن سازو كار مالي با اروپا بخش مهمي از 

گفت وگوهاي آن را تشكيل مي دهد.



اخبار كلان 3 كلان

»تعادل«ازسهرويكردتوزيعيارانهكالاياساسيگزارشميدهد

معاوناقتصاديرييسجمهوري:

كوپن الكترونيكي؛ مسيرتازه توزيع كالاي دولتي

تحريم شديم ولي هنوز توانمنديم

گروه اقتصاد كلان|
در ماه هاي اخير بحث هاي زيادي در ميان كارشناسان و 
مسوولان كشور در زمينه نحوه توزيع ارز دولتي )4200 
توماني( شده اس��ت؛ برخي آن را موجب ايجاد رانت و 
فساد و از همين رو با اين روش كلا مخالفت مي كنند و 
معتقدند دولت به جاي اين كار همان مبلغ را ميان مردم 
توزيع كند. در مقابل كساني هستند كه اين رويكرد را 
موجب افزايش شديد قيمت ها و ارز عنوان مي كنند. 
در روزهاي اخير از سوي مجلس راه حلي ارايه شده كه 
معايب اين دو رويكرد قبلي را خنثي مي كند. اين راهكار 
همان صدور كوپن الكترونيك است كه هم مي تواند از 
رانت جلوگيري كند و ه��م كالاها به قيمت دولتي به 
دست مصرف كننده ها مي رسد. علاوه بر اينها بر ميزان 
مصرف خانوارها كنترل صورت مي گيرد و همه به يك 

اندازه سهم خريد كالاي دولتي پيدا مي كنند. 
به گزارش »تعادل« رييس سازمان برنامه و بودجه روز 
گذشته از س��ه روش پرداخت يارانه كالاي اساسي نام  
برده و گفته است كه مجلس اين مجوز را به دولت داده 
است، هر راهي كه به نفع مردم باشد را در سال آينده اجرا 
كنيم. به گفته محمدباقر نوبخت يكي از اين سه روش 
همان است كه امسال به اجرا درآمد، بدين شكل كه ارز 
4200 دولتي از طريق واردكننده ها به تامين كالاهاي 
اساسي اختصاص داده شد. راه ديگر اين است كه اين 
56 هزار ميليارد تومان بين مردم توزيع شود و آنها به هر 
روشي كه مي خواهند از اين پول استفاده كنند. يك راه 
ديگر اين است كه به مردم كالابرگ )كارت الكترونيكي( 
داده شود تا مابه التفاوت را با استفاده از آن جبران كنند 
و بتوانند كالاهاي اساس��ي مورد نياز خود را با قيمتي 

برمبناي 4200 تومان خريداري كنند. 
موضوع اختصاص و نحوه توزيع يارانه كالاهاي اساسي 
در ماه هاي گذشته موجب بحث و جدل هاي بسياري 

ميان كارشناسان شده است.
برخي كارشناسان كه اكثرا طيف هاي راست اقتصادي 
را شامل مي ش��ود از راه حل سوم دفاع مي كنند. بطور 
مثال مركز پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي با بيان 
اينكه دولت امس��ال 21 ميليارد دلار براي ارز خواهد 
داش��ت كه 14 ميليارد دلار آن براي كالاهاي اساسي 
اختصاص داده مي شود، نوشته است دولت توان نظارت 
كافي بر ارزهاي تخصيص يافته را ندارد، بنابراين اين 
منابع به مس��يرهاي ديگر منحرف مي ش��ود بطوري 
كه از 11 ميليارد دلار كالاي ارز تخصيص يافته براي 
كالاهاي اساس��ي در 9 ماهه اول بسياري از كالاها به 
كش��ور برنگش��ته يا كالاهاي ديگري وارد شده يا اگر 
وارد شده مجددا به كشورهاي ديگر صادر شده است 
همچنين كالاهاي وارد شده هم نه با ارز 4200 تومان 
بلكه با ارز بازار آزاد محاس��به ش��ده اس��ت. بنابراين 
نتيجه گيري ش��ده كه اين 14 ميليارد دلار كه بسيار 
ارزش��مند است در ش��رايط اقتصادسياسي كنوني را 
با ن��رخ 8 هزار تومان وارد كنيم ت��ا فاصله بين 4200 
تومان و 8000 تومان حذف ش��ود و بخش قابل توجه 
آن به منابع دولت وارد شود. البته اين تنها راه حل ارايه 
شده در اين گزارش نيست، راه حل ديگر اين است كه 
يارانه به مردم و مصرف كنندگان نهايي پرداخت شود 

يا فرمول تركيبي ارايه شده كه بخشي از آن به صورت 
 كالاي اساسي و بخشي به صورت يارانه پرداخت شود.

در طرف مقابل برخي از اين كارشناسان روش تخصيص 
ارز امسال را بهترين مسير براي كنترل بازار و حمايت از 
اقشار كم درآمد عنوان مي كنند و از اين مسير به انتقاد از 
طرفداران رويكرد قبلي مي پردازند. حسين راغفر، عضو 
هيات علمي دانشگاه الزهرا در اين زمينه گفته بود كه 
از نظر اينها چون دولت نمي تواند فساد را كنترل كند و 
نظارت بر مسيرها و كانال هاي ارز تخصيص يافته ندارد، 
بياييم عملا مردم را تنبيه كنيم. اين استاد دانشگاه در 
تاثيرات افزايش نرخ ارز كالاهاي اساس��ي گفته است: 
افزايش قيمت ارز از 4200 تومان به 8000 تومان تورم 
بالايي را به جامعه تحميل مي كند كه قربانيان اصلي آن 
طبقات متوسط و فرودستان جامعه و توليدكنندگان 
هستند و جالب آنكه براي خالي نبودن عريضه از توليد 
هم دفاع مي كنند و مي گويند ك��ه افزايش 4200 به 

8 هزار تومان جلوگيري از ضربه رانت به توليد است.
البت��ه طرف��داران ارز ترجيحي به كالاهاي اساس��ي 
مي گويند كه دولت در عين كنترل قيمت ها از طريق ارز 
دولتي بايد كنترل هاي مناسبي روي نحوه توزيع كالاها 
اعمال كند؛ موضوعي كه دقيقا پاشنه آشيل اين ديدگاه 

براي انتقادات رويكرد دوم شده است.
بر همين اساس است كه رويكرد سوم يعني استفاده از 
كالابرگ طرفداران زيادي پيدا كرده است. در اين روش 
هم از ارز نيما از واردات كالا اس��تفاده مي شود كه مانع 
از فساد و رانت ارزي خواهد شد، از طرف ديگر مردم با 
استفاده از كوپن الكترونيكي كالا را با قيمت دولتي تهيه 
خواهند كرد. از سوي ديگر بر ميزان مصرف هم كنترل 
صورت مي گيرد. يكي از نقدها به روش اول اين بود كه 
طبقات بالا بيشتر از كم درآمدها كالا مصرف مي كنند و 
به همين دليل يارانه ها ناخواسته به نفع طبقات بالايي 
تمام مي شود. همچنين روش مذكور معايب رويكرد 
ب��ازار آزادي دوم را هم خنثي خواهد كرد چون در اين 

صورت با افزايش قيمت ها مواجه نخواهيم شد.
آنطور كه يكي از نماينده هاي مجلس گفته است، اين 
قوه قانونگذار از روش س��وم حمايت كرده و قرار است 

براي تحقق اين امر تدابيري بينديشد. 
روز گذش��ته محمد حسيني عضو كميسيون برنامه، 
بودجه و محاس��بات مجلس در گفت وگو با خانه ملت 
با اشاره به مصوبه مجلس براي تهيه كالاهاي اساسي 
در سال 98 در سند مالي سال آينده، گفت: با توجه به 
شرايط و تجربه اي كه در س��ال 97 داشتيم و با وجود 
اينكه كالاهاي اساسي را با ارز 4 هزار و 200 تومان تهيه 
كرديم اما به علت عدم جامع و كامل بودن شبكه توزيع 
كالاهاي اساسي به قيمت مناسب در دسترس جامعه 

هدف قرار نگرفت.
عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
ادامه داد: بنابراين مجلس در مصوبه خود دولت را مكلف 
كرد ابتدا كالاهاي اساسي با ارز ترجيحي تهيه كند و 
درخصوص شبكه توزيع هم توصيه كرد از كالا برگ يا 

كارت الكترونيكي استفاده كند.
نماينده مردم تفرش، آشتيان و فراهان در مجلس دهم 
شوراي اسلامي با اشاره به متن مصوب مجلس، اظهار 

كرد: اگر در متن مصوبه دقت كنيم به دولت هم اجازه 
پرداخت نقدي يارانه داده شده و هم اينكه به دولت گفته 
شده كه مي تواند به صورت غير نقدي كالا را در اختيار 
مصرف كننده قرار دهد بنابراي��ن كارت الكترونيكي 
مي تواند براي پرداخت نقدي يا غير نقدي يارانه خاص 

كالاي اساسي باشد.
وي تاكيد ك��رد: كالا برگ اين اطمينان را مي دهد كه 
تمام مردم كالاهاي اساسي شان را با قيمت مناسب تهيه 
كنند، كارت الكترونيكي چيز جديدي نيست بلكه همان 
پرداخت هاي نقدي يا اجازه خريد مانند كارت هديه اي 
اس��ت كه به نوعي قابليت رصد دارد، امروز با توجه به 
استفاده از تكنولوژي، اين كارت ها به ما امكان مي دهد 
آمار دقيقي داشته باشيم كه چه سهمي از كالاها توسط 
مصرف كنندگان نهايي مورد استفاده قرار گرفته است.

حس��يني در ادامه با اش��اره به چالش ه��اي كوپن در 
گذشته و ايجاد رانت داشته است، اظهار كرد: در كارت 
الكترونيكي چه نقدي چه غير نقدي ازآنجايي كه قابليت 
رصد وجود دارد تا حدودي چالش ها و رانت ها برطرف 
مي شود، اما به صورت 100 درصدي عيب هاي گذشته 

برطرف نشده اما يقين بدانيد كمتر خواهد شد.
اين نماينده مجلس در خصوص مبلغ كالا برگ و توزيع 
آن بي��ن دهك هاي مختلف جامع��ه گفت: اين نكات 
از جمله مواردي اس��ت كه دولت در آيين نامه اجرايي 
خود براي آن تصميم مي گيرد و هنوز مشخص نيست 
مبلغ و نحوه توزيع كالا برگ هاي كالاي اساسي به چه 

نحوي خواهد بود.
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات در مجلس 
بيان كرد: موض��وع كالا برگ و كارت الكترونيك تنها 

براي يك سال است، در حال حاضر با توجه به شرايط 
اقتصادي تلاش داريم از اين مرحله خارج ش��ويم و در 
سال هاي آتي براي افزايش رفاه اجتماعي مردم اقدام 

كنيم.

  نوبخ�ت: هر راه�ي كه به نفع مردم باش�د 
اجرا  مي كنيم

رييس سازمان برنامه و بودجه هم روز گذشته در اين 
خصوص با تاييد اينكه عده اي ممكن است ارز 4200 
تومان را گرفته باش��ند و قيمت كالاها را براساس ارز 
نيمايي بفروشند، گفته است: در سال جاري 13 ميليارد 
دلار و براي سال آينده 14 ميليارد دلار ارز با نرخ 4200 
تومان براي واردات كالاهاي اساسي اختصاص مي يابد 
و درواقع دولت از منافع خودش براي درآمد ناشي از 

فروش ارز به نرخ نيمايي صرف نظر كرد.
نوبخت نيز با بيان اينكه اين سياست به دلايل مختلفي 
از جمله ضعف نظارت و سوءاس��تفاده برخي افراد در 
سفر مردم چندان منعكس نش��د، تصريح كرد: سه 
راه براي اين سياس��ت وجود دارد؛ راه اول اين اس��ت 
كه همين سياس��ت پرداخ��ت ارز 4200 توماني به 
واردكننده را با نظارت دقيق تر و بهتر ادامه دهيم؛ راه 
ديگر اين است كه هر كسي مي خواهد كالاي اساسي 
وارد كننده با ارز نيمايي كه حدود 8 هزار تومان است 
وارد كند و مابه التفاوت ارز 4200 توماني و نيمايي 
به مصرف كننده برسد. نوبخت گفت: يك راه هم اين 
است كه به مردم كالابرگ )كارت الكترونيكي( بدهيم 
تا مابه التفاوت را با استفاده از آن جبران كنند و بتوانند 
كالاهاي اساسي مورد نياز خود را با قيمتي بر مبناي 

4200 تومان خريداري كنند.
وي افزود: در كميس��يون تلفيق مجلس بين دولت و 
كميسيون هر س��ه راه به عنوان سه راه قابل اجرا مورد 
توافق قرار گرفت و همكاران ما هم در سازمان برنامه و 
بودجه اين سه راه را بررسي كارشناسي كرده  و مزايا و 

معايب آن را احصاء كرده اند.
رييس سازمان برنامه و بودجه اظهار كرد: دولت آخرين 
جمع بندي ها را براي اين راه ها انجام مي دهد و با توجه به 
اينكه مجلس اين مجوز را به دولت داده است، هر راهي 
كه به نفع مردم باشد را در سال آينده اجرا مي كنيم. اما 
اين نگراني را هم داريم كه برخي افراد از افزايش نرخ ارز 
واردات كالاهاي اساسي فضاي رواني به وجود بياورند و 

باز هم قيمت ها را افزايش دهند.
وي تاكيد كرد: هر س��ه راه مطالعه ش��ده و براي سال 
آينده، به خصوص اينكه پرداخت ارز 4200 تومان به 
واردكننده كالاهاي اساس��ي با اشكالاتي مواجه شده 
است و متوجه شديم از لحاظ كنترل خوب عمل نكرده  

است، يكي از آن دو راه ديگر را اجرا مي كنيم.
نوبخت در پاس��خ به اين س��وال كه با توج��ه به اينكه 
معاون اول رييس جمهور اعلام ك��رد به دوران كوپن 
برنمي گرديم، پس تنها ي��ك راه باقي مي ماند، گفت: 
بالاخره سازوكاري كه 40-30 سال پيش اجرا شده و 
براي حال و هواي آن دوره بود را امروز اجرا نمي كنيم و 
با سازوكارهاي الكترونيكي و پيشرفته امروز اين سياست 

را پيش مي بريم.
رييس س��ازمان برنامه و بودجه تاكيد كرد: ش��ما اين 
مطلب را به حساب اين نگذاريد كه فقط يك راه داريم 

اما قطعا بازگشت به گذشته نخواهيم داشت.

معاون اقتصادي رييس جمه��وري با بيان اينكه اكنون 
اقتصاد ايران وارد مرحله اي شده كه شوك هاي گوناگوني 
به اقتصاد وارد مي شود، گفت: اقتصاد ايران وارد مرحله 
جديدي از تحريم ها شده و انكار واقعيت تاثيري بر نتايج 
آن ندارد. نهاونديان با اشاره به بخشي از مشكلات اقتصاد 
كشور، استفاده از ادبياتي كه آينده كش��ور را به زعم او 
»كدر« نش��ان مي دهند را به زيان كش��ور دانست. او به 
ظرفيت هايي در اقتصاد كشور اشاره كرد كه به نظرش 
مي تواند در مقابل اين فشار تحريمي ايستادگي كند و 

كشور را به سوي توسعه و پيشرفت سوق دهد.
به گزارش »تع��ادل«، محمد نهاوندي��ان در پنجمين 
كنفرانس بين المللي مديريت اس��ترانژيك اظهار كرد: 
توجه به مديريت اس��تراتژيك يعني تاكيد بر سه نكته 
محوري نگاه بلندمدت، ملاحظه عوامل محيطي و توجه 
به قوت و ضعف هاي داخلي زيرا يك مدير استراتژيك با 
نگاه بلندمدت مي تواند اهداف كلي سازمان را بدون توجه 
به اتفاقات پيراموني و با قبول ضعف هاي سازماني و تاكيد 

بر نقاط قوت مجموعه خود محقق كند.
وي افزود: در تمامي شرايط نحوه تحليل، تصميم و اجراي 
مديريت در مقابله با عوام��ل محيطي، پايان هر اتفاق و 
رخداد را تعيين مي كند و در اقتصاد ما هم وارد مرحله اي 

شده ايم كه شوك هايي به اقتصاد وارد شده است.
معاون اقتصادي رييس جمهوري ادامه داد: از زمستان 
96 اقتصاد ايران وارد مرحله جديدي ش��د و روندي كه 
در 40 سال گذشته به سمت ثبات بيشتر، تورم كمتر و 
رشد افزون دنبال شده بود به يك باره با تكانه اي روبرو شد 
كه جنس اين تكانه سياسي بود و به دنبال ناآرامي هايي 
در گوشه و كنار دنيا و تصميمات رييس جمهوري امريكا 

شاهد تكانه جدي در بازار ارز و ساير بازارها بوديم.
نهاونديان با تاكيد بر اينكه انكار واقعيت كمكي به حل 
مشكلات نمي كند، گفت: افزايش درجه نااطميناني يكي 
از نتابج اين تكانه ها بود و هنگامي كه نااطميناني افزايش 
يابد اولين نتيج��ه آن رفتارها و واكنش هاي كوتاه مدت 

خواهد بود و همين امر به تشديد تكانه كمك مي كند.
وي افزود: هنگامي كه نات��رازي در بازارها رخ مي دهد، 
ريس��ك افزايش مي يابد و موجب بالا رفتن هزينه ها و 
برهم خوردن توجيه بسياري از فعاليت ها مي شود كه اين 
زنجيره پرآسيب بزرگ ترين لطمه اي كه به اقتصاد مي زند 
اين است كه مديريت استراتژيك و بلندمدت انديشيدن 

را به رفتارهاي لحظه اي تبديل مي كند كه در آينده نتايج 
منفي به همراه خواهد داشت.

  تخريب كشور  با  ادبيات نگران كننده
معاون اقتصادي رييس جمهوري ادبيات نگران كننده را 
بزرگ ترين عامل تخريب در حركت توسعه اجتماعي، 
اقتصادي و سياسي يك كش��ور عنوان كرد و افزود: اگر 
بتوانيم واكنش ها را نسبت به تكانه ها هماهنگ كنيم و 
نگاه مشتركي نسبت به آينده وجود داشته باشد مي توانيم 
در جهت كاهش آثار تخريبي هر تكانه گام برداريم كه در 

اين مسير هر كسي وظيفه اي خاص دارد.
نهاونديان درباره وضعيت فعلي اقتصاد كشور اظهاركرد: 
واقعيت اين اس��ت كه اقتصاد ما وارد مرحله جديدي از 
تحريم ها شده و انكار واقعيت تاثيري بر نتايج آن ندارد اما 
به توانمندي هاي اقتصاد ايران نيز نبايد بي توجه باشيم 
زيرا طي سال هاي اخير توانسته ايم با ظرفيت ها و توان 
داخلي از مش��كلات و آسيب هاي جدي سربلند بيرون 
بياييم. وي افزود: تنها گزينه پيش روي ما كاهش اثر اين 
تكانه اس��ت كه بي شك كدر نشان دادن آينده به مردم، 

اقتصاد و كشور آسيب خواهد زد.
معاون اقتصادي رييس جمهوري درباره اتفاقات اخير در 
بازار ارز گفت: آنچه در نرخ ارز اتفاق افتاد قابل قبول نبود 
و با هر محاسبه اي عوامل سياسي و رواني در اين اتفاقات 

تاثير زيادي داشت اما نقطه مثبت اين موضوع كمك به 
رقابتي شدن كالا و خدمات ايراني بود و توانستيم از اين 
تحريم ها به نفع توليد داخل و رفع نقايص و تقويت نقاط 

قوت كمك كنيم.
نهاونديان با تاكيد بر اينكه در پنج دهه گذشته نرخ رشد 
نقدينگي اقتصاد ايران بطور غيرمنطقي بالا بوده است، 
گفت: بي شك اين ناترازي بايد در مقطعي بروز مي كرد و 
اكنون وقت اين است كه درباره اصلاح ساختاري بودجه 
و صندوق هاي تامين اجتماعي فكري كنيم و با توجه به 
شرايط تحريمي تصميمات جدي و ريشه اي گرفته شود.

    اس�تفاده از ظرفيت ها براي نمايش شفافيت 
اقتصاد ايران

وي با تاكيد بر اينكه بايد از تمامي ظرفيت هاي موجود 
براي نشان دادن شفافيت اقتصاد و ضد تروريسم بودن 
آن استفاده كنيم، گفت: اگر اين پرچم را در دست داشته 
باش��يم كه به دلايل دروني از استانداردهاي بين المللي 
اس��تفاده مي كنيم، بي ش��ك در دنيا قدرت بيش��تري 
خواهيم داشت. نهاونديان اظهار داشت: قانون مبارزه با 
پولشويي و تامين مالي تروريسم يك تصميم ملي است 
كه دولت ارايه و مجلس آن را تصويب كرده و اكنون وقت 
همگرايي اس��ت و ما بايد براي مصال��ح ملي يك حرف 
مشترك داشته باشيم. وي در پايان تاكيد كرد: هر كس 

در هر جا و سطحي كه در كشور قرار دارد مي تواند با نگاه 
استراتژيك به پيش��رفت بلندمدت در كشور و اقتصاد 

كمك كند.

  اس�تراتژي مل�ي بهتري�ن راه�كار انس�جام 
و هماهنگي 

سخنران ديگر اين مراسم كه همزمان رييس پنجمين 
كنفران��س بين الملل��ي مديريت اس��تراتژيك، بود در 
صحبت هاي خود ضمن تاكيد بر اينكه، استراتژي نبايد 
فقط در قالب بنگاه ديده ش��ود، گفت: اس��تراتژي ملي 

موجب انسجام و هماهنگي مي شود.
علي ديواندري درباره استراتژي ملي، اظهار داشت: بطور 
حتم كس��ب و كارها در محيطي مس��اعد شده از سوي 
حاكميت فعاليت بهتري خواهند داشت زيرا در مواقعي 
كه شرايط فراهم نيس��ت، انجام اقدامات منسجم و در 
جهت منافع ملي بسيار سخت خواهد بود. طي سال هاي 
گذشته در اين زمينه فعاليت هاي خوبي در كشور صورت 

گرفته اما تاكنون نتايج آن ملموس نيست.
وي اف��زود: الگوي ايراني اس��لامي يا چش��م انداز 1400 
موضوعاتي است كه روي آن بسيار كار شده اما تاكنون نتايج 
ملموسي نداشته و تمامي اين موارد، از جمله مباحثي است 

كه بايد در حوزه استراتژي ملي به آن توجه شود.
رييس پنجمين كنفرانس بين المللي مديريت استراتژيك 
افزود: استراتژي نبايد فقط در قالب بنگاه ديده شود، زيرا 
آنچه موجب انسجام و هماهنگي مي شود، استراتژي ملي 
است و تا زماني كه به استراتژي ملي توجه نشود فعاليت ها 

پراكنده و بي نتيجه خواهد بود.
ديواندري درباره اهداف نهايي اس��تراتژي ملي، توضيح 
داد: استراتژي يك نهضت و جنبشي است كه در كسب و 
كارها اتفاق مي افتد و عاملي براي يافتن جايگاه هر كسب 
و كاري است. استراتژي ملي هنر و علم توسعه ديپلماسي 
بين المللي، توسعه اقتصادي و استفاده از قدرت اطلاعاتي 

يك ملت براي رسيدن به اهداف ملي است.
وي با بيان اينكه؛ در س��ال هاي اخير ديد بلندمدت در 
استراتژي به موضوعي مهم تبديل شده، گفت: استراتژي 
ملي غير از هدايت گري، نقش اساسي براي حذف موانع 
كسب و كار دارد. رييس پژوهشكده پولي و بانكي در ادامه 
با اشاره به اينكه وظيفه استراتژي ايجاد تمركز است، اظهار 
داشت: نقش استراتژي ايجاد تمركز و رسيدن به موانعي 

است كه موجب عدم رشد كسب و كارها است.
وي افزود: رش��د پايدار يا SDG و برنامه هاي توسعه اي 
ملي يا  SDP كمك  مي كند تا بنگاه ها و كسب و كارها با 
برنامه هاي توسعه اي پايدار ارتباط نزديكي داشته باشد و 
جايگاه صحيح خود را بيابند. براي SDG يا برنامه توسعه 
پايدار بايد اهداف و سمت و سوي كشور مشخص باشد. 
داشتن استراتژي ملي به كسب و كارها و بنگاه ها اجازه 

مي دهد تا اثرات مثبت و منفي افزايش و كاهش يابد.
ديواندري گفت: موضوعات ملي بسيار پيچيده هستند 
بنابراين از كس��ب و كارها و بنگاه ه��ا نبايد انتظار حل 
مشكلات ملي را داشته باشيم و مسائل علمي بايد در جاي 

ديگري حل و فصل شود.
رييس پنجمين كنفرانس بين المللي مديريت استراتژيك 
افزود: ما نمي توانيم  همه كارهاي خوب دنيا را باهم انجام 
دهيم و در كسب و كارها هم همين موضوع صدق مي كند. 
در س��طح ملي منابع و زمان محدود است و بايد زمان و 

منابع را به موضوعات مهم اختصاص دهيم.
وي در ادامه لهستان را به عنوان يكي از كشورهاي موفق 
در زمين��ه اجراي اس��تراتژي ملي عنوان ك��رد و افزود: 
لهستان براي توسعه منطقه اي خود استراتژي ملي در 
حوزه هاي خوبي تعريف كرده كه منجر به پيش��رفت و 

رقابت پذيري كشور شده است.
رييس پژوهش��كده پولي و بانكي ادام��ه داد: آفريقاي 
جنوبي، سوريه و س��وئد اقداماتي را در زمينه استراتژي 
ملي آغاز كرده و هدفگذاري ها را به فراخور شرايط كشور 

خود تعيين كرده اند.
شواهد دانشگاهي نشان مي دهد هر كشوري كه استراتژي 

ملي داشته به نتايج مثبتي دست يافته اند.
وي در پايان اظهار اميدواري كرد تا اين همايش محلي 
براي ارايه استراتژي ملي به مسوولان و دريافت انتظارات 
مسوولان و كس��ب و كارها در زمينه استراتژي باشد و 
در جهت بهبود شاخص هاي كس��ب و كار و توسعه اي 

حركت كنيم.
يادآوري مي شود، پنجمين كنفرانس بين المللي مديريت 
استراتژيك صبح ديروز 14 اسفندماه با حضور مديران و 
كارشناس��ان حوزه استراتژيك به همت دانشگاه تهران 
در محل مركز همايش هاي صدا و سيما آغاز به كار كرد 
و چهارشنبه 15 اسفند ماه در محل دانشكده مديريت 

دانشگاه تهران ادامه خواهد داشت.
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اعمال افزايش حقوق ۴۰۰ هزار 
توماني براي تمام كارمندان

مژگان خانلو سخنگوي ستاد بودجه98 درسازمان 
برنامه وبودجه در خصوص ضريب حقوق 20درصد در 
لايحه بودجه 98 گفت: اين درصد براي همه كارمندان 
در نظر گرفته شده بود؛ البته با دريافت پلكاني ماليات 
تفاوت هاي دريافتي به تناس��ب پيش بيني شد. در 
مجلس گزينه هاي جايگزين براي اين افزايش 20 
درصد مطرح بود، در كميسيون ها نيز همين ميزان 

راي گيري شد و به صحن آمد. 
خانلو با بيان اينكه افزايش حقوق 400 هزار توماني 
براي تمام كارمندان بعد از اعمال نظر شوراي نگهبان، 
قانون و فصل الخطاب براي دولت خواهد بود، ادامه 
داد: اين س��قف افزايش از پايين ترين رده حقوقي تا 
بالاترين رده ها يكسان است و اعتباري كه باقي خواهد 
ماند، طبق يك فرمول بين ضريب صفر تا 10 درصد به 

حقوق پرسنل اضافه مي شود. 
اين مقام مسوول در سازمان برنامه و بودجه به راديو 
گفت وگو گفت: اعمال 400 هزار تومان قطعي است و 
مابقي بايد بر اساس يك مدل جديد پياده سازي شود. 
درباره ماليات هم بايد بگويم تعيين ماليات بر حقوق 
كارمند نيز بايد در اين فرمول گنجانده شود، ادامه داد: 
»اين فرمول بايد به گونه اي جابه جا شود كه وصول 

ماليات بر حقوق نيز صورت گيرد.«
وي با بيان اينكه ممكن اس��ت ماليات بيشتر براي 
اف��رادي كه حق��وق بالات��ري درياف��ت مي كنند، 
افزاي��ش 400 ه��زار توماني حق��وق را از بين ببرد، 
افزود: اگ��ر 400 هزار تومان خالص باش��د، افزايش 
2درصدي حقوق نيز ماليات 35 درصدي را تامين 
نمي كن��د؛ لذا اگر در پي عدالت هس��تيم نمي توان 
 حقوق افراد را نس��بت به سال گذشته كاهش داد.«

همچنين محسن صيقلي، مش��اور معاونت علمي 
و فناوري رياس��ت جمهوري اظهار كرد: با توجه به 
روش ه��اي اندازه گيري و متده��اي رياضي قانون 
مجلس لازم الاجراست؛ اما اگر قرار باشد 20درصد نيز 
به حقوق ها اضافه شود، باز هم كساني كه پايه حقوق 
بالاتري دارند، بيش��تر نصيب مي برند. اين فرمول 
ديناميك و پويا است. 400 هزار تومان متعلق به همه 
و روي همه پايه حقوق ها اعمال مي شود و صفر تا 10 

درصد نيز به صورت مساوي اضافه مي شود.
صيقلي با اشاره به برخي اظهارنظرها كه اين روند را 
ظلم و بي عدالتي خوانده است، تصريح كرد: در مرتبه 
گذشته به بقيه كارمندان با حقوق پايين تر ظلم شد 
و اگر اين ب��ار به فرض براي طبق��اتِ بالاترِ حقوق و 
دستمزد بي عدالتي صورت گيرد، باز هم براي همه 
اعمال شده و عين عدالت است. اين روند خود شامل 
دو نوع فرمول است؛ يعني آيا ابتدا اين مبلغ اضافه و 
بعد ماليات محاسبه مي شود –كه طبقه مالياتي نيز 
درگير فرمول مي شوند- يا اينكه ماليات محاسبه و 
بعد اين 20درصد اضافه مي شود. اگر اين 400 هزار 
تومان به همه اضافه شود، ]از بودجه باقي مانده[ بين 
صفر تا 10 درصد مجدد به پايه حقوق همه كارمندان 
افزوده خواهد شد كه به نظر مي رسد فاصله طبقاتي را 

از وضعيت قبلي كمتر كند.

افزايش اختيارات گمركات 
اجرايي

رييس كل گمرك ايران از تدابير ويژه گمرك براي 
مقابله با تحريم ها خبر داد و گفت: با هدف مقابله با 
تحريم ها اختيارات گمركات اجرايي افزايش يافته 
اس��ت و طي هفته هاي آينده اختيارات بيشتري به 

گمركات اجرايي تفويض خواهد شد .
مهدي مير اشرفي عنوان كرد: اقداماتي كه گمرك 
ايران در شرايط تحريم انجام داده عمدتا متمركز بر 
ارتقاي اختيارات گمركات اجرايي است به شكلي كه 
گمرك ايران عمدتا به كارهاي ستادي مشغول باشد و 
گمركات اجرايي از اختيارات بيشتري برخوردار باشند 
تا بتوانند در تسهيل تجارت و خدمات رساني به ارباب 

رجوع به خوبي عمل كنند.
معاون وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه تفويض 
اين اختيارات كافي به گمركات اجرايي سراسر كشور 
در تمامي حوزه هاي فني، اداري � مالي  و آي تي در حال 
انجام است، يادآور شد: خوشبختانه در هفته گذشته 
يكي از مباحث فني كه تعيين ارزش كالاهاي وارداتي 
بود طي بخشنامه اي قوي به كليه گمركات ابلاغ شد، 
تعيين ارزش در گمرك ايران انجام مي شد ولي اين 
اقدام را به گمركات اجراي��ي تفويض اختيار كرديم 
و از ابتداي س��ال آينده قسمت اعظم فرآيند تعيين 
ارزش كالاهاي وارداتي در گم��ركات اجرايي انجام 
خواهد ش��د كه اين فرآيند تأثير بسزايي در تسهيل 
تجارت خواهد داشت. ميراشرفي اظهار كرد: يكي از 
برنامه هايي كه گمرك ايران براي تسهيل تجارت دارد، 
حركت به سمت كنترل هاي غيرفيزيكي و غيرمزاحم 
هست كه استفاده از تجهيزات شبيه دستگاه ايكس 
ري، س��امانه هاي جامع گمركي و لينك آن به ساير 
دستگاه ها از جمله پيش زمينه هاي آن است؛ انجام اين 
اقدامات در برخورداري سريع تر مراجعان از خدمات 
خيلي موثر خواه��د بود. وي ادام��ه داد: طي 11 ماه 
امسال 38.5 ميليارد دلار كالا به كشور واردات شده 
كه 1.5 ميليارد دلار تراز تجاري مثبت است و از اين 
38.5 ميليارد دلار تقريبا ماهي يك ميليارد دلار آن 
واردات كالاي اساسي به كشور است كه به لحاظ وزني 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 700 هزار تُن افزايش 
داشت. رييس كل گمرك ايران با اعلام خبر صادرات 
40 ميليارد دلاري )نفتي و غيرنفتي( در 11 ماهه اول 
سال جاري اظهار كرد: كشور چين با 8.3 ميليارد دلار 
مقام اول شريك تجاري و كشور عراق با 8.2 ميليارد 

دلار شريك دوم تجاري ايران است.
رييس كل گمرك ايران با اشاره به اينكه در حد توان 
مشكلات گمرك بندر امام خميني را حل و هماهنگي 
بيشتري با دستگاه هاي مرتبط با حوزه تجارت خواهيم 
داشت، گفت: يكي ديگر از دلايل سفر به خوزستان اين 
بوده كه عمدتا كالاهاي اساسي از خوزستان به كشور 
وارد و گمرك حضرت امام در صدر گمركاتي است كه 

بيشترين كالاهاي فله از آن ترخيص مي شود.
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تعادلاثرنرخديهبربيمهنامهشخصثالثرابررسيميكند

»تعادل«ازتازهترينتحولاتبازارارزوسكهگزارشميدهد

بازارمتشكلارزيراهاندازيميشود

توپ تعيين نرخ بيمه شخص ثالث در زمين شوراي عالي بيمه

تداوم ريزش نرخ ارزهاي عمده در بازار

افزايشفروشسفتهوبراتدرشهرتهران

گروه بانك و بيمه|احسان شمشيري|
قوه قضاييه در حالي نرخ ديه براي سال آينده را ۲۷۰ 
ميليون تومان در ماه هاي عادي و ۳۶۰ ميليون تومان در 
ماه هاي حرام اعلام كرد كه بيمه گذاران منتظر محاسبه 
 حق بيمه ش��خص ثالث خود در س��ال ۹۸ هس��تند 
گمانه زني ها حكاي��ت از احتمال افزاي��ش ۲۰ تا ۳5 

درصدي نرخ بيمه شخص ثالث دارد.
ب��ه گزارش »تع��ادل«، هر س��اله و در روزهاي مياني 
اس��فندماه قوه قضاييه براساس رويه معمول نرخ حق 
ديه را براي سال بعد از آن اعلام مي كند و بيمه مركزي 
با اس��تناد به اين نرخ و بر مبناي محاسبات اكچوئري 
مختلف كه شامل ۱۰ محور مختلف مي شود، حق بيمه 

شخص ثالث را تعيين مي كند.
براس��اس قانون جديد بيمه ش��خص ثالث كه از سال 
۱۳۹5 ابلاغ و اجرايي شد، با شروع سال جديد نيازي 
به صدور الحاقيه بيمه نامه ثالث نيست و بيمه گذاران 
ب��ا پايان يافتن بيمه نامه خ��ود و در زمان صدور بيمه 
نامه جديد تنها تفاوت قيمت با س��ال قبل را پرداخت 

مي كنند.
 با اعلام نرخ ۳۶۰ ميليون تومان��ي ديه ماه هاي حرام 
براي سال آينده، گمانه زني ها درباره ميزان افزايش نرخ 
حق بيمه شخص ثالث در محافل بيمه اي كليد خورد و 
آنان معتقدند كه بايد در كنار اين افزايش، بيمه مركزي 
فكري براي واقعي سازي نرخ هاي اين رشته زيانده بكند.

از آنجا كه نرخ ديه مهم ترين معيار براي محاسبه نرخ 
بيمه شخص ثالث است، اكنون توپ در زمين شوراي 
عالي بيمه قرار گرفته تا درباره نرخ بيمه نامه هاي اين 
رشته در سال ۹۸ تصميم گيري كند.طبق قانون بيمه 
شخص ثالث، حداقل مبلغ بيمه نامه در بخش خسارت 
بدني معادل حداقل ريالي ديه يك مرد مس��لمان در 

ماه هاي حرام است.
هرچند طبق قانون، مي توان شتر، اسب، گاو و حتي سكه 
نقره رايج را مبناي محاس��به نرخ ديه قرار داد اما بطور 
معمول قوه قضاييه بر اساس قيمت ۱۰۰ شتر در پايان 

هر سال نرخ ديه سال بعد را محاسبه و اعلام مي كند.
اكنون كه نرخ دي��ه به ۲۷۰ ميليون تومان در ماه هاي 
عادي و ۳۶۰ ميليون تومان در ماه هاي احرام افزايش 
يافته به نظر مي رسد كه قوه قضاييه با توجه به نرخ تورم 
پيش آمده حدود ۱۷ درصد )۱۶.۸۸ درصد( نرخ ديه 
را افزايش داده اس��ت.بنابراين در صورت بروز حادثه 
رانندگي در سال آينده، شركت هاي بيمه براي بخش 
خس��ارت جاني ثالث ۳۶۰ ميليون تومان )سقف ديه 
كامل در ماه حرام( و خسارت جاني راننده مقصر حادثه 
۲۹۰ ميليون تومان )تا سقف ديه كامل در ماه عادي( به 

زيان ديدگان خواهند پرداخت.
اثر نرخ ديه بر بيمه نامه شخص ثالث با اينكه نرخ ديه در 
سال ۹۷ نسبت به سال قبل از آن تفاوت چنداني نداشت 
و نرخ بيمه نامه هاي شخص ثالث نيز رشد قابل توجهي 
نيافت اما اقتصاد ايران، سال ۹۷ را در شرايط متفاوتي 

پشت سر گذاشت؛ جهش نرخ تورمي كه سال گذشته 
پس از ۲۶ سال تك رقمي ش��ده بود، به دليل نوسان 
ارزي ناشي از تحريم ها، قيمت همه كالاها و خدمات 
را تحت تاثير قرار داد و بازارها را متلاطم كرد.بازار بيمه 
نيز از اين تلاطم ها در امان نبود و جهش نرخ ها به ويژه 
در ۲ رشته بيمه درمان تكميلي و شخص ثالث، بر زيان 
شركت ها افزود و اكنون كه در روزهاي پاياني سال قرار 
داريم، شركت هاي بيمه انتظار دارند كه بيمه مركزي 
نرخ بيمه شخص ثالث را براي سال آينده واقعي كند تا از 
زيان اين رشته بيمه اي كاسته شود؛ موضوعي كه رييس 
كل بيمه مركزي نيز بارها بر آن تاكيد كرده است.از اين 
رو انتظار مي رود نرخ بيمه نامه هاي شخص ثالث در سال 
آينده هم متاثر از افزايش نرخ ديه باشد و هم گام هايي 
براي واقعي شدن نرخ ها در اين رشته برداشته شود كه 
نتيجه آن يك چيز اس��ت: گران شدن نرخ حق بيمه 
شخص ثالث در سال ۹۸ براي صاحبان خودرو.امسال 
كمترين نرخ بيمه نامه براي خودروهاي كمتر از چهار 
س��يلندر ۸۳۶ هزار تومان و براي خودروهاي سواري 
كمترين ميزان ۹۹۰ هزار تومان بود كه اين ميزان در 
اتوبوس هاي مس��افربري با 44 صندلي به ۶ ميليون و 
۲۷۰ هزار تومان مي رسيد كه البته به نرخ نهايي آن ۹ 
درصد ماليات بر ارزش افزوده نيز اضافه مي شد.با اين 
اوصاف براي سال آينده بيمه نامه هاي شخص ثالث بين 
۱۷ تا ۲۰ درصد افزايش خواهد داش��ت ولي بايد ديد 
شوراي عالي بيمه در اين زمينه چه تصميمي مي گيرد 
و آيا قائل به واقعي سازي نرخ ها در اين رشته بيمه است .

    35 درصد زيان قطعي رشته بيمه
شخص ثالث 

در همين ارتباط يونس مظلومي، عضو شوراي عمومي 
سنديكاي بيمه گران ايران اظهار داشت: طبق قانون 
مجازات اس��لامي تعيين نرخ ديه بر عهده قوه قضاييه 
است و نمي توان درباره چند و چون آن اظهارنظر كرد.

وي افزود: در سال هاي ۹۶ و ۹۷ همين نرخ ديه مبناي 
محاس��به حق بيمه ها بود و در نهايت سبب شد تا اين 

رشته بيمه اي ۳5 درصد زيانده شود.
وي تاكيد كرد: ش��ركت هاي بيمه بر اين نكته تاكيد 
دارند ك��ه بايد طبق قانون نرخ نامه ش��خص ثالث در 
ش��وراي عالي بيمه اصلاح ش��ود تا از زياندهي بيشتر 
اين رش��ته جلوگيري شود.مظلومي اظهار داشت: هر 
عددي كه قوه قضاييه براي نرخ ديه اعلام مي كند، به 
همان اندازه بر افزايش حق بيمه شخص ثالث تاثيرگذار 
است؛ حال كه نرخ ديه سال آينده مشخص شده بايد 
ديد كه صلاحديد نرخ هاي بيمه ش��خص ثالث به چه 
ميزان باشد كه هم صنعت بيمه زيان نبيند و هم بيمه 
گذاران به ويژه دارندگان موتورسيكلت ها از خريد بيمه 

نامه طفره نروند.
وي گفت: قدر مس��لم اينكه با افزاي��ش نرخ ديه، حق 
بيمه ها نيز افزايش مي يابد لذا بيمه گذاران بايد هزينه 

بيشتري را براي خريد بيمه نامه بپردازند.
 وي به دارندگان موتورس��يكلت اشاره كرد كه بخش 
زيادي از آنها )نزديك ۹ ميليون موتورس��يكلت( فاقد 
بيمه نامه هستند و حتي با نرخ هاي پايين هم علاقه اي 

براي خريد بيمه نامه ندارند.
مظلومي افزود: در چنين شرايطي اگر بيمه نامه جهش 
قيمتي داشته باش��د، تمايل دارندگان موتورسيكلت 
براي خريد بيمه نامه كمتر هم مي ش��ود. وي در عين 
حال اين مشكل را ناشي از نداشتن برنامه ريزي كافي 
براي الزام موتورسواران به خريد بيمه نامه عنوان كرد 
و گفت: كس��ي كه امكان خريد بيم��ه نامه ۳۰۰ هزار 
تومان براي موتورسيكلت خود ندارد چطور فردا روزي 
در صورت بروز حادثه توان پرداخت ديه ۳۶۰ ميليون 
توماني را خواهد داشت؟ اين مدير صنعت بيمه تاكيد 
كرد: اينها هزينه هايي است كه از سر ناآگاهي و قبول 
نكردن مسووليت بر جامعه تحميل مي شود و بايد براي 

آن فكر اساسي كرد.

   تعيين نرخ حق بيمه ثالث
در انتظار تصميم شوراي عالي بيمه

طبق قانون بيمه شخص ثالث، حداقل مبلغ بيمه نامه 
در بخش خسارت بدني، معادل حداقل ريالي ديه يك 
مرد مس��لمان در ماه هاي حرام است. امسال كمترين 
نرخ بيمه نامه براي خودروهاي كمتر از چهار سيلندر 

۸۳۶ هزار تومان و براي خودروهاي س��واري كمترين 
ميزان ۹۹۰ هزار تومان ب��ود. اين رقم در اتوبوس هاي 
مسافربري با 44 صندلي به ۶ ميليون و ۲۷۰ هزار تومان 
مي رسيد كه البته به نرخ نهايي آن ۹ درصد ماليات بر 
ارزش افزوده نيز اضافه مي ،؛ رييس كل بيمه مركزي 
در ماه هاي گذشته اعلام كرد كه نرخ كنوني حق بيمه 
شخص ثالث ۲۶ درصد با نرخ واقعي آن فاصله دارد. اين 
در حالي است كه با محاسبه نرخ جديد ديه، مي توان 
گفت كه اين نرخ براي سال آينده ۱۷ درصد نيز افزايش 

يافته است.
محمد حيدري، كارشناس بيمه درباره افزايش تقريبا 
۱۷ درصدي )۱۶.۸۸ درصد( نرخ ديه براي سال آينده 
و احتمال افزايش حق بيمه بيش از ۱۷ درصد اعمال 
شده بر نرخ ديه و نزديك شدن به نرخ واقعي گفت: قانون 
روش تعيين حق بيمه شخص ثالث را بررسي در بيمه 
مركزي، تصويب در شوراي عالي بيمه و تصويب آن در 

هيات دولت اعلام كرده است.
وي با بيان اينكه با بررسي ستون ترازنامه رشته بيمه 
ثالث در كش��ور مي بينيم كه اين رشته زيان ده است، 
افزود: براي تعيين حق بيمه ثالث بايد سهم دريافتي، 
پرداختي و ذخيره ش��ركت هاي بيمه به همراه سهم 
وزارت بهداش��ت، صندوق تامين خسارت هاي بدني 
و همچنين نيروي انتظامي از بيمه نامه شخص ثالث 

محاسبه شود.

عض��و انجمن حرف��ه اي صنعت بيم��ه در عين حال 
خاطرنشان كرد: با توجه به اينكه رشته بيمه شخص 
ثالث اجب��اري ب��وده و جنبه اجتماع��ي آن نيز مهم 
اس��ت، افزايش حق بيمه آن نيز باي��د حدود نرخ ديه 
باش��د. حيدري با يادآوري نقش شوراي عالي بيمه در 
تعيين نرخ حق بيمه ثالث افزود: بيمه مركزي س��اير 
فاكتورها در اين زمينه را ني��ز براي رعايت حال مردم 
پيش بيني خواهد كرد. با اين حال حسين كريم خان 
زند؛ مديرعامل بيمه نوين نظر ديگري دارد. وي اظهار 
داشت: نرخ واقعي حق بيمه بيمه ثالث حدود ۳۶ درصد 
با نرخ واقعي آن فاصله دارد و براي بررسي حق بيمه بايد 
منتظر تصميم بيمه مركزي بمانيم.وي نيز محاسبات 
بالاي اكچوئري در تعيين نرخ حق بيمه ثالث را يادآور 
شد و تاكيد كرد كه همچنان براي صحبت درباره نرخ 
حق بيمه ثالث در س��ال آينده زود است و بايد منتظر 

تصميم شوراي عالي بيمه ماند.
اما با اين حال براي سال آينده بيمه نامه هاي شخص 
ثالث دست كم رش��د قيمتي برابر با افزايش نرخ ديه 
خواهند داشت ولي بايد ديد شوراي عالي بيمه در اين 
زمينه چه تصميمي مي گيرد و آيا قائل به سمت واقعي تر 
كردن نرخ ها در اين رشته بيمه است يا خير؟ از سوي 
ديگر بايد توجه داشت كه از سال آينده بيمه مركزي 
قصد دارد طرح شخص محور شدن بيمه هاي ثالث را 

بطور پايلوت اجرا كند.

گروه بانك و بيمه|
بازار ارز روز سه شنبه شاهد كاهش نرخ ارزهاي عمده 
بود به شكلي كه بهاي هر اسكناس دلار امريكا با ۲۰۰ 
تومان كاهش ب��ه ۱۲ هزار و ۶۰۰ توم��ان و هر يورو 
ب��ا ۱5۰ تومان كاهش به ۱4 ه��زار و ۷5۰ تومان در 

صرافي هاي بانكي رسيد.
به گزارش »تعادل«، روز سه شنبه ميانگين فروش هر 
اسكناس دلار در سامانه سنا نيز ۱۲ هزار و ۹۶۸ تومان 
بود و يورو ۱5 هزار و ۶4 تومان و در س��امانه نيما نيز 
حواله هر يورو بطور متوسط ۱۰ هزار و ۸۹۶ تومان و هر 

دلار هشت هزار و ۸5۲ تومان فروخته شد.
همچنين روز سه شنبه ۱4 اس��فند ۹۷ در بازار آزاد 
تهران، قيمت سكه طرح جديد، به 4 ميليون و 4۷۹ 
هزار تومان رسيد قيمت هر قطعه سكه تمام بهار آزادي 
طرح قديم نيز 4 ميليون و ۳۰۰ هزار تومان، نيم سكه 
۲ ميليون و 5۰۰ هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 
55۰ هزار تومان و سكه يك گرمي ۸۳۰ هزار تومان 
قيمت خورد. نرخ هر اونس طلا نيز در بازارهاي جهاني 
۱۲۸4 دلار و ۹5 س��نت و هرگرم طلاي ۱۸ عيار نيز 

4۱۲ هزار و ۶۷ تومان اعلام شد.

  ساماندهي بازار ارز موفق بود
در اين رابطه يك عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
با تاكيد بر اينكه بانك مركزي در ساماندهي بازار ارز 
موفق عمل كرده است، افزود: دولت بايد مداخله هاي 

موثري در بازارها داشته باشد.
احمد اناركي محمدي با اشاره به وضعيت فعلي بازار ارز 
و سكه گفت: متاسفانه تقاضاهاي كاذب به رشد نرخ ها 
در اين بازارها دامن زده است. نماينده مردم رفسنجان 
و انار در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه نزديك 

ش��دن به ايام پاياني س��ال جو خريد بيشتر ارز براي 
مس��افرت هاي خارجي را در بين مردم بيشتر كرده 
است، تصريح كرد: بازار س��كه نيز در روزهاي پاياني 
سال در پي تقاضاهاي كاذب با رشد نرخ ها مواجه شده 
است.وي با تاكيد بر اينكه هنوز هم دلالي در بازار ارز و 
سكه داغ است، گفت: دولت در ساماندهي بازار موفق 
بوده و اكنون نيز بايد با علم به وضعيت بازار در روزهاي 
پاياني سال بر جو رواني كاذب فائق آمده و بتواند نرخ ها 

را ساماندهي كند.
اين نماينده مردم در مجلس ده��م با بيان اينكه در 
بح��ث نرخ طلا دولت به ويژه تي��م اقتصادي آن بايد 
دخالت كرده و ساماندهي وضعيت را رقم بزند، افزود: 
همان طور ك��ه بانك مركزي توفيقات مناس��بي در 
ساماندهي وضعيت ارز در كشور داشته، بايد در ساير 

بازارها نيز ورود كارآمد داشته باشد.اناركي محمدي با 
تاكيد بر اينكه دولت بايد تلاش خود را براي ساماندهي 
وضعيت بازار ارز و طلا در روزهاي پيش رو انجام دهد، 
گفت: متاسفانه گراني ارز و سكه بر ساير بخش ها نيز 
تاثير دارد، از اين رو اهميت اين موضوع مشخص است.

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
يادآور شد: خوشبختانه با توجه به آرامش موجود در 
دولت باي��د بتوانيم در جنگ اقتصادي وضعيت را در 
كنترل خود در بياوريم تا بهبود شرايط بازارهاي موازي 

را نيز به سمت آرامش هدايت كند.

  اعلام آخرين مهلت ثبت نام ارز دانشجويي
همچني��ن اداره كل ب��ورس و اع��زام دانش��جويان 
س��ازمان امور دانش��جويان آخرين مهلت براي ثبت 

و ويرايش درخواس��ت ارز دانشجويي براي نيمسال 
دوم س��ال ۱۳۹۷ را اعلام كرد.به گزارش س��ازمان 
امور دانشجويان، آخرين مهلت براي ثبت و ويرايش 
درخواس��ت ارز در سامانه س��جاد براي نيمسال دوم 
۱۳۹۷ حداكثر تا تاريخ ۲۰ اسفند ۹۷ است.لذا تمام 
متقاضيان بايد تا تاريخ ذكر شده هرگونه درخواست يا 
ويرايش خود را انجام داده و نسبت به ارسال درخواست 
خود جهت بررس��ي اقدام كنند.ثبت درخواست ارز 
براي نيمس��ال اول ۱۳۹۸ منوط به ابلاغ بخش��نامه 
بانك مركزي است كه متعاقبا از طريق سامانه اداره كل 

بورس و اعزام دانشجويان اطلاع رساني خواهد شد.

  تقاضاي طلا افزايش مي يابد
بانك مونترال كانادا نيز در ارتباط با تحولات جهاني 
بازار طلا اعلام كرد: توليد جهاني طلا تا سال ۲۰۲۱ 
ميلادي روند كاهش��ي خواهد داشت و از طرفي هم 
تقاضا براي طلاي فيزيكي در سال جاري ميلادي به 
دليل ناملايم��ات ژئوپولتيكي افزايش خواهد يافت.

تحليلگران بازارهاي سرمايه در بانك مونترال كانادا 
گفتند: با نگاهي به عرضه جهاني طلا مي توان گفت 
كه توليد طلا در سال گذشته ميلادي با كاهش قابل 
توجهي روبرو ش��د و اين براي دومين س��ال متوالي 
اس��ت كه توليد جهاني طلا كاهش پيدا كرده است.

به گفته اين تحليلگران، انتظ��ار مي رود اين روند تا 
دو سال آينده تداوم داشته باشد. كارشناسان بانك 
مونترال گفتن��د: باتوجه به عمليات ه��اي فعلي در 
زمينه توليد طلا، حجم عرض��ه جهاني طلا كاهش 
خواه��د يافت؛ ضمن اينكه تولي��د طلا در چين هم 
روندي كاهشي دارد.بر همين اساس، اكتشاف براي 
توسعه بيشتر و پروژه هاي طولاني مدت طلا ضروت 

خواهد داش��ت. كارشناس��ان بر اين باور هستند، با 
وجود افزايش تخصيص بودجه اكتشاف طلا از سوي 
ش��ركت هاي معدني، مش��كل به كمبود ذخاير طلا 
بر مي  گردد.زماني كه به 5 س��ال آينده نگاه مي شود، 
پروژه ه��اي جديد طلا در مقياس بزرگ بس��يار كم 
هس��تند. حتي اگر ذخاير بزرگ طلا هم اكتش��اف 
ش��ود، همچنان موانعي براي توس��عه بر سر راه آن 
وجود دارد. تصويب پروژه هاي جديد مشكلاتي دارد. 
براي مثال دو پروژه بزرگ در چند سال اخير به دليل 
توجه بيش از حد دولت ها به مسائل زيست محيطي 
متوقف ش��دند و گرفتن مجوزهاي محيط زيست و 
مرتبط با مس��ائل اجتماعي س��خت است.بر همين 
اساس، ۱۰ معدن بزرگ طلاي جهان در سال ۲۰۰۹ 
ميلادي 4۱۹.۱ تن طلا تولي��د كردند؛ در حالي كه 
۱۰ معدن بزرگ فعل��ي طلاي جهان فقط ۲۲۶.۸۷ 
ت��ن طلا توليد كرده ان��د. بانك مونت��رال اعلام كرد 
چين به عنوان بزرگ ترين توليد كننده طلاي جهان 
در س��ال جاري ميلادي گزارش س��ير نزولي توليد 
خود را منتشر خواهد كرد.كاهش توليد طلا فضاي 
اعتماد س��رمايه گذاران حوزه معدن را تحت الشعاع 
خود قرار خواهد داد و از طرفي هم افزايش بي ثباتي 
و نوس��انات ب��ازار، تقاضا براي ط��لاي فيزيكي را به 
عنوان ي��ك دارايي امن افزايش خواه��د داد.بر پايه 
اين گزارش، كارشناسان بانك مونترال كانادا گفتند: 
انتظار مي رود در س��ال جاري مي��لادي تقاضا براي 
طلا به ويژه ش��مش به دليل بالا گرفتن نگراني هاي 
ژئوپولتيكي افزايش پي��دا كند؛ ضمن اينكه كاهش 
و س��ير افزايش��ي يكنواخت در تقاض��اي جواهرات 
هم چش��م انداز تقاضاي باثبات طلا در سال ۲۰۲۱ 

ميلادي را پشتيباني كند.
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 اعلام ساعت كار 
شعب بانك پاسارگاد 

ساعت کار شعبه های بانک پاسارگاد در روزهای 
پايانی سال ۹۷ و تعطيلات نوروز اعلام شد

بانک پاس��ارگاد، ساعت کار واحدهای خود را در 
روزهای پايانی سال ۱۳۹۷ و تعطيلات نوروز سال 

۱۳۹۸ اعلام کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک پاس��ارگاد، کليه  
شعبه های بانک در تهران و شهرستان ها از تاريخ 
۱۸ اسفند تا ۲۷ اسفند سال جاری، در روزهای 
شنبه تا چهارشنبه، از ساعت ۷:۳۰ تا۱۶:۳۰ و در 
روز پنج شنبه مورخ ۲۳ اسفند، از ساعت۷:۳۰ تا 
۱۲:۳۰ آماده  ارايه انواع خدمات بانکی به مشتريان 
خواهند بود. شعبه های بانک پاسارگاد در روز ۲۸ 
اسفند سال جاری نيز از ساعت ۷:۳۰ تا ۱4:۳۰ 

خدمات بانکی را به مشتريان ارايه می کنند. 
همچنين شعبه  های منتخب بانک پاسارگاد در 
روزهای ۳ و 4 فروردين س��ال ۱۳۹۸ از ساعت ۹ 
صبح الی ۱۳ مفتوح و آماده ی خدمات رسانی به 
مشتريان هستند. مرکز اطلاع رسانی و مشاوره 
بانک پاس��ارگاد ب��ه ش��ماره ۸۲۸۹۰ ، آماده ی 

پاسخگويی به سؤالات مشتريان است.

برگزاري ششمين جلسه رييس 
كل بانك مركزي با اقتصاددانان

شش��مين نشس��ت رييس كل بان��ك مركزي با 
اقتصاددانان عصر ديروز در بانك مركزي برگزار شد.
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي؛ در اين جلسه 
كه صاحبنظران اقتصادي از طيف هاي مختلف در 
آن حضور داشتند؛ در ابتدا رييس كل اهم موضوعات 
و تدابير بانك مركزي را در يك ماهه اخير تش��ريح 
كرد و سپس اقتصاددانان به بيان ديدگاه ها و ارايه 
راهكارهاي تخصصي خود پرداختند.اساتيد حاضر 
در جلس��ه پس از طرح موضوعات مختلف، بر لزوم 
پيشبرد الگوي واحد اقتصادي براي كاميابي هرچه 
بيشتر در مس��ائل پيش روي بانك مركزي تاكيد 
كردند. اهميت ثبات در بازار ارز، مديريت بازار با چند 
نرخ ارز، نحوه تخصيص ارز به كالاهاي ضروري، نرخ 
سود سپرده هاي بانك ها و ادغام بانك هاي وابسته به 
نيروهاي مسلح در بانك سپه از موضوعاتي بود كه در 

اين نشست مطرح و مورد بحث قرار گرفت.
گفتني اس��ت، در اين جلسه نحوه تخصيص ارز به 
كالاهاي اساس��ي و حمايت از اقش��ار آسيب پذير 
جامعه به صورت ويژه مورد بررس��ي كارشناس��ان 
قرار گرفت و صاحبنظران نظرات خود را به صورت 

جداگانه در اين خصوص مطرح كردند.

  پاسارگاد در بين 500  برند 
برتر بانكي دنيا در سال 2019

 ،)The Banker( طبق اعلام نش��ريه معتبر بنكر
بار ديگر بانك  پاس��ارگاد به عنوان تنها بانك ايراني 
بين 5۰۰ برند برتر بانكي دنيا در سال ۲۰۱۹ با اخذ 
رتبه ۲5۶ انتخاب ش��د. به گ��زارش روابط عمومي 
بانك پاسارگاد، در اين رتبه بندي كه سالانه توسط 
نشريه بنكر )The Banker( و موسسه معتبر برند 
فاينن��س )Brand Finance( صورت مي گيرد، 
براي ارزش گذاري برند بانك ها از روش تنزيل جريان 
 )Royalties( ورودي آتي دارايي هاي فكري و برند
 Net(  جه��ت محاس��به ارزش خالص فعل��ي آن
Present Value( استفاده مي شود. بر اين اساس 
بانك پاسارگاد موفق شد به جهت عملكرد درخشان 
خويش در سال هاي گذشته، در زمره 5۰۰ برند برتر 
بانكي جهان قرار گيرد. پيش از اين نيز بانك  پاسارگاد 
در س��ال ۲۰۱5 و در اولين سال حضور خود در اين 
رتبه بندي طبق ارزيابي هاي صورت گرفته از طرف 
اين نشريه موفق شد در رتبه ۳۲۸ بين 5۰۰ برند برتر 
بانكي دنيا قرار گيرد. در سال ۲۰۱۷ اين بانك علاوه بر 
اخذ رتبه ۱۷5 بين 5۰۰ برند برتر بانكي دنيا، به  عنوان 
تنها بانك ايراني در ميان ۱۰ برند برتر بانكي خاورميانه 
نيز انتخاب شد. در س��ال ۲۰۱۸ بانك پاسارگاد به 
عنوان ۱۶۶امين برند بانك��ي برتر جهان بين 5۰۰ 
برند برتر بانكي دنيا قرار گرفت.بانك  پاسارگاد طبق 
ارزيابي هاي موسس��ه بنكر، در س��ال هاي ۲۰۱۰، 
۲۰۱۲، ۲۰۱۳، ۲۰۱4، ۲۰۱5 و ۲۰۱۶ مي��لادي 
 Bank of the( موفق به كسب عنوان بانك س��ال
Year( جمهوري اسلامي ايران شد. همچنين بانك 
پاسارگاد توسط اين موسس��ه در سال هاي ۲۰۱۳، 
۲۰۱4، ۲۰۱5، ۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ ميلادي، به عنوان 
 Islamic Bank of the( بانك برت��ر اس��لامي

Year( جمهوري اسلامي ايران انتخاب شد.

پاسخ به ابهام برگزار نشدن 
مجامع بانك ها قبل از ادغام

لعيا جنيدي، معاون حقوقي رييس جمهور تاكيد 
كرد كه ادغام 5 بانك وابسته به نيروي هاي مسلح با 
مصوبه شوراي عالي هماهنگي  اقتصادي سران قوا 

كليد خورده است.
لعيا جنيدي در گفت وگو با ايبِنا در پاس��خ به ابهام 
مطرح ش��ده از س��وي برخي از كارشناسان مبني 
بر اينكه ادغ��ام 5 بانك انصار، مهر اقتصاد، قوامين، 
حكمت ايرانيان و موسس��ه اعتباري كوثر در بانك 
سپه با توجه به اينكه مجامع اين بانك ها برگزار نشده 
و اين موضوع در آن به تصويب نرسيده، اظهار داشت: 
مفروض بانك مركزي در ادغام بانك ها اين است كه 
اصل اختيار اين موض��وع را به نحو موقت از مصوبه 
شوراي عالي هماهنگي  اقتصادي سران قوا گرفته 
است.وي گفت: مفروض بانك مركزي اين است كه 
اصل اختيار خود را به عنوان اختيارات اعطايي و براي 
يك دوره موقت از تصميم شوراي عالي هماهنگي  
اقتصادي سران قوا دارد.معاون رييس جمهور ادامه 
داد: مصوبه شوراي عالي هماهنگي  اقتصادي سران 
قوا به بانك مركزي اختياراتي را براي انجام اصلاحات 

بانكي داده كه شامل ادغام بانك ها نيز مي شود. 

گروه بانك و بيمه|
 طبق آمار بانك مركزي ح��دود۳۹ ميليارد و ۲۸۰ 
ميليون تومان سفته و برات در ۱۰ ماه اول سال ۹۷ در 
شهر تهران فروخته شد كه در مقايسه با دوره مشابه 

سال قبل ۳.۳ درصد افزايش نشان مي دهد.
به گزارش تعادل، براساس آمار بانك مركزي، بالغ بر 5 
ميليارد و ۱5۰ ميليون تومان سفته و برات در دي ماه 
۹۷ در شهر تهران فروخته شد كه در مقايسه با ماه قبل 

و ماه مش��ابه قبل به ترتيب ۳۲.۲ درصد و ۲۷.۷ درصد 
افزايش داشته است. همچنين در ۱۰ ماه اول سال۹۷ 
حدود ۳۹ ميليارد و ۲۸۰ ميليون تومان سفته و برات در 
شهر تهران فروخته شد كه در مقايسه با دوره مشابه سال 

قبل ۳.۳ درصد افزايش نشان مي دهد.

  آمار سفته و برات واخواست شده در شهر تهران
طبق آمار شعبه واخواست دادگستري استان تهران 

در دي ماه ۱۳۹۷ معادل ۷۰۰ هزار برگ سفته و برات 
به مبلغي معادل ۲۹ ميليارد و 5۰۰ ميليون تومان در 

شهر تهران واخواست شد. 
در اين ماه ش��اخص هاي تعداد و مبلغ سفته و برات 
واخواست شده به ترتيب به اعداد ۹۳.۳ و ۱۶۰ رسيد 
كه در مقايسه با ماه قبل به ترتيب ۶.۱ درصد و 45.۱ 
درصد كاهش و نس��بت به ماه مش��ابه سال قبل به 
ترتيب ۲۱.۶ درصد و ۱۱۱.۶ درصد افزايش داش��ته 

است. شاخص متوسط مبلغ يك برگ سفته و برات 
واخواس��ت ش��ده در دي ماه ۱۳۹۷ به عدد ۱۷۱.4 
رسيد. عدد شاخص مذكور در دي ماه ۱۳۹۶ معادل 

۹۸.۶ بوده است.
در ۱۰ ماه اول سال ۱۳۹۷ معادل ۶ هزار و ۹۰۰ برگ 
س��فته و برات به مبلغي معادل ۲4۱۱ ميليارد ريال 
در شهر تهران واخواس��ت شد. در اين دوره متوسط 
شاخص هاي تعداد و مبلغ س��فته و برات واخواست 

شده به ترتيب به عدد ۸۶ و ۱۳۰.۷ رسيد كه نسبت 
به دوره مشابه س��ال قبل از لحاظ تعداد ۷.۸ درصد 
كاهش و از لحاظ مبلغ 4۶.۷ درصد افزايش نش��ان 
مي دهد. ش��اخص متوس��ط مبلغ يك برگ سفته و 
برات واخواست ش��ده در ۱۰ ماه اول سال ۱۳۹۷ به 

عدد ۱4۳.4 رسيد. 
عدد ش��اخص مذك��ور در ۱۰ ماه اول س��ال ۱۳۹۶ 

معادل ۹۸.۲ بوده است.



آمار معاملات 5 بازار سرمايه

»تعادل«چشماندازبازارسرمايهرادرسال98بررسيميكند

سال سخت بورس
گروه بورس|مسعود كريمي|

برخي كارشناس��ان و فعالان اقتصادي ب��ر اين باورند 
كه سال 1398 سال خوبي براي اقتصاد نيست و بازار 
سرمايه نيز تحت تاثير اين مهم قرار مي گيرد. در نقطه 
مقابل نيز عده اي معتقدند با توجه به گزارش هاي آمار 
گمرك و انتش��ار گزارش هاي مطلوب ش��ركت هاي 
بورس��ي به طور قطع س��ال آينده روند معاملاتي بازار 
سرمايه، رش��د قابل ملاحظه اي را به خود اختصاص 
خواهد داد. به هر حال، در س��ناريوي نخس��ت سال 
98 همراه با رش��د اقتصادي منفي توام با ريسك   هاي 
سيستماتيك و غير سيستماتيك زياد برآورد مي شود. 
اين در حالي است كه در سناريوي دوم بهبود وضعيت 
جهاني و پتانسيل نهفته افزايش قيمت   سهام صنايع و 
شركت ها عاملي براي صعود شاخص هاي بورسي در نظر 
گرفته مي شوند. به هر روي، فارغ از ديدگاه هاي مطرح 
شده، برخي از سهامداران افزايش عرضه اوليه را عامل 
جذب نقدينگي در بازار سهام معرفي مي كنند كه در اين 
زمينه اسماعيل درگاهي مدير پذيرش بورس تهران در 
آخرين مصاحبه خود با »تعادل« از عرضه اوليه 4 شركت 
تا پايان سال خبر داد كه اين مهم با توجه به روند فعلي 
بازار تا حدودي دور از ذهن به نظر مي رسد. در اين ارتباط 
كارشناسان ش��رايط كنوني بازار را براي انجام عرضه 
اوليه مناسب ارزيابي نمي كنند و بر اين باورند، زماني 
كه شاخص به طور ميانگين روزانه رشد 2 درصدي را در 
كارنامه كاري خود به ثبت مي رساند، عرضه اوليه اقدامي 
مناسب بود چرا كه علاوه بر سهامداران مردم عادي هم 
سپرده هاي خود را از بانك  به سمت بازار سرمايه سوق 
مي دادند. بنابراين، شرايط ريزشي فعلي زمان مناسبي 
براي عرضه اوليه سهام نيست.همچنين احتمال تمديد 
معافيت برخي كشورهاي خريدار نفت ايران و راه اندازي 
كامل و قطعي اينستكس نيز از ديگر عوامل اثرگذار در 
روند معاملاتي بازار سرمايه خواهند بود. با اينكه برخي 
از فعالان سال 98 را سال سخت بورس عنوان مي كنند 
اما نبايد اين مهم را فراموش كرد، شركت هايي كه در 
بازار س��هام حضور دارند راه هاي دور زدن تحريم  را از 
تجربه هاي پيشين به دست آورده  اند و به طور قطع در 
سال 1398 پتانسيل اعلام سود هاي مناسبي را خواهند 
داشت. در همين حال، هر نوع تفاهم و گشايشي حتي 
كوچك مي تواند به صورت اهرمي در شرايط اقتصادي 

كشور اثر گذار باشد. 

  ريسك هاي بزرگ اقتصاد
در اين ارتباط، عليرضا تاجبر عضو هيات مديره كانون 
كارگزاران در خصوص وضعيت كليت اقتصاد در سال 
1398 و مي��زان اثر گذاري آن در ش��اخص هاي بازار 
س��رمايه كش��ور در گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد: 
باتوجه به درآمد مالياتي پيش بيني شده در بودجه سال 
آينده، به نظر مي رسد با ركوداحتمالي اي كه طي سال 
آتي براي صنايع مختلف تجربه خواهيم كرد و سطح 
توليدي كه تا مقداري نسبت به سال جاري با كاهش 
همراه مي شود، تحقق ماليات نيز احتمالا دست يافتني 
نباشد و نتيجتا شرايط متفاوت تري را نسبت به وضعيت 

كنوني در آينده خواهيم داشت. 

اين كارشناس موانع احتمالي بر سر صادرات نفت ايران 
در س��ال آينده را نيز عامل موثر ديگر در تحقق منابع 
درامدي بودجه برشمرد و سپس به نقش نوسان نرخ 

ارز اشاره كرد.
عضو هيات مديره كانون كارگزاران نرخ دلار را عاملي 
اثر گذار در كلي��ت جامعه عنوان كرد و گفت:  نرخ دلار 
يكي از ريسك هاي محتمل بر كل اقتصاد كشور است و 

نوسان آن اثر گذاري منفي در كليت جامعه دارد.
عليرضا تاجبر با اش��اره به اظهارنظر هاي متفاوت در 
خصوص افزاي��ش نرخ دلار و تاثير گذاري آن در روند 
معاملاتي بازار سرمايه نيز تصريح كرد: برخي از فعالان 
بر اي��ن باورند ك��ه افزايش نرخ دلار باعث مي ش��ود 
ش��ركت هايي كه فروش دلاري دارن��د يا فروش آنها 
وابستگي زيادي به تورم دارد، با افزايش فروش مواجه 
خواهند ش��د. در همين راس��تا مي توان بر اين نكته 
تاكيد كرد كه اين دس��ت از شركت ها همانند دولت 
در موضوعاتي پيرامون فروش صادراتي با مشكلات 
متفاوتي مواجه مي شوند. از طرفي، شركت هايي كه 
ف��روش داخلي دارند نيز ب��ا محدوديت هايي مواجه 
خواهند بود. بنابراين تورم زيادي براي س��ال 1398 
ارزيابي مي شود و برخي از شركت ها در حوزه فروش 
با مشكل مواجه خواهند شد. در همين حال، مطمئنا 
دولت براي كنترل قيمت ها روي ش��ركت  هايي كه 
فروش داخلي دارند فش��ار ايجاد مي كند و به نوعي 
اجاره نخواهد داد كه اين دس��ت از ش��ركت ها با هر 
قيمتي ك��ه در نظر گرفته اند محص��ولات خود را به 

فروش برسانند. 
مديرعامل كارگزاري تامين س��رمايه نوين با اشاره به 

ارقام پيش بيني شده در بودجه سال آينده براي منابع 
درامدي افزود: رقم هاي لحاظ ش��ده بودجه در حوزه 
ماليات و نفت مقداري دور از واقعيت ارزيابي مي شود. 

اين كارشناس بازار سرمايه بيان كرد: ميزان فروش ها در 
آمار بهمن ماه گمرك مثبت بوده است اما براي سال آتي 
ميزان فروش كاهشي پيش بيني مي شود. بر اين اساس، 
در صورتي كه تورم نيز در ارقام بالايي قرار داشته باشد، 
اين تورم زماني مي تواند به بازار س��رمايه كشور كمك 
كند كه ميزان فروش شركت ها با تغيير مواجه نشود. 
بنابراين به نظر مي رسد كه ميزان فروش به حدي افت 
كند كه قدرت خريد مردم و مي��زان صادرات را تحت 
تاثير قرار  دهد و در چنين حالتي به نوعي ميزان فروش 
با تورم در يك حالت تعادلي قرار خواهند گرفت. وي با 
اشاره به ريسك هاي مختلف در ساير بخش ها نيز ابراز 
داشت: برخي از ش��ركت هاي بورسي كشور در زمينه 
مواد اوليه وارد كننده هستند و از سوي ديگر، مواد اوليه 
برخي ديگر با نرخ دلار همبستگي زيادي دارد كه بطور 
كلي اين دست از شركت ها در سال 1398 دچار آسيب 

خواهند شد.
عليرضا تاجبر معتقد است سالي توام با ركود تورمي را 
پيش رو خواهيم داشت كه مي بايست با كاهش هزينه ها، 
اتخاذ سياس��ت هاي انقباضي و توجه ويژه به اقتصاد 

مقاومتي آن را گذراند.
عضو هيات مديره كانون كارگزاران با اشاره به هزينه ها 
نيز تاكيد كرد: زماني ك��ه 20 درصد افزايش حقوق و 
دس��تمزد پيش بيني مي شود به طور قطع اين مهم به 
تمام هزينه هاي شركت ها تسريع پيدا مي كند. حق اياب 
و ذهاب، حق مسكن، سنوات و ... با اين مهم افزايش پيدا 

خواهد كرد. بنابراين مي توان گفت، از يك سو درآمد ها 
يا ثابت هس��تند يا كاهش پيدا مي كنن��د كه اكنون 
كارشناسان با كاهش موافقند. از سوي ديگر، هزينه ها 
نيز با افزايش همراه مي شوند كه به هر حال اين متغير ها 
در روند معاملاتي خيلي از شركت هاي بورسي ايجاد 

فشار خواهند كرد.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه گفت: دولت براي سال 
1398 قصد دارد حدود 50 هزار ميليارد تومان منابع 
خود را از طريق دارايي مالي، يعني انتشار اوراق تامين 
كند كه اين مهم هم فشار ديگري است كه وارد بورس 
كشور مي شود. شركت هايي از قبيل، تامين اجتماعي، 
بانك ها، ساير صندوق ها و... همگي مي خواهند قانون 
رفع موانع تولي��د را رعايت كنند و از بنگاه داري خارج 
ش��وند كه همگي بورس را مجراي اي��ن مهم در نظر 
مي گيرند. در همين حال، مي توان بر اين نكته تاكيد 
كرد كه هيچ مرزي بين س��رمايه گذاري و بنگا ه داري 
مشخص نشده اس��ت، هر نوع سهامداري بنگاه داري 
تلقي مي شود. از طرفي، بنگاه ها نيز مورد تفكيك قرار 
نگرفته اند چرا كه در ح��ال حاضر بنگاه هايي از قبيل  
ابزاري، سرمايه گذاري و... فعاليت دارند. بر اين اساس، 
به نظر مي رسد براي اجراي قانون رفع موانع توليد در 
گام نخست انواع بنگاه ها مشخص شوند كه در پي اين 
موضوع بنگاه هاي ابزاري از جمله بانك ها و صندوق هاي 
بازنشستگي به نوعي مورد تفكيك قرار بگيرند. علاوه 
بر اين، در بنگاه هاي سرمايه گذاري هم سهامداري با 

بنگاه داري مورد تفكيك قرار بگيرد. 
مديرعامل كارگزاري تامين سرمايه نوين عنوان كرد: 
اينكه تمام بانك ها اقدام به فروش بنگاه داري خود در 

بورس كشور كنند و به عنوان مثال شستا بنگا ه هاي خود 
را در بورس به فروش برساند مناسب ارزيابي نمي شود 
چرا كه در كنار اين موضوع مي بايس��ت ميزان تحمل 
بورس و ميزان نقدينگي موجود در اين بازار را هم مورد 
توجه قرار داد. عليرضا تاجبر تصريح كرد: زماني كه با 
يك عرضه اوليه 300 ميليارد توماني به بورس فش��ار 
وارد مي شود، بنابراين چگونه مي توان به انتشار اوراق 
و فروش بنگاه ه��ا از بورس كه هزاران ميليارد پول را از 
بازار خارج مي كند، بي توجه بود. بر اين اساس، اين مهم 
ريسك ديگري است كه اسفند ماه سال جاري و كليت 

سال 1398 بازار را درگير خود مي كند.

  رشد مقطعي بازار سهام در سال 98
از سوي ديگر، محمد دارستاني كارشناس بازار سرمايه 
با اش��اره به چش��م انداز اقتصادي در س��ال 1398 و 
چگونگي حركت شاخص هاي بورسي در گفت وگو با 
»تعادل« بيان كرد: در حال حاضر به دليل رشد سريع 
قيمت ها در سال جاري ش��اهد يك ركود هستيم. به 
نوعي بازار ها از جمله مسكن، خودرو و حتي مايحتاج 
عمومي مردم به دليل افزايش نرخ دلار با رشد قميتي 
قابل توجهي همراه شده  اند. به گفته وي ركود فعلي در 
س��ال 1398 هم تداوم پيدا مي كند. به اين معني كه 
احتمالا در سال آينده رشد دلار را خواهيم داشت و يك 
ركود تورمي را نيز به تبع اين موضوع تجربه مي كنيم. 
بنابراين در پي اين موضوع علاوه بر اينكه اقتصاد تحت 
تاثير قرار مي گيرد در كليت بازار س��رمايه نيز چنين 
حالتي وجود خواهد داشت. اين تحليلگر بازار سرمايه 
معتقد است كه در سال آينده طي برخي از مقاطع رشد 
بازار را تجربه خواهيم كرد. با وجود اينكه ركود تورمي 
داريم اما در برخي از مقاطع افزايش شاخص ها مي تواند 

تابع رشد قيمت دلار باشد. 
محمد دارستاني معتقد است كه رشد سال 1397 با 
افزايش سال هاي 1391 و 1392 تفاوت هاي زيادي 
دارد. اكنون بازار به تحليل رس��يده و به نوعي كاراتر 
شده است. از طرفي، رشد دلار طي سال هاي 1390 
تا 1392 عامل رش��د 15 ماه بازار بود چرا كه بازار به 
تحليل درست نرس��يده بود اما اكنون به دليل اينكه 
بازار به تحليل مناسب رسيده است به خوبي مشاهده 
مي شود كه در مقطعي 2 ماهه بازار رشدي فراتر از 15 
ماه گذشته را تجربه كرده است. اين كارشناس بازار 
سرمايه عنوان كرد: به نظر مي رسد در سال 1398 طي 
چندين مقطع شاهد چنين اتفاقاتي باشيم به طوري 
كه س��رعت رشد بازار زياد خواهد بود و به طور مجدد 
خيلي زود از ش��دت افزايش بازار كاسته مي شود. بر 
اين اساس، فضاي سال آينده توام با رشد سريع طي 
چند مقطع زماني است. وي افزود: ميزان رشد سال 
آينده قابل پيش بيني نيست چرا كه ممكن است پس 
از رشد، ركود حاكم شود چرا كه بازار طي سال 1398 
به نوعي مستعد اخبار منفي است. محمد دارستاني با 
اشاره به ركود تورمي سال آينده نيز گفت: رشد قيمت  
در شركت ها قابل مشاهده خواهد بود اما به دليل ركود 
داخل و فضاي تحريم ممكن است به طور مقداري و 

تعدادي فروش شركت ها با افت همراه شود.

مديرعاملبورستهرانمطرحكرد

بورس انرژي در انتظار عرضه هاي جديد نفت و ميعانات گازي
نماينده شركت ملي نفت ايران در بورس انرژي از دو عرضه 
جديد نفت و ميعانات گازي در بورس تا پايان امسال )بيستم 
و بيست و هفتم اس��فندماه( خبر داد و گفت: جديد بودن 
شيوه فروش نفت در بازار سرمايه و شناخت ناكافي فعالان 
بازار از دلايل عدم موفقيت فروش محموله هاي نفتي است.

اميرحسين تبيانيان درباره وضعيت عرضه نفت در بورس 
اظهار داش��ت: هدف عمده از عرضه نفت در بورس فروش 
محموله هاي كوچك و خرده فروش��ي اس��ت و بر همين 
اساس نفت در محموله هاي كوچك 35 هزار بشكه اي عرضه 
مي شود. به گزارش فارس، نماينده شركت ملي نفت ايران 
در بورس انرژي با بيان اينكه فروش هاي محموله هاي بزرگ 
چند ميليون بشكه اي در بورس در شرايط كنوني مدنظر 
نيس��ت، اضافه كرد: هدف ما اين اس��ت فعالان اقتصادي 
براي معامله محموله هاي كوچك كه نياز به هزينه و ريسك 
كمتري دارد وارد شوند. وي يادآور شد: هر چند انتظار نداريم 
در اين عرضه ها معامله محموله هاي بزرگ انجام شود اما 
محدوديتي در انجام آنها نيز وجود ندارد و در صورت تمايل 
متقاضيان مي توان با تجميع محموله هاي 35 هزار بشكه اي 

خريدهاي بزرگ انجام داد.

    دليل عدم فروش نفت در عرضه آخر
نماينده شركت ملي نفت ايران در بورس انرژي درباره 
ششمين عرضه نفت در بورس اظهار داشت: بايد قبول 

كرد كه عرضه نفت در بورس، شيوه جديدي است كه 
شناخت فعالان بازار و خريداران داخلي و خارجي نسبت 

به آن نياز به گذشت زمان دارد.
تبيانيان با بي��ان اينكه عرضه نفت در ب��ورس داراي 
چندين مرحله و بخش است كه خريداران بايد به آن 
شناخت پيدا كنند، گفت: اكنون عرضه نفت در بورس 
به شيوه تحويل در مبدا است و بر اين اساس خريدار بايد 
بتواند كشتي مناسب حمل نفت را يافته و همچنين 
بازاريابي نيز انجام داده و پيش پرداخت ها را تامين كند 
كه انجام همه آنها به هماهنگي و تجربه كافي خريدار 
نياز دارد. وي اضافه كرد: خريداران داخلي كمي براي 
نفت وجود دارد و بازيگران خارجي بازار نفت نيز طول 
مي كشد كه با شيوه و سازوكار جديد فروش نفت ايران 

در بورس آشنا شوند.

  سايه تحريم ها بر فروش نفت در بورس
نماينده شركت ملي نفت ايران در بورس انرژي به تاثير 
تحريم ها بر فروش نفت در بورس اش��اره كرد و گفت: 
در عرضه هاي اول و دوم فروش نف��ت در بورس كه از 
آبان امسال آغاز ش��د خريداران حجم قابل توجهي از 
محموله هاي را خريداري كردند، زيرا در آن زمان شدت 

تحريم ها نسبت به اكنون كمتر بود.
وي با بيان اينكه از آبان ماه به شدت تحريم ها افزوده شد، 

يادآور شد: اگر عرضه نفت در بورس در سال 9۶ انجام 
مي ش��د با توجه به اينكه شرايط سخت تحريم وجود 

نداشت قطعا معاملات بيشتري صورت مي گرفت.
تبيانيان ادامه داد: خريداران در شرايط حاضر بايد خود 
را با شرايط نقل و انتقال پول و همچنين صادرات نفت 
در زمان تحريم وفق دهند كه نياز به تجربه و زمان دارد.
وي با بيان اينكه تحريم ها بر معاملات نفت در بورس 
سايه انداخته است، اضافه كرد: براي اينكه فعالان بازار 
نفت بتوانند با شرايط راحت تري اقدام به خريد و فروش 
نفت كنند مزايايي براي متقاضيان در نظر گرفته شده 
است كه از جمله آنها مي توان به فروش در محموله هاي 

كوچك و همچنين امكان تسويه ريالي اشاره كرد.

  جذابيت قيمت محموله هاي نفتي
نماينده ش��ركت ملي نفت ايران در ب��ورس انرژي با 
بيان اينكه قيمت تعيين ش��ده براي فروش نفت در 
بورس داراي جذابيت اس��ت، اظهار داشت: به دليل 
اينكه تامين كشتي براي محموله هاي كوچك داراي 
محدوديت هايي است و همچنين به دليل هزينه هاي 
نقل و انتقال پول در زم��ان تحريم، قيمت نفت را به 
گونه اي تعيين كرده ايم كه داراي جذابيت زيادي بوده 
و خريداران تمايل به خريد نفت از بورس داشته باشند.

وي يادآور شد: همچنين تس��ويه ها به صورت نقد و 

اعتبار در نظر گرفته شده كه امكان نكول )ناتواني در 
تسويه( را از بين مي برد.

  عرضه هاي جديد نفت در بورس
نماينده شركت ملي نفت ايران در بورس انرژي درباره 
عرضه ه��اي جديد نفت در بورس نيز گف��ت: تا پايان 
امسال دو عرضه جديد نفت و ميعانات گازي در بورس 

انرژي انجام مي شود.
تبيانيان با بيان اينكه تا پايان اس��فند ماه در روزهاي 
دوشنبه )20 و 27 اسفند( به نوبت عرضه نفت و ميعانات 
گازي انجام خواهد شد، ادامه داد: در عرضه هاي اسفند 
ماه انعطاف بيش��تري براي فروش در نظر گرفته ايم تا 
خريداران بتوانند با ش��رايط راحت تر اقدام به خريد و 

صادرات نفت كنند.
نماينده ش��ركت ملي نفت اي��ران در ب��ورس انرژي 
خاطرنش��ان كرد: به عنوان مثال در عرضه هاي بهمن 
ماه اعلام كرده بوديم كه خريدار بايد تا 20 روز قبل از 
بارگيري، كش��تي مورد نظر خود را معرفي كند اما در 
عرضه هاي اسفند ماه مهلت معرفي كشتي را 10 روز 

قبل از بارگيري تعيين كرده ايم.
وي ادام��ه داد: در ش��يوه هاي تحوي��ل محموله هاي 
ميعانات گازي نيز ش��رايط تس��هيل شده بطوري كه 
تحويل ميعانات گازي در صورت تمايل خريدار علاوه 

بر عسلويه در خشكي نيز انجام خواهد شد. به گزارش 
ايرنا، ششمين مرحله فروش نفت خام در بورس انرژي 
روز )دوشنبه( انجام ش��د اما خريداري براي آن وجود 
نداش��ت. عرضه نفت خام در بورس كه از شش��م آبان 
امسال با عرضه يك ميليون بشكه نفت خام سبك آغاز 

شد، اكنون وارد ششمين مرحله شده است.
در مرحله نخست )شش��م آبان امسال(، يك ميليون 
بشكه نفت خام عرضه شد اما هشت محموله 35 هزار 
بشكه اي )معادل 280 هزار بش��كه( به نرخ بشكه اي 
74 دلار و 85 سنت به فروش رسيد. در دومين مرحله 
)بيس��تم آبان( نيز 700 هزار بش��كه نفت خام به نرخ 
بش��كه اي ۶4 دلار و 97 سنت معامله شد. در سومين 
مرحله عرضه در بورس، يك ميليون بشكه نفت خام 
سبك ايران به نرخ بشكه اي 52 دلار و 42 سنت دلار در 

تابلو فروش قرار گرفت اما بدون مشتري ماند.
مرحله چهارم موفقيت آميز نبود؛ در مرحله پنجم تنها 
يك محموله 35 هزار بش��كه اي به فروش رس��يد. در 
مرحله ششم عرضه نيز همانند نوبت هاي پيشين يك 
ميليون بشكه نفت خام سبك با حجم خريد حداقل 
تعداد 35 هزار بشكه و قيمت پايه 59 دلار و ۶3 سنت 

براي هر بشكه تعيين شده بود.
لازم به ذكر اس��ت كه عرضه بعدي در 20 اس��فند ماه 

انجام خواهد شد.

استراتژينوآوريدرابزارهايمعاملاتي
بورس تهران در راس��تاي تحقق اس��تراتژي هاي خود 
فرايند راه اندازي و نهايي شدن اوراق فروش استقراضي، 
وارانت، اختيار معامله سبد سهام، گواهي سپرده سهام، 
اوراق س��ود تقسيمي و اس��ناد قابل معامله را در برنامه 
دارد. به گزارش بورس تهران، علي صحرايي مديرعامل 
بورس تهران در پنجمين كنفرانس بين المللي مديريت 
اس��تراتژيك به تعريف نوآوري مالي اشاره كرد و گفت: 
بورس اوراق بهادار تهران با نگاهي به ش��رايط سياسي 
و اقتصادي كش��ور و با توجه به جايگاهي كه به عنوان 
هماهنگ  كننده اصلي فعاليت هاي بازار سهام و اوراق 
بهادار بر عه��ده دارد، اولين ركن بازار س��رمايه بود كه 
برنامه ري��زي اس��تراتژيك )دوره پنج س��اله 1389 تا 
1393( را به عنوان وظيفه اصلي مديريت ارش��د براي 

ايجاد انسجام و يكپارچگي در فعاليت  هاي توسعه  اي و 
جاري در دستور كار قرار داد. صحرايي درخصوص نماي 
كلي بورس تهران گفت: تعداد صنايع بورس��ي در سال 
1397 به 40 صنعت افزايش يافته است. ابزارهاي مالي 
موجود در بورس تهران ش��امل سهام و حق تقدم، آتي 
تك سهم، آتي سبد سهام، اختيار معامله سهام، اختيار 
فروش تبعي، اوراق مشاركت، انواع صكوك، صندوق هاي 
قابل معامله، صندوق زمين و ساختمان است. وي اهداف 
كلان بورس اوراق بهادار تهران ش��امل ۶ هدف عنوان 
كرد و گفت: ارتقاي س��هم بازار سرمايه در تأمين مالي 
فعاليت هاي مولد اقتصادي، تعميق و گس��ترش بازار و 
توسعه و تسهيل دسترسي به آن با بهره  گيري از فناوري 
و فرايندهاي به روز، به كارگيري مقررات و رويه هاي موثر 

براي حفظ س��لامت بازار و رعايت حقوق سهامداران، 
توسعه دانش مالي و گسترش فرهنگ سرمايه گذاري و 
سهامداري در كشور، توسعه مستمر دارايي هاي فيزيكي 
و سرمايه انساني شركت و خلق ارزش براي سهامداران 
از اهداف كلان بورس اوراق بهادار تهران به شمار مي رود. 
مديرعامل بورس تهران تاكيد كرد: نوآوري و راه اندازي 
ابزارهاي جدي��د اوراق بدهي مانند اوراق مش��اركت و 
صكوك از موضوعات اس��تراتژيك بورس تهران براي 
ارتقاي سهم بازار سرمايه در تأمين مالي فعاليت هاي مولد 
اقتصادي است. وي را نوآوري در ابزارهاي مالي توسط 
بورس تهران اشاره كرد و گفت: نوآوري در ابزارهاي تأمين 
مالي با راه اندازي )اوراق مش��اركت، صكوك، صندوق 
زمين و س��اختمان، اختيار فروش تبع��ي(، نوآوري در 

سرمايه گذاري غيرمستقيم با راه اندازي )صندوق هاي 
قابل معامله( و نوآوري در ابزارهاي پوش��ش ريسك با 
راه اندازي )قرارداد آتي تك سهم، اختيار فروش تبعي، 
قرارداد اختيار معامله س��هام و قرارداد آتي سبد سهام( 
ب��ه تنوع ابزار ه��اي مالي در بورس تهران منجر ش��ده 
اس��ت. وي به نوآوري در ابزارهاي مال��ي كه در فرايند 
راه اندازي هستند اشاره كرد و اظهار داشت: از ابزارهاي 
مالي نوين طراحي شده كه در فرايند راه اندازي و نهايي 
شدن هستند مي توان اوراق فروش استقراضي، وارانت، 
اختيار معامله سبد س��هام، گواهي سپرده سهام، اوراق 
سود تقسيمي و اسناد قابل معامله نام برد كه بطور كلي 
مراحل دريافت مصوبه از كميته فقهي سازمان بورس يا 
تدوين دس��تورالعمل توسط بورس و ارسال به سازمان 

بورس يا مطالعات تطبيقي- امكان سنجي تجاري و فني 
را مي گذرانند. صحرايي به نوآوري بورس تهران در زمينه 
نحوه انجام معاملات اشاره كرد و افزود: بورس تهران با 
ايج��اد بازار دوم بورس اوراق به��ادار تهران و اصلاحات 
ريزساختارها، نظارت بر بازار و ارتقاي سامانه ها، ايجاد 
معاملات برخط بازارگرداني، ايجاد تالارهاي منطقه اي 
و ايستگاه هاي معاملاتي و ايجاد معاملات الگوريتمي 
اقدام كرده است كه مي تواند به ارتقاي سهم بازار سرمايه 
در تأمي��ن مالي فعاليت هاي مول��د اقتصادي، تعميق 
و گسترش بازار و توسعه و تس��هيل دسترسي به آن با 
بهره  گيري از فناوري و فرآيندهاي به روز، توسعه دانش 
مالي و گسترش فرهنگ سرمايه گذاري و سهامداري در 

كشور و خلق ارزش براي سهامداران بينجامد.
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افول شاخص ها در تالار حافظ
گروه بورس| روز گذشته شاخص كل بورس تهران 
با 1۶45 واحد افت در پايان معاملات، در كانال 1۶2 

هزار واحد باقي ماند.
در روز سه شنبه ش��اخص كل قيمت و بازده نقدي 
بورس اوراق بهادار تهران )تدپيكس( در پايان معاملات 
روز سه ش��نبه 14 اس��فند ماه 97 با كاهش 1۶45 

واحدي به رقم 1۶2 هزار و 593 واحد رسيد.
شاخص كل هم  وزن اما با كاهش 82 واحدي عدد 30 
هزار و 823 واحد را به نمايش گذاشت. شاخص سهام 
آزاد ش��ناور نيز با كاهش 2050واحدي به رقم 181 
هزار و ۶48 واحد دس��ت يافت. شاخص بازار اول در 
حالي با كاهش 1571 واحدي به رقم 121 هزار و 924 
واحد دست يافت كه شاخص بازار دوم با كاهش 157۶ 

عدد 313 هزار و ۶99 واحد را به نمايش گذاشت.
در معاملات ديروز دو ميليارد و 251 ميليون سهم در 
13۶ هزار و 47۶ دفعه معامله ش��د. ارزش معاملات 
در ب��ازار 714/913/7 ميلي��ون ري��ال و ارزش بازار 
578/223/۶ ميليارد ريال بود. همچنين ش��اخص 
كل فرابورس )آيفكس( نيز با كاهش 2۶ واحدي بر 

روي رقم دو هزار و ۶4 واحد نشست. 

پيشنهاد عرضه سهام بانك توسعه 
تعاون در بورس

محمد شريعتمداري، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
اظهار داشت: در شرايط كنوني لازم است تا تخصيص 
منابع بودجه و تسهيلات بر اساس اولويت بندي و نياز 
واقعي صورت گيرد. وي افزود: منابع و بودجه كشور 
را نبايد فقط صرف كارمنداني كرد كه صبح به ادارات 
آمده و بعد از ظهر مح��ل كار خود را ترك مي كنند 
در حالي كه در س��اير بخش ها مي توان از اين ميزان 
هزينه، بهره وري بيشتري كسب كرد. شريعتمداري 
تاكيد كرد: بانك توس��عه تعاون و صندوق ضمانت 
سرمايه گذاري تعاون از بخش هايي هستند كه بايد 
براي تامين سرمايه مورد نياز آنها به منظور حمايت از 
تعاوني هاي كشور و اشتغال زايي اقدامات جدي انجام 
شود. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي ادامه داد: عرضه 
سهام بانك توسعه تعاون در بورس يكي از اقداماتي 
است كه مي توان براي تأمين سرمايه اين بانك انجام 
داد. عضو كابينه دولت دوازدهم از برگزاري جلس��ه 
شوراي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه با حضور 
معاون وزير تعاون خبر داد و گفت: محور اين جلسه 
رايزني براي تخصي��ص 500 ميليون دلار اعتبار به 
صندوق ضمانت سرمايه گذاري تعاون و بانك توسعه 
تعاون است كه اين جلسه امروز در حال برگزاري است 

و اميدواريم به نتيجه برسد.

 بازار سرمايه 
كليد كنترل  نقدينگي

  اطلاعيه در خصوص خريد سهام »آكنتور«: 
مديريت عمليات بازار ش��ركت بورس اوراق بهادار 
تهران، با انتش��ار اطلاعيه در پيام ناظر در خصوص 

خريد سهام شركت كنتورسازي اطلاع رساني كرد.
به گزارش سنا، پيش تر اعلام شد، سهامداران حقيقي 
شركت كنتورس��ازي بر اساس مصوبه هيات مديره 
سازمان بورس و اوراق بهادار مي توانند سهام خود را 
خارج از ساعت معاملاتي، معامله كنند. با اين حال، 
بر اس��اس جديدترين مصوبه اين نهاد، سهامداران 
»آكنتور« براي فروش س��هام خود علاوه بر فروش 
سهام مرحله قبل )مطابق شرايط ذيل(، مي توانند پس 
از مراجعه به يكي از شعب شركت هاي كارگزاري عضو 
شركت بورس اوراق بهادار تهران، نسبت به ارايه دستور 
فروش و تكميل تعهدنامه واگذاري سهام اقدام كنند.

به اين ترتيب و به اس��تناد پيام منتشر شده در پيام 
ناظر، شرايط ورود سفارش فروش به شرح زير است: 
الف - فروش حداكثر 5هزار سهم است. )در صورتي 
كه منابع تامين شده از سوي خريداران كافي نباشد 
خريد از كمترين س��فارش فروش شروع و بر اساس 
ميزان عرضه، حداكثر سهم قابل خريد از افراد متناسب 
با ميزان منابع تامين شده از سوي خريداران مشخص 

خواهد شد.( 
 ب- قيمت خريد هر سهم مبلغ 075ر21 ريال است.
 ج- نوع سفارش فروش از نظر اعتبارزماني سفارش 

بدون محدوديت زماني باشد.
د-امكان ورود سفارش فروش براي مشتريان برخط 

امكان پذير نيست.
ه- مهلت ورود س��فارش فروش در س��امانه در نماد 
)آكنتور2( از روز ش��نبه م��ورخ 11/12/1397 الي 
چهارش��نبه مورخ1397/12/15از ساعت 8:30 تا 

12: 30 است.

عضو هيات رييس��ه كميس��يون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس شوراي اسلامي گفت: در دنيا دو 
راه براي كنترل و مهار نقدينگي سرگردان در جامعه 
وج��ود دارد يكي بانك ها وديگري بازار س��رمايه! 
اما ازموثرترين راهكارهاي ك��ه در دنيا براي مهار 
نقدينگي بيشترمورد توجه قرار مي گيرد استفاده 
از ظرفيت هاي بازار س��رمايه است. علي كاظمي 
باباحيدري، عضو هيات رييسه كميسيون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي به سنا 
گفت: با توجه به اينكه معاملات در بازار سرمايه با 
نظارت دقيق و به صورت شفاف صورت مي گيرد، 
مي توان بخش قابل توجهي از نقدينگي كشور را به 

سمت اين بازار سوق داد.
وي اظهار داشت: هدايت نقدينگي به بازار سرمايه 
يك نكته كليدي اس��ت و براي هدايت نقدينگي 
به بازار س��رمايه بايد از مكانيزم ش��فافيت بورس 

استفاده كرد.

نگاه

روي خط شركت ها 
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قاچاق يارانه به آن سوي مرزها!

دولت ها بازيگران اصلي در بازارهاي صادراتي عراق هستند 

بلاتكليفيخودروهايدپوشدهپشتدربهايگمرك

اصل و اس��اس تخصيص يارانه ب��ا هدف حمايت از 
اقش��ار ضعيف جامعه )از حيث اقتص��ادي( انجام 
مي پذيرد. در اين ميان و در طول ماه هاي گذشته، 
نوسانات نرخ ارزي باعث شد قيمت بسياري از كالا ها 
و محصولات موجود در ب��ازار با افزايش فزاينده اي 
همراه شود كه البته تنها دليل بالا رفتن قيمت ها به 
رشد قيمت دلار ربط پيدا نمي كند و برخي از فرصت 
طلبان و سودجويان در التهابات بازار نقش داشتند.

ام��ا آنچه كه در اي��ن مقاطع به عن��وان يك پديده 
نامبارك و منحوس نمود و بروز پيدا كرد به قاچاق 
كالا هايي معطوف مي شد كه با اختصاص ارز ۴ هزار 

و ۲۰۰ توماني تامين مي شدند.
اين اقدام غيرقانون��ي و نامب��ارك، كار را به جايي 
رساند كه مردم نيز از رخداد هاي پيش آمده آشفته 

و متحير شده بودند.
به واقع از يكس��و مسوولان اجرايي در مصاحبه ها و 
اظهارنظر هاي خود مكررا ب��ر اختصاص ارز و عدم 
وجود نگراني در ارتباط با تامين كالا هاي اساس��ي 
سخن مي گفتند، اما در مقام عمل و در صحنه و كف 
بازار، نارسايي هايي در فرآيند تامين كالا و استمرار 

گراني ها ديده و مشاهده مي شد.
چندي پيش، رييس جمهور در جلسه اي، با صراحت 
از قاچاق كالا هايي س��خن گفت كه با تخصيص ارز 
۴ هزار و ۲۰۰ توماني تامين مي ش��دند، اما به دليل 
اختلاف قيمتي موجود و حاش��يه سودي كه براي 
سوداگران به وجود آمده بود، آن را به آنسوي مرز ها 
قاچاق مي كردند، اقدامي كه از سوي حجت الاسلام 
والمس��لمين حسن روحاني به خيانت عليه مردم و 

كشور تعبير شد.

  حق به حق دار نرسيد
عبدالرحمن منصوري، يكي ازاعضاي اتاق بازرگاني 
ضمن ابراز تاسف نسبت به برخي از اقدامات مخرب 
و غير سازنده فرصت طلبان و سودجويان در مقطعي 
كه نرخ ارز با نوسانات شديدي همراه بود، اظهار كرد: 
بالطبع در چنين شرايطي، عقل، منطق، انسانيت و 
عِرق ملي ايجاب مي كند كه تمامي آحاد جامعه به 
فراخور نقشي كه دارند براي برون رفت از مشكلات، 
سعي و تلاش كنند، اما متاسفانه در جامعه ما برخي 
اين مقاطع حس��اس را به مثابه فرصتي براي خود 

قلمداد مي كنند تا به اصطلاح بار خود را ببندند.
وي افزود: طبيعتا اختصاص ارز دولتي براي تامين 
كالا هاي اساسي و مورد نياز مردم، با هدف حفظ و 
كنترل و ثبات در بازار و جلوگيري از تشديد قيمت ها 
و تحميل فشار هر چه بيشتر به دهك هاي پايين و 
ضعيف اقتصادي جامعه عملياتي مي شود و به واقع 
دس��تگاه هاي ذي ربط با تكيه بر اين دستور تلاش 
مي كنند جلوي بروز التهاب��ات و بي نظمي در بازار 
)حداقل در خصوص كالا هاي اساسي( گرفته شود.

اين توزيع كننده عمده محصولات غذايي در استان 
البرز بيان كرد: متاس��فانه ما و بسياري از همكاران 
و هم صنفي هاي بنده به عنوان توزيع كننده عمده 
شاهد بوديم كه با وجود اعلام نظر مسوولان ذي ربط 

مبني بر عدم وج��ود هيچ گونه نگراني در خصوص 
تامين كالا هاي اساس��ي، عملا در ارتباط با برخي 
از اقلام و محصولات، ش��اهد كمبود ش��ديد برخي 
اقلام در بازار بوديم و همين كاهش شديد عرضه در 
افزايش هر چه بيشتر نرخ و قيمت آن اثر گذار بود.

منصوري تصريح كرد: يكي از تبعات اين وضعيت و 
شرايط جاري و ساري در بازار )در آن مقطع زماني( 
به اين امر معطوف مي شد كه به نوعي اعتماد عمومي 
از جامعه، نسبت به اظهارنظر هاي برخي از مسوولان 
سلب شده بود در صورتي كه دستگاه هاي ذي ربط 
براي حصول تعادل در بازار نهايت تلاش خود را به 
كار مي بس��تند، اما وجود برخي نارس��ايي ها باعث 
مي شد حق به حق دار نرسد و كالا هاي يارانه اي سر 
از آنسوي مرز ها درآورد كه اين موضوع باعث تشديد 

هر چه بيشتر آسيب هاي اقتصادي به كشور شد.
وي افزود: ش��رم آور است در ش��رايطي كه تمامي 
آحاد جامعه مضط��رب از وضعيت اقتصادي بودند 
برخي صرفا درصدد س��ودجويي خ��ود بودند و به 
قاچاق چنين كالا هايي به خارج از كش��ور مبادرت 

مي ورزيدند.

  تجديد نظر در ساز و كار توزيعي و تشديد 
نظارت ها

حس��ين محمدي، يكي از فعالان اقتصادي درباره 
س��ودجويي هايي كه اختص��اص ارز دولتي ۴ هزار 
و ۲۰۰ توماني براي برخي ران��ت خوار ها و دلالان 
ايج��اد كرد، بيان ك��رد: به اعتقاد بن��ده اصل طرح 
ايرادي نداشته و مشكل اصلي به سيستم توزيعي و 
نحوه اعمال نظارت بر فرآيند عرضه و توزيع كالا هاي 
اساس��ي )كه ارز دولتي به آن اختصاص پيدا كرده 

بود( باز مي گشت.
وي افزود: بدون ترديد، در ص��ورت توزيع اصولي، 
هدفمند و هوشمندانه، كالا هاي اساسي خريداري 
ش��ده ب��ا دلار ۴ ه��زار و ۲۰۰ توماني، به دس��ت 
مصرف كننده واقعي مي رس��يد و با لطبع در چنين 
شرايطي بخشي از اقلام اشاره شده قاچاق نمي شد.
 اين فع��ال اقتص��ادي در ادامه تصريح ك��رد: بايد

 واق��ع بين بود و پي��ش بيني هاي لازم ب��راي بروز 
برخي التهابات اقتصادي احتمالي در س��ال ۹۸ در 
دس��توركار قرار گيرد و به تبع آن، دستوركار هاي 
لازم براي كنت��رل و تنظيم بازار و رس��اندن اقلام 
اساسي به دست مصرف كنندگان واقعي مد نظر قرار 
گيرد در غير اينصورت س��ودجويي مجدد از چنين 
فضا هايي توس��ط برخي از افراد فرصت طلب دور از 

ذهن نخواهد بود.

  اختصاص سالانه ۱۴ ميليارد دلار يارانه به 
كالا هاي اساسي 

محم��د رضا پ��ور ابراهيم��ي، رييس كميس��يون 
اقتص��ادي مجلس ش��وراي اس��لامي در خصوص 
ارزش و مي��زان يارانه اي كه براي خري��د و تأمين 
اقلام و محصولات اساس��ي و مورد نياز مردم هزينه 
مي ش��ود، اظهار كرد: در حال حاضر نزديك به ۱۴ 

ميليارد دلار به صورت س��الانه به كالا هاي اساسي 
مردم اختصاص پيدا مي كند تا با ارز ۴ هزار و ۲۰۰ 
توماني به دست مردم برسد، اما متاسفانه كالا هاي 
اشاره شده با قيمت واقعي به دست مردم نمي رسد و 
قيمت ها در مقام عمل بيشتر از اينها لحاظ مي شود.

وي افزود: م��ا به دول��ت اين موض��وع را منعكس 
كرده ايم ك��ه مي بايد نظارت ها به ق��دري دقيق و 
اصولي اعِمال شود كه در نهايت عرضه محصولات 
يارانه اي در زنجي��ره توزيع، به مصرف كننده نهايي 
بر مبني و اساس ارز اختصاص يافته ۴ هزار و ۲۰۰ 

توماني انجام پذيرد.

رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
تصري��ح كرد: يك��ي از طرح ه��اي جايگزين )براي 
جلوگي��ري از سوءاس��تفاده هاي اين چنيني( ناظر 
بر اين س��از و كار مي شود كه مابه التفاوت نرخ ارز ۴ 
هزار و ۲۰۰ توماني با نرخ آزاد، در كالا هاي اساسي 
كه حدود صد هزار ميليارد تومان برآورد مي شود در 

قالب كارت اعتباري به مردم ارايه شود.
وي اف��زود: در قالب اين طرح، هر خانوار ايراني يك 
كارت اعتباري خواهد داش��ت و هرگاه قصد خريد 
كالاي اساسي مورد نياز خود را در فروشگاهي داشته 
باش��ند قاعدتا قيم��ت آزاد آن كالا در مراكز توزيع 
مش��خص ش��ده و مردم با بهره گيري از كارت ارايه 
شده، يارانه اختصاص يافته به آن را پرداخت كرده و 
ما به التفاوت آن را نيز از جيب خود هزينه مي كنند 
و ب��ه تبع با اجرايي ش��دن اين س��از و كار علاوه بر 
جلوگيري از سودجويي سوداگران و فرصت طلبان، 
كمك هاي مقتضي لازم به اقشار و دهك هاي ضعيف 

و پايين جامعه نيز تزريق و ارايه مي شود.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
اظهار كرد: اگر مقرر است ارز ۴ هزار و ۲۰۰ توماني به 
كالا هاي اساسي اختصاص يابد، مي بايد توزيع دقيق 

و اصولي آن مديريت و اجرايي شود.
پور ابراهيمي گفت: بيش از صد هزار ميليارد تومان 
رانت به جيب دلالان رفته )و همين عدد و رقم لزوم 
اتخاذ تدابيري هوشمندانه براي اختصاص ارز و ارايه 
كالا هاي مورد نياز مردم به اقشار و گروه هاي ضعيف 

جامعه را صد چندان مي كند.( 

  كم�ك گرفت�ن از اتحاديه هاي توليدي 
و توزيعي

محمدصادق مفتح، معاون س��ابق وزير در تشريح 
راهكار هاي موثر براي جلوگيري از سوءاستفاده هاي 
اين چنين��ي، بي��ان ك��رد: بهره من��دي از ظرفيت 
تش��كل ها، فرصت و راهكار مناس��بي براي تحقق 

اهداف مورد نظر در اين زمينه خواهد بود.
وي معتقد است: اگر دولت درصدد است در فرآيند 
اختصاص ارز دولتي به كالا ها و محصولات اساسي 
مورد نياز مردم، تخلفات كاهش يابد، بايد براي ورود 
هر چه بيشتر بخش خصوصي و تشكل ها، تدابير و 

تمهيدات مقتضي را تعريف و اجرايي كند.
مفت��ح افزود: در ص��ورت اختص��اص ارز دولتي به 
تشكل ها، به دليل برخورداري اين تشكل ها از ساز و 
كار هاي خود كنترلي و خود نظارتي، اقدامات لازم 
در اين خصوص )با ه��دف مهار تخلف و جلوگيري 
از ب��روز انحراف( به ص��ورت جامع ت��ري عملياتي 

خواهد شد.
وي با بيان اينكه مي ت��وان از اتحاديه هاي توليدي 
و توزيعي در زمينه واردات كالا هاي اساسي كمك 
گرفت، گفت: در صورتي ك��ه ارز دولتي در اختيار 
تشكل ها قرار گيرد و دولت نظارت هاي مربوطه در 
اي��ن عرصه را لحاظ كند، نتاي��ج مطلوب و رضايت 
بخشي حاصل خواهد شد كه نه مانند پرداخت يارانه 
به افزايش نقدينگي منتهي خواهد ش��د و نه شاهد 
بروز مش��كلاتي همچون قاچاق )در اين خصوص( 

خواهيم بود.
اميدواريم با هم انديشي و همفكري نخبگان جامعه 
و همسويي هر چه بيشتر قواي سه گانه با يكديگر، 
اصلاحات مربوطه در سيس��تم توزيعي كش��ور در 
ارتباط با كالا ها و محصولات اساسي به قشر ضعيف 
جامعه عملياتي ش��ود كه يقينا حصول اين امر در 
شرايط فعلي اقتصادي كشور، يك ضرورت اجتناب 

ناپذير و اساسي به شمار مي رود.

حميدرض��ا صالحي، دبيركل فدراس��يون صادرات 
انرژي و صناي��ع گفت: امروز رقاب��ت در بازار عراق، 

رقابت بنگاهي نيست بلكه رقابت دولت هاست.
 وي در گفت وگو با خبرن��گار اگزيم نيوز افزود: بايد 
توجه داشت كه بطور قطع برنده اصلي بازار صادراتي 
عراق، يك بنگاه نيست بلكه اين دولت ها هستند كه 
بر سر ميز مذاكره براي بازارهاي صادراتي نشسته اند؛ 
ضروريس��ت يك حرك��ت جامع و جدي از س��وي 

حاكميت در اين زمينه انجام شود.
 صالحي اظهار داش��ت: بنگاه هاي اقتصادي كشور 
به خصوص در حوزه برق و خدمات فني ومهندسي 
نيازمند ورود دولت به كارزار رقابتي هستند در غير 

اينصورت نمي توانند سهم شايسته اي از اين بازار را 
كسب كنند.

دبيركل فدراسيون صادرات انرژي و صنايع وابسته 
يادآور ش��د: متاس��فانه در گذش��ته ب��ه بهانه هاي 
مختلف، شاهد كنسل شدن بسياري از مناقصه هايي 
بوديم كه بنگاه ه��اي ايراني در آن برن��ده بودند؛ و 
اين بزنگاهيس��ت كه حضور و حمايت دولت در آن 

ضروري است.
صالحي بيان داشت: از س��وي ديگر به نظر مي رسد 
فرصت خوبي فراهم ش��ده تا منابع مالي ايران بابت 
صادرات گاز و برق در عراق، پش��توانه اي براي اخذ 
ضمانتنامه هاي��ي ش��وند ك��ه ش��ركت هاي ايراني 

مطالبه مي كنن��د؛ به ترتي��ب و با اس��تفاده از اين 
ضمانتنامه هامي توانيم پروژه هاي خوبي را در عراق 
بگيريم.  صالحي اظهار داش��ت: اينكه عراق پس از 
جنگ نيازمند بازسازي در زيرساخت هاي انرژي به 
خصوص برق به عنوان ركن توسعه صنايع است، بر 
كسي پوشيده نيست؛ به جرات مي توان گفت در همه 
صنايع برق جايگاه بي بديلي دارد و بازار صادراتي برق 
با زيرمجموعه هاي سه گانه صادرات خدمات فني و 
مهندسي، صادرات الكتريس��يته، كالا و تجهيزات 
بي��ش از ۲5 ميليارد دلار ص��ادرات خدمات فني و 
مهندسي و كالا و 5 ميليارد دلار صادرات برق دارد.

صالحي اذعان داش��ت: ظرفيت س��ازي مطلوبي در 

بنگاه هاي ايراني انجام گرفته و اين توان را داريم كه 
به هدف گذاري س��ي ميليارد دلاري ياد شده دست 

پيدا كنيم.
وي گفت: امروز در حوزه ساخت كالا و تجهيزات برق 
ظرفيت بالايي ايجاد كرده ايم كه فراتر از نياز داخلي 
است و شايد بيش از ۴۰ تا 5۰ درصد از ظرفيت توليد 
ما خالي مانده كه مي تواند به خارج از كش��ور انتقال 
پيدا كند.اگر سرمايه گذاران خارجي بتوانند از محل 
فروش برق آن هم از طريق صادرات اطمينان حاصل 
كنند، قطعا مي توان شاهد تعريف پروژه هاي جديد 
بود؛ صادرات 5۰ درصد از برق توليد ش��ده، بس��يار 
فرصت خوبي براي س��رمايه گذاران خارجي ايجاد 

كرده است؛ در شرايط امروز اقتصاد كشور، بيش از 
هر زمان ديگر به حضور و همراهي س��رمايه گذاران 
خارجي و داخلي در بخش سرمايه گذاري صنعت برق 
نياز داريم و رفع اين نياز مستلزم نگاه همه جانبه و 

جامع به موضوع توسط سياست گذاران است. 
دبيركل فدراسيون صادرات انرژي و صنايع وابسته 
گفت: ايران با قرار گرفتن در موقعيت استراتژيك بين 
شرق و غرب، نه تنها از فرصت صادرات برق و خدمات 
فني و مهندسي به عراق برخوردار است، بلكه بستر 
تبديل شدن به هاب انرژي در منطقه را داراست كه 
مي تواند منجر به درآمدزايي، توسعه پايدار و امنيت 

براي كشور شود.

روز گذش��ته رييس كل گمرك اي��ران از ترخيص 
۲۰۰ دستگاه خودرو وارداتي دپو شده گمرك خبر 
داد. مهدي مير اشرفي در گفت وگو با مهر در رابطه 
با وضعيت ترخيص خودروهاي مشمول بخشنامه 
دولت، يادآورش��د: خودروهايي كه تا ۱۶ مردادماه 
به گمرك وارد شده بودند در حال انجام تشريفات 
مربوط به ترخيص هستند. اما بحثي كه وجود دارد 
اين اس��ت كه تعداد ۱۳ هزار دس��تگاهي كه اعلام 
شد مربوط به قبل است و در اين تاريخ دقيقاً تعداد 
خودروها مش��خص نيست. هيچ مس��اله اي مانع از 
متروكه شدن كالاها نمي شود و در صورت طولاني 
ش��دن روند ترخيص، خودروهاي مانده در گمرك 

نيز وارد پروسه متروكه مي شوند.
هيات وزيران در ابتداي بهمن ماه در جلس��ه اي با 
بررس��ي وضعيت خودروهاي دپو شده در گمرك 
كه بخشي از آنها ثبت سفارش جعلي داشتند يا بعد 
از ممنوعيت واردات كالاهاي لوكس به كشور وارد 
شده بودند، تصميم به تعيين تكليف اين خودروها 

گرفت.
بر اساس مصوبه هيات وزيران، مقرر شد كه سايت 
ثبت س��فارش براي خودروهاي دپو شده، باز شود؛ 
البته خودروهايي كه ثبت س��فارش جعلي داشتند 

مشمول اين موضوع نشدند و قرار شد مرجع قضايي 
در اين رابطه تصميم گيري كند. در اين زمينه گمرك 
ايران با صدور بخش��نامه اي اعلام كرد خودروهايي 
كه با ثبت س��فارش جعلي در گمرك دپو شده اند، 
تحت عنوان »كالاي قاچاق« و نه »كالاي متروكه« 
به س��ازمان اموال تمليكي تحويل خواهند شد. در 

اين زمينه مهدي دادفر دبيرانجمن واردكنندگان 
خودرو با بيان اينكه با توج��ه به وعده وزير صنعت 
روز گذشته مبني بر آزادسازي خودروهاي دپوشده 
و با توجه به مصوب��ه هيات وزي��ران در بهمن ماه، 
تاكنون هيچ اقدامي در اي��ن مورد صورت نگرفته، 
اظهارداشت: در مورد آزادسازي اين خودروها بانك 

مرك��زي و گمرك هم��كاري لازم را دارند اما اقدام 
اجرايي با وجود قول وزير صنعت و پي نوشت معاون 
نخس��ت رييس جمهور انجام نشده است و وضعيت 
ترخي��ص ۱۶ هزار خ��ودروي دپو ش��ده همچنان 

بلاتكليف است.
وي با اش��اره به اظهارات رييس كل گمرك كشور 
مبني برترخيص ۲۰۰خودرو تا هفته گذشته، عنوان 
كرد: مراحل ترخيص اي��ن خودرو ها در خرداد ماه 
انجام ش��ده بود اما در نهايت اجازه ترخيص شان را 
ندادند، درحال حاضر ني��ز اين خودروها از گمرك 
خارج نشده اند و پش��ت درب هاي خروجي گمرك 

بلاتكليف مانده اند.
دادفر در پاسخ به اين سوال كه آيا موضوع متروكه 
ش��دن اين خودروها و مباحثي ك��ه دراين زمينه 
مطرح شده مي تواند محقق ش��ود؟ گفت: متروكه 
شدن خودروها تنها در دو حالت امكان پذير است. 
اول آنكه اين خودروها اظهار نش��ده باشند كه اين 
مراحل پيش از اين انجام شده است و در حالت دوم 
اينكه روال اداري درخواست تمديد آنها را در گمرك 
انجام نشده باشد كه در اين زمينه نيز اقدامات لازم 
انجام شده اس��ت و اين خودروها نمي توانند شامل 

اموال متروكه شوند. 

به گفت��ه دبيرانجمن واردكنندگان خودرو افزايش 
قاب��ل توجه قيمت بع��د از ترخي��ص از گمرك در 
انتظار اين خودروهاس��ت زيرا دولت خارج از عرف 
مابه التفاوت را از واردكنندگان دريافت كرده است 
كه در صورت آزادسازي خريداران بايد اين تفاوت 
قيم��ت را كه بين ۲۰ تا ۳۰ درصد اس��ت پرداخت 
كنند. بخشي از اين خودروها با نرخ ۴۲۰۰ توماني 
و برخي با دلار 57۰۰ توماني وارد ش��ده اند. براين 
اص��ل با توجه به اينكه امروز نرخ س��ناي مبادله اي 
حدود ۱۲هزار تومان است با پرداخت مابه التفاوت 
و پس از تعديل قيمت اين خودرو ها حدود ۲۰ تا ۳۰ 

درصد گران تر خواهد شد.
وي با تاكيد بر اينكه ترخيص خودروها طبق مصوبه 
دولت بايد از ۱۶ دي ماه به مدت ده روز انجام مي شد، 
افزود: اگر پرونده هاي خودرو در دستگاه قضايي را 
مورد ارزيابي قرار دهي��د ۹۰ درصد آنها مربوط به 
همين خودروهايي هستند كه در گمرك باقي مانده 
و اين مساله ناشي از اين است كه صنعت خودروي 
اي��ران درگير تصميم گيري هاي عجيبي ش��ده كه 
آسيب آن تنها محدود به همين ۱۲ هزار نفري كه 
پرونده قضايي براي خودرو دارند نمي ش��ود و تمام 
صنعت خودروي كشور را تحت تأثير قرار مي دهد.
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رشد 70  درصدي شاخص 
كل بازار سرمايه در سال 97

عباس آرگون|
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران| 

بازار سرمايه سال پرتلاطمي را از سر گذرانده است. 
پس خروج ايالات متحده امريكا از برجام و بازگشت 
تحريم نگراني از محدوديت در صادرات نفت و ساير 
كالاها و به دنبال آن كاهش درآمدهاي ارزي از منظر 
رواني بر اقتصاد كشور اثرگذاشت و به افزايش شديد 
نرخ ارز انجاميد. اين افزايش سبب ساز تحولاتي در 
اقتصاد كلان و بازارهاي مختلف بود و بازار سرمايه 

هم در اين بين مستثني نبود.
ش��اخص كل بازار سرمايه سال ۹7 را در ارتفاع ۹۶ 
هزار واحد آغاز كرد و در ادامه ضمن فراز و فرودهايي 
روند افزايش را ادامه داد. در مهرماه شاخص به قله 
خود يعني كانال ۱۹5 هزار واحد رسيد و با نوسان 
نرخ ارز دوباره كاهش يافت و در نهايت در اس��فند 
ماه تا لحظه نگارش اين يادداش��ت در كانال ۱۶۴ 
هزار واحد ايستاده است. شاخص كل طي سال ۹7 
تا هفته دوم اسفند ماه رشد 7۰ درصدي را تجربه 

كرده است.
روند صعودي ش��اخص كل و در واقع محرك بازار 
سرمايه افزايش نرخ ارز در كشور و افزايش سودآوري 
شركت ها به ويژه شركت هاي صادراتي و كالايي و 
افزايش ارز جايگزيني شركت ها بود. از سوي ديگر 
افراد به انگيزه حفظ ارزش نقدينگي شان به دنبال 
تبديل منابع ريالي به دارايي مالي از جمله س��هام 
بودند و اين هم به نوب��ه خود باعث ورود نقدينگي 
بيشتر به بازار سرمايه شد. از اين منظر بازار سرمايه 
نقش مهمي را در جذب سرمايه هاي كوچك ايفا 

كرد.
بازار سرمايه يك نهاد مالي فعال در اقتصاد كشور 
است و اگر برنامه ريزي اصولي و صحيح درمورد آن 
به مرحله اجرا برسد و زيرساخت ها توسعه پيدا كند، 
بهترين بازار براي جذب نقدينگي و س��رمايه هاي 
خرد و س��رگردان در جامعه و هدايت منابع مالي 
به سمت بخش هاي مولد اقتصاد به منظور توسعه 
س��رمايه گذاري و ايجاد اش��تغال پايدار است. در 
شرايطي كه بنگاه ها با تنگناهاي مالي دست و پنجه 
نرم مي كنند، بازار سرمايه مي تواند با فراهم كردن 
سرمايه در گردش لازم براي اين بنگاه ها به تقويت 

بنيه اقتصاد كمك كند.
اينكه شاخص كل در نهايت به چه سمت و سويي 
حركت مي كند ب��ه عوامل متعدد بس��تگي دارد 
كه از جمله آن قيمت جهاني م��واد پايه و معدني 
اس��ت. از اين منظر سال آينده س��ال فرصت ها و 
ريس��ك هاي متعدد براي بازار سرمايه است و بايد 
ديد سياس��ت گذاري ها و مديريت بازار سرمايه تا 
چه اندازه توان تبديل تهديد ها به فرصت ها را دارد.

 آغاز توزيع شكر دولتي
به قنادي هاي پايتخت 

علي بهره مند رييس اتحاديه قن��ادان تهران با 
اشاره به توزيع شكر دولتي با قيمت ۳۰۰۰ تومان 
به قنادي ها و شيريني پزي هاي پايتخت، اظهار 
كرد: با توجه به تغييرات قيمت شكر در بازار آزاد، 
از روز شنبه، اتحاديه قنادان، اقدام به توزيع شكر 
با قيمت مص��وب ۳۰۰۰ توماني مي��ان قنادان 

كرده است.
وي گفت: هم اكنون ۲۰۰۰ تن ش��كر دولتي از 
سوي مسوولان ذي ربط در اختيار ما قرار گرفته 
و اين شكر به صورت روزانه بين واحد هاي صنفي 

قنادي هاي تهران توزيع مي شود.
بهره مند در پاس��خ به اين س��وال كه آيا با وجود 
توزيع ش��كر دولتي، افزايش قيمت شيريني در 
تهران منطقي است يا خير تصريح كرد: البته شكر 
تنها جزئي از مواد اوليه طبخ شيريني است، ولي 
با توجه به ركود بازار و وضعيت اقتصادي مردم، 
به همكارانمان توصيه كرديم تا براي شب عيد به 

هيچ وجه افزايش قيمت نداشته باشيم.

 مردم در خريد اجناس
به پلمپ آن دقت كنند

قاسم نوده فراهاني رييس اتاق اصناف تهران با 
اشاره به آغاز به كار نمايشگاه بهاره اظهار كرد: 
نمايشگاه مصلاي تهران ازديروز ۱۴ اسفند آغاز 
به كار كرد و اين نمايش��گاه تا ۲۸ اسفند ادامه 
دارد و س��اعت كاري آن از ۱۱ صبح تا ۹ ش��ب 
اس��ت، همچنين نمايش��گاه ديگري در پارك 
ولايت از ۱5 تا ۲۳ اسفند ادامه خواهد داشت و 
نمايشگاه خاوران از ۱۸ تا ۲7 اسفند از ۱۰ صبح 
تا ۹ شب برگزار مي ش��ود. رييس اتاق اصناف 
تهران با اشاره به برگزاري محدود اين نمايشگاه 
نسبت به سال هاي گذشته تصريح كرد: به دليل 
ركود بازار و وضع اقتصادي، س��عي كرديم يك 

نمايشگاه خوب برگزار كنيم.
وي با اشاره به قيمت اجناس در نمايشگاه بيان 
كرد: قيمت اجناس در نمايشگاه هاي بهاره بين 
5 تا ۲5 درصد زير قيمت بازار اس��ت و از مردم 
درخواست مي كنم كه كالاهاي پلمپ شده را با 
توجه به بسته بندي و تاريخ انقضا تهيه كنند و در 
صورت بروز مشكل به بازرسي نمايشگاه اطلاع 
دهند.  نوده فراهاني با اش��اره به حضور پررنگ 
كالاي ايراني در نمايشگاه بهاره بيان كرد: عمده 
محصولات عرضه شده در اين نمايشگاه ساخت 
توليدكنن��دگان داخل��ي اس��ت و محصولات 
خارجي كه مش��ابه داخلي ندارن��د مانند بادام 
هندي عرضه مي شود. رييس اتاق اصناف تهران 
ادامه داد: در اين نمايشگاه سعي شده است كه از 
توليدكنندگان براي حضور دعوت شود تا شعار 

از توليد به مصرف مصداق يابد.

  در صورتي ك�ه ارز دولت�ي در اختيار 
تش�كل ها قرار گيرد و دولت نظارت هاي 
مربوطه در اين عرصه را لحاظ كند، نتايج 
مطلوب و رضايت بخش�ي حاصل خواهد 
شد كه نه مانند پرداخت يارانه به افزايش 
نقدينگي منتهي خواهد ش�د و نه شاهد 
بروز مش�كلاتي همچون قاچاق )در اين 

خصوص( خواهيم بود.

برش

اخبار



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

»تعادل« بررسي مي كند 

در دنيا چه پروژه هايي براي انتقال آب وجود دارد؟ 

همه چيز درباره طرح انتقال آب خزر 
گروه انرژي| نادي صبوري- فرداد احمدي |

در مي�ان حرف ه�اي مختلف�ي ك�ه پيرامون 
ماج�راي انتق�ال آب دري�اي خزر به اس�تان 
س�منان مطرح مي ش�ود، عباس�قلي جهاني 
عضو س�ابق ش�وراي جهاني آب اعتقاد دارد 
بايد »توجي�ه« قضيه و »ض�رورت« آن براي 
افكار عمومي توضيح داده شود. »طرح انتقال 
آب درياي خزر به استان سمنان« در افق سال 
1425 مطرح بوده و قرار است سالانه به ميزان 
222 ميليون متر مكع�ب از آب درياي خزر را 
با اس�تفاده از پمپاژ به استان س�منان انتقال 
دهد. اين به معناي انتقال روزانه 608 هزار متر 
مكعب آب به اين شهر است. اين حجم حدود 
يك دهم حجم آب موجود در درياچه مصنوعي 

چيتگر تهران به حساب مي آيد. 

 شركت توسعه منابع آب نيروي ايران در توضيح خود 
از طرح انتقال آب خزر ب��ه فلات مركزي آن را ذيل 
»استفاده از منابع آبي غير متعارف« به عنوان يكي 
از روش هاي تامين آب مورد نياز براي مصارف شرب 
و صنعت تعريف كرده و اين روش را بهترين راهكار 
كاهش تنش هاي آب��ي وكاهش چالش هاي منطقه 
اع��م از جلوگيري مهاجرت بي رويه به اس��تان هاي 
همجوار، رفع مشكلات اجتماعي، ايجاد اشتغال و...

معرفي مي كند. 
 ريش��ه طرح��ي كه اي��ن روزها حواش��ي مختلفي 
را به دنبال داش��ته اس��ت در واقع به 9 س��ال پيش 
بازمي گردد. اواخر س��ال 1388 موضوع انتقال آب 
از درياي خزر به اس��تان س��منان به عنوان يكي از 
استان هاي مهم كم آب حوزه كوير مركزي در دستور 
كار استانداري استان قرار گرفت. انجام مطالعات اين 
طرح تير ماه سال 89 مورد تصويب معاون اول وقت 
رييس جمهوري و مجيد نامجو مطلق وزير وقت نيرو 
قرار گرفت. محمود احمدي نژاد در سفر استاني دي 
ماه خود به سمنان مصوبه اين طرح را نهايي كرده و 
بهمن ماه آن س��ال به وزارت نيرو ابلاغ كرد. خرداد 
ماه سال 90 در نهايت طرح انتقال آب خزر به فلات 
مركزي به شركت آب نيرو به عنوان دستگاه اجرايي 

ابلاغ شد. 
 اين طرح در واقع از منظر حاكميتي با برطرف كردن 
مانع اصلي توسعه مناطق مركزي ايران كه »كمبود 
آب« تلقي مي ش��ود »دس��تيابي به اه��داف كلان 
چشم انداز بيست ساله توسعه اقتصادي، اجتماعي و 

فرهنگي« را سبب مي شود. 
ط��رح انتقال آب خزر ب��ه فلات مرك��زي به دنبال 
انتقال روزان��ه حدود 608 هزار مت��ر مكعب آب به 
استان سمنان است. براي درك درست از اين حجم 
مي توان آب موج��ود در درياچه چيتگر تهران را در 
نظر گرفت، حجم آب موج��ود در اين درياچه 6.9 
ميليون متر مكعب اس��ت، به اين معن��ا كه براي پر 
كردن درياچه مصنوع��ي چيتگر بايد 11 روز آب با 
حجم روزانه 608 هزار متر مكعب آب معادل حجم 
پروژه انتقال خزر به فلات مركزي منتقل شود. براي 
قياس اين ع��دد با نمونه ه��اي بين المللي مي توان 
طرح انتقال آب به ش��هر نيويورك را در نظر گرفت، 
اين طرح روزانه 4.5 ميليون متر مكعب آب را به اين 
ش��هر منتقل مي كند، در واقع پس از يك روز و نيم 

درياچه چيتگ��ر با حجم آبي كه هر روز به نيويورك 
منتقل مي شود پر خواهد شد. 

با تمام اين تفاس��ير، برخي از نماين��دگان مناطق 
شمالي ايران مقابل اجرايي شدن طرح ايستاده و به 
آن انتقاد وارد مي كنند. عباسقلي جهاني عضو سابق 
شوراي جهاني آب اعتقاد دارد: »در مورد انتقال آب 
از خزر تفاهم و اجماع ملي وجود ندارد البته طبيعي 
اس��ت در زمينه برخ��ي موضوعات اجم��اع وجود 
نداشته باش��د اما مهم توجيه قضيه است و ضرورت 
دارد، دلايلي كه به اين تصميم رس��يده اند توضيح 

داده شود.« 
او تاكيد مي كند كه مطالعات��ي كه براي اين انتقال 
آب ص��ورت گرفته بايد براي اقن��اع افكار عمومي و 
كارشناس��ان و همچنين جلوگيري از بروز اختلاف 

نظر در جامعه اعلام شود. 
كش��ورهاي همس��ايه ايران در خزر البته هيچگاه 
جزييات پروژه هاي تامي��ن آب از اين درياچه را به 

صورت عمومي منتشر نكرده اند. 
در حال��ي كه در ميان اظهارنظره��اي مخالفان اين 
طرح اين موضوع به چش��م مي خورد كه سرنوشت 
درياچه اروميه با اجرايي ش��دن اين طرح در انتظار 
درياي خزر است، عباسقلي جهاني در اين خصوص 
مي گويد: »البته رقمي كه منتقل مي شود در مقابل 
حجم عظيم درياي خزر صفر است و چنين اتفاقات 
عجيب و غريبي نمي افتد« او البته در ادامه مي افزايد: 
»ولي طرح داراي آثار موضعي براي محدوده اي كه 

آب برداشت شده خواهد بود« 
او عنوان كرده است كه وقتي مقدار و مباني محاسبه 
و نياز به آب مشخص شد آنگاه مي توان قضاوت كرد 
آيا نياز واقعي است يا صوري. آن زمان بايد راجع به 
نياز واقعي صحبت كنيم، س��پس مشخص شود آيا 
مي توانيم اي��ن آب را از منابع مختلف كه در حوضه 

آبريز وجود دارد، تامين كنيم يا خير.
اين اظهارات در حالي بيان شده است كه در گزارش 
س��ال 93 مركز پژوهش هاي مجل��س در مورد اين 
پروژه، اعداد نياز به آب استان سمنان و برآوردها در 
خصوص آن براي سال هاي بعد به چشم مي خورد. 
طبق اين برآوردها فاصله نياز آبي در اين اس��تان با 
مقدار آب موجود بدون طرح انتقال، با گذر س��ال ها 
رو به افزايش اس��ت و از كمبود سالانه 27.52 متر 

مكعبي در س��ال 1400 به كمبود س��الانه 44.85 
ميليون متر مكعبي در سال 1425 مي رسد. 

به گزارش »تعادل« حجم آب درياي خزر 78 هزار 
و 200 كيلومت��ر مكعب و مع��ادل 78 هزار و 200 
ميليارد مترمكعب است. حجم سالانه آب برداشت 
شده از درياي خزر براي طرح شيرين سازي و انتقال 
آب به استان سمنان 222 ميليون مترمكعب در نظر 
گرفته ش��ده است كه معادل 0.0003 درصد حجم 
كل اين دريا اس��ت. اعداد و ارق��ام مذكور بيانگر آن 
اس��ت كه چنانچه 10 هزار س��ال از آب درياي خزر 
براي اين طرح برداش��ت شود، 3 درصد از حجم آن 

كم خواهد شد. 

  انتقال آب در دنيا  و خزر 
امري��كا و انگليس، صاحب بزرگ تري��ن پروژه هاي 
انتق��ال آب و تونل هاي انتقال آب در دنيا هس��تند. 
بزرگ ترين پروژه انتقال آب دنيا در انگلس��تان قرار 

دارد كه طول آن 155 كيلومتر است. 
اين پروژه عظيم از ميان تپه هاي فراواني در ش��مال 
غربي انگلستان و شهرهاي حاشيه اي آن مي گذرد 
و ش��امل تجهيزات مختلفي از خط��وط لوله و تونل 
و ... اس��ت. اما دومي��ن پروژه ب��زرگ انتقال آب در 
دنيا، پروژه ايس��ت كه آب مورد ني��از 8 ميليون نفر 
از ش��هروندان نيوي��ورك را تامي��ن مي كن��د. اين 
پروژه روزان��ه 4.42 ميليون متر مكعب آب را راهي 
نيوريورك كرده و آب 8 ميليون نفر از س��اكنان اين 
ش��هر را تامين مي كند. در واقع 50 درصد آب مورد 
نياز ش��هر نيويورك از طريق 2 پروژه انتقال آب كه 
آب را از شمال اين شهر به نيويورك انتقال مي دهند 

تامين مي شود. 
در دري��اي خزر ني��ز همين حالا شيرين س��ازي و 
انتقال آب توس��ط ديگر كش��ورهاي همجوار انجام 
مي ش��ود. دويچه ووله س��ال 2014 در گزارشي در 
مورد استفاده قزاقستان و تركمنستان از منابع آبي 
خزر براي مصرف شرب نوشته است: »تركمنستان و 
قزاقستان دو كشور ساحلي خزر با نصب دستگاه هاي 
شيرين كننده  سال هاست كه آب خزر را با انتقال به 

شهرهاي ساحلي مصرف مي كنند.« 
در اي��ن گزارش به نقل از يك فعال محيط زيس��ت 
تركمنستاني عنوان شده است: »در بندر آكتائو، در 

استان مانغيستاو قزاقستان در ساحل خزر 3 دستگاه 
ش��يرين كننده آب نصب شده و روزانه 80 هزار متر 

مربع آب را شيرين مي كنند.«
در گزارش دويچه ووله عنوان شده بود كه قزاقستان 
مي��زان بهره برداري از آب خ��زر و انتقال آن را جزو 
مسائل استراتژيك كشورش مي داند و تابحال رسما 

اعلام نكرده است.
اين گزارش ب��ه نقل از ي��ك مدير اجراي��ي ايراني 

مرتبط با ط��رح انتقال آب كه مي خواس��ته نامش 
فاش نشود نوشته اس��ت: »ما در كشورمان مشكل 
آب داريم و تمام دنيا از ش��يرين كننده ها اس��تفاده 
مي كنند. البت��ه الزامات زيس��ت محيطي هم دارد 
كه ما رعاي��ت مي كنيم. اينقدر اين پ��روژه را عقب 
مي اندازند و معطل مي كنند كه بعدا يك پروتكلي از 
طرف كشورهاي ساحلي به ميدان مي آيد و كارها را 

دشوارتر مي كند.«
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مقادیر مورد نیاز و قابل تأمین آب شرب استان سمنان 
(میلیون مترمکعب)در سال های مختلف تا افق طرح 

نیاز آب شرب مقدار قابل تأمین قبل از راه اندازی طرح
 

اچه نسبت حجم مصرفی روزانه طرح انتقال آب به سمنان با حجم آب دری
(میلیون مترمکعب)چیتگر

حجم آب دریاچه چیتگر حجم روزانه آب مصرفی طرح انتقال آب به سمنان

احتمال تقاضاي كمتر سوخت چين دورنماي رشد اقتصادي آن را كاهش داد

اژدهاي زرد قيمت نفت را كاهش داد 
ايسنا| قيمت نفت روز سه شنبه كه چين دورنماي 
رشد اقتصادي در سال 2019 را تنزل داد و احتمال 
تقاضاي كمتر براي س��وخت را تقويت كرد، كاهش 
پيدا ك��رد با اين ح��ال كاهش تولي��د اوپك پلاس 

همچنان از بازار پشتيباني كرد.
بهاي معاملات آتي وست تگزاس اينترمديت آمريكا 
با 31 س��نت ي��ا 0.6 درصد كاهش نس��بت به روز 

دوشنبه، به 56.28 دلار در هر بشكه رسيد.
به��اي معاملات آت��ي نفت برن��ت با 34 س��نت يا 
0.5درصد كاهش، به 65.33 دلار در هر بشكه رسيد.
تحليلگران در شركت تحقيقاتي »تي اس لومبارد« 
اظهار كردند: در كوتاه مدت دش��وار بتوان نسبت به 
افزايش قيمت نفت خوش بين بود. بازارها همچنان 
سرگرم هضم مازاد عرضه اي هستند كه در نيمه دوم 
سال 2018 ايجاد شد و سطح ذخاير كشورهاي عضو 

OECD را بالاي متوسط پنج ساله برد.

بر اس��اس گزارش رويترز، رش��د تقاضا براي نفت با 
كندي رش��د اقتصادي به خصوص در اروپا و آسيا، 
آهس��ته شده است. چين روز سه ش��نبه اعلام كرد: 
رش��د اقتصادي 6 تا 6.5 درصدي در سال 2019 را 
هدف گذاري كرده كه كمتر از رشد 6.6 درصدي در 
سال گذشته است كه پايين ترين نرخ رشد اقتصادي 

در چند دهه اخير بود.
همچنين بهره وري در مصرف سوخت نيز رشد تقاضا 

را محدودتر كرده است.
بان��ك آمريكا مريل لينچ در يادداش��تي اعلام كرد: 
2018 ضعيف ترين رش��د تقاضا ب��راي محصولات 

نفتي از سال 2011 را داشت.

  اميدواري به مذاكرات تجاري
عاملي كه از قيمت نفت حمايت كرده، خوش بيني 
به پايان اختلافات تج��اري آمريكا و چين در آينده 

نزديك اس��ت.  ژونگ ش��أن، وزي��ر بازرگاني چين 
روز سه ش��نبه اعلام كرد مذاكرات تجاري با آمريكا 
دشوار بوده، اما تيم هاي دو كش��ور به مذاكراتشان 

ادامه مي دهند.
از س��وي ديگر اوپك ب��ا اجراي تواف��ق محدوديت 
عرضه به ميزان 1.2 ميليون بش��كه در روز به همراه 
شركاي خود شامل روس��يه، از بازار نفت پشتيباني 

كرده است.
كاهش عرضه اوپك، به كمبود نفت سنگين در بازار 
منجر ش��ده و قيم��ت نفت برنت را بالا برده اس��ت. 
از س��وي ديگر افزايش توليد آمريكا، قيمت وس��ت 
تگزاس اينترمديت را تحت فش��ار نزولي قرار داده 

است. 
ب��ه همين دلي��ل تحليلگ��ران »ت��ي اس لومبارد« 
پيش بيني كردند كه اخت��لاف قيمت ميان برنت و 

وست تگزاس اينترمديت زياد خواهد ماند.
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 تحقق سريع اهداف اوپك
با كاهش توليد

ايرنا| يك بانك امريكايي اعلام كرد: اوپك با كاهش 
توليد نفت مي تواند زودتر از موعد به اهداف خود براي 

افزايش قيمت نفت دست يابد.
اوپك و متحدانش در ماه دسامبر سال 2018 ميلادي 
)اوايل آذر( توافق كردند از آغاز سال 2019 ميلادي 
به مدت 6 ماه توليد روزانه نفت خود را در مجموع يك 
ميليون و 200 هزار بش��كه نسبت به ماه اكتبر سال 
2018 ميلادي كاهش دهند. ايران، ونزوئلا و ليبي 
سه كشوري هستند كه بر اساس توافق دسامبر 2018 
)آذر97( از كاهش توليد معاف شدند. اين تصميم با 
هدف كنترل بازار نفت و جلوگيري از افت بهاي اين 

كالاي استراتژيك در بازارهاي جهاني اتخاذ شد.
به گزارش ش��بكه خبري سي ان بي س��ي، سازمان 
كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( مي تواند تا ماه 
آوريل س��ال 2019 ميلادي به هدف زدودن مازاد 
عرضه از بازار نفت دس��ت يابد. جف كوري، رييس 
بخش پژوهش در بانك امريكايي گلدمن ساكس اعلام 
كرد: براي پيشگيري از تكرار عرضه مازاد مخرب براي 
قيمت ها، اوپك بايد در ماه مه يا ژوئن امسال برنامه خود 
براي رفع تدريجي محدوديت توليد را آماده كند. اين 
كارشناس همچنين اعلام كرد: اوپك در كاهش توليد 
نفت، از راهبرد غافلگيري استفاده كرده و كاهش توليد 
اين سازمان، سريع تر از انتظار بانك گلدمن ساكس 
بوده است. نفت برنت در بازارهاي جهاني در معاملات 
ديروز بشكه اي 65دلار و 85 سنت و سبد نفتي اوپك 

65 دلار و 32 سنت داد وستد شد.

 كاهش توليد نفت روسيه
بيشتر  مي شود 

شانا| وزير انرژی روسيه اعلام کرد اين کشور در 
ماه جاری ميلادی به روند کاهش توليد نفت خود 

شتاب می بخشد.
به گزارش خبرگزاری رويترز از مسکو، الکساندر 
نواک اعلام کرد که اين کش��ور قص��د دارد روند 
کاهش توليد نفت را در ماه جاری ميلادی شتاب 
بخشد و در پايان اين ماه، توليد روزانه نفت خود را 
به 228 هزار بشکه کمتر از ماه اکتبر سال 2018 

ميلادی برساند.
وی دوشنبه، 13 اسفندماه گفت: ما اين ادراک را 
داريم که در ماه مارس ميزان پايبندی بيشتری 

)نسبت به ماه پيش از آن( وجود خواهد داشت.
سازمان کش��ورهای صادرکننده نفت )اوپک( و 
متحدانش، از جمله روسيه، در ماه دسامبر سال 
2018 مي��لادی توافق کردند که از آغاز س��ال 
2019 ميلادی، توليد نفت خود را به مدت 6 ماه 
در مجموع يک ميليون و 200 هزار بشکه در روز 

کاهش دهند.
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سير تكاملي برنامه ريزي توسعه در مالزي

توسعه اي فراگير اما سخت 
بهاره  فلاحي |

از زماني كه مالزي به استقلال رسيد رشد اقتصادي در اين 
كشور بالا بوده است. در پنج دهه گذشته مالزي با چهار بحران 
اقتصادي مواجه شد كه همه آنها ناشي از خارج بودند: بحران 
نفت در س��ال ۱۹۷۳؛ افت اقتصاد جهاني در اواس��ط دهه 
۱۹8۰؛ بحران مالي آسيايي در ۹8- ۱۹۹۷؛ و بحران مالي 
جهاني در سال ۲۰۰8. به طوركلي نرخ رشد سالانه در مالزي 
بين ۵ تا ۱۰ درصد است. تغييرات ساختاري قابل  توجهي در 
طول پنج دهه گذشته در مالزي وجود داشته است. نقش 
كشاورزي كاهش  يافته است درحالي كه توليدات افزايش  
يافته اس��ت. درآمد سرانه كشور طي اين مدت 6 برابر شده 
است. اين تحولات در يك محيط تركيبي اقتصادي رخ  داده 
است  كه در آن بازار و دولت نقش مهمي ايفا كرده اند. جنبه 
كليدي نقش دولت در رشد مالزي، برنامه ريزي توسعه است. 
برنامه ريزي توسعه در مالزي از دهه ۱۹۵۰ انجام  شده است. 
پس  از آن اهداف، عملكرد و نهادهاي برنامه ريزي توسعه در 
مالزي توسعه يافتند. اين تغييرات در زمينه تغيير ساختاري 
در اقتصاد و جامعه مالزي رخ  داده است. برنامه هاي ميان مدت 
)هر پنج ساله( و برنامه هاي بلندمدت )۱۰تا ۲۰سال( بر اساس 
نيازهاي توسعه كشور و با محدوديت هاي داخلي - اقتصادي، 
اجتماعي همچنين سياسي تشكيل  شده است. اجراي اين 
برنامه هاي توسعه ش��رايط اقتصادي و اجتماعي كشور را 
تغيير داده است. باز بودن اقتصاد مالزي نيز به اين معنا بود 
كه تحولات خارجي، به  ويژه اقتصاد جهاني، جهت گيري 
برنامه ريزي توسعه در كشور را تحت تأثير قرار داده است. اين 
رويدادها ش��امل رويدادهاي خاص مانند شوك هاي نفت 
در دهه ۱۹۷۰، ركود جهاني در اواسط دهه ۱۹8۰، بحران 
مالي آسيا در سال ۹8- ۱۹۹۷ و بحران مالي جهاني در سال 
۲۰۰8 است . هدف اين نوشتار بررسي ماهيت تغييرات در 
برنامه ريزي توسعه مالزي و بررسي عملكرد اقتصاد كشور، به 
 ويژه در ميان مدت و بلندمدت است. تمركز اصلي اين مطالعه 

بررسي تغييرات در روند برنامه ريزي از دهه ۱۹۵۰ است.

 1- برنامه ريزي توسعه در مالزي
اولين برنامه توسعه مالزي برنامه پيشنهادي توسعه ۵۵-
۱۹۵۰ بود. از سال ۱۹۵۰، درمجموع ۱4 برنامه توسعه تهيه 
و راه اندازي شده است. اين برنامه ها اساساً برنامه هاي توسعه 
ميان مدت بود كه عموماً شامل يك دوره پنج ساله مي شد. 
از سال ۱۹۷۰ و با شروع برنامه دوم مالزي )۱۹۷۱-۱۹۷۵( 
برنامه هاي پنج س��اله مالزي با برنامه هاي بلندمدت )۱۰تا 
۲۰سال( همراه ش��د مانند اولين برنامه چشم انداز توسعه 
)۹۰-۱۹۷۱( . برنامه چشم انداز دوم )۲۰۰۰-۱۹۹۰( و برنامه 
چشم انداز سوم )۲۰۱۰-۲۰۰۱( . هر كدام از اين چشم اندازها 
به  وسيله سياس��ت هايي مانند سياست اقتصادي جديد و 
سياست توسعه ملي دنبال شدند. يك نقطه عطف كليدي 
پياده سازي سياست اقتصادي جديد از آغاز برنامه دوم مالزي 
در اوايل دهه ۱۹۷۰ بود. اين امر منجر به تأكيد بيش��تر بر 
ريشه كني فقر و بازسازي جامعه از طريق سياست هاي عمل 
مثبت شد. نقطه عطف دوم ركود اقتصادي در دهه ۱۹8۰ 
بود كه منجر به تأكيد بيشتر بر منابع خصوصي شد. در دوره 
پس از بحران مالي آسيا در ۹8-۱۹۹۷ اقتصاد مالزي با سرعت 
بيشتري رشد كرده است. اين منجر به طرح هاي جديد در 
قالب خوشه هاي پروژه اي و منطقه اي براي تحول اقتصاد 
مالزي شد. درحالي كه بخش هاي اصلي مانند كشاورزي و 
توليد در بسياري از برنامه هاي پنج ساله حفظ شد، برخي از 
بخش ها مانند معدن، دفاع، امنيت، توسعه اجتماعي و جوانان 

تنها در بخشي از اسناد ظاهر شدند. 
 

 2- مراحل و تغييرات در برنامه ريزي توسعه 
در مالزي 

برنامه ريزي توسعه در دهه ۱۹۵۰ تحت فرآيندهاي مختلف 
رهبري سياسي قرار گرفت. اين را مي توان از تمركز و دامنه 

برنامه هاي مختلف پنج ساله مشخص كرد.

 2-1بومي س�ازي برنامه ريزي اقتصادي، دهه 
1۹۵۰ تا 1۹۶۰

اولين مرحله برنامه ريزي توسعه در مالزي تقريباً دو دهه 
از س��ال ۱۹۵۰ تا ۱۹6۹ ادامه داشت. اولين طرح توسعه 
)۵۵-۱۹۵۰( توسط دبير مالي در دولت مستعمراتي طراحي 
شد. طرح برنامه توس��عه بر تعدادي از بخش ها - خدمات 
اجتماعي)آموزش، بهداشت و كار(، بخش اصلي، زيرساخت، 
تجارت و صنعت متمركز بود. در اي��ن زمان، برنامه ريزي 
اقتصادي توسط بروكراس��ي محلي انجام نشد. دو رويداد 
كليدي اين فرآيند را تغيير دادن��د. اولين رويداد برگزاري 
انتخابات ۱۹۵۵ بود كه منجر به تشكيل دولت منتخب براي 
مالايايي ها شد. اين آغاز دوره اي از خودگرداني بود كه شامل 
كنترل عملكرد برنامه ريزي توسعه نيز شد. در سال ۱۹۵۷ 
نيز كشور به استقلال رسيد. رويداد دوم بازديد بانك جهاني 
به  منظور بازسازي و توسعه در مالزي بود. صندوق بين المللي 
پول پيشنهاد تشكيل يك ش��وراي اقتصادي را به عهده 
داشت تا كاركرد برنامه ريزي توسعه را انجام دهد. كميته 

اقتصادي در س��ال ۱۹۵6 شكل گرفت. واحد برنامه ريزي 
اقتصادي وظيفه داشت برنامه نخست مالزي را)۱۹66-۷۰( 
كه اولين طرح براي پوشش جزاير مالزي، صباح و ساراواك 
است، طراحي كند. در برنامه اول توسعه مالزي نيز بر توسعه 
روستايي، اشتغال و تنوع توليد تأكيد شد. با در نظر گرفتن 
صباح و ساراواك در فدراسيون مالزي، آگاهي بيشتري از 
شكاف هاي توسعه در كشور وجود داشت. حركت در توسعه 

صنعتي نيز در اين طرح صورت گرفت.

 2-2- سياست گذاري اقتصادي جديد
1۹۹۰-1۹۷۰ 

شورش هاي نژادي در تاريخ ۱۳ مه ۱۹6۹ مهم ترين رويداد 
در تاريخ پس از استقلال مالزي است. بلافاصله بعد از شورش 
حالت اضطراري ملي اعلام شد و شوراي عمليات ملي براي 
جايگزيني كابينه به عن��وان نقطه كانوني تصميم گيري 
دولتي شكل گرفت. دپارتمان وحدت ملي نيز در سال ۱۹6۹ 
تشكيل ش��د تا راه حل ها و ايده هاي جديد ارايه دهد. يك 
شوراي مشورتي ملي نيز به عنوان مكانيسم براي گفت وگو 
با جوامع مختلف شكل گرفت. از سوي ديگر نسلي جوان از 
سياستمداران مالايي كه از بهبود رفاه مالزي پرشور بودند، 
به قدرت رسيدند. نسل دوم در سازمان ملي مالزي شامل 
عبدالرزاق، غزالي شفيعي، ماهاتير محمد، موسي هيتام و 
عبدالله احمد بودند. عبدالرزاق به عنوان نخس��ت وزير در 

سپتامبر ۱۹۷۰ جايگزين توبكو عبدالرحمان شد.
دپارتمان وحدت ملي يك رويكرد راديكال را دنبال كرد كه 
شامل دخالت مستقيم دولت براي اصلاح عدم تعادل قومي 
در درآمد، اشتغال، مالكيت دارايي و سرمايه بود. درنتيجه 
سياست گذاري اقتصادي جديد كه اين عناصر را پوشش 
دهد، ارايه نمود. سياس��ت گذاري اقتصادي جديد به طور 
رسمي تصويب و پذيرفته شد و در برنامه هاي توسعه ۱۹۷۰ 
تا ۱۹۹۰ گنجانيده شد. سياست گذاري اقتصادي جديد 
دو استراتژي كليدي براي رسيدگي به عوامل اقتصادي در 

برابر شورش ها داشت. اين استراتژي ها باهدف ريشه كن 
كردن فق��ر در ميان تمام مالزيايي ه��ا، صرف نظر از نژاد و 
بازسازي جامعه مالزي به  منظور اصلاح نابرابري اقتصادي 
نژادي، درزمينه رش��د اقتصادي بود . اين اهداف در برنامه 
دوم توس��عه مالزي)۷۵- ۱۹۷۱( مدنظر ق��رار گرفت. به  
منظور ريشه كن نمودن فقر برنامه دوم توسعه مالزي شامل 
سياست ها و برنامه هايي باهدف افزايش بهره وري، افزايش 
تحرك بين بخش ها و بهبود دسترسي به خدمات اجتماعي 
است. دومين هدف بازسازي اقتصادي از طريق سياست ها 
و برنامه هايي كه با هدف بهبود رفاه در بخش روستايي بود به 
دست مي آمد كه شامل بهبود دسترسي به آموزش وپرورش 
و فعاليت هاي شهري و ايجاد جامعه تجاري و صنعتي مالزي 
بود. سياست گذاري اقتصادي جديد به عنوان اصلي ترين 
بخش برنامه س��وم مالزي 8۰-۱۹۷6 بود. كل هزينه هاي 
توس��عه به عنوان يك درصد از تولي��د ناخالص داخلي در 
طول اين دوره زماني نس��بت به س��ال قبل افزايش يافت. 
اين همزمان با افزايش س��ريع درآمدهاي دولت از بخش 
نفت و گاز بود. دومين نخس��ت وزير مالزي، عبدالرزاق به 
طور غيرمنتظره در ژانويه سال ۱۹۷6 جان خود را از دست 
داد. در اين دوران برنامه س��وم توس��عه)8۰-۱۹۷6( در 
حال اجرا بود؛ اما ميزان هزينه ها همانطور كه در جدول ۲ 
نشان داده شده است به ميزان قابل  توجهي افزايش يافت. 
افزايش س��ريع درآمدهاي دولتي از صنعت نفت احتمالًا 
در اين دوره محدوديت هاي مالي دولت مالزي را كاهش 
داد. همانند دو برنامه قبلي برنامه چهارم توسعه نيز توسط 
سياست گذاري اقتصاد ملي هدايت مي شد. تحت رهبري 
سومين نخست وزير مالزي حسين اون برنامه چهارم توسعه 
در حال اجرا بود و به دليل بلندپروازي او هزينه هاي توسعه 
۷۲ درصد افزايش يافت. در اوايل دهه ۱۹8۰ اقتصاد جهاني 
شروع به افول كرد و قيمت نفت خام طي نيمه اول ۱۹8۰ 
كاهش پيدا كرد. به  منظور تأمين هزينه هاي توسعه دولت 
مالزي به  ش��دت مقروض و منجر ب��ه افزايش بدهي هاي 

عمومي شد. اين تحولات همزمان با تغييرات سياسي بود 
و ماها تير محمد جايگزين حسين اون در سال ۱۹8۱ شد. 
تأثير بحران در اقتصاد جهاني در اوايل دهه ۱۹8۰ بروز كرد.

 
 ۳-2- اصلاحات ساختاري 1۹۹۷-۸۳

اس��تراتژي هاي جديد اقتصادي براي مقابله با ش��رايط 
اقتصادي ناخوشايند و غلبه بر مشكلات ساختاري اقتصاد 
مالزي اعلام ش��د. دو اس��تراتژي مهم صنعتي ش��دن و 
خصوصي سازي بود كه در برنامه چهارم توسعه بر آن تأكيد 
شد. ماهاتير محمد به  شدت ايده صنعتي شدن رازماني كه 
وزير تجارت و صنعت بود)۱۹8۱-۱۹۷8( دنبال مي كرد. 
سياست خصوصي سازي در س��ال ۱۹8۳ راه اندازي شد. 
خصوصي سازي بخشي از استراتژي گسترده اي از كاهش 
بخش دولت��ي و افزايش نقش بخش خصوصي در رش��د 
اقتصادي بود... اين اس��تراتژي هم��كاري نزديك تر ميان 
بخش هاي عمومي و خصوصي را ش��امل مي شد. برنامه 
پنجم توسعه نيز )۱۹۹۰-۱۹86( اين استراتژي ها را دنبال 
كرد. برنامه پنجم توس��عه تخصيصات قابل  توجهي براي 
زيرساخت ها به خصوص مخابرات و آب و برق اختصاص داد. 
اقتصاد مالزي در طول برنامه پنجم توسعه شروع به رشد و 
شكوفايي كرد. اگرچه اقتصاد تا سال ۱۹88 بهبود و رشد 
يافته بود، منابع كمتري براي هزينه هاي توسعه اختصاص  
يافته بود. اين منعكس كننده تأثير خصوصي سازي و تأكيد 
بيشتر بر روي بخش خصوصي به عنوان موتور رشد است. در 
نتيجه هزينه هاي توسعه به عنوان درصدي از توليد ناخالص 
داخلي كاهش يافت. اين مساله در برنامه هاي پنجم توسعه 
و برنامه ششم توسعه )۹۵-۱۹۹۱( و برنامه هفتم توسعه 
)۱۹۹6-8۰( نمود پيدا كرد. در اين دوران تحولات ساختاري 
روي داد براي مثال نقش وزارت خزانه داري)وزارت ماليه( 
در شكل گيري سياس��ت اقتصادي بين سال هاي)۱۹86 
ت��ا ۱۹۹۷( تقويت ش��د؛ بنابراين وزارت خزان��ه داري در 
سياست گذاري اقتصادي نقش مهمي ايفا مي كرد و اين به 

خاطر پشتيباني ماهاتير محمد و وزير ماليه در اين دوره بود. 
همكاري نزديك تر ميان بخش هاي عمومي و خصوصي 
باعث شد تا مشاركت بيشتر بين بازيگران از هر دو بخش 
صورت گيرد. از سوي ديگر انجمن هاي تجاري پيشرو در 
مالزي هيچ گونه دسترس��ي به مشاغل سياسي نداشتند 
و اين نشان دهنده تمايل نخبگان سياسي براي مديريت 

هماهنگي از طريق شبكه هاي غيررسمي است.

 2-4- برنامه هفتم و هشتم توسعه
برنامه هشتم توسعه آخرين برنامه پنج ساله توسعه در دوران 
ماهاتير محمد بود. در سال ۲۰۰۳ ماهاتير محمد سمت 
نخست وزيري را به احمد بداوي واگذار نمود. در دوران وي 
برنامه هشتم توسعه در حال اجرا بود. جدول ۳ هزينه هايي 
را كه به بخش هاي مختلف تخصيص داده  شده است، نشان 
مي دهد. برنامه نهم توس��عه)۲۰۱۰-۲۰۰6( در مقايسه 
با برنامه هشتم توسعه تغييرات جزئي از لحاظ تخصيص 
منابع داش��ت. تغييري جزئي در زمينه تمركز بيش��تر بر 
توسعه منطقه اي همچنين توسعه سرمايه انساني، فرهنگ، 
هنر، ميراث فرهنگي ورزش��ي و حكمراني خوب مي شد. 
بخش هايي كه افزايش قابل  ملاحظه اي  در تخصيص منابع 
در توسعه به دست آورده اند شامل كش��اورزي، تجارت و 

صنعت و آب و برق مي شد .
 

 2-۵- تغييرات اقتصادي 2۰۰۹-2۰1۵
در س��ال ۲۰۰۹ نجيب رزاق جايگزين بداوي شد. نجيب 
كميته مشورتي اقتصادي را تشكيل داد. شوراي مشورتي 
اقتصادي ملي در ژوئن ۲۰۰۹ براي ارايه ايده هاي جديد براي 
تبديل مالزي به كشوري با درآمد بالا تا سال ۲۰۲۰ شكل 
گرفت. در سال ۲۰۱۰ شوراي مشورتي يك طرح اقتصادي را 
ارايه داد كه عنصر كليدي مدل اقتصادي جديد برنامه تحول 
اقتصادي بود. تغيير در برنامه دهم نسبت به برنامه هاي قبلي 
بسيار شديد بود. رويكرد بخشي استفاده  شده در برنامه هاي 
پنج سال گذشته عملًا رها شده بود. برنامه يازدهم توسعه 
نيز)۲۰۲۰-۲۰۱6( . در مقايسه با برنامه دهم، برنامه يازدهم 
بر هم افزايي، رفاه و توسعه سرمايه انساني تأكيد مي كند. 
جدول 4 و ۵ ارتباط مدل اقتصادي و برنامه توسعه دهم و 

يازدهم را نشان مي دهد. .
 

 4- نتيجه گيري
نهادها و روند برنامه ريزي توس��عه در مالزي از دهه ۱۹6۰ 
تكامل  يافته است. باوجود تنظيم مفصل برنامه ها و اسناد، 
اهداف آرماني چشم انداز مالزي مشخص است و راهبردها 
و اقدامات ذيل هر هدف مشخص است. عدالت اجتماعي- 
اقتصادي، ايجاد جامعه اي مرفه و مبارزه با فس��اد ۳ هدف 
آرماني چشم انداز اين كشور است كه در برنامه هاي پنج ساله 
توسعه نمود يافته است. استقلال بروكراسي برنامه ريزي شده 
طي اداره مهاتير با اجراي روند خصوصي سازي كاهش يافت. 
ماهاتير محمد نخست وزير سابق مالزي، با آگاهي از اينكه 
برنامه ريزي آسان و اجراي آن سخت است، واحدهاي مختلف 
برنامه ريزي و نظارتي در اين كشور ايجاد كرد تا به طور مداوم 
به اجرا و نظارت بپردازند. در دوران وي در راستاي برنامه ريزي، 
واحدهاي مختلفي برپا ش��د، ازجمله واح��د برنامه ريزي 
اقتصادي براي برنامه هاي س��الانه  كشور و واحد همكاري 
اجرايي براي برنامه ريزي ۵ س��اله. واحدي نيز براي نظارت 
بر اجراي برنامه ها در نظر گرفته  شده  كه اين واحد اطلاعات 
مربوط به ارزيابي و چگونگي اجراي برنامه هاي دولت را در 
اختيار كابينه قرار مي داد. بحران مالي آسيا پيامدهايي در 
فرآيند برنامه ريزي توسعه در مالزي داشت و منجر به درگير 
شدن بيشتر تكنو كرات ها و ش��ركت دادن آنها در فرآيند 
برنامه ريزي توسعه بود. استفاده بيشتر از مشاوران خصوصي 
در دوران حكومت نجيب يك  روند مهم ديگر است كه شامل 
مشاركت بيشتر بخش خصوصي در روند برنامه ريزي توسعه 
مي شود. به طور كلي موفقيت مالزي در دستيابي به رشد 
اقتصادي به نس��بت پايدار و توسعه شتابان، مرهون اتخاذ 
سياست ها و برنامه هاي توسعه اي مناسب، مديريت صحيح 
اقتصادي، تقويت و ارتقاي سرمايه گذاري بخش خصوصي، 
منابع انساني درحال  توسعه و فراهم ساختن زيرساختارهاي 
فيزيكي و نهادي مناسب است. نقش برنامه ريزان توسعه نيز 
در اين فرآيند پررنگ بوده است. در برنامه ريزي هاي توسعه اي 
مالزي سعي شده است منافع تمام ذي نفعان لحاظ  شده و به 
اين اعتبار از منافع توسعه نيز همه آحاد جامعه منتفع شوند. 
ماحصل قريب به 6 دهه برنامه ريزي توس��عه توسط واحد 
برنامه ريزي اقتصادي و مرجع توسعه سرمايه گذاري مالزي 
در كنار اجراي صحيح برنامه هاي كوتاه مدت، ميان مدت و 
بلندمدت توسعه از سوي دولت و بخش خصوصي، تبديل  
شدن مالزي از يك كشور فقير به كشوري در سطح درآمدي 
متوسط به بالا بوده است. نرخ فقر مطلق در مالزي از بيش از 
۵۰ درصد در دهه ۱۹6۰ ميلادي به كمتر از ۰/۳ درصد در 
پايان سال ۲۰۱6 رسيده است؛ هر چند نابرابري اقتصادي 
در اين كشور نيز مانند كشور همسايه اش سنگاپور كماكان 
منبع:  شمس در سطحي نگران  كننده قرار دارد.  
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كالاهاي اساسي مورد نياز 
تامين شد

معاون وزير جهاد با بيان اينكه بازار برنج رو به آرامش 
و روغن نباتي مورد نياز مردم هم تأمين شده است، 
گفت: مردم گرانفروشي شكر را به سامانه ۱۲4 اطلاع 
دهند. به گزارش صدا و سيما، يزدان سيف در حاشيه 
شانزدهمين جلسه س��تاد اطلاع رساني و تبليغات 
اقتصادي كشور در جمع خبرنگاران گفت: بازار برنج 
رو به آرامش و روغن نباتي مورد نياز مردم هم تأمين 
شده است. وي با اشاره به تعويق افتادن برداشت نيشكر 
در خوزستان به واسطه بارندگي در اين استان افزود: 
برداشت نيشكر در خوزستان از ۱۰ روز پيش آغاز شد 
و با ورود ۵۵۰ هزار تن شكر نياز امسال مردم برطرف 
شده است. سيف با اشاره به توزيع ۲۳۵ هزار تن شكر 
از محل ذخاير كشور افزود: براي سال آينده مجوز 4۰۰ 

هزار تن شكر به كارخانجات داده شده است.
وي با بيان اينكه به اندازه كافي در فروشگاه هاي كشور 
شكر وجود دارد گفت: قيمت بسته هاي ۹۰۰ گرمي 
شكر 4 هزار و بسته هاي ۱ كيلويي آن 4 هزار و ۲۰۰ 
تومان است و مردم قيمت هاي بالاتر از اين مبالغ را به 

عنوان گران فروشي به ۱۲4 اطلاع دهند.
معاون وزير جهاد كش��اورزي افزود: شكر مورد نياز 

صنوف تا پايان فروردين ۹8 هم تأمين شده است.
س��يف همچنين گفت: اقدام��ات لازم براي تأمين 
كالاهاي اساس��ي و آرد و گندم مردم صورت گرفته 
است. وي در پاسخ به س��والي درباره اجراي مصوبه 
مجلس در زمينه كالابرگ ه��اي الكترونيك افزود: 
فعلًا هيچ تصميمي در خصوص تغيير روند كالاهاي 
اساس��ي از نرخ 4 هزار و ۲۰۰ تومان به ديگر نرخ ها 
گرفته نشده اس��ت. س��يف گفت: از جمله اهداف 
دولت آن اس��ت كه بتواند برخي كالاها را به دس��ت 
مصرف كنن��دگان اصل��ي برس��اند و در اين زمينه 

تصميمات لازم را به موقع انجام خواهد داد.
وي افزود: كساني با هدف سودجويي خبرهايي را كه 
متقن نيستند منتشر مي كنند و با انتشار اين خبرها 
ذهن مردم را مشوش مي كنند كه بايد مراجع نظارتي 

با آنان برخورد كنند.

 همكاري اروپا و ايران
در مهار تب برفكي

نماينده كميسيون تب برفكي اتحاديه اروپا با اشاره به 
نمونه موفق استراليا در جلوگيري از ورود بيماري تب 
برفكي و خسارت ۵۰ ميليارد دلاري به اين كشور، از 
تمايل اتحاديه اروپا به همكاري با ايران براي كنترل تب 
برفكي خبر داد. به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت 
جهاد كشاورزي، فابريزيو روسو، نماينده كميسيون 
تب برفكي اتحاديه اروپا درحاشيه افتتاح هشتمين 
نشست منطقه اي نقش��ه راه اوراسياي غربي درباره 
بيماري تب برفكي كه در ش��يراز گشايش يافت، به 
خبرنگاران گفت: كميسيون مبارزه با تب برفكي در 
اتحاديه اروپا با هدف جلوگيري از ورود اين بيماري 
به كشو رهاي عضو اين اتحاديه در سازمان بهداشت 
جهاني دام تشكيل شده است. روسو در مورد وظايف 
كميسيون تب برفكي اتحاديه اروپا، يكي از وظايف اين 
كميسيون را كمك به تحقق استراتژي جهاني كنترل 
بيماري تب برفكي برشمرد و گفت: ۱۰ سال پيش 
روساي سازمان هاي دامپزشكي كشورهاي اين منطقه 
و نمايندگان كش��ورهاي مختلف در شيراز گردهم 
آمدند تا با همكاري يكديگر برنامه اي براي هماهنگي 
و همكاري بين كش��ورها براي كنترل بيماري تب 

برفكي شكل گيرد.
نماينده كميسيون مبارزه با بيماري تب برفكي در 
اتحاديه اروپا گفت: تب برفكي يكي از بيماري هايي 
است كه سالانه خسارت زيادي به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم به اقتصاد كشورهاي جهان وارد مي كند 
كه پيش��گيري از كاهش توليد و وارد شدن زيان به 

دامداران از جمله اين موارد است.
وي با بي��ان اينكه بيم��اري تب برفكي خس��ارات 
غيرمس��تقيمي نيز به ب��ار مي آورد كه مي��زان اين 
زيان ها نيز بسيار بالاست، گفت: به نظر مي رسد لازم 
است زماني كه كشوري موفق به كنترل اين بيماري 
مي شود، تجارب خود را در اين مسير در اختيار ساير 
كشورها قرار دهد تا منافع تجارت دام در تمام جهان با 
خطر كمتري مواجه شود. روسو در اشاره به نمونه اي 
از تاثيرات مهلك و خسارت زاي بيماري تب برفكي 
استراليا را كشوري عاري از بيماري تب برفكي عنوان 
كرد و افزود: در اهميت ممانعت از ورود اين بيماري 
مي توان به جلوگيري اخير استراليا از ورود محموله 
گوشتي مبتلا به بيماري تب برفكي از يكي از بنادر 
اين كشور اشاره كرد كه براساس محاسبه انجام شده، 
اگر اين محموله در بندري در استراليا كشف و مهار 
نمي شد، مي توانس��ت در مدت ۱۰ سال معادل ۵۰ 

ميليارد دلار خسارت به اقتصاد استراليا وارد كند.
 وي ب��ه نبود آم��ار اطلاعاتي جامع و دقي��ق درباره 
خسارات وارده از بروز بيماري تب برفكي در بسياري 
از كش��ورهاي اوراسيا اش��اره كرد و افزود: متاسفانه 
مطالعاتي درباره خسارت هاي اين حوزه در ميان اغلب 
كشورهاي منطقه اوراسيا انجام نشده و بايد كشورها 
سود و زيان ناشي از اين بيماري را كه در مسير كنترل 
بيماري تب برفكي اهميت زيادي دارد، محاسبه كنند. 
در اين رابطه به نظر مي رسد ايجاد يك بانك اطلاعاتي 

كامل و موثر ضروري به نظر مي رسد.
روس��و ب��ا بي��ان اينكه محاس��به س��ود و زي��ان و 
خسارت اقتصادي ناش��ي از بيماري در كشورها در 
برنامه ريزي هاي آينده گنجانده ش��ده، اشاره كرد: 
هم اكنون هدف نخست ريشه كني بيماري تب برفكي 

نيست، بلكه كنترل اين بيماري مدنظر قرار دارد.
نماينده كميس��يون مبارزه با بيم��اري تب برفكي 
اتحاديه اروپا اضافه كرد: از آنجا كه ايران كريدور ورود 
تب برفكي به كشورهاي اروپايي نيز هست، بنابراين 
كميس��يون تب برفكي اتحاديه اروپا مايل است كه 
با كش��ورهاي مانند ايران، پاكستان و افغانستان در 
خصوص مه��ار بيماري تب برفك��ي همكاري هاي 
گسترده اي ازجمله همكاري اطلاعاتي داشته باشد 
تا اين بيماري بطور كامل دراين كشورها كنترل شود.
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شورش 1969تنوع اقتصادي، برنامه ريزي جمعيت
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تقويت مشاركت در برابر  يك جامعه 
عادلانه و برابر 
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اصلاحات ضد تحريمي در صنعت هوايي 
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

سال 97، س�الي پر از تصميمات و رويدادهاي 
تلخ و ش�يرين براي حوزه هوايي كش�ور بود. 
پرونده اين ح�وزه با خروج امري�كا از برجام و 
اعمال تحريم هاي هوايي عليه ايران آغاز شد، 
اقدامي كه قراردادهاي ايران اير با شركت هاي 
هواپيماساز را تحت الش�عاع قرارداد و موجب 
خروج تعداد بسياري از ايرلاين هاي خارجي از 
جمله كي.ال.ام، برييتيش ايرويز و ايرفرانس از 

بازار هوايي كشورمان شد.
با خ�روج امريكا از برجام، بويين�گ قرارداد با 
اي�ران اير را ب�ه صورت يك طرفه فس�خ كرد، 
ايرباس هم اعلام كرد كه از دستور امريكا براي 
همكاري نكردن با ايراني ه�ا تبعيت مي كند و 
تنها ش�ركت ATR تا روزهاي پيش از آغاز دور 
نخس�ت تحريم ها، همكاري خود با ايران اير را 
ادامه داد و علاوه بر 8 فروند هواپيمايي كه طي 
سال 96 به ناوگان هما افزوده شد، 5 فروند هم 

درسال جاري وارد ناوگان ايران اير شدند.
در واقع از ۱8 ارديبهش�ت س�ال ج�اري تا ۱5 
م�رداد، مهل�ت 9۰ روزه اي از س�وي وزارت 
خزانه داري امريكا به شركت هاي اروپايي داده 
ش�د تا قرارداده�اي خود را با اي�ران به نتيجه 
برس�انند و در اين ميان با وج�ود ابطال مجوز 
فروش هواپيما به ايران، اين امكان مهيا شد كه 
با مذاكرات طولاني با مقام�ات اروپايي به ويژه 
مقامات ايتاليايي و فرانسوي و همچنين مديران 
ATR، مجوز ورود اين پنج فروند به ناوگان هما 

دريافت شود.
اما با بازگشت دوباره تحريم ها عليه ايران، بازار 
ارز دچار نوسان شد، افزايش نرخ ارز در ماه هاي 
ابتدايي سال جاري موجب رشد قيمت كالاها و 
خدمات ش�د اما در افزايش قيمت بليت تاثير 
چنداني نداشت چون ايرلاين ها تا مرداد ماه در 
ليست دريافت كنندگان ارز دولتي قرار داشتند 
اما با خروج ش�ركت هاي هواپيمايي از ليست، 
مش�كلات مالي ايرلاين ها آغاز شد و رشد 7۰ 
تا ۱۰۰ درصدي قيمت بليت پروازهاي داخلي و 

خارجي كليد خورد.
ش�ركت هاي هواپيماي�ي ك�ه 6۰ درص�د 
هزينه هايشان ارزي اس�ت براي كاهش فشار 
مال�ي رايزني هايي را ب�ا س�ازمان هواپيمايي 
كش�وري و بانك مركزي براي بازگشت دوباره 
به ليست دريافت كنندگان ترتيب داده اند اما 
اين تلاش ها بي نتيجه بود و تنها با تأمين ارز از 
سامانه سنا توس�ط ايرلاين ها موافقت شد اما 
با تداوم رايزني ش�ركت هاي هواپيمايي، بانك 
مركزي درمهرماه به صورت رسمي پذيرفت كه 
اين شركت ها بتوانند از سامانه نيما ارز خود را 
دريافت كنند كه نسبت به سنا به صرفه تر است.
درهمي�ن رابط�ه، دبي�ر انجمن ش�ركت هاي 
هواپيماي�ي اعلام كرد كه صنع�ت هواپيمايي 
به ش�دت وابس�ته به خارج از كش�ور اس�ت و 
بي�ش از 6۰ درص�د هزينه ه�اي ش�ركت هاي 
هواپيمايي ارزي اس�ت و اين ش�ركت ها براي 
تعمير، نگهداري، تامين قطعات، اجاره هواپيما، 
حتي خريد روغن هواپيما و بسياري موارد ديگر 
نياز ب�ه ارز دارند. البته با وج�ود موافقت بانك 
مركزي با اراي�ه ارزنيمايي ب�ه ايرلاين ها، اين 
شركت ها هنوز مشكلاتي براي دريافت ارز خود 
دارند و در شرايطي كه نرخ دلار چند برابر شده، 
قطعا تامي�ن ارز مورد نياز يك اولويت جدي به 

شمار مي رود.
با كمرنگ شدن بحث افزايش چشمگير قيمت 
بليت، بحث عدم سوخت رساني فرودگاه هاي 
س�اير كش�ورها ب�ه هواپيماه�اي ايران�ي به 
دليل آغ�از ف�از دوم تحريم هاي امري�كا بود، 
 فرودگاه ه�اي تركيه، لبنان، كش�ورهاي اروپا 
و... پس از ش�روع فاز جديد تحريم ها ديگر به 
هواپيماهاي ايراني س�وخت ندادند و با وجود 
تلاش هاي ديپلماتيك در اين زمينه هنوز اين 

مشكل ادامه دارد.
حذف پروازهاي چارتري كه از س�ال گذش�ته 
آغاز ش�ده بود با روي كار آمدن وزير جديد راه 
و شهرسازي دوباره مطرح شد، در اين شرايط 
دادستاني تهران و دادستاني كل كشور هم بر 
حذف اين پروازها اصرار داشتند و از سوي ديگر 
سازمان هواپيمايي كشوري رغبت چنداني به 
اين موضوع نداشت تا اينكه اسلامي در روزهاي 
نخس�ت بهمن ماه صراحتا اعلام كرد كه از اين 
پس پروازهاي چارتري به صورت بس�ته سفر 
فروخت�ه مي ش�ود و تخطي از اين بخش�نامه 

پيگيرد قانوني دارد.
البته در دي ماه س�ازمان هواپيمايي كشوري 
به تمام شركت هاي هواپيمايي اعلام كرده بود 
كه از اول بهمن ماه فروش پرواز چارتري بدون 
بسته سفر ممنوع اس�ت و در همين رابطه به 6 
ش�ركت اخطار داد تا پروازه�اي چارتري خود 
را قط�ع كنن�د، در غير اين ص�ورت مجوز اين 
پروازها در مس�يري كه ب�ه آن چارتر مي كنند 

قطع مي شود.
براساس بخشنامه سازمان هواپيمايي كشوري، 
انجام پروازهاي چارتري در قالب بسته هاي سفر 
و تركيب هتل و پرواز منحصرا در مس�يرهاي 
گردش�گري با رعايت مقررات، مس�تلزم اخذ 

مجوز پرواز چارتري از سازمان خواهد بود.
اما در مي�ان، رويداده�اي نااميد كننده حوزه 
هواي�ي، اتفاق مثبت�ي كه در روزه�اي پاياني 
س�ال جاري در حوزه هواي�ي رخ داد، ورود 3 

فروند هواپيم�اي ايرباس 3۱9 دس�ت دوم به 
ناوگان هوايي كشورمان بود كه اقدامي مثبت 
در راستاي كاهش س�ن هواپيماهاي ايران اير 
و بهبود خدمات رس�اني به مس�افران قلمداد 
مي شود، اين هواپيماها از نوع باريك پيكر تك 
راهرو با ظرفيت هر كدام حدود ۱4۰ مس�افر و 
كروي پروازي است كه با احتساب اين هواپيماها 
تعداد ن�اوگان هواپيمايي جمهوري اس�لامي 
ايران به 32 فروند افزايش مي يابد، گفتني است 
كه منبع خريد اين هواپيماها مجارستان است و 

حدود يك سال پيش خريداري شده اند.

  تغيير رويكرد وزارت راه در حوزه هوايي
داوود ربيعي، كارشناس ارش��د حوزه هوايي معتقد 
اس��ت، اگرچه ح��وزه هوايي حال و روز خوش��ي در 
س��ال جاري نداش��ت اما سياس��ت هاي وزير جديد 
راه و شهرس��ازي حكاي��ت از تغيير روي��ه وزارت راه 
و شهرس��ازي در حوزه هوايي دارد ك��ه اين موضوع 

مي تواند اقدامي مثبت تلقي مي شود.
ربيعي در گفت وگو با »تعادل« درباره كارنامه حوزه 
هوايي مي گويد: براي تحليل كارنامه اين حوزه درسال 
جاري پيش��نهاد مي ش��ود كه ابتدا نگاهي به تغيير 
رويكرد وزير جديد راه و شهرسازي به حوزه هوانوردي 
و فرودگاهي كشور داشته باشيم، براساس تازه ترين 
اظهارات محمد اسلامي فرودگاه هاي ايران در شأن 
مردم ايران نيست كه اين موضوع مي تواند نشانه اي 
ب��راي تغييرات��ي در وضعيت كنون��ي فرودگاه هاي 

كشور باشد.
او ادامه مي دهد: به نظر مي رس��د، قرار اس��ت از اين 
پس شاهد توسعه در ش��ركت فرودگاه ها باشيم كه 
در ساده ترين شكل؛ زيباسازي، نوسازي، ساماندهي 
تجهيزات و سازه هاي فرودگاهي، خدمات فرودگاهي 
اس��ت اگرچه صرفه اقتصادي در انجام فعاليت هاي 

فرودگاهي هم بسيار مهم تلقي مي شود.
ربيع��ي اظهار مي كند: پيش بيني مي ش��ود در دوره 
وزارت محمد اس��لامي، فرودگاه ها به استانداري ها 

واگذار شوند تا درآمدزايي آنها افزايش يابد و از منابع 
استاني بهترين استفاده را داشته باشند.

  ديدار با خلبان هاي ايران اير 
اين كارش��ناس ارش��د حوزه هوايي در ادامه بررسي 
كارنام��ه حوزه هوايي كش��ور به دي��دار خلبان هاي 
ايران اير با وزيرجديد راه و شهرس��ازي اشاره مي كند 
و مي گويد: با توجه به حواش��ي مرب��وط به وضعيت 
خلبان هاي هما طي سال هاي گذشته، ملاقات وزير 
راه و شهرسازي به نوعي حمايت از جامعه خلبان هاي 

ايران محسوب مي شود.
ربيعي مي افزايد: اين اق��دام مي تواند به نوعي تغيير 
رويكرد نسبت به وضعيت كنوني خلبان ها محسوب 
شود چون در س��ال هاي اخير به دليل بي توجهي به 
وضعيت درآمد، سختي كار خلبان ها، بسياري از آنها 

به كشورهاي ديگر مهاجرت كرده اند.

  احتمال پررنگ شدن بازاريابي هوايي 
او ادامه مي دهد: به نظر مي رس��د، وزي��ر جديد راه و 
شهرسازي نگاه تازه اي به حوزه هوايي كشورمان دارد 
نمونه آن اصرار و تلاش ايشان براي حذف پروازهاي 

چارتري و كاهش شديد سهم اين پروازها است.
ربيعي اظهار مي كند: با ح��ذف پروازهاي چارتري، 
شركت هاي هواپيمايي به سمت برندسازي و بازاريابي 
حركت مي كنند، چون ديگ��ر پروازهاي چارتري با 

قيمت پايين با حجم كم ارايه مي شوند.
اين كارشناس ارشد حوزه هوايي اضافه مي كند: اين 
موضوع موجب مي شود، تكيه بر پروازهاي برنامه اي 
و سيستمي باش��د و در همين رابطه اغلب ايرلاين ها 
پروازهاي سيستمي خواهند داشت و به همين منظور 
مجبورند كه خدمات رساني خود به مسافران را بهبود 
دهن��د چون ديگ��ر تغيير قيمت چندان��ي در بليت 

ايرلاين هاي مختلف شاهد نخواهيم بود. 
او ادامه مي دهد: با حذف پروازهاي چارتري ايرلاين ها 
موظف خواهند بود كه براي جلب مشتري تغييراتي را 

در مديريت درآمد-هزينه خود ايجاد كنند.

  اجراي چند سناريو براي مقابله با تحريم ها 
اين كارش��ناس ارش��د حوزه هوايي درب��اره اعمال 
تحريم هاي هوايي امريكا عليه ايران مي گويد: صنعت 
هوايي كشورمان براي مقابله با تحريم هاي اعمال شده 
بايد اقدام به تدوين و اجراي س��ناريوهايي كند تا به 

بقاي خود ادامه دهد.
ربيعي اظهار مي كند: درواقع ايرلاين ها بايد به دنبال 
يافتن سناريوهايي باشند تا به عنوان بنگاه اقتصادي 
به حيات خود ادامه دهند و از سوي ديگر هم سازمان 
هواپيمايي كش��وري به عنوان نهاد حاكميتي حوزه 

هوايي، از ايرلاين ها حمايت كند.
او اضافه مي كن��د: ايرلاين ها ب��راي يافتن راهكاري 
براي زنده ماندن و بقا به دو دس��ته تقسيم مي شوند، 
ايرلاين ه��اي دولت��ي ك��ه فقط اي��ران اير اس��ت و 
ايرلاين هاي خصوص��ي، ايران اير بايد تكليف خود را 

به عنوان ايرلاين دولتي مشخص كند.
به گفته اين كارشناس ارشد حوزه هوايي، در مرحله 
اول ايران اير يك بنگاه اقتصادي اس��ت كه دولت به 
عنوان متصدي اين ش��ركت هواپيماي��ي بايد از اين 
ايرلاين حمايت كند و در همين رابطه اقدام به تسويه 
بدهي هاي هما دررابطه با خريد هواپيماهاي نو كند.

ربيعي بيان مي كند: دولت بايد هرچه سريع تر تكليف 
صندوق بازنشستگان ايران اير را مشخص كند.

او تصريح مي كند: با وجود آنكه شاهد افزايش قيمت 
بليت ها در نيمه نخست سال جاري بوديم، اما با اضافه 
شدن صندلي و افزايش يك ايرلاين جديد در ماه هاي 
گذشته عرضه نس��بت به تقاضا رش��د داشته است 
بنابراين قيمت ه��ا تاحدودي متعادل ش��ده و رانت 

كاهش يافته است.
به گفته اين كارش��ناس ارشد حوزه هوايي، دولت در 
بحث تأمين ارز بايد از شركت هاي هواپيمايي حمايت 
كند چون درصورت كمك نكردن، ممكن است، برخي 
ايرلاين ها تعطيل ش��وند و به تبع آن عرضه صندلي 

كاهش و دوباره قيمت ها افزايش يابد.
ربيعي اظهار مي كند: دولت همچنين بايد با حمايت 
از تنها ايرلاين دولتي، اقدام به خريد هواپيماي دست 

دوم براي اين اي��ران اير كند تا هما ب��ه عنوان بنگاه 
اقتصادي به حيات خود ادامه دهد.

  ارايه بسته حمايتي براي ايرلاين ها 
او با اش��اره به اينكه افزايش نرخ ارز در س��ال جاري 
و فش��ار بر ايرلاين ها بيان مي كند: دولت بايد با ارايه 
بسته حمايتي به ش��ركت هاي هواپيمايي كه تحت 
شديدترين فش��ارهاي مالي و ارزي قرار دارند كمك 

كند. 
اين كارشناس ارشد حوزه هوايي ادامه مي دهد: دولت 
در اين بسته حمايتي مي تواند بحث ارايه يارانه براي 
سوخت، عوارض فرودگاهي،  عوارض شهرداري، هلال 

احمر و... را قرار دهد. 
به گفته ربيع��ي، دولت مي توان��د در بحث واگذاري 
فرودگاه ها به استانداري ها هم جدي تر وارد شود تا از 
ظرفيت اقتصادي ب��راي بهبود وضعيت ايرلاين هاي 

نيمه تعطيل يا غير فعال استفاده شود.
او اظهار مي كند: استانداري ها مي توانند از پتانسيل 
اقتصادي استان براي جذب يك ايرلاين يا حمايت از 

آن استفاده كنند. 
اين كارش��ناس ارش��د ح��وزه هواي��ي مي گويد: در 
واقع دولت علاوه بر ارايه ارز نيمايي به ش��ركت هاي 
هواپيم��اي، دول��ت باي��د در ارايه خدم��ات دولتي 

تخفيفاتي را براي ايرلاين ها در نظر بگيرد.

ATR الحاق 5 فروند هواپيماي  
عليرضا منظري، معاون اس��بق هوانوردي س��ازمان 
هواپيمايي كشوري معتقد اس��ت كه كارنامه حوزه 
هوايي درسال 96 قابل قبول تر از كارنامه حوزه هوايي 
در سال 97 است و رخدادهاي بين المللي و اقتصادي 
كشور موجب شده كه اين حوزه روزهاي خوبي را در 

سال 97 سپري نكند. 
او درباره عملكرد حوزه هوايي در سال 97 به »تعادل« 
مي گويد: با بررسي كارنامه حوزه هوايي در سال جاري 
با سال 96، به اين موضوع پي مي بريم كه در سال 97 
شاهد فراز و نشيب هاي بيشتري در اين حوزه نسبت 

به سال گذشته بوديم.
منظري مي افزايد: در بخش هايي از حوزه هوايي كشور 
طي س��ال جاري شاهد پيش��رفت بوديم و در برخي 
موارد هم پسرفت هايي رخ داد كه ناشي از اتفاقات رخ 
داده در حوزه سياس��ي، روابط بين الملل و اقتصادي 

در كشور بود. 
او ادام��ه مي ده��د: در بخش تجهي��زات هوانوردي 
و فرودگاه��ي با وج��ود اعمال تحريم ه��اي مجدد 
پيش��رفت هاي خوبي داش��تيم، همچنين 5 فروند 
هواپيماي  اي تي آر هم به ناوگان هوايي ايران اير اضافه 
ش��د ضمن اينكه در اسفندماه سال جاري هم شاهد 
اضافه شدن سه فروند هواپيماي دست دوم مناسب 

ايرباس به ناوگان هما بوديم.
به گفته اين كارشناس ارش��د حوزه هوايي، با وجود 
مشكلات ايجاد شده در بخش انتقال ارز و منابع مالي 
پس از اعمال تحريم هاي امريكا توانس��تيم قطعات 
بس��ياري را كه براي تعمير و نگهداري هواپيما مورد 
نياز ب��ود، خريداري كنيم و صنع��ت هوانوردي را به 

روز نگهداريم.
منظري اظهار مي كند: با توجه ب��ه اتفاقات رخ داده 
در منطقه و مناقش��ات سياسي در سال جاري شاهد 
افزايش پروازهاي عبوري از آس��مان ايران طي سال 

جاري بوديم.

  كاهش حجم مسافران جابه جايي
معاون اسبق هوانوردي سازمان هواپيمايي كشوري با 
اشاره به كاستي هاي موجود در كارنامه حوزه هوايي 
كشور بيان مي كند: تيره ش��دن روابط ايران با ساير 
كشورها موجب ش��د كه در بخش جابه جايي مسافر 
)چه داخلي و بين المللي( در س��ال جاري با كاهش 
مواجه شويم، اين موضوع درباره حمل كالا هم رخ داد.

منظري ادامه مي دهد: مشكلات ايجاد شده در روابط 
بين الملل و همچنين نوسانات نرخ ارز موجب افزايش 
قيمت بليت هواپيما و به تبع آن افت حجم مسافران 

هوايي در ايران شد.
او اظهار مي كند: كاهش حجم مسافر در سال جاري 
در حالي بود كه در س��ال 96 ش��اهد افزايش 7 تا 10 
درصدي حجم مسافرهوايي نسبت به سال 95 بوديم 
اما در سال 97، تعداد مسافران جابه جا شده نسبت به 

سال گذشته كاهش چشمگيري داشت.
اين كارشناس ارشد حوزه هوايي درباره عملكرد حوزه 
فرودگاهي كش��ور بيان مي كند: تكميل پروژه هاي 
عمراني و افزايش تجهيزات فرودگاهي كشور در سال 
جاري نسبت به سال گذشته پيشرفت خوبي داشت 
و تعدادي از فرودگاه ها ارتقاي وضعيت و به همراه آن 

بهبود كيفيت خدمات رساني داشتيم.

  خريد هواپيماي دست دوم، بهترين راهكار
منظري درباره سرنوش��ت س��ه توافق امضا ش��ده با 
شركت هاي هواپيماس��از مي گويد: به نظر نمي رسد 
كه ش��اهد اتفاق مثبتي درراس��تاي اجراي قرارداد 
ايرباس و ATR باشيم، ضمن اينكه قرارداد بويينگ 

هم فسخ شده است.
او اضافه مي كند: پيش بيني مي ش��ود كه ارتباطات 
سياس��ي و روابط ديپلماتيك ايران با ساير كشورها 
در سال آينده تغييري نداشته باشد و برهمين اساس 
نمي توان به اج��راي قراردادهاي ايران اير با ايرباس و 

ATRدل بست.
به گفته اين كارشناس ارش��د حوزه هوايي، با توجه 
به احتمال پايين ورود هواپيماي نو به ناوگان هوايي 
كشورمان، بايد به دنبال يافتن راهكاري جديد براي 
نوسازي باشيم كه بهترين راهكار خريد هواپيماهاي 

دست دوم مناسب است.
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 فراز و نشيب هاي
حوزه هوايي در سال 97

نگاهي به كارنامه حوزه هوايي كش��ورمان طي يك 
سال گذشته نشان مي دهد كه اين حوزه فراز و نشيب 
بس��ياري را در اين مدت پشت سر گذاشته است، از 
خروج امريكا از برجام و اعم��ال دوباره تحريم هاي 
هوايي گرفته تا ورود 5 فرون��د هواپيماي ATR به 
ناوگان هوايي ايرلاين ملي كش��ور. در اين ميان و با 
توجه ب��ه اهميت حوزه هوايي در بهبود نرخ رش��د 
اقتصادي كشور، ارتقاي صنعت توريسم و ... روزنامه 
تعادل نگاهي به اتفاقات رخ داده در اين حوزه طي يك 

سال گذشته داشته است.
   اعمال تحريم هاي امريكا

پس از تصمي��م دونالد ترام��پ، رييس جمهوري 
امريكا در ارديبهش��ت ماه براي خروج از برجام اكثر 
شركت هاي هواپيمايي ملزم شدند تا فعاليت هاي 
تجاري جاري خ��ود را قبل از اعم��ال تحريم هاي 
جديد امريكا تكميل كنند، بر همين اساس تحويل 
هواپيماها از سه شركت  هواپيماساز دشوار شد چون 
بخش زيادي از قطعات اين هواپيماها در امريكا ساخته 
مي شود و وزارت خزانه داري امريكا مجوز لازم را به 

آنها نمي دهد.
    با خروج امريكا از برجام شركت بويينگ امريكا رسما 
اعلام كرد با توجه به بازگشت قريب الوقوع تحريم هاي 
ايران نمي تواند به قرارداد خود با اين كشور عمل كند، 
سخنگوي اين شركت تصريح كرد: با تصميم دونالد 
ترامپ، رييس جمهور امريكا براي خ��روج از توافق 
هس��ته اي با ايران، اين شركت ديگر مجوز لازم براي 
فروش هواپيما به ايران را ندارد. مديرعامل ش��ركت 
هواپيماسازي بويينگ پس از فسخ يك طرفه قرارداد با 
ايران اعلام كرد كه اين شركت به دليل تبعيت از دستور 

رييس جمهور امريكا، ۲0 ميليارد دلار ضرر مي كند.
    ايرب��اس ديگر توليدكننده ب��زرگ هواپيماهاي 
مسافربري كه پس از برجام اقدام به امضاي توافقنامه 
فروش 100 فروند هواپيما كرد. پس از خروج امريكا 
از برجام و با توجه به وابستگي خط توليد اين شركت 
فرانسوي به توليدكنندگان قطعات در امريكا، اعلام 
كرد كه از تحريم هاي اعمال ش��ده پيروي مي كند، 
گفتني است هم اكنون قرارداد با ايرباس معلق، قرار داد 

با بويينگ لغو و قرارداد با ATR بلاتكليف است.
   ورود 5 فروند هواپيماي نو 

    درحالي كه پس از خروج امريكا از برجام، قرارداد 
بويينگ لغو و تفاهمنامه ايرباس معلق شد، شركت 
هواپيماساز ATR تلاش كرد تا پيش از آغاز دور اول 
تحريم ها تعدادي از هواپيماهاي سفارشي ايران اير را 
تحويل دهد و در همين رابطه، اواسط مردادماه سال 
جاري 5 فروند هواپيماي جدي��د ATR با ظرفيت 
جابه جايي هر كدام 70 مسافر به ناوگان هوايي ايران 

اضافه شد.
   افزايش قيمت بليت هواپيما

رخ��داد ديگري كه در حوزه هواي��ي رخ داد، خروج 
ايرلاين ها از ليست دريافت كنندگان ارز دولتي بود، 
با آغاز نوس��انات نرخ ارز در ارديبهشت ماه به دليل 
ارايه ارز دولتي ب��ه ايرلاين ها قيمت بليت هواپيما 
افزايش محسوسي نداشت اما از مرداد ماه و با خروج 
ايرلاين ها از ليس��ت، نرخ بليت هواپيم��ا افزايش 
چشمگيري )70 تا 100 درصد( داشت. اين افزايش 
در پروازهاي داخلي و خارجي چشمگير بود. البته 
ايرلاين ها تلاش كردند كه دولت دوب��اره آنها را در 
ليست دريافت كنندگان ارز دولتي قرار دهد اما دولت 
با اين موضوع موافقت نكرد و شركت هاي هواپيمايي 
نياز ارزي خود را از سنا )سامانه نظارت ارزي( تأمين 
مي كردند كه ب��ا افزايش نارضايتي ها بانك مركزي 
با ارايه ارز از نيما )نظام يكپارچه معاملات ارزي( به 

ايرلاين ها موافقت كرد.
   مشكل سوخت رساني 

با آغاز دور دوم تحريم هاي امريكا كه از اواس��ط آبان 
ماه اجرايي شد، فروش سوخت به هواپيماهاي ايراني 
توسط ساير كشورها ممنوع شد، با اعمال اين تحريم ها 

هزينه  ايرلاين ها افزايش يافت. 
     ب��ه گفت��ه كارشناس��ان ح��وزه هواي��ي عدم 
سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني نمي تواند مانعي 
براي پرواز هواپيماهاي ايراني در مسافت هاي كوتاه 
باشد اما در مسافت هاي طولاني اثرگذار است كه در 
اين مسافت ها هم مقاصد ثانويه براي سوخت گيري 

راهگشا است.
    در فرودگاه هاي بزرگ دنيا شركت هاي بين المللي 
س��وخت مي فروشند و سوخت رس��اني مستقل از 
فرودگاه ها است و اين شركت ها يا امريكايي هستند 
ي��ا ملاحظاتي با امري��كا دارند كه مل��زم به رعايت 
تحريم ها مي شوند البته در تحريم هاي گذشته براي 
مسافت هاي طولاني تر در مقاصد ثانويه سوخت گيري 
انجام مي شد كه بيشتر در اروپاي شرقي قرار داشت.

    همگام با آغ��از دور دوم تحريم هاي امريكا عليه 
ايران، ش��ركت نفتي توتال از پايبن��دي به اجراي 
تحريم هاي امريكا عليه ايران خبر داد، اين شركت كه 
كار سوخت رساني به هواپيما ها در فرودگاه بين المللي 
بيروت را برعهده دارد، خبر داد كه شركت هاي نفتي 
سوخت رسان در فرودگاه »رفيق حريري« به مفاد 
تحريم هاي س��ازمان ملل، اتحادي��ه اروپا يا امريكا 
پايبند هستند و از ميان تحريم هايي كه اين شركت 
به آن پايبند اس��ت خودداري از سوخت رساني به 

هواپيما هاي ايراني در فرودگاه بيروت است.
   حذف پروازهاي چارتري

بهمن ماه سال جاري و پس از ماه ها كش و قوس بين 
سازمان هواپيمايي كشوري، دادستاني، وزيرجديد 
و پيشين راه و شهرسازي، طي بخشنامه اي فروش 
بليت براي پروازهاي چارتري بدون بس��ته س��فر و 

شركت ها ممنوع شد.
   ورود 3 فروند هواپيماي دست دوم 

جدا از 5 فروند هواپيماي نو ATR كه مرداد ماه سال 
جاري به ناوگان هوايي ايران اير اضافه شدند، اسفند 
ماه سال جاري، ۳ فروند هواپيماي ايرباس ۳19 هم 
به اين ناوگان ملحق شد كه با احتساب اين هواپيماها 
تعداد ناوگان هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران به 

۳۲ فروند افزايش مي يابد. 

ح�ذف پروازهاي چارتري از س�ال گذش�ته 
آغ�از ش�ده ب�ود و عل�ي عاب�دزاده ريي�س 
س�ازمان هواپيمايي كش�وري در نخس�تين 
موضع گيري هايش نس�بت به اي�ن پروازها از 
حذف آنها صحبت مي كرد اما با گذشت زمان 
و در نيمه نخس�ت س�ال جاري، اظهارنظري 
جدي درباره حذف يا باقي مان�دن پروازهاي 
چارتري به ميان نيامد كه علت آن را مي توان 
در سياس�ت هاي عباس آخوندي، وزير سابق 
راه و شهرسازي جس�ت وجو كرد. اما با تغيير 

وزي�ر راه و شهرس�ازي و ب�ه تب�ع آن، تغيير 
در سياس�ت هاي اعمال�ي در آبان ماه س�ال 
جاري، جعفري دولت آبادي، دادستان تهران 
از رييس سازمان هواپيمايي كشوري خواست 
ك�ه در رابط�ه با ح�ذف تدريج�ي بليت هاي 
چارتري اقدام كند، يك ماه بعد رييس سازمان 
هواپيمايي كشوري حذف كامل بليت چارتري 
را غيرممكن دانست و گفت: هم اكنون با كاهش 
س�هم چارتر در ش�بكه هواپيمايي، بليت 8۰ 
درصد پروازها به ص�ورت برنامه اي به فروش 

مي رسد؛ اما در نتيجه و پس از ماه ها مناقشه، 
بالاخره در دي ماه تصميماتي جدي براي كاهش 
پروازه�اي چارتري و س�اماندهي آنها با ارايه 

بسته سفر اجرايي شد.
البته اين تصميم با انتقاد شديد انجمن صنفي 
دفاتر خدمات مس�افرتي مواجه شد. به گفته 
روس�اي اين انجم�ن اگر پروازه�اي چارتري 
و گروه�ي حذف ش�ود، گردش�گري تعطيل 
مي شود، انگيزه براي سفر از بين مي رود و ديگر 

كمتر مي توان تب سفر ايجاد كرد.

برنامه
چگونگي ساماندهي بليت هاي چارتري

با اج�راي برجام، ايران اير 3 ق�رارداد به  مبلغ 
38.3 ميليارد دلار را ب�راي خريد 2۰۰ فروند 
هواپيماي مس�افربري امضا كرد كه شامل ۱۰۰ 
فروند هواپيماي ايرباس، 8۰ فروند هواپيماي 

بويينگ و 2۰ فروند هواپيماي  ATR است.
ش�ركت هواپيماس�ازي بويينگ نخس�تين 
ش�ركتي بود كه قرارداد خود را با ايران نهايي 
كرد اما چند روز پس از رسانه اي شدن تصميم 
ترامپ اعلام كرد كه ديگر امكان فروش هواپيما 
به ايران ندارد، اين درحالي اس�ت كه براساس 
قرارداد مشترك ميان ايران و بويينگ بنا بود 
5۰ فروند بويينگ 737 و 3۰ فروند هواپيماي 
ديگر ش�امل دو مدل بويين�گ 777 به ايران 

فروخته شود.
پس از امضاي ق�رارداد بويينگ، يكي ديگر از 
قراردادهاي ايران با شركت  هواپيمايي ايرباس 
بود كه اين ش�ركت كه با نهايي كردن قرارداد 
فروش ۱۰۰ فروند هواپيما به شركت هما را نهايي 

كرده بود اما در انتها سه فروند هواپيما به ايران 
تحويل داد، در ق�رارداد نهاي�ي، 46 فروند از 
هواپيماهاي خريداري شده از خانواده ايرباس 
32۰، 38 فروند از خان�واده ايرباس 33۰ و ۱6 

فروند از خانواده ايرباس 35۰ بودند . 
اما قرارداد ديگري كه ايران اير با شركت هاي 
هواپيماس�از بس�ت مربوط به فروردين 96 و 
 ATR امضاي قرارداد خريد 2۰ فروند هواپيما از
بود كه در نهايت ۱3 هواپيما به ايران تحويل داده 
شد. با توجه به قراردادي كه بعد از برجام جهت 
تحويل 2۰ فروند هواپيما بين شركت ايران اير 
و شركت ايتاليايي – فرانسوي ATR امضا شد، 
اين مجموعه متعهد شد تا اين تعداد هواپيما 
را تحويل دهد. ب�ه همين منظور پيش از آنكه 
امريكا از برجام خارج ش�ود 8 فروند از آنها را 
تحويل داد و با وجود اينكه اميدي به تعهد اين 
قرارداد از طرف ش�ركت مذكور براي تحويل 
مابقي س�فارش نبود، اما با توجه به مذاكراتي 

كه صورت گرفت، 5 فروند هواپيماي جديد را 
هم تحويل داد.

با وجود پايبندي شركت ATR به امضاي قرارداد 
با ايران و ساخت هواپيما بر اساس سفارش ايران 
اير و به تبع آن تلاش براي همكاري تنگاتنگ با 
هما، شركت بويينگ و ايرباس چندان نگران بر 
هم خوردن قرارداد فروش مجموعا حدودا ۱۰۰ 
فروند هواپيماي باريك پيكر به ايران نبودند، 
زيرا تقاضا براي خريد اين نوع جت ها بالاست 
و اين شركت ها مش�كلي براي تخصيص خط 

توليد هاي خود به ديگر خريداران ندارند.
ناگفت�ه نماند ك�ه اس�تيون منوچي�ن، وزير 
خزانه داري وقت امري�كا در واكنش به خروج 
اي�الات متح�ده از برج�ام اعلام ك�رد كه در 
پي تصمي�م دونالد ترامپ ب�راي ترك برجام 
مجوزهاي دو ش�ركت بويينگ و ايرباس براي 
ف�روش هواپيماي مس�افربري به اي�ران لغو 

مي شود.

چالش
سرنوشت قرارداد با غول هاي هواپيماساز



دانش و فن10اخبار

مشكل صنف عرضه كنندگان تلفن همراه جاي ديگري است

وزير ارتباطات:  هزينه شفافيت و مبارزه با فساد را مي پردازم 
گروه دانش و فن   

 در حالي كه در روزهاي گذش��ته مشكلات مربوط به 
واردات مس��افري گوش��ي موجب افزايش قيمت آن 
ش��ده، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات معتقد است 
مشكل صنف عرضه كنندگان تلفن همراه، طرح ثبت 
تلفن همراه نيست كه هزاران ميليارد تومان از قاچاق 

جلوگيري كرده است.
تلفن همراه كه از يك كالاي صرف��ا لوكس به يكي از 
ملزومات زندگي افراد تبديل شده، با افزايش قيمتي كه 
طي چند ماه گذشته تجربه كرده، سروصداهاي بسياري 
را نيز به پا كرد و البته با توجه به افزايش دو و بعضاً سه 
برابري اين كالا در مدت زماني كوتاه، اعتراضات وارده تا 
حدي منطقي بود. هرچند اين افزايش قيمت در چند 
مرحله اتفاق افتاد و مهم ترين دلايل آن افزايش نرخ ارز 
و سودجويي برخي از فروشندگان پس از اجراي طرح 

رجيستري بود.
اما پس از ايجاد ثبات نس��بي در بازار ارز، باز هم به نظر 
مي رسد گوش��ي افزايش قيمتي را مشاهده كرده كه 
كارشناس��ان معتقدند به دليل مش��كلات مربوط به 
رجيستري گوشي هاي مسافري رخ داده است. به همين 
دليل در حالي كه برخلاف گذشته كه عدم عرضه گوشي 
و كمبود اين كالا ب��ه افزايش قيمت آن دامن زده بود، 
اكنون با وجود اينكه در بازار گوشي كمبودي نيست، به 
دليل بسته شدن بخش مسافري سامانه همتا )مربوط 
به رجيس��تري(، با وجود تعداد بس��يار زيادي گوشي 
در بازار، هيچ كدام رجيس��تر نشده و افزايش قيمت را 

موجب شده اند.
در اين راستا، محمدجواد آذري جهرمي- وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات- در توئيتر خود نوش��ت: »مرگ بر 
رجيستري!«؛ ش��عاري كه روي ديگر سكه »زنده باد 
قاچاق!« است. مش��كل صنف عرضه كنندگان تلفن 
همراه جاي ديگري است- كه بايد حل شود- نه طرح 

ثبت تلفن همراه كه هزاران ميلي��ارد تومان از قاچاق 
جلوگيري كرده اس��ت. ش��فافيت و مبارزه با فس��اد 

هزينه اي دارد كه با پرداخت آن مشكلي ندارم.
او همچنين به يكي از توئيت هاي قبلي خود كه چند 
ماه پيش منتشر كرده، اشاره كرد كه در آن نوشته بود: 
در بازار چارسو جواني با صداي بلند به من مي گفت: در 
برخي ادارات به ما مي گويند از ما مجوز براي مواد مخدر 
بخواه اما براي گوشي تلفن همراه نه، كاري مي كنيم كه 
اين »بچه« نتيجه شفاف س��ازي را بفهمد. با خود فكر 
كردم چرا مدت هاست گوش��ي هاي منتظر عرضه به 

بازار تعيين تكليف نمي شوند؟
با وجود اين، ايجاد نوس��ان در بازار گوشي را نمي توان 
ناديده گرفت. اينكه هر بار اين كالا به دلايلي از جمله 
رجيس��تري و افزايش نرخ ارز با افزايش قيمت روبرو 
ش��ود و در موارد ديگر، ايجاد محدوديت براي واردات 
گوشي هاي مسافري كه پيش از اين شرايط احراز كارت 
ملي را براي آن قرار داده بودند و اكنون براي جلوگيري 
از قاچاق اين شرايط را به يك باره تغيير دادند، نه تنها 
به ثبات بازار كمك نمي كند، بلكه به افزايش قيمت آن 

هم دامن مي زند.
همچنين روز گذش��ته مهدي محبي در گفت وگو با 
مهر، اظهار داش��ت: به دنبال مشكلاتي كه براي ثبت 
گوشي هاي مسافري در سامانه گمرك و رجيستري 
آن براي فعال س��ازي به وجود آمده بود، مشكلاتي در 
بازار گوشي موبايل كش��ور ايجاد شد كه هم اكنون با 
تصميم جديد كميته رجيستري، اين مشكل برطرف 
شده است.وي ادامه داد: كميته رجيستري در تصميم 
جديدي امكان ثبت و اظهار مجدد گوشي هاي مسافري 
را ب��دون رفت و آمد و خروج از كش��ور براي دارندگان 

گوشي ممكن كرد.
محب��ي با تاكيد بر اينك��ه اين تصمي��م، آرامش را به 
بازار بازگردانده اس��ت، افزود: مشكل حل شده است و 

هم اكنون سامانه گمرك براي اظهار گوشي مسافري باز 
بوده و ثبت رجيستري گوشي انجام مي پذيرد.

وي خاطرنشان كرد: اميدواريم كميته رجيستري در 
مورد واردات گوش��ي هاي ش��ركتي و ثبت و سفارش 
آنه��ا نيز تصميمات مناس��بي اتخاذ كند تا مش��كل 

واردكنندگان عمده گوشي موبايل نيز برطرف شود.
محبي با اشاره به اينكه برخي از گوشي هاي در گمرك 

مانده، تعيين تكليف و وارد بازار ش��ده است، افزود: در 
صورتي كه تكليف تمامي گوش��ي ها مشخص شود، 
شاهد بازگش��ت آرامش كامل به بازار گوشي موبايل 

خواهيم بود.
از سوي ديگر فارس به نقل از يكي از اتحاديه هاي مرتبط 
با تلفن همراه اعلام كرد »س��ايت ريجس��تري براي 
گوشي هاي مسافري فقط تا پايان فروردين 98 امكان 

دسترسي دارد.گفته مي شود يكي از دلايل اين اعتراض 
به تصميم اخير كميته راهبري طرح رجيستري براي 
گوشي هاي مسافري و فعال سازي اين گوشي ها توسط 
س��امانه »همتا« مربوط مي شود. بطوري كه چندين 
ماه اس��ت كه بالغ بر ۷۰۰ هزار گوشي موبايل كه وارد 
كشور شده توقيف بوده و منتظر تعيين تكليف از سوي 

نهادهاي مسوول هستند.

ورج| بيش از ۳۰۰ ميليون پيام خصوصي كاربران 
چيني شبكه هاي پيام رسان محبوب در اين كشور 
از روز شنبه در فضاي مجازي شناسايي شده است.

بررسي هاي يك محقق امنيتي به نام ويكتور گيورز، 
نش��ان مي دهد كه پايگاه داده حاوي اين اطلاعات 
مشتمل بر ۳۶۴ ميليون پيام شخصي كاربران چيني 
است و هويت افراد فرستنده اين پيام ها نيز با توجه 
به وجود آدرس اي پي آنه��ا در اين پايگاه داده قابل 

شناسايي است.
بخش عم��ده اين پيام ه��ا از طريق دو پيام رس��ان 
محبوب چيني به نام هاي وي چت و كيو كيو ارسال 
ش��ده اند و در برخي موارد عكس هاي ش��هروندان 
چيني، شماره كارت هاي شناسايي آنها، آدرس ها، 
موقعيت مكاني آنها و برخ��ي اطلاعات ديگر نيز از 

طريق اين پايگاه داده قابل استخراج است.
اطلاعات موجود در اين پايگاه داده براي ۱۷ س��رور 
ديگر در نقاط مختلف جهان ارس��ال شده و همين 
امر امنيت و حريم شخصي بس��ياري از شهروندان 

چين��ي را به خطر انداخته اس��ت. هنوز مش��خص 
نيس��ت اين اطلاعات از چه زماني در فضاي مجازي 

ارسال شده اند.
برخ��ي گمانه زني ها حاكيس��ت كه اي��ن اطلاعات 
بي��ن مراكز پلي��س در ش��هرهاي مختل��ف چين 
توزيع شده است. اما نش��انه اي از استفاده پليس از 
اطلاعات مذك��ور وجود ندارد. در عي��ن حال قابل 
دسترسي بودن اين اطلاعات در فضاي مجازي براي 
 هكرها مي توان��د زمينه را براي سوءاس��تفاده هاي 

گسترده اي فراهم كند.

ورج | گوگل اعلام كرده اس��ت كه اپليكيش��ن گوگل 
فوتوز بر روي سيس��تم عامل اندرويد را تحت تاثير يك 

آسيب پذيري امنيتي به حالت تعليق درآورده است.
با توجه به اهميت روزافزون حفاظت از حريم خصوصي 
كاربران در فضاي مجازي، بس��ياري از كارشناسان فعال 
در حوزه امنيت سايبري در گوشه و كنار جهان به كشف 
آسيب پذيري و ضعف هاي امنيتي مي پردازند تا علاوه بر 
هشدار و آگاهي دادن به كاربران، شركت هاي توسعه دهنده 
اپليكيش��ن هاي موردنظر را نيز وادار كنند تا با انتش��ار 
به روزرساني هاي جديد، به برطرف كردن مشكلات امنيتي 

مربوطه اقدام كنند.
حالا به تازگ��ي گوگل اعلام كرده اس��ت كه تحت تأثير 
نگراني هاي امنيتي، نرم افزار گوگل فوتوز بر روي سيستم 
عامل اندرويد را بطور موقت تعطيل كرده و از كار انداخته 
اس��ت تا هكرها و مجرمان سايبري نتوانند با بهره گيري 
از حفره هاي امنيتي و باگ ه��اي موجود در آن، به حريم 
خصوصي كاربران و اطلاعات شخصي آنها نفوذ و دسترسي 
پيدا كنند.در اين گزارش نام سيس��تم عامل مخصوص 
تلويزيون هاي هوش��مند يعني اندرويد تي وي نيز بطور 
اختصاصي آمده اس��ت تا كاربران اين دستگاه ها از وجود 
چنين آسيب پذيري امنيتي آگاه و مطلع باشند و تا اطلاع 
ثانوي از به اشتراك گذاشتن عكس ها، تصاوير و فايل هاي 
ش��خصي خود در تلويزيون هوشمند اندرويدي خود و با 

بهره گيري از نرم افزار گوگل فوتوز امتناع ورزند.
گوگل ضمن عذرخواهي و اش��اره به آسيب پذيري هاي 
امنيتي موجود در اين اپليكيشن، از تمامي كاربراني كه 
از تلويزيون هاي اندرويدي و بط��ور كلي از گوگل فوتوز 
استفاده مي كنند، درخواس��ت كرده است كه در صورت 
بروز هرگونه خلل و سرقت اطلاعات شخصي، اين شركت 
را از نفوذ احتمالي هكرها و مجرمان سايبري مطلع كنند.

نيو اطلس|به نظر مي رس��د كه فناوري هوش��مند 
خودروهاي خودران ميزان هوش��ياري رانندگان را به 
ميزان قابل توجهي كاه��ش داده و احتمال تصادفات 

جاده اي را نيز افزايش مي دهد.
 فناوري خودروهاي خودران كه در چند س��ال اخير 
مورد توجه شركت هاي خودروس��ازي در جهان قرار 
گرفته است، يكي از آن دسته از فناوري نوين و مدرني 
است كه در صورت شكوفايي و تكامل، قادر است صنعت 
خودروسازي در جهان را با تغيير و تحولات قابل توجه و 

چشمگيري مواجه سازد.
فناوري خودروهاي هوش��مند و خودران به رانندگان 
اين امكان را مي دهد تا بدون نياز به هوشياري كامل و 
نشستن پشت فرمان، بتوانند خودروي خود را هدايت 

كرده و به مقصد موردنظر خود برسند.
حالا كارشناسان و تحليلگران در تازه ترين گزارش هاي 
منتشر شده در مجله فوربس خاطرنشان كرده اند كه 
در صورتي كه خودروهاي خودران و هوشمند توسعه 
پيدا كرده و به توليد انبوه برسند، تصادفات درون شهري 
و برون شهري به ميزان قابل توجهي افزايش پيدا خواهد 
كرد چراكه در تحقيقات و آزمايش هاي فراواني كه در 
محيط هاي آزمايشي و ش��هري از اين وسايل نقليه و 
رانندگان حاضر در آنها صورت گرفته اس��ت، مي توان 
دريافت كه ميزان هوش��ياري رانندگان و سرنشينان 
خودرو به ميزان زيادي كاسته مي شود چراكه آنها بر 
اين باورند كه فناوري خودران و هوشمند به كار گرفته 
شده در خودروهاي مربوطه خود قادر خواهد بود موانع 
و افراد موجود در خيابان را تشخيص داده و شناسايي 
كند و همين امر نيز موجب مي شود كه دست از هدايت 
دستي خودرو بردارند كه ممكن است نرخ و آمار تصادف 

و سوانح رانندگي را بالا ببرد.

تك كرانچ|يك شركت امريكايي نوعي اسپيكر ارايه 
داده كه داخل كلاه اسكي قرار مي گيرد و امكان صحبت 
با تلفن همراه را هنگام اسكي براي كاربر فراهم مي كند.

»آلن مون��ي« )Alan Monie(، از پژوهش��گران 
 ش��ركت امنيت س��ايبري »پ��ن تس��ت پارتنرز« 
)Pen Test Partners(، يك جفت از اسپيكرهاي 
بي س��يم ش��ركت امريكاي��ي »اوت دور ت��ك« 
)Outdoor Tech( را مورد بررسي قرار داده است. 
اين اسپيكرها كه داخل كلاه اسكي تعبيه مي شوند، 
امكان گوش دادن به موسيقي و صحبت كردن با تلفن 
همراه را هنگام اسكي براي كاربران فراهم مي كنند. 
از آنجا كه اسپيكرها با كمك يك اپليكيشن به تلفن 
همراه كاربر متصل مي شوند، نيازي نيست كه كاربر 
براي صحبت كردن، كلاه خود را بردارد. باتري قابل 
ش��ارژ اين اس��پيكرها، كارايي آنها را تا ۱۰ س��اعت 
تضمين مي كند. ميكروفن داخلي متصل به اين ابزار 
نيز به كاربر امكان مي دهد به راحتي مكالمات خود را 
برقرار كند. موني در رابطه با ميزان ايمني اسپيكرها 
گفت: اين ابزار، جريان داده ها را از »رابط برنامه نويسي 
كاربردي« )API( سرور دريافت مي كند و آنها را براي 
برقراري ارتباط با اپليكيش��ن، دس��تيابي به نام هاي 
كاربري، ايميل ها و ش��ماره هاي تلف��ن كاربر به كار 
مي برد. رابط برنامه نويس��ي كارب��ردي مي تواند رمز 
عبور را نيز بازيابي كند اما رمزهاي بازيابي شده را به 
صورت يك »متن آشكار« )plaintext( و به صورت 
رمزگذاري نشده، ارايه مي دهد. نكته منفي اسپيكرها 
اين اس��ت كه موقعيت دقيق كارب��ر و مكالمات او را 
فاش مي كنند. نكت��ه منفي ديگري كه موني متذكر 
شد اين بود كه هنگام درخواست براي تعمير اسپيكر، 

پاسخگويي شركت سازنده متوقف شد. 

تك تايمز| پس از پرتاب موفق فضاپيماي دراگون 
در روز شنبه، »ايلان ماسك«، رييس شركت اسپيس 
ايك��س طي بياني��ه اي درباره آينده ش��ركت فضايي 
خصوصي خود در خارج از ايستگاه فضايي بين المللي 

صحبت كرد.
اس��پيس ايكس پس از چندين تعويق براي اولين بار 
كپس��ول حمل خدمه خود موس��وم ب��ه »دراگون« 
)Dragon( را آزمايش كرد و شنبه )۲ مارس( آن را 
از سكوي پرتاب ۳9A در كيپ كاناورال فلوريدا راهي 

فضا كرد.
»ايلان ماس��ك« رييس اسپيس ايكس نيز در صفحه 
كاربري خود در توئيتر با انتشار يك تصوير، خبر از اتصال 

سفينه دراگون به ايستگاه فضايي بين المللي را داد.
كپس��ول دراگون پ��س از اين پرت��اب و اتصال موفق 
به ايس��تگاه فضايي بين المللي اكنون مي تواند ۱8۰ 

كيلوگرم تجهيزات و غذاي خود را تخليه كند.
اين كپسول همچنين حامل يك مانكن فضانورد است 
كه »ايلان ماسك« رييس اسپيس ايكس آن را »ريپلي« 
)Ripley( ناميده است و داراي حسگرهايي اطراف سر، 
گردن و ستون فقرات خود براي جمع آوري داده ها قبل 

از سفر فضانوردان واقعي در ماه ژوئيه است.
پس از اين موضوع، ايلان ماسك، كمي درباره موضوع 
س��اخت يك پايگاه دايمي براي سكونت انسان در ماه 
صحبت كرد.او طي اين بيانيه گفت: ما بايد يك پايگاه 
دايمي براي انسان ها بر روي ماه داشته باشيم و پس از 
آن افراد را به مريخ منتقل كنيم. اين كاري است كه ما 
بايد انجام دهيم.طي اين بيانيه، »جيم برايدنستاين« 
)Jim Bridenstine( رييس سازمان ملي هوا و فضا 
امريكا )ناس��ا( نيز خاطرنشان كرد: ما نيز در اين هدف 

مي توانيم با هم مشاركت داشته باشيم.

نيو اطلس| ارتش امريكا از توليد يك سيستم ماژولار 
و هوشمند مقابله با موش��ك هاي ضدتانك خبر داده 
كه توانس��ته بطور كامل تمامي تهديدات موشكي را 

شناسايي كرده و آنها را از كار بيندازد.
 اين سيس��تم مقابله خودكار در جريان يك آزمايش 
توانسته از ۱۵ موشك ش��ليك شده ضدتانك هر ۱۵ 
موش��ك را شناس��ايي كرده و جلوي اصابت آنها را به 

هدف بگيرد.
اين سيس��تم كه توسط شركت لاكهيد مارتين توليد 
شده، MAPS نام دارد و با انتشار پارازيت، سيگنال ها 
و علائم مختل كننده اجازه رس��يدن موشك به تانك 
را نمي دهد. از زمان توليد تانك هاي جنگي در جنگ 
جهاني دوم تا به امروز تلاش هاي زيادي براي تجهيز آنها 
به سپرها و مواد زرهي كه جلوي نابوديشان در صورت 
برخورد انواع موشك را بگيرد، به عمل آمده است. همين 
مساله باعث شده تا وزن تانك ها از ۲8 تن در حدود ۷۰ 

سال قبل به ۷۰ تن در سال هاي اخير افزايش يابد.
اما مدتي است كه نگرش هاي قبلي در اين زمينه تغيير 
كرده و استفاده از فناوري هاي هوشمند به منظور فريب 
موشك ها و اختلال در عملكرد آنها قبل از رسيدن به 

هدف مورد توجه قرار گرفته است.
تلاش براي توليد سيستم MAPS از سال ۲۰۱۴ آغاز 
شده و در آن از مجموعه اي از حسگرها و سيستم هاي 
نبرد الكترونيك براي شناسايي موشك ها و منحرف 
كردن آنها استفاده شده اس��ت.از جمله بخش هاي 
 مختلف اين سيس��تم ماژولار كه بطور مستقل قابل 
به روزرساني و تغيير هستند مي توان به بخش كنترل، 
رابط كاربري خاص، سيستم توزيع مديريت قدرت، 
سوئيچ شبكه و نرم افزار كنترل و مديريت حسگرها 

اشاره كرد.

فون آرنا| ماه گذش��ته بود كه اخب��ار و گزارش هاي 
متعددي منتشر شد كه نشان مي داد يك اپليكيشن 
عربستاني به مردان اجازه مي داده زنان و دختران خود 
را تحت تعقيب قرار داده و موقعيت جغرافيايي آنها را 

رديابي كنند.
 به تازگي س��ر و صدا و جنجال هاي فراواني در فضاي 
مجازي به گوش مي رسد كه به وجود يك اپليكيشن 
توس��عه داده شده توسط يك ش��ركت عربستاني باز 
مي گردد كه لوكيش��ن و موقعيت جغرافيايي زنان و 
دختران عربس��تان س��عودي را به سرپرست خانواده 

اطلاع مي دهد.
اين اپليكيشن كه به تازگي س��ر و صداي زيادي را در 
فضاي مجازي به راه انداخته اس��ت، گفته مي ش��ود 
در راس��تاي نقض حريم خصوصي و حقوق بشر زنان 

عربستان سعودي بوده و Absher نام دارد .
اما حالا به نظر مي رسد كه گوگل و اپل نتوانسته اند كه 
اپليكيشن موردنظر را تحت پيگرد قانوني قرار داده و با 
ادامه فعاليت و حضور آن در فروشگاه هاي اپ استور و 

پلي استور مقابله كنند. گوگل به تازگي با انتشار بيانيه اي 
اعلام كرده اس��ت كه باوجود تلاش هاي متعددي كه 
در راس��تاي مقابله با ادامه فعاليت آن انجام داده بود، 
موفق نشده است اين اپليكيشن را از پلتفرم فروشگاه 
پلي استور خود حذف كند. اپل نيز بدون اشاره به دليل 
اين اتفاق، عنوان كرده اس��ت ك��ه تلاش هايش براي 
مقابله با فعاليت اين اپليكيشن عربستاني موفقيت آميز 

نبوده است.
اين برنامه و نرم افزار ك��ه در هر دو پلتفرم اندرويدي و 
iOS فروشگاه آنلاين گوگل پلي استور و اپ استور اپل 

وجود دارد، به مردان عربستاني اين امكان را مي دهد 
تا زن��ان و دختران خود را رديابي ك��رده و از موقعيت 
جغرافيايي آنها با استفاده از گوشي همراه آنها باخبر و 
مطلع شوند. اين اپليكيشن همچنين به مردان سعودي 
اين امكان را مي دهد تا در صورتي كه دختران و زنانشان 
در حال خروج از كشور بدون اجازه آنها هستند، از طريق 
برنامه مذكور پيامكي را مبني بر همين مساله دريافت 
مي كنند تا در صورت لزوم از خروج آنها جلوگيري به 

عمل آورده شود.
در طول يك ماه گذش��ته، بعد از انتش��ار اين خبر در 
فضاي مج��ازي و رس��انه ها، حافظان حقوق بش��ر و 
منتقدان بسياري از وجود و فعاليت اين اپليكيشن در 
فروشگاه هاي اپ استور و گوگل پلي استور سخن گفته 
و اعتراض كرده اند و از دو شركت اپل و گوگل به عنوان 
شركت هاي توسعه دهنده برنامه و فروشگاه هاي آنلاين 
مذكور، درخواس��ت كرده اند كه هرچه س��ريع تر اين 
اپليكيشن را حذف كرده و به اشاعه نظرات مردسالارانه 

و ضد زن، كمك نكنند.

انتشار بيش از ۳۰۰ ميليون پيام خصوصي چيني ها در اينترنت

 تعليق گوگل فوتوز 
به دلايل امنيتي

خودروهاي خودران آمار 
تصادفات رانندگي را بالا مي برند

ابداع اسپيكر مكالمه تلفني 
براي اسكي بازان

ساخت پايگاهي براي اقامت 
انسان در ماه

خنثي شدن موشك هاي 
ضدتانك با سيستم هوشمند

گوگل و اپل حريف اپليكيشن عربستاني نشدند
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رويداد

كاربر اپليكيشن

عرضههدفونبيسيم
ارزانقيمت

نيو اطلس| اين روزها استقبال از هدفون هاي 
بي س��يم روز ب��ه روز در ح��ال افزايش اس��ت و 
اگر چ��ه برخي از آنها گران قيمت هس��تند، اما 
هدفون هاي بي سيم ارزان قيمت با كيفيت بالا 
نيز در دسترس هستند.يكي از اين هدفون هاي 
بي سيم ارزان قيمت كه از نظر امكانات و كيفيت از 
ايرپاد شركت اپل دست كمي ندارد، هدفون ايرتبز 

است كه همراه با قاب قابل شارژ عرضه مي شود.
اين هدفون داراي دو سر بسيار كوچك است كه 
در كف دست جاي مي گيرند و با گوش انسان هم 
سازگاري دارند. قيمت اين محصول تنها ۳۶ دلار 
است و اين در حالي است كه براي خريد ايرپاد بايد 

چندين برابر اين مبلغ را پرداخت كرد.
س��ازگاري با بلوتوث ۴.۲، امكان چهار س��اعت 
اس��تفاده بعد از يك بار شارژ، كيفيت بالاي صدا 
و حذف بخ��ش قابل توجهي از اص��وات مزاحم 
محيطي از جمله ديگر قابليت هاي اين هدفون 

بي سيم كوچك به حساب مي آيد.
هدفون يادشده داراي باتري ۵۰ ميلي آمپري بوده 
و ابعاد آن ۱۵.۴ در ۱۴.۵ در ۱۵ ميليمتر اس��ت. 
وزن اين هدفون به تنهايي ۴.۲ گرم و همراه با قاب 
و تجهيزات جانبي ۶۵ گرم اس��ت. شارژ هدفون 
يادشده از طريق پورت يو اس بي صورت مي گيرد.

آموزشنيرويماهر
بهكمكفناوري

ديجياتو | چهارمين المپياد تكنيسين هاي ايران 
با همكاري سازمان فني و حرفه اي كشور و با هدف 
ترويج فرهنگ و مهارت آموزي با معرفي برترين ها 
در رشته هاي موبايل و تبلت،  لوازم خانگي،  صوتي 
و تصويري و تهويه مطبوع به كار خود پايان داد. 
اين المپياد از س��ه س��ال پيش به منظور ترويج 
فرهن��گ مهارت  آموزي و ش��ناخت و تجليل از 

برترين تكنيسين  هاي كشور برگزار مي شود.
رضا باجولوند معاون پژوهش برنامه ريزي سازمان 
فني و حرفه اي كشور ضمن اشاره به نظم خاصي 
كه در اين المپياد به همت برگزاركنندگان برقرار 
اس��ت، اجراي متداوم آن را در طول اين ۴ سال 
تلاشي جذاب دانست و تاكيد كرد كه مسابقات 
امسال از كيفيت بس��يار بالاتري نسبت به سال 
گذشته برخوردار بود: »سطح مسابقات بالا رفته و 
استقبال هم از آن بيشتر شده، اين نشان مي دهد 
كه اين المپياد دارد مس��ير درست خود را پيش 
مي رود. تعامل بين صنعت و آموزش در اين رويداد 
ديده مي شود و شركت كنندگان خود را از لحاظ 
علمي محك مي زنند. اين رويداد مي تواند نيروي 
ماهر را به بازار كار معرفي كند. همچنين وحيد 
نجفي دبير المپياد گفت: تكنيسين ها مهم ترين 
ويژگي و قابليتي كه دارند مهارت فني  است . وي 
افزود: امروزه بسياري از س��رويس ها به صورت 
چهره به چهره انجام مي ش��ود و اين مهم است 
كه فرد با دانش فني بالا بتواند مهارت اجتماعي 
با مشتري را نيز فرابگيرد و درست برخورد كند. 
گفتني است مسابقات جهاني مهارت كه از سال 
۱9۵۰ آغاز شده است، بزرگ ترين رويداد مهارتي 
جهان اس��ت كه هر دو س��ال يك بار با حمايت 
شركت هاي بزرگ جهان برگزار مي شود. به همين 
دليل سامس��ونگ به عنوان يكي از بزرگ ترين 
توليدكنندگان جهان حمايت از اين مس��ابقات 
را در فعاليت هاي مسووليت هاي اجتماعي خود 

قرار داده است.

دستگاهجديديكهچمدان
مسافرانراكنترلميكند

تك كرانچ| دس��تگاه جديدي ابداع شده كه 
با اس��تفاده از فناوري »توموگرافي رايانش��ي« 
محتويات چمدان هاي مسافران را در فرودگاه ها 

بررسي مي كند.
دستگاهي ابداع ش��ده كه بدون كاهش امنيت 
تع��داد بيش��تري از مس��افران را در گيت هاي 
 Analogic فرودگاه كنترل مي كند.اين دستگاه
ConneCT ناميده مي ش��ود و با اس��تفاده از 
فن��اوري »توموگراف��ي رايانش��ي« محتويات 
چمدان ه��اي مش��تريان را بررس��ي مي كند.از 
همين فناوري براي تشخيص بيماري در انسان 
نيز استفاده مي شود. اسكنرهاي موجود در اين 
دس��تگاه به اپراتور اجازه مي دهند تصويري سه 
بعدي از داخل چمدان را ببيند و هرگونه ش��يء 
مشكوك را رديابي كند.همچنين اين سيستم 

مجهز به فناوري رديابي اتوماتيك خطر است.

طراحيدستبندزينتيهوشمند
پي س�ي ورلد| طرح اوليه يگ گجت پوشيدني 
يا اكسسوري هوشمندي ارايه شده كه در حقيقت 
نمايش��گر »او ال اي دي« انعطاف پذيري است كه 
 دور دس��ت مي پيچيد و اطلاعات مورد نياز كاربر را 

در اختيارش قرار مي دهد.
به تازگي يك اكسس��وري هوشمند طراحي شده 
اس��ت. اين اكسس��وري كه شبيه دس��تبند است 
Bangle نام گرفته اس��ت . Bangle طرح اوليه 
از آخرين فناوري هاي پوشيدني و در حقيقت يك 
نمايش��گر »او آل اي دي« انعطاف پذير اس��ت كه 
اطلاعات مورد نياز كاربر را در اختيارش قرار مي دهد. 
اين طرح اوليه به فرد كمك مي كند به اهدافي كه 
براي تناسب اندام خود تعيين كرده، برسد. براي اين 
منظور دستبند هوشمند با ايجاد ارتعاش به كاربر 
اطلاع رساني مي كند. علاوه بر آن دستبند نوشيدن 
آب را به كارب��ر يادآوري مي كن��د. دركل هرگونه 
نوتيفيكيشن جديد به وسيله اين گجت پوشيدني به 
كاربر اطلاع رساني مي شود. همچنين كاربر مي تواند 
پيامك هاي خود را در نمايشگر اين گجت كنترل 

كند و به آنها پاسخ دهد.
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وزيراقتصاددرهشتادوسوميننشستشورايگفتوگو:

روندنزولينرخارزادامهمييابد

نرخبازدهيتوليدپايينترازسايربخشها

گروهبنگاهها|
هشتاد و سومين نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي به انتقادهاي فعالان بخش خصوصي حوزه مسكن 
و ساختمان از آيين نامه اجرايي قانون نظام مهندسي و كنترل 
ساختمان اختصاص داشت. به اعتقاد آنها ماده ۲۴ آيين نامه 
اجرايي ماده ۳۳ نسبت به متن ماده ۳۳ قانون نظام مهندسي 
فراتر بوده و در عي��ن حال اختلاف نظر بي��ن وزارت راه و 
شهرسازي و وزارت كشور مانع از اجراي كامل قانون شده 
است. به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون 
ايران، هشتاد و سومين نشست شوراي گفت وگوي دولت 
و بخش خصوصي ب��ا انتقاد جدي رييس اتاق ايران از عدم 
حضور و مش��اركت برخي از اعضاي اصلي اين ش��ورا طي 
جلسات، برگزار شد. در اين نشست فعالان بخش خصوصي 
حوزه مسكن و ساختمان از آيين نامه اجرايي قانون نظام 
 مهندسي و كنترل ساختمان انتقاد كردند و خواستار اصلاح 
آن ش��دند. هر چند در جمع بندي به دليل گسترده بودن 
موضوع و لزوم بررس��ي حقوقي و قانوني مسائل، مقرر شد 

اين موضوع در هيات مقررات زدايي مطرح و بررسي شود.
بر اساس آنچه در اين نشست مطرح شد، فراتر بودن ماده 
۲۴ آيين نامه اجرايي ماده ۳۳ نسبت به متن ماده ۳۳ قانون 
نظام مهندسي، اختلاف بين دو وزارتخانه راه و شهرسازي 
و وزارت كش��ور در خصوص ش��يوه نامه تبصره ۲ ماده ۲۴ 
آيين نامه م��اده ۳۳ و تعارض قوانين و مقررات مختلف در 
گزارش دهي مهندس ناظر مهم ترين چالش هايي هستند 

كه فعالان اين بخش با آنها روبرو هستند.
در همين رابطه چنين ادعا شد كه همين مسائل روي رتبه 
ايران در ش��اخص هاي كسب وكار كه توسط بانك جهاني 
بررسي مي شود، تأثير منفي گذاشته و رتبه كشور در اين 
ش��اخص از ۲۵ طي يك سال به ۸۶ رس��يده است. اين در 
شرايطي اس��ت كه پيش بيني شده بود تا سال آينده رتبه 

ايران به ۱۱ برسد.
در ادامه غلامحس��ين شافعي، رييس اتاق ايران با اشاره به 
برگزاري نهمين دوره انتخابات هيات نمايندگان اتاق هاي 
سراسر كشور و استقبال خوب اعضاي اتاق ها، ضمن تشكر 
از وزارت صنعت، معدن و تجارت و انجمن نظارت بر انتخابات، 
گفت: در دوره گذش��ته تعداد شركت كنندگان ۱۴ هزار و 
۳۹ نفر بود كه اين رقم در اي��ن دوره به ۱۶ هزار و ۵۵۴ نفر 
رسيد. وي همچنين به گزارش اتاق ايران در مورد شاخص 
مديران خريد )شامخ( اشاره كرد و گفت: مقايسه نتيجه اين 
گزارش در ماه بهمن با آنچه در ماه گذش��ته به دست آمد، 
نشان مي دهد كه ثبات نسبي بر اقتصاد كشور حاكم است. 
البته تداوم اين روند به شرط اين است كه مشكل تأمين مواد 

اوليه در صنعت از بين برود. رييس پارلمان بخش خصوصي 
با بيان اين مطلب كه امروز بزرگداشت روز ملي آب به همت 
مركز ملي راهبردي آب و كشاورزي اتاق ايران برگزار شد و 
طبق گزارش ارايه شده آب به عنوان اولين چالش موجود در 
كشور شناخته شده است، تصريح كرد: منابع روان آب هاي 
كشور در ۷ س��ال اخير ۴۰ درصد كاهش پيدا كرده است. 
متناسب با اين شرايط پيشنهاد شد كه شوراي گفت وگو 
نشست كارشناسي و ويژه اي در مورد مساله آب ترتيب دهد.

او همچنين از عدم حضور تعدادي از اعضاي شورا در هيچ 
كدام از جلسات انتقاد كرد و از وزير اقتصاد به عنوان رييس 
ش��وراي گفت وگو خواس��ت كه در اين رابطه اقدام جدي 

صورت گيرد.

تلاشدولتبرايبرطرفكردنموانعمالياتي
ازسرراهفعالاناقتصادي

فرهاد دژپسند، وزير اقتصاد و رييس شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي نيز ضمن آرزوي توفيق براي 

بخش خصوصي و فعالان اقتص��ادي، تأكيد كرد: براي 
بهبود اوضاع و براي مثال ح��ل چالش هاي موجود در 
حوزه تأمين مواد اوليه توليد، پيش��نهادهاي عملياتي 
خود را در اختيار دولت قرار دهيد. وي تأكيد كرد: دولت 
رسيدگي به مشكلات توليد و صنعت را در اولويت كاري 
خود قرار داده و سعي دارد به گونه اي برنامه ريزي كند كه 
كمترين آسيب ها به اين بخش وارد آيد. بر اساس اظهارات 
اين مقام مسوول در مورد ماليات ها هم سعي شده تا موانع 
از سر راه بخش خصوصي برداشته و تا حد ممكن روند 

تسهيل شود.
دژپسند همچنين به بخشنامه جديد ارزي دولت اشاره 
كرد و گفت: خوشبختانه تا جايي كه توانستيم در تنظيم 
اين بخشنامه نظرات بخش خصوصي را در نظر گرفتيم 
و معتقديم در شرايط جديد وضعيت ارز بهتر شده است. 
قيمت آن نيز روند نزولي را ادامه مي دهد و به زير ۱۰ هزار 
تومان خواهد رس��يد، البته انتظار داشتيم كه اين روند 

نزولي با شيب تندتري طي شود.

پنجرهواحدشروعكسبوكارايجادميشود
حس��ين مير ش��جاعيان، معاون وزير اقتصاد از ايجاد 
پنجره واحد شروع كسب وكار به منظور كاهش زمان 
لازم براي ثبت ش��ركت و آغاز يك فعاليت اقتصادي 
خبر داد و گفت: به دنبال آن هستيم كه با حذف موانع 
مختلف اين روند را تا حد ممكن كوتاه كنيم. وي تأكيد 
كرد: اگر سامانه موردنظر كه در حال طي مراحل نهايي 
اس��ت، راه اندازي ش��ود از حدود ۴۰ مرحله لازم براي 
ارايه اطلاعات، ۳۳ مرحله از طريق سامانه پوشش داده 
مي شود. معاون وزير اقتصاد همچنين از حذف لزوم ارايه 
گواهي عدم سوءپيشينه براي ثبت شركت به همت قوه 

قضاييه خبر داد.

گشايشدرروندثبتسفارش
در ادامه فرش��اد مقيمي، معاون وزير صنعت، معدن و 
تجارت پس از گزارش حسين نقره كارشيرازي، رييس 
انجمن نظارت بر انتخابات در مورد روند برگزاري نهمين 

دوره انتخابات هيات نمايندگان اتاق هاي سراسر كشور، 
در مورد روند ثبت سفارش كه در نشست قبلي شوراي 
گفت وگو انتقادهاي زيادي نسبت به آن وجود داشت، 
گزارش��ي ارايه و از تغييرات مهم و اساسي در روند ثبت 
سفارش ها بعد از برگزاري جلسات تخصصي با حضور 

نمايندگان اتاق ايران خبر داد.
وي تشريح كرد: بطوركلي در جلسات كميته تخصصي 
كه وظيفه اش بررسي مش��كلات مربوط به روند ثبت 
سفارش ها بود، ۲۶ مورد اصلي و مهم شناسايي شدند. اين 
كميته همچنان به فعاليت خود ادامه مي دهد و در تلاش 
است كه همه چالش ها و مسائل را بررسي و حل وفصل 
كند تا ثبت سفارش ها در كمترين زمان با بهترين شرايط 
انجام شود. اين مقام مس��وول ادامه داد: به عنوان اولين 
كاري كه انجام شد، تأمين مواد اوليه توليد را در اولويت 
كاري قرار داديم. اين موضوع به كمك سامانه اي كه به 
تازگي طراحي شده، آسان تر خواهد شد. به كمك اين 
س��امانه بخش زيادي از اس��تعلام ها حذف مي شود. از 
طرفي شرايطي را در نظر گرفتيم كه امكان واردات در برابر 
صادرات ميسر شود. بر اساس اظهارات مقيمي اصلاحات 

و تسهيل در روند ثبت سفارش ها همچنان ادامه داد.

شروعبهكاربازارمتشكلارزيازابتدايسال۹۸
محمدرض��ا پورابراهيمي، رييس كميس��يون اقتصاد 
مجلس نيز از تشكيل بازار متشكل ارزي از ابتداي سال 
آينده خبر داد و گفت: چارچوب ها و آيين نامه هاي اين بازار 
تهيه شده و به زودي نهايي خواهد شد و به نظر مي رسد 
اين بازار بتواند بر اس��اس مكانيسمي كه در نظر گرفته 

است، زمينه رشد صادرات در سال ۹۸ را فراهم كند.

سياستهايتشويقيجايگزينمحدوديتها
شود

مظفر عليخاني، معاون امور فني و بازرگاني اتاق ايران از 
لزوم طراحي سيستمي براي ارتباط موثرتر و نزديك تر 
بين واردكننده و صادركننده سخن گفت و تأكيد كرد: به 
جاي اينكه محدوديت هاي تجاري در برابر فعاليت هاي 
اقتصادي و صادركنندگان و واردكنندگان قرار دهيم از 

سياست هاي تشويقي و حمايتي استفاده كنيم.
وي ادامه داد: متأسفانه برخي از سياست هاي تسهيل گر 
وزارت صنع��ت، معادن و تج��ارت و آنچه مدنظر بانك 
مركزي اس��ت همخواني ندارد و مي بينيم كه برخي از 
اين برنامه ها و تصميمات به دليل نبود هماهنگي لازم، 

اجرايي نمي شود.

مدير امور كميسيون هاي تخصصي اتاق تعاون ايران گفت: 
متاسفانه در حال حاضر نرخ بازدهي بخش توليد در كشور از 

بسياري حوزه ها پايين تر است. 
رضا وفايي يگان��ه در گفت وگو با راديو اقتص��اد افزود: اين 
موضوع بيانگر اينكه تامين سرمايه بخش توليد بايد با هزينه 
پايين تري انجام ش��ود. وي همچنين اظهارداشت: بانك 
توسعه تعاون در بحث تامين س��رمايه اوليه و سرمايه در 
گردش تعاوني ها مي تواند بسيار نقش آفرين باشد. مدير امور 
كميسيون هاي تخصصي اتاق تعاون ايران گفت: متاسفانه 
اين بانك به واسطه پايين بودن ميزان سرمايه پايه از رسالت 
بانك توسعه يي بودن خارج و خيلي نمي تواند حامي بخش 
توليد باش��د. وي در ادامه افزود: مجلس در جريان بررسي 
جزييات لايحه بودجه س��ال آينده با اختصاص اعتبار ۱۰ 
هزار ميليارد ريال از محل فروش شركت هاي دولتي براي 
افزايش سرمايه بانك توس��عه تعاون موافقت كرده تا اين 

بانك به عنوان يك بانك توسعه يي عمل و همينطور بتواند با 
نرخ هاي پايين تر از بخش توليد حمايت كند.

وفايي يگانه اظهار داش��ت: مهم ترين مشكل بخش توليد 
در كشور با توجه به پايش هاي صورت گرفته در سال هاي 
مختلف بحث تامين سرمايه بوده است. وي به راديو اقتصاد 
گفت: مصوبه مزبور يك اتفاق ميمون و نويد بخشي در اين 
حوزه است. مدير امور كميسيون هاي تخصصي اتاق تعاون 
ايران در بخش ديگري از سخنان خود افزود: فعاليت هاي 
اقتصادي امروز در كش��ور به جهت نامناسب بودن فضاي 
كسب و كار از اختلال و بي ثباتي رنج مي برد. وي اظهارداشت: 
ناگفته نماند فرصت هاي مناسبي در اثناي همين مسائل و 
مشكلات در كشور وجود دارد كه بايد غنيمت شمرده شود.

وفايي يگانه »وجود بازار تقاضاي مناس��ب« را بزرگ ترين 
فرصت در اقتصاد ايران برش��مرد و گفت: اين بازار فرصت 

بسيارمغتنمي براي توسعه سرمايه گذاري و توليد است.

وي همچنين متفاوت شدن نرخ بازدهي در بازارهاي مختلف 
را از مشكلات جدي امروز كشور دانست و افزود: اين بحث 

توزيع منابع را سخت تر كرده است.
مدير امور كميس��يون هاي تخصصي اتاق تع��اون ايران 
يادآورشد: نرخ بازدهي در بسياري از حوزه ها امروز از بخش 
توليد بالاتر است بنابراين جهت گيري منابع بيشتر به اين 

سمت است تا توليد!.
برنامه »نود و هش��تي ها« كاري از گروه اقتصاد و جامعه به 
تهيه كنندگي »مهرگان س��وادكوهي و مهدي شيار« از 
شنبه تا پنجشنبه س��اعت ۱۷ به مدت ۸۵ دقيقه با هدف 
اطلاع رساني درباره موضوعات اقتصادي با جلب مشاركت و 
تعامل مخاطبان و ارتقاي فرهنگ اقتصادي با تاكيد بر اقتصاد 
مقاومتي و ترويج سبك زندگي اس��لامي- ايراني از راديو 
اقتصاد پخش و علاقه مندان مي توانند جهت دريافت فايل 

صوتي برنامه به سايت اين راديو مراجعه كنند.

هزارو120مدرسهدرخوزستان
پذيرايمهماناننوروزي

خوزس�تان|مديركل 
پ��رورش  و  آم��وزش 
خوزستان از آمادگي هزار و 
۱۲۰ مدرسه در خوزستان 
براي اس��كان مس��افران 
نوروزي خب��رداد. محمد 
تق��ي زاده درباره اس��كان 
مسافران نوروزي در مدارس خوزستان به ايلنا گفت: 
ستاد منطقه اي اين استان هماهنگي و برنامه ريزي لازم 
را براي اقامت مسافران نوروزي انجام مي دهد و حدود 
هزار و ۱۲۰ مدرسه با ظرفيت ۱۱ هزار كلاس در سطح 
استان پذيراي اسكان مسافران خواهد بود. تقي زاده 
با اشاره به به كارگيري سه هزار نيروي انساني در اين 
ايام براي خدمت رساني به مهمانان نوروزي افزود: اين 
نيروها در بخش هاي ستادي، اجرايي و خدماتي به كار 
گرفته مي شوند و جلسات توجيه سرايداران و عوامل 
اجرايي  در حال انجام است. وي عنوان كرد: تا قبل از عيد 
چندين جلسه توجيهي براي نيروهاي اجرايي خواهيم 
داش��ت. در ايامي كه مس��افران نوروزي اسكان داده 
مي شوند، تيم هاي ارزيابي و بازرسي استان خوزستان 
نيز به نحوه پذيرش و اسكان و نوع ارايه خدمات نظارت 
كامل خواهند داش��ت. مديركل آم��وزش و پرورش 
خوزستان با بيان اينكه از سوم تا بيست و چهارم اسفند 
ماه جاري فرهنگيان مي توانند از سراسر كشور به سامانه 
وارد شوند و مدرس��ه مورد نظرشان را رزرو كنند. وي 
گفت: براي تعطيلات ايام نوروز آدرس و شماره تماس 
ستادهاي آموزش و پرورش استان را به تمامي ادارات 
اعلام كرده ايم و ۱۶ مركز رفاهي و ۸ مركز درماني در 
اين ايام به مسافران خدمات ارايه خواهند داد. تعدادي 
بروش��ور و كروكي هم آماده شده كه ان شاءالله در ايام 

نوروز بين مسافران توزيع خواهد شد.

خسارت972ميلياردتوماني
معادنبهمنابعطبيعييزد

يزد|مدي��ركل مناب��ع 
طبيعي و آبخيزداري استان 
يزد با اشاره به تخريب هاي 
ناش��ي از فعاليت ه��اي 
معدنكاري در عرصه هاي 
طبيعي اس��تان، ب��رآورد 
خسارت هاي وارده در اين 
بخش را حدود ۹۷۲ ميليارد تومان اعلام كرد. به گزارش 
ايسنا، محمدرضا اظهار كرد: ۹۸ درصد از مساحت ۷.۴۲ 
ميليون هكتاري استان را عرصه هاي منابع طبيعي به 
خود اختصاص داده و اين در حالي اس��ت كه تنها در 
هش��ت ماهه نخست امس��ال براي يك ميليون و ۸۰ 
هزار هكتار از اين عرصه ها جهت عمليات معدنكاري 
استعلام درخواست شده اس��ت. آخوندي با اشاره به 
ظرفيت هاي بالاي كمي و كيفي معادن در استان يزد، 
خاطرنشان كرد: با اين وجود تنها با ۱۳۴ هزار هكتار از 
اس��تعلام هاي مذكور يعني ۱۱ درصد از آنها از سوي 
اداره كل منابع طبيعي استان موافقت شده است. وي 
متذكر شد: اگر تنها ۱۰ درصد از اين ۱۳۴ هزار هكتار 
عرصه هاي واگذار شده به معادن باعث تخريب عرصه ها 
شود، مي توان در يك محاسبه ساده ميزان خسارت وارد 
به تنها پوشش گياهي در استان را كه ۳۶ درصد از آن 
اراضي بياباني است را برآورد كرد. اين مسوول در ادامه 
پاسخگويي به استعلام هاي بخش معدن را براساس 
قوانين و آيين نامه هاي موجود ذكر كرد و گفت: بعضاً 
معادن اين موافقت ها را پس از رد استعلام در استان از 
طريق مراجع بالاتر در سازمان جنگل هاي كشور اخذ 
مي كنند. او  گفت: منابع طبيعي تنها يكي از دستگاه هاي 
پاسخگو به استعلام در حوزه هاي مرتبط است و ساير 
ارگان ها و دستگاه ها نيز براي واگذاري عرصه  به معادن 

و ساير بخش ها اعلام بلامانع بودن كنند.

100درصدبنزينپالايشگاه
تبريزيورو5شد

آذربايجانش�رقي|
مديرعامل شركت پالايش 
نفت تبريز گف��ت: با اجراي 
طرح تغيي��ر كاربري واحد 
»تبديل كاتاليستي بنزين« 
به »ايزومريزاسيون نفتاي 
سبك« كل بنزين توليدي 
اين شركت با استاندارد يورو ۵ توليد مي شود. به گزارش 
»تعادل« غلامرضا باقري ديزج در گفت وگو با خبرنگاران 
ب��ا بيان اينكه اين طرح با تكيه بر انديش��ه پويا و تلاش 
بي وقفه كاركنان پالايشگاه تبريز اجرا شد، اظهار داشت: 
ظرفيت اس��مي اين واحد ۱۰ هزار بشكه در روز است.  
مديرعامل پالايشگاه تبريز از جمله اهداف اجراي اين 
طرح را افزايش توليد بنزين ي��ورو از ۴۰ درصد به ۱۰۰ 
درصد، ارتقاي استاندارد كل بنزين توليدي پالايشگاه به 
يورو ۵، افزايش سودآوري شركت، كيفي سازي و كاهش 
آلاينده هاي زيست محيطي و افزايش آرام سوزي بنزين 
در موتور عنوان كرد. او با اشاره به اينكه طرح ياد شده به 
زودي بهره برداري مي شود، گفت: امكان توليد بنزين 
يورو ۵ در شركت پالايش نفت تبريز به ميزان ۳.۲ ميليون 
ليتر در روز فراهم است. باقري ديزج اعلام كرد: اين طرح 
به جاي ايجاد واحد جديد با برآورد هزينه ۱۳۰ ميليون 
يورويي، در يكي از واحدهاي موجود با سرمايه گذاري 
۱۰ ميليون يورو اجرا شده است. او اضافه كرد: مهم ترين 
هدف اين شركت حركت در مسير سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي دولت براي توليد سوخت پاك در كشور و در 
كنار آن تنوع بخشي به محصولات با ارزش افزوده بيشتر، 
انجام مسووليت هاي اجتماعي و حركت در مسير توسعه 
پايدار است. او گفت: در ۵ سال گذشته ۱۵ طرح زيست 
محيطي با اعتبار بيش از ۴۰۰ ميليون يورو اجرايي و تا 

زمان حاضر ۱۰ طرح بهره برداري شده است.

30ميلياردتوماناعتباربراي
تصفيهفاضلابتهراننيازاست

تهران|رييس كميسيون 
كش��اورزي، آب و مناب��ع 
طبيع��ي مجلس ش��وراي 
اس��لامي ب��ا بي��ان اينكه 
۶۰ درص��د از فاض��لاب 
كلان ش��هر تهران تصفيه 
مي شود، گفت: ۳۰ ميليارد 
تومان نياز است تا تمام فاضلاب اين كلان شهر تصفيه 
شود.  احمدعلي كيخا ديروز در حاشيه بازديد از تصفيه 
خانه هاي جنوب پايتخت به خبرنگاران اظهار داش��ت: 
يكي از وظايف و ماموريت هاي كميس��يون كشاورزي، 
آب و منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي اطلاع از كم 
و كيف مشكلات بخش كشاورزي است و بر اين اساس 
بازديدهاي متناوبي در نقاط مختلف كلان شهر ها انجام 
مي شود. وي تصريح كرد: امروز در بازديد از تصفيه خانه 
فاضلاب جنوب تهران واقع در شهرري متوجه شديم كه 
استان تهران با چالش هاي مختلفي در حوزه منابع طبيعي 
مواجه است. عضو كميسيون كش��اورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس شوراي اسلامي افزود: شهرداري تهران، 
مردم، دولت و مجلس بايد با همراهي و همكاري يكديگر 
اين موضوع را كه بخش��ي هم مربوط به شهرستان ري 
بوده را طي سال هاي آينده مديريت و حل كنند. وي ادامه 
داد: هم اكنون۶۰ درصد فاضلاب هاي تهران جمع آوري 
و مديريت شده و۴۰ درصد باقيمانده شامل مناطق غربي 
تصفيه نمي شود و انجام اين طرح نياز به اعتبار ويژه دارد. 
كيخا گفت: تكميل پروژه هاي تصفيه خانه فاضلاب در 
جنوب تهران نيازمند برنامه ريزي دقيق، زمان و بودجه 
اس��ت كه بايد اجرا ش��ود. تصفيه خانه فاضلاب جنوب 
تهران واقع در شهرري، به عنوان يكي از پيشرفته ترين 
تصفيه خانه هاي فاضلاب خاورميانه در مجموع براي ۸ 
واحد، هر واحد به ظرفيت ۵۲۵ هزار نفر تعريف شده است.

گردشگريساحليوجنگليرا
توسعهدهيم

مازندران|سرپرس��ت 
اداره كل مناب��ع طبيعي 
مازندران- نوشهر گفت: 
براي توسعه گردشگري 
ساحلي و جنگلي در غرب 
اس��تان آم��اده همكاري 
ب��ا مي��راث فرهنگ��ي و 
ش��هرداري ها هس��تيم. به گزارش مهر، عبدالرضا 
سنگاري ديروز در نشست با خبرنگاران در پاسخ به 
طرح انتقال آب درياي خزر به سمنان با بيان اينكه 
مساله انتقال آب خزر به سمنان مساله اي ملي است 
و دولت اين مساله را پيگيري مي كند گفت: درياي 
خزر يك درياي بس��ته است ولي برخي كشورهاي 
حاشيه از درياي خزر براي كشاورزي و غيره استفاده 
مي كنند. بايد با رعايت مس��ائل زيس��ت محيطي 
در اين زمينه گام برداريم. س��نگاري درباره تجمع 
كاميونداران براي تعطيلي معدن دشت نظير گفت: 
در غرب استان حساس��يت هاي خاص خود وجود 
دارد اما ما مانع و مخالف معدن نيس��تيم ولي بايد 
طبق شرايطي ايجاد شود. سرپرست منابع طبيعي 
مازندران – نوشهر با اشاره به خسارت ناشي از شب 
پره شمش��اد با تاكيد براينكه هرطوري ش��ده بايد 
اين گونه حفظ ش��ود گفت: محلول پاشي از جمله 
اقدامات براي احياي اين گونه ها است. وي با اظهار 
اينكه سرعت تخريب آفت شب پره بالا است گفت: 
اگر با بهترين امكان��ات نيز ورود پيدا كنيم نهايتاً تا 
۱۰۰ متر نمي توانيم ورود پيدا كنيم. سنگاري با بيان 
اينكه نگراني در زمينه شمشاد نداشته باشيم گفت: 
اميدواريم شرايط آب و هوايي به گونه اي فراهم شود 
تا آفت شب پره از استان خارج شود و بتوانيم نهال ها 

و قلمه هاي شمشاد را احيا كنيم.
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دستوررهاسازيآب
زايندهروددرايامنوروز

اصفهان|رييس جمه��ور به وزارت نيرو دس��تور 
داد به گونه اي برنامه ريزي كن��د در ايام نوروز آب در 
زاينده رود رهاس��ازي شود. حس��ن روحاني پس از 
دريافت گزارش اردكانيان وزير ني��رو از بارش هاي 
اخير گفت: اين گزارش تصوي��ر اميدواركننده اي را 
پس از يك دهه خشكسالي نشان مي دهد كه موجب 
شكرگزاري است. رييس جمهور همچنين با توجه به 
درخواست هاي مكرر هموطنان، وزارت نيرو را موظف 
كرد تا با رعايت ملاحظات تامين آب آش��اميدني و 
كشاورزي و در نظر گرفتن نيازهاي محيط زيست، 
به گونه اي برنامه ريزي كند كه ط��ي ايام نوروز و در 
اصفهان كه نگاه همه ايرانيان به زاينده رود است، امكان 

رها سازي آب ميسر شود.

كسبجوايزملينتيجههمتو
تلاشهمكارانسختكوشاست

اصفهان|مديرعامل ذوب آهن اصفهان در حاشيه 
برگزاري بزرگ ترين اجلاس استراتژي هاي توسعه 
خدمات، توليدات و صادرات برترين شركت هاي ايراني 
كه با حضور مسوولان كشوري و شركت هاي بزرگ 
توليدي روز يك شنبه ۱۲ اسفند در سالن همايش هاي 
صدا و سيما تهران برگزار شد و در پي كسب ۴ موفقيت 
بزرگ، با اشاره به اين موضوع كه ذوب آهن اصفهان 
با تكيه بر نيروهاي متعهد، با دانش و سختكوش خود 
طي چهل س��ال بسيار توانمند ش��ده است، گفت: 
كسب جايزه هاي ملي در ابعاد مختلف نتيجه همت و 
تلاش همكاران سخت كوش است كه براي رسيدن 
به قله هاي افتخار ما را ياري كرده اند .  يزدي زاده افزود: 
ذوب آهن به عنوان پايه گذار صنعت فولاد كشور به يك 

دانشگاه تبديل شده است.

كارمندمتخلفبانكبهزندان
معرفيشد

ساري|رييس كل دادگستري استان مازندران 
از كش��ف يك اختلاس دو ميليارد ريالي در يكي 
از ش��عبه بانك ملي شهرستان تنكابن خبر داد و 
گفت: كارمند متخلف بانك به زندان معرفي شد. 
محمدعلي تقوي فرد با بي��ان مطلب فوق افزود: 
در پي وص��ول گزارش و جمع آوري مس��تندات 
در خصوص برداش��ت غيرمجاز وجوه از حساب 
تعدادي از مشتريان توسط يكي از كارمندان بانك 
ملي در تنكابن، دستورات قضايي لازم به پليس 

آگاهي صادر و متهم دستگير شد.

نخستينسازهآبخيزداري
لاستيكيجهان

بيرجند|مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري 
خراسان جنوبي گفت: اين استان  نخستين سازه 
آبخيزداري لاس��تيكي جهان را دارد كه توانسته 
 توجه نمايندگان ۵۶ كشور را به خود جلب كند.  
عليرضا نصرآبادي ديروز در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: كشت گياهان دارويي ويژه بيابان زدايي نيز 
از جمله اقدامات مهم منابع طبيعي و آبخيزداري 
اس��ت كه طي سال هاي گذش��ته به بار نشسته 
بطوري كه برداشت س��الانه ۶۰ تن از گياه آنغوزه 
توانسته عايدي ۴۴ ميلياردي را براي روستاييان به 

دنبال داشته باشد.

بررسينوسازيناوگان
حملونقلشهريوبينشهري

سي امين نشست كميسيون تخصصي حمل و نقل، 
گمرك و ترانزيت اتاق تعاون به منظور بررسي وضعيت 
نوسازي ناوگان حمل و نقل شهري و بين شهري برگزار 
ش��د. به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رساني اتاق 
تعاون ايران، سي امين نشست كميسيون تخصصي 
حمل و نقل، گمرك و ترانزيت با حضور نمايندگان 
اتاق هاي تعاون برگزار شد و ۲ مصوبه داشت. براساس 
اين گزارش، در اين نشس��ت مش��كلات نوس��ازي 
ناوگان حمل و نقل شهري و بين شهري مورد بحث 
و تبادل نظر قرار گرفت و اعضا افزايش لجام گسيخته 
قيمت خ��ودرو، عدم خروج خودروهاي فرس��وده از 
چرخه حمل و نقل عمومي، عدم وجود تعادل در عرضه 
و تقاضا، خود مالكي را ج��زو دلايل اصلي اقتصادي 
نبودن س��رمايه گذاري در بخش حمل ونقل و عدم 
نوسازي ناوگان فرسوده عنوان كردند. همچنين اعضا 
كميس��يون حمل و نقل اتاق تعاون ايران، با توجه به 
اهميت مقوله اس��قاط خودرو به عنوان اولين بخش 
از فرآيند نوسازي ناوگان توجه ويژه به اين قسمت را 
جهت تحقق اين امر ضروري دانستند. در سي امين 
نشست اين كميسيون مقرر شد اعضاي كميسيون 
پيشنهادات مربوط به نوس��ازي ناوگان را به منظور 
استفاده هر چه بيشتر از ظرفيت هاي آيين نامه اجرايي 
ماده ۱۲ )قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي 
نظام مالي كشور( به اتاق تعاون ارسال كنند. همچنين 
با توجه به لزوم هماهنگي بيشتر في مابين وزارت كشور 
و متوليان حمل و نقل درون شهري با اين كميسيون به 
ويژه در بخش كالاي درون شهري و وانت بار مقرر شد 
جلسه اي با حضور سازمان شهرداري ها و دهياري هاي 
كشور، اتحاديه س��ازمان هاي حمل و نقل همگاني 
كشور، اتحاديه سازمان هاي تاكسيراني كشور و ساير 

دستگاه هاي مرتبط برگزار شود.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

راه اندازي سامانه ملي فرزندخواندگي از سال آينده 

حكايت 1ميليون و 200هزار سال عمرِ از دست رفته ايرانيان

فرزند خواندگي آسان تر مي شود 
آمارهاي س��ازمان بهزيستي كشور نشان مي دهد كه 
سالانه ۱۴۰۰ كودك بي سرپرس��ت و بدسرپست به 
عنوان فرزندخوانده ب��ه خانواده هاي متقاضي فرزند 
واگذار مي شوند. با وجود آنكه قوانين دست و پا گير تا 
چند سال گذشته فرزندخواندگي را با موانعي رو به رو 
مي كرد اما تس��هيل قانوني براي قبول فرزندخوانده 
در دو س��ال اخير حدود ۵۰ درص��د به ميزان پذيرش 
فرزندخوانده اضافه كرده اس��ت تا جايي كه مسوولان 
سازمان بهزيستي كش��ور مي گويند، براي هر كودك 
تحت سرپرس��تي بهزيس��تي، ۱۰ خانواده متقاضي 
هس��تند كه همين موض��وع هم روند رس��يدگي به 
پرونده ها را زمان بر مي كند، حالا قرار اس��ت به دنبال 
شفاف سازي هاي سازماني، بهزيستي هم با راه اندازي 
س��امانه ملي »فرزندخواندگي « از س��ال آينده، روند 
فرزندخواندگ��ي را به صورت ش��فاف ب��ه متقاضيان 

اعلام كند.

    قوانين فرزندخواندگي از گذشته تا امروز
مق��ررات فرزندخواندگ��ي در ايران، تا س��ال ۱۳۵۳ 
قانون خاصي نداش��ت. با تصويب قان��ون حمايت از 
ك��ودكان بي سرپرس��ت در اس��فندماه ۱۳۵۳ براي 
اولين بار واگذاري سرپرس��تي كودكان بي سرپرست 
به خانواده هاي متقاضي از نظر قانوني مجاز دانس��ته 
شد. در سال ۱۳۸۳ لايحه اي براي اصلاح قانون قبلي 
به مجلس فرس��تاده ش��د كه تصويب آن حدود يك 
دهه به طول انجاميد و سرانجام قانون جديد حمايت 
از كودكان و نوجوانان بي سرپرس��ت و بدسرپرس��ت 
در ش��هريورماه ۱۳۹۲ ب��ه تصويب مجلس ش��وراي 
اسلامي رس��يد. در قانون پيش��ين تنها زوجيني كه 
فرزند نداشتند مي توانستند نسبت به فرزندخواندگي 
اق��دام كنند در حالي ك��ه در قانون جدي��د علاوه بر 
اين زوجي��ن، دختران مجرد و زنان بالاي ۳۰ س��ال 
و همچني��ن زوجيني كه فرزند ه��م دارند مي توانند 
نس��بت به پذيرش فرزند از بهزيستي اقدام كنند. در 
قان��ون قبلي فقط زوجين مقيم ايران مي توانس��تند 
درخواست فرزندخواندگي كنند در حالي كه براساس 
قانون جديد ايرانيان مقيم خارج از كشور هم مي توانند 
فرزندخوانده بپذيرند و در صورت دارا بودن شناسنامه 
ايراني با مراجعه به دفاتر حافظ منافع سفارت خانه ها 
درخواست فرزندخواندگي كنند و پس از دوره نظارتي 
۶ ماهه س��ازمان بهزيستي با دستور قاضي مي توانند 
فرزندخوانده خود را قبل از ۶ ماه نيز از كش��ور خارج 
كنند. همچنين قبلا زوجين براي درخواس��ت فرزند 

با مراجعه به قوه قضاييه پرونده تش��كيل مي دادند و 
پس از آن به س��ازمان بهزيستي معرفي مي شدند در 
حالي كه امروزه زوجين ب��راي فرزندخواندگي ابتدا 
به بهزيس��تي مراجعه كرده و پس از تشكيل پرونده، 
سازمان بهزيستي نسبت به استعلام از دستگاه هاي 
مختلف عدم اعتياد، س��لامت جسمي و رواني و عدم 
سوء پيشنيه را بررسي مي كند و در صورت تاييد همه 
مراحل براي پذيرش فرزند به مراجع قضايي معرفي 
مي شوند كه با اين روش بسياري از پرونده هاي وارده 
به قوه قضاييه كاهش يافته است زيرا فقط در صورتي 
كه خانواده اي شرايط لازم را داشته باشد براي پذيرش 

فرزند معرفي مي شود.

    سامانه ملي براي فرزندخواندگي
۲۵ هزار كودك تحت پوشش سازمان بهزيستي داريم 
كه كمت��ر از ۱۰ هزار نفر از آنان در مراكز بهزيس��تي 
نگهداري مي شوند و ۱۵ هزار نفر نيز در خانواده هاي 
جايگزين تحت مراقبت هستند. آن طور كه مسوولان 
سازمان بهزيستي مي گويند، به ازاي هر يك كودك 
تحت پرس��تي بهزيس��تي، ۱۰ متقاضي سرپرستي 
وجود دارد كه همين موضوع گاهي روند رس��يدگي 
به پرونده ها را طولاني مي كند. اين س��ازمان با هدف 
تسهيل در اين روند از چندي پيش سامانه اي را براي 
شفاف سازي در روند فرزندخواندگي ايجاد كرده كه 
به صورت پايلوت در تهران اجرا شد كه در سال آينده 
قرار است در تمام كشور به اجرا برسد. سرپرست دفتر 
امور كوكان و نوجوانان بهزيس��تي درباره اين موضوع 
بيان كرد: س��ايتي را براي متقاضيان، يعني پدر ها و 
مادرهايي كه تمايل دارند سرپرس��تي فرزندي را به 
عهده بگيرند، طراحي كرديم، متقاضيان در اين سامانه 
ثبت نام اوليه را انجام داده و مدارك را ارايه مي دهند تا 

وارد سامانه شوند.
منتظر ش��بر با بيان اينكه پس از اين مرحله بررسي 
اوليه از س��وي س��ازمان بهزيس��تي انجام مي شود، 
افزود: در مرحله بعد بهزيس��تي از اين افراد به شكل 
حضوري دعوت مي كند تا اگر شرايط اوليه را داشتند 
وارد نوبت فرزندخواندگي شوند. بخشي از مصاحبه ها 
در بهزيستي انجام مي ش��ود؛ برخي ديگر از اقدامات 
مثل گواهي آزمايش اعتياد، نداش��تن سوء پيشينه 
و سلامت رواني و جس��مي از ديگر نهادهاي مربوطه 

تهيه خواهد شد.
شبر با اشاره به اينكه اگر از نظر بهزيستي، خانواده مذكور 
صاحب صلاحيت بود براي مصاحبه به روانشناس��ان 

معرفي مي شود، تصريح كرد: در صورتي كه فرد امتياز 
قابل قبول را كسب كند وارد نوبت شده و ثبت نام وي در 
سامانه انجام مي شود. بعد از ثبت نام به خانواده از طريق 
پيامك اطلاع داده مي شود كه كارشان در چه مرحله اي 

قرار دارد و به اين ترتيب نوبت آنها مشخص مي شود.
به گفت��ه وي، پيش از اي��ن خانواده ها معترض بودند 
كه به دليل طولاني ش��دن زمان انتظ��ار احتمالًا به 
درخواستش��ان توجهي نش��ده و ممكن است رانتي 
وجود داشته باشد كه به بعضي زودتر كودكي را تحويل 
داده اند، اما با اين سامانه مشخص مي شود كه اين طور 

نيست و شفافيت لازم فراهم مي شود.
سرپرست دفتر امور كوكان و نوجوانان بهزيستي ادامه 
داد: متقاضيان فرزندخواندگي بس��يار زياد هستند و 
براي هر كودك در كش��ور حدود ۱۰ متقاضي وجود 
دارد به همين دليل اين فرآيند طولاني و در برخي از 
اس��تان ها حتي چند سال طول خواهد كشيد. مزيت 
س��امانه مذكور اين است كه مش��خص مي كند فرد 
در نوبت چندم است. در اس��تان تهران اين كار انجام 

ش��ده و موفقيت آميز بوده و سال آينده در كل كشور 
راه اندازي مي شود.

    گرفتن فرزندخوانده براي دختران مجرد 
آنقدرها هم آسان نيست

اگرچه بر اساس قانون پدر و مادر بدون فرزند در اولويت 
سرپرس��تي براي كودكان تحت سرپرستي سازمان 
هستند اما در سال هاي گذشته و تغييراتي كه در قانون 
اعمال شد، دختران مجرد بالاي ۳۰ سال و خانواده هاي 
داراي فرزند هم به فهرس��ت واجدين شرايط دريافت 
فرزندخوانده اضافه ش��دند. در اين راستا تاكنون ۹۳ 
دختر مجرد بالاي ۳۰ سال صاحب فرزندخوانده شدند. 
البته گرفتن سرپرس��تي فرزندخوانده براي دختران 
مجرد چندان ساده هم نيست. بر اساس قانون متقاضي 
فرزندخواندگي بايد تعهد دهد كه يك سوم اموال خود را 
به كودك واگذار مي كند يا اينكه در وصيت نامه بايد قيد 
شود زيرا براساس قانون به فرزندخوانده ارث نمي رسد، 
البته ميزان يك س��وم اموال با نظر قاضي محاس��به و 

مشخص مي شود، علاوه بر اين بايد فرزند بيمه تامين 
اجتماعي، بيمه عمر و آتيه نيز داش��ته باشد و تامين 
هزينه هاي زندگي و تهيه مايحتاج اوليه فرزند از شروط 

عام فرزندخواندگي است.
شاغل بودن و بيمه زنان و دختران مجرد بالاي ۳۰ سال 
يكي از شرايط عمومي پذيرش فرزندخواندگي است و 
در صورتي كه دختر از درآمد مالي ثابت و بيمه برخوردار 
نباشد شرايط پذيرش فرزند را ندارد زيرا براساس قانون 
كساني كه متقاضي فرزندخواندگي هستند بايد بتوانند 
حداقل هزينه نگهداري و تهيه مايحتاج زندگي كودك 
را تامين كنند. همچنين در اين قانون ازدواج دختران 
مجرد پس از پذيرش فرزندخوانده نيز پيش بيني شده 
است و در صورت تصميم به ازدواج اين دختران براي 
ادامه فرزندخواندگي بايد وضعيت همسرشان از سوي 
سازمان بهزيس��تي مورد ارزيابي و بررسي قرار گيرد 
و در صورتي كه وضعيت همس��ر مورد تاييد سازمان 
بهزيستي نباشد كودك مجددا به سازمان بهزيستي 

منتقل مي شود.

حوادث| 
س��الانه هزاران ت��ن از ايراني��ان را ب��ه كام مرگ 
فرستاده، مصدوم يا معلول مي كند و بيشترين بار 
را نيز بر بهداشت و درمان كشور تحميل مي كند... 
طبق آمار س��ازمان پزشكي قانوني در سال ۱۳۹۶ 
حدود ۱۶ هزار و ۲۰۱ تن از ايرانيان به دليل حوادث 
ترافيكي كشته و ۳۳۵ هزار تن نيز دچار مصدوميت 
ش��ده اند. هرچند كه اين آمار نس��بت به سال هاي 
ابتدايي دهه ۹۰ روندي كاهش��ي داشته است، اما 
همچنان اولين عامل مرگ ومير ايرانيان محسوب 
مي ش��ود و يك ميليون و ۲۰۰ هزار س��ال از عمر 

ايرانيان را از بين برده است.
عليرضا مغيثي، رييس گروه پيشگيري از حوادث 
مركز مديري��ت بيماري ه��اي غيرواگي��ر وزارت 
بهداش��ت، با اش��اره به س��ند ملي پيش��گيري از 
بيماري هاي غيرواگير كه در س��ال ۱۳۹۵، تدوين 
ش��د و با تاييد در شوراي عالي س��لامت، از سوي 
رييس جمهور، ۱۲ وزير وقت كابينه و س��ه معاون 
رياس��ت جمهوري امضا ش��د، گفت: در اين سند 
اهداف ۱۱ گانه اي را در حوزه بيماري هاي غيرواگير 
دنبال مي كنيم كه ش��امل كاه��ش ۲۰ درصدي 
ح��وادث ترافيك��ي ت��ا س��ال ۱۴۰۴، كاهش ۲۵ 
درصدي خطر م��رگ زودرس كه ب��ه مرگ هايي 
زير ۷۰ سال اطلاق مي ش��ود، كاهش كم تحركي، 
كاه��ش مصرف نمك، قند، اس��تعمال دخانيات و 
الكل، كاهش ميزان ابتلا به فشار خون بالا، ثابت نگه 
داش��تن ميزان چاقي و ديابت در كشور، دسترسي 

به حداقل داروه��اي مورد نياز و مش��اوره ها براي 
بيماري هاي غيرواگير، اصلاح روغن هاي خوراكي 
و محصولات غذايي صنعتي از نظر اسيدهاي چرب، 
كاهش مرگ ناشي از مصرف مواد و دسترسي بهتر 

به ضروريات سلامت روان بود.
او با بيان اينكه سند ملي پيشگيري از بيماري هاي 
غيرواگير نوعي س��ند ملي است كه كل بدنه دولت 
و حاكميت آن را امضا كرده و موظف به اجراي آن 
هستند، ادامه داد: به هر حال حوادث ترافيكي نيز 
در اين سند مورد توجه قرار گرفته و در آن تكليف 
شده اس��ت كه بايد در مرگ ناشي از اين حوادث تا 
سال ۱۴۰۴، كاهش��ي ۲۰ درصدي داشته باشيم؛ 
هرچند كه در س��ال هاي اخير طبق اعلام سازمان 
پزش��كي قانون��ي تعداد م��رگ ناش��ي از حوادث 

ترافيكي كاهش يافته است.

    م�رگ و مصدوميت ايرانيان در حوادث 
ترافيكي به روايت آمار

مغيثي در ادامه به آمار مرگ ومير ناشي از حوادث 
ترافيك��ي در س��ال هاي اخير اش��اره و اظهار كرد: 
طبق اعلام سازمان پزشكي قانوني در سال ۱۳۹۰ 
نزدي��ك ب��ه ۲۰ ه��زار و ۶۸ نفر به دلي��ل حوادث 
ترفيك��ي از بين رفته اند. اين آمار در س��ال ۱۳۹۱ 
به ۱۹ هزار و ۸۹ نفر رس��يده است، در سال ۱۳۹۲ 
حدود ۱۷ هزار و ۹۹۴ نفر بوده و در سال ۱۳۹۳ به 
۱۶ هزار و ۸۷۲ نفر رس��يده است. در سال ۱۳۹۴ 
حدود ۱۶ هزار ۵۸۴ نفر بوده و در س��ال ۱۳۹۵ به 

۱۵ هزار و ۹۳۲ نفر رسيده است. البته اين آمار در 
سال ۱۳۹۶ مجددا مقداري افزايش داشته و به ۱۶ 
هزار و ۲۰۱ تن رس��يده است. او به ايسنا گفت: در 
عين حال روند مصدوميت هاي ناش��ي از حوادث 
ترافيكي در كش��ور نيز حالت سينوس��ي دارد. به 
عنوان مثال در سال ۱۳۹۰ حدود ۲۹۷ هزار و ۲۵۷ 
نف��ر، در ۱۳۹۱ نزديك به ۱۱۸ هزار نفر، در س��ال 
۱۳۹۲ حدود ۳۱۵ هزار نفر، در سال ۱۳۹۳ حدود 
۳۰۴ هزار نفر، در سال ۱۳۹۴ نزديك به ۳۱۳ هزار 
نفر، در سال ۱۳۹۵ حدود ۳۳۳ هزار نفر و در سال 
۱۳۹۶ هم ۳۳۵ هزار نفر به دليل حوادث ترافيكي 

دچار مصدوميت شده اند.

    متوس�ط س�ن ف�وت ناش�ي از تصادفات 
چقدر است

رييس گروه پيشگيري از حوادث دفتر بيماري هاي 
غيرواگير وزارت بهداش��ت با بيان اينكه بيشترين 
جمعيت��ي كه به دلي��ل حوادث ترافيكي آس��يب 
مي بين��د، جمعيت جوان و در متوس��ط س��ن ۲۹ 
سالگي هستند،  افزود: در نتيجه بيشترين بار مالي را 
هم مرگ ناشي از حوادث ترافيكي به جامعه تحميل 
مي كند. زيرا افراد در س��ن جواني كشته مي شوند. 
اگر انتظار داش��ته باشيم كه يك فرد تا ۷۲ سالگي 
زندگي كند، يك شخصي كه در ۳۰ سالگي از بين 
مي رود، يعني ۴۲ سال از زندگي اش را از دست داده 
اس��ت. بايد توجه كرد كه در اين سنين افراد مولد 
جامعه هس��تند. مغيثي تاكيد ك��رد: در عين حال 

طبق گزارش سازمان بهداشت جهاني در گذشته 
بيشترين كش��ته هاي حوادث ترافيكي در سن ۲۹ 
س��ال به بالا بوده اند، اما بر اس��اس آخرين گزارش 
سازمان بهداشت جهاني، در حال حاضر بيشترين 
كشته ها در گروه سني ۱۵ س��ال به بالا قرار دارند 
و به عبارتي در اين گروه س��ني اولين عامل مرگ و 
مير حوادث ترافيكي محسوب مي شوند. يعني سن 
مرگ در حوادث ترافيكي كاهش يافته است و اين 

موضوع جاي تامل دارد.
او در ادام��ه صحبت هايش ب��ه برنامه هاي وزارت 
بهداش��ت براي كاهش مرگ ومير ناشي از حوادث 
ترافيكي اش��اره و اظهار كرد: در اين زمينه برنامه 
ملي »جامعه ايمن« را در سطح شهرستان ها پيش 
مي بريم. به اين صورت كه فرمان��دار با هماهنگي 
مسوولان سطح شهرستان و جلب مشاركت مردم 
در همان شهرس��تان، برنامه ه��ا را اولويت بندي و 
مش��كلات را در حوزه حوادث ترافيك��ي احصاء و 
اقدام كنند. در عين حال از آنجايي كه بيش��ترين 
بار حوادث ترافيكي بر دوش حوزه س��لامت است، 
دانش��گاه هاي علوم پزش��كي و مراكز بهداش��ت 
شهرستان مسووليت و محوريت برنامه را بر عهده 

دارند.
مغيثي ادامه داد: اين برنامه با همين الگو در دو شهر 
سنقر كرمانش��اه و زرند كرمان به صورت موفق در 
حال اجراس��ت و اميدواريم به تدريج آن را توسعه 
دهيم. بايد توجه كرد ك��ه برنامه جامعه ايمن هم 
جنبه آموزش��ي دارد و از طري��ق آن آموزش هايي 

به مردم ارايه مي ش��ود و هم جنبه عملياتي دارد و 
در قالب اين برنامه مشكلات به صورت محلي حل 
مي ش��وند. در اين زمينه وزارت بهداشت فقط يك 
پاي كار است و س��اير بخش هاي مرتبط هم براي 
پيش��گيري، اعمال قانون، ايج��اد خودروي ايمن، 
مديريت حوادث و... بايد كم��ك كنند. اين موارد 
محورهايي هستند كه س��ازمان بهداشت جهاني 
براي پيش��گيري از اين حوادث اعلام كرده است. 
بنابراين وزارت بهداش��ت فقط يك پاي كار است و 
بخش درمان و امدادرساني بعد از حادثه را برعهده 
دارد. البت��ه بايد توجه كرد ك��ه وقتي حادثه ايجاد 
مي ش��ود، بار آن بر دوش حوزه س��لامت بوده و بر 
همين اساس حوزه سلامت محوريت اين برنامه را 

در سطح شهرستان ها بر عهده گرفته است.
او با بي��ان اينكه همچن��ان بيش��ترين فوت هاي 
ناش��ي از حوادث ترافيكي در جاده ها و بيش��ترين 
مصدوميت هاي ناشي از آنها در شهر اتفاق مي افتد، 
گفت: از طرفي در حال حاضر شاهديم كه عابرين 
پياده و راكبين موتورس��يكلت ها بيشترين قرباني 
حوادث ترافيكي در ش��هرها هستند. در اين زمينه 
شاهد تغيير الگويي در شهرها هستيم كه بر اساس 
آن در حوزه حوادث ترافيكي عابرين پياده و عمدتا 
هم افراد س��المند آس��يب مي بينند. رييس گروه 
پيش��گيري از حوادث دفتر بيماري هاي غيرواگير 
در پاي��ان اعلام كرد كه طبق آخرين آمار در ايران، 
يك ميليون و ۲۰۰ هزار سال عمر از دست رفته به 

دليل حوادث ترافيكي داريم.
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پرداخت مطالبات 
حق التدريسي ها تا پايان سال

وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه من نس��بت به 
چالش هاي ايجاد شده براي معلمان مدارس حمايتي 
بي تفاوت نيستم، گفت كه مطالبات يك ساله معلمان 

حق التدريس تا پايان امسال پرداخت مي شود.
محمد بطحايي در جمع خبرن��گاران در يزد با بيان 
اينكه پرداخت مطالبات فرهنگيان از جمله اقدامات 
در دس��تور كار وزارت آموزش و پرورش است، اظهار 
كرد: مراحل اداري پرداخت مطالبات فرهنگيان انجام 
و حدود دو هفته پيش اعتبار تخصيص يافته شده به 
خزانه كشور واريز شده است.او افزود: اميدواريم تا آخر 
سال بخشي از مطالبات فرهنگيان از محل اعتبارات 
تخصيص يافته ش��ده پرداخت شود. وزير آموزش و 
پرورش با بيان اينكه ۷۱۰ ميليارد تومان اعتبار براي 
پردخت مطالبات فرهنگيان تخصيص داده شده است، 
گفت: مطالبات يك ساله معلمان حق التدريس تا پايان 
امسال پرداخت مي شود.بطحايي در ادامه با اشاره به 
اينكه خوشبختانه سازمان اداري استخدامي كاملا با 
وزارت آموزش و پرورش و نيازها همسو است، تصريح 
كرد: تمام اعداد و رقم هاي اعلام شده در رابطه با تعداد 
نيروهاي مورد نياز آموزش و پرورش از سوي سازمان 
استخدامي كش��ور تأييد شده است. اين مسوول در 
پايان سخنان خود خطاب به اعتراض برخي معلمان 
خاطرنشان كرد: من نسبت به چالش هاي ايجاد شده 
براي برخي از فرهنگيان مدارس حمايتي احساس 

مسووليت كرده و بي تفاوت نيستم.

مالچ پاشي در 4 استان كشور 
طي سال آينده

رييس سازمان جنگل  ها با اشاره به اعتبارات اختصاص 
يافته از محل صندوق توسعه ملي به آبخيزداري گفت: 
امسال از اعتبارات صندوق توسعه ملي براي مالچ پاشي 
استفاده كرديم. سال گذشته در سطح ۲۰ هزار هكتار 
عمليات مالچ پاشي اجرا شد و پيش بيني مي كنيم 
سال آينده اين عمليات در سطح ۱۰ تا ۱۵ هكتار در 
استان هاي سيستان و بلوچستان، كرمان، هرمزگان 
و ايلام انجام شود. خليل آقايي اظهار كرد: اميدواريم 
تا پايان سال جاري در زمينه عمليات تثبيت شن هاي 

روان به سطح مناسبي برسيم.
به گفته او عرصه هاي طبيعي به مردم تعلق دارد و مردم 
علاوه بر اينكه از عرصه ها استفاده مي كنند به حفاظت 
از آن نيز مي پردازند. نيروهاي سازمان جنگل ها نيز 
در كن��ار مردم در اين عرصه ها حض��ور مي يابند. ما 
نيز تلاش مي كنيم اعتبار و خدمات مورد نياز براي 
حفاظت از عرصه هاي طبيعي را تامين كنيم. آقايي با 
اشاره به شعار هفته منابع طبيعي امسال گفت: انفال 
سرمايه ملي و متعلق به همه نسل هاست و بايد آن را 
حفظ كرد و از آن بهره برداري مناس��ب كرد. امسال 
نيز به مناسبت هفته منابع طبيعي در سطح كشور 
و استان ها نهال رايگان بين مردم توزيع خواهد شد. 
رييس سازمان جنگل ها ادامه داد: در سال جاري در 
۶۸۴ منطقه كارهاي اجرايي آبخي��زداري از محل 
۲۰۰ ميليون دلار اعتبارات تخصيص يافته صندوق 
توسعه ملي اجرا شده است كه اميدواريم در طول هفته 
منابع طبيعي اين پروژه ها افتتاح شود. با توجه به باران 
خوبي كه در سال جاري داشتيم، اثرات مثبت اجراي 
اين پروژه ها در پايين دست به صورت بهبود آبدهي 
قنوات، چاه ها و چشمه ها توسط مردم مشاهده شد. 
همين رويه با شدت بيشتري در سال ۹۸ ادامه مي يابد. 

برنامه پليس براي جلوگيري 
از سرقت در شب عيد

رييس پليس آگاهي تهران ب��زرگ با بيان اينكه ۴۰ 
درصد از وقوع س��رقت ها مربوط به محتويات داخل 
خودرو اس��ت، از برنامه ويژه اين پليس در خصوص 
كنت��رل و جلوگيري از وقوع س��رقت در ش��ب عيد 

خبر داد.
عليرضا لطفي درباره وقوع س��رقت در تهران گفت: 
با توجه به آمارهايي ك��ه در اختيار داريم، در مهرماه 
با افزايش وقوع س��رقت در تهران مواج��ه بوديم.او 
ادامه داد: از پايان مهرماه خوش��بختانه ش��اهد روند 
كاهشي در خصوص وقوع سرقت هستيم. اين كاهش 
به صورت ميانگي��ن در برخي ماه ه��ا ۵ درصد و در 
برخي ماه ها ۲ درصد بوده است. همچنين كاهش وقوع 
سرقت در ماه هاي دي و بهمن نيز ادامه داشته است. 
رييس پليس آگاهي تهران بزرگ با اشاره به تمهيدات 
اين پليس در خصوص كنترل سرقت و جلوگيري از 
افزايش وقوع آن در شب عيد اظهار كرد: برنامه ويژه اي 
در خصوص خريد ش��ب عيد داريم ت��ا بتوانيم روند 
افزايش وقوع س��رقت را كنترل كنيم. لطفي به ايلنا 
گفت: وضعيت ما در خصوص كش��ف وقوع سرقت 
نسبت به سال گذشته بهتر است و با افزايش كشف 
سرقت ها روبرو بوديم و بيش از ۱۱ درصد كشفيات 
سرقت داشتيم. تلاشمان را نيز مي كنيم كه بتوانيم 

وقوع سرقت را  بيش از گذشته مهار كنيم.
او ادامه داد: بايد بدانيم كه براي كاهش وقوع سرقت 
اقدامات پلي��س به تنهاي��ي تاثيري ن��دارد و همه 
بخش هاي مختلف بايد پاي كار آمده و همه وظايف 
خود را به خوبي انجام دهند. اخيرا نيز با دادستان تهران 
و سرپرست دادسرا اقدامات خوبي در خصوص كنترل 
سرقت در تهران انجام داده ايم. رييس پليس آگاهي 
تهران با اش��اره به اين اقدامات گفت: با همكاري قوه 
قضاييه مجتمع جديدي در خصوص مقابله با سرقت 
در شرق تهران افتتاح ش��ده و در حقيقت دادسراي 
مستقلي براي سرقت ايجاد شده است. بي شك اين نوع 
اقدامات در كاهش وقوع سرقت نيز مي تواند تاثيرگذار 
باشد. سردار لطفي در بخش ديگري از صحبت هايش 
تصريح كرد: س��رقت محتويات خودرو نيز بالاترين 
آمار را در وقوع س��رقت ها دارد و بيش از ۴۰ درصد از 
وقوع سرقت ها به سرقت لوازم داخل خودرو اختصاص 
مي يابد و ما اميدواريم با جمع آوري معتادان متجاهر از 

سطح شهر اين ميزان نيز كاهش پيدا كند.

امكان تهيه داروهاي تك نسخه اي در هلال احمر با ارز دولتي
مديرعامل س��ازمان تداركات پزشكي هلال احمر از 
فراهم شدن تهيه داروهاي تك نسخه اي با ارز دولتي 
خبر داد. علي فرجي در نشست خبري خود در مورد 
اقدامات انجام شده از سوي سازمان تداركات پزشكي 
در مورد آخرين وضعيت پرونده ياسين رامين اظهار 
كرد: پرونده آقاي رامين در مرحله صدور راي است 
و منتظر صدور راي هس��تيم. ضمن اينكه با توجه به 
اينكه اين يك تخلف اداري ب��وده، پرونده اي در اين 
خصوص در ديوان محاسبات نيز تشكيل شده است.

او اظهار كرد: در مورد شيرخشك هاي فاسد نيز عرض 
كردم كه پرونده اي در مورد شيرخش��ك هاي فاسد 
وجود ندارد. مديرعامل س��ازمان تداركات پزشكي 
جمعيت ه��لال احمر ب��ا بيان اينكه موفق ش��ديم 
مجوز واردات داروهاي مورد نياز كش��ور و مورد نياز 
داروخانه هاي خودمان را از س��ازمان غذا و دارو اخذ 
كنيم، گفت: اين داروها توس��ط شركت سها كيش 

وارد كشور مي شود.
او همچنين از فراهم شدن امكان درخواست دارو در 
داروخانه مركزي هلال احمر خبر داد و گفت: مرجع 
تش��كيل پرونده در همان مح��ل داروخانه مركزي 
تعيين شد و ديگر نيازي به رفت و آمد به سازمان غذا و 

دارو نيست و ما خودمان پرونده ها را تشكيل مي دهيم 
و پس از دريافت مجوز از غذا و دارو توسط شركت سها 

كيش آن را وارد مي كنيم.
او با اش��اره به فراهم ش��دن امكان تهي��ه داروهاي 
تك نس��خه اي با ارز دولتي خاطرنش��ان كرد: اگر بنا 
بود اين داروها با ارز آزاد وارد كش��ور شود قيمت آن 
چند برابر شده و فش��ار زيادي به مردم وارد مي شد، 
اما خوشبختانه با هماهنگي بانك مركزي اين اقدام 
انجام شده و چرخه واردات داروهاي تك نسخه اي بر 
اساس قانون و با ارز دولتي در حال انجام است. فرجي 
درباره وضعيت دپوي دارو و نگهداري آن در انبارهاي 
اين س��ازمان نيز گفت: به طور نسبي آنچه كه مورد 
نظر ما بوده انجام ش��ده، در مواردي واردات دارو هم 
داشته ايم و خوشبختانه در ايام نوروز، فروردين ماه و 
ارديبهشت ماه مشكلي براي تأمين دارو نداريم و به 
جز اقلامي كه هميش��ه كمبود كشوري داشتيم در 

تأمين مابقي اقلام مشكلي وجود ندارد.
وي در مورد توليد و ساخت تجهيزات و لوازم پزشكي 
نيز گفت: توليد سرنگ ما ادامه دارد و سالانه بيش از 
۶ ميليون آنژيوكت نيز توليد خواهيم كرد. در مورد 
توليد صافي ها و ملزومات دياليز نيز به دليل مشكلاتي 

كه در گمرك وجود داشت، وقفه اي در توليد به وجود 
آمد كه خوش��بختانه با حل اين مش��كلات توليد از 
سر گرفته ش��ده و ما براي جبران اين عقب ماندگي 
س��رعت توليدم��ان را افزايش داده اي��م. وي درباره 
توليدات داروس��ازي شركت س��ها نيز گفت: داروي 
هورموني لتروزول را توليد كرده ايم كه خوشبختانه 

اين امر سبب مي شود تا از واردات اين دارو در آينده 
كاسته شود. همچنين در مورد پلت هاي دارويي نيز 
قول هايي داده بوديم كه در ۳  ماهه نخست ۹۸ توليد 

آن رسما آغاز خواهد شد.
او درباره مي��زان ذخيره دارو در س��ازمان تداركات 
پزشكي هلال احمر نيز گفت: در حال حاضر بيش از 

۶۰ ميليارد ذخيره دارو داريم كه تأمين و ذخيره آن 
ادامه دارد. فرجي در پاسخ به سوال خبرنگاري درباره 
اينكه داروي تك نس��خه اي چيست؟ گفت: داروي 
تك نسخه اي يعني دارويي كه در داخل كشور وجود 
ندارد و پزشك تجويز مي كند كه بيمار حتماً بايد از آن 
دارو استفاده كند. دستور پزشكي در وزارت بهداشت 
بررسي شده و ما آن را وارد كشور مي كنيم كه به آن 
ارز دولتي تعلق مي گيرد. فرجي در بخش ديگري از 
سخنانش با بيان اينكه اجازه نخواهيم داد تا تحريم ها 
وضعيت تأمين دارو را دچار مشكل كند، گفت: گرچه 
اين تحريم ها سبب شده تا فرآيند انتقال پول مشكل 
پيدا كند، اما ما راه جايگزين آن را پيدا خواهيم كرد و 

جاي هيچ نگراني براي مردم وجود ندارد.
او درباره تأمين داروهاي تالاسمي نيز گفت: براي تأمين 
داروهاي اين بيماري مش��كلي نداريم. فرجي درباره 
ساعات كار داروخانه هاي هلال احمر نيز گفت: داروخانه 
مركزي هلال احمر در روزهاي تعطيل نوروز از ساعت ۸ 
تا ۱۳ فعال بوده و در روزهاي غير تعطيل از ساعت ۷:۳۰ 
تا ۱۶:۳۰ فعاليت خواهد كرد. داروخانه تهرانپارس نيز 
در ايام تعطيلات رسمي نوروز تعطيل است و در روزهاي 

غير تعطيل از ساعت ۷:۳۰ تا ۱۳ فعال خواهد بود.
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بودجه فرهنگي 200 ميليارد تومان اضافه شد

در جلسه هاشمي و جهانگيري چه گذشت

تغيير سقف بودجه 98 تهران براي سومين بار 

انتقال پايتخت مطرح نيست

جزييات توسعه كريدور شمال- جنوبساماندهي دستفروشان ۱0 قدم بالاتر از چهار راه ولي عصر
 معاون حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي از اتخاذ تصميم براي تاس��يس 
يك شركت مشترك در كشورهاي عضو كريدور شمال- جنوب خبر داد 
و گفت: يكسان سازي و همگن سازي تعرفه هاي گمركي ميان اعضا مورد 

توافق قرار گرفت.
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، ش��هرام آدم نژاد معاون 
حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي در حاش��يه هفتمين نشست شوراي 
هماهنگي كريدور ترانزيتي شمال- جنوب با تشكر از وزارت امور خارجه و 
شركت كنندگان در اين نشست گفت: اين نشست از روز گذشته آغاز شد و 
تصميمات مهم، موثر و راهگشايي در زمينه توسعه كريدور شمال- جنوب 
در آن اتخاذ ش��د. اميدوارم به دنبال اجرايي ش��دن اين تصميمات شاهد 
افزايش تردد در اين مسير مهم ترانزيتي باشيم.وي ادامه داد: در اين نشست 
همه كشورها آخرين اخبار توسعه زيرساخت هاي حمل ونقلي خود را اعلام 
كردند.آدم نژاد تاسيس يك شركت مشترك ميان همه كشورهاي عضو را 
يكي از تصميمات مهم اين نشست عنوان كرد و گفت: تا چندماه آينده اين 
مدل طراحي، كارشناسي و اجرايي خواهد شد.معاون وزير راه وشهرسازي 
افزود: تعيين يك مدير دولتي كريدور در هر كشور يكي ديگر از تصميماتي 
بود كه بر آن تاكيد شده است. قرار بر آن شد هر كشور تا يك ماه آينده نماينده 
خود را به دبيرخانه كريدور شمال-جنوب واقع در وزارت راه و شهرسازي 

جمهوري اسلامي معرفي كند.
اين مقام مسوول استفاده از كنوانسيون هاي تير و تير الكترونيك را يكي ديگر 
از تصميمات اين نشست دانست و گفت: اين كنوانسيون ها پيش تر ميان 
هند، ايران و روسيه اجرايي شده بود، قرار بر اين شد كه اين مسير مجددا 
مورد ارزيابي قرار گرفته و مش��كلات و تنگناهايي كه در اين مسير وجود 
دارد شناسايي شود.وي ادامه داد: به منظور همكاري و استفاده از اطلاعاتي 
كه در زمينه كريدور وجود دارد قرار بر آن شد اين اطلاعات بر روي سايت 
كريدور توسط تمام اعضا به روز ش��ود.آدم نژاد اظهار اميدواري كرد كه با 
اجرايي شدن مصوباتي كه در اين ۲ روز مورد موافقت همه اعضا قرار گرفت 
استفاده بهتري از ظرفيت كريدور شمال-جنوب انجام بگيرد و افزود: به 
نظر مي رسد كه هنوز استفاده حداكثري از اين كريدور صورت نمي گيرد، 
اما خوشبختانه تمام كشورهايي كه در اين اجلاس شركت كرده بودند براي 
استفاده از مسير كريدور شمال- جنوب به منظور افزايش مبادلات تجاري 
و اقتصادي هم نظر بودند.معاون حمل ونقل وزير راه و شهرسازي به طرح 
موضوع تعرفه هاي گمركي درهفتمين نشست شوراي هماهنگي كريدور 
ترانزيتي ش��مال-جنوب اشاره كرد و گفت: همگن سازي و همگام سازي 
تعرفه ها به ويژه در زمينه ريلي مورد تاكيد قرار گرفت. اميدوايم اين اتفاق 

در ۳ ماه آينده انجام شود.

گروه راه و شهرسازي|
 بررسي بودجه 98 شهرداري تهران كه از روز يكشنبه شروع 
ش��د، در روزهاي دوشنبه و سه شنبه نيز ادامه يافت و روز 
گذشته اعضاي شورا فقط در نوبت صبح به بررسي لايحه 
بودجه پرداختند. نكته جالب توجه اين است كه در لايحه 
شهرداري، س��قف بودجه ۱8 هزار و 9۳۰ ميليارد تومان 
پيشنهاد ش��ده بود كه اعضاي شوراي شهر بعد از يك ماه 
بررسي بودجه در كميسيون هاي مختلف ميزان بودجه را 
6۰۰ ميليارد تومان كاهش داده و آن را به ۱8 هزار و ۲۳8 
ميليارد تومان تقليل دادند اما روز دوشنبه مجيد فراهاني، 
عضو كميسيون برنامه و بودجه در جريان بررسي درآمدهاي 
شهرداري پيشنهاد كرد، در رديف فروش اموال غيرمنقول 
ميزان ۴9۰ ميليارد تومان افزوده شود كه اعضاي شورا با 

اين پيشنهاد موافقت كردند.
به اين ترتيب، رقم بودجه ۴9۰ ميليارد تومان افزايش يافت. 
روز گذش��ته نيز با پيشنهاد محمد جواد حق شناس رقم 
بودجه فرهنگي و اجتماعي ۲۰۰ ميليارد تومان افزايش 
يافت و براي بار دوم اعضاي ش��ورا به افزايش رقم بودجه 
راي دادند و سقف بودجه از ۱8 هزار و ۲۳8 ميليارد تومان 
به حدود ۱8 هزار و 8۰۰ ميليارد تومان افزايش پيدا كرد. 
در واقع اعضاي شورا با بهانه اينكه رقم بودجه پيشنهادي 
شهرداري واقعي نيست در كميسيون تلفيق آن را كاهش 
دادند اما در صحن علني ش��ورا به س��ليقه خ��ود به رقم 
پيشنهادي ش��هرداري نزديك شدند و هيچ دور از انتظار 
نيست كه اين ميزان در روزهاي آينده به رقم پيشنهادي 

شهرداري نزديكتر شود.
به گزارش تعادل، روز گذشته بخش درآمدي بودجه سال 
98 تهران مورد بررسي اعضا قرارگرفت و پيشنهاداتي نيز 
در اين حوزه مطرح شد و به تصويب رسيد اما پيشنهاد حق 
شناس عضو كميسيون فرهنگي و اجتماعي شورا مبني بر 
افزايش بودجه كميسيون فرهنگي و اجتماعي با مخالفت 
ش��ديد مجيد فراهاني و ناهيد خداكرمي مواجه ش��د به 
گونه اي كه فراهاني به حالت قهر قصد خروج از شورا را داشت 
كه محسن هاشمي از حسن رسولي خواست مانع رفتن او 

شود و فراهاني تا انتهاي جلسه با دلخوري حضور داشت.
محمدجواد حق شناس در ابتداي جلسه با پيشنهاد افزايش 
۲۰۰ ميليارد توماني بودجه فرهنگي عنوان كرد: تا ساعت 
۳ بامداد پيگير مساله  بودجه فرهنگي بوديم و از آنجايي 
كه رويكرد شوراي شهر فرهنگي است تصميم گرفتيم كه 
سقف بودجه سال گذشته را حفظ كنيم.ناهيد خداكرمي در 
مخالفت با اين پيشنهاد گفت: من مدافع كارهاي فرهنگي 
هستم. اما اين قيمت گذاري ها را چه كسي انجام داده؟ تا 
نصف شب قيمت گذاري مي كرديد، كار كارشناسي اين 
قيمت ها كجاست، آيا متولي فرهنگ در تهران شهرداري 

است، پس بخش خصوصي كجاست؟

احمد مس��جد جامعي ديگر عضو كميسيون فرهنگي و 
اجتماعي ش��ورا در موافقت با اين پيشنهاد گفت: يكي از 
مهم ترين مشكلات تهران آسيب هاي اجتماعي است، نكند 
ما جايي زندگي مي كنيم كه اين آس��يب ها را نمي بينيم. 
كارشناسان مي گويند كه ما ۲۰ سال دراين مساله عقب 

هستيم. چرا اين مسائل را جدي نمي گيريد؟
مجيد فراهاني، رييس كميس��يون برنامه و بودجه در 
مخالفت با افزايش ۲۰۰ ميليارد توماني بودجه فرهنگي 
گفت: متأسفانه اس��تنادي كه براي سقف بودجه ارايه 
مي شود فعاليت هايي است كه سال هاي گذشته براي 
هدف هاي مختلف انجام شده و شهرداري به محلي براي 
پول پخش كردن تبديل شده بود. پيمانكاران و بانك ها از 
شهرداري طلب دارند. اوضاع حمل و نقل عمومي خوب 
نيست و بافت فرسوده نيز هر روز مشكل ساز مي شود و 
اگر زلزله اي در تهران بيايد ۱.5 ميليون نفر در معرض 
مرگ هس��تند. اكنون 5 هزار ميليارد تومان كس��ري 
بودجه داريم پس چرا بايد سقف بودجه را ۲۰۰ ميليارد 
تومان افزايش دهيم. كل بودجه وزارت ارشاد هزار و ۴۴۰ 
ميليارد تومان است و بودجه فرهنگي شهرداري هم بيش 
از هزار ميليارد تومان است،  مردم در اتوبوس و مترو له 
مي شوند و هر روز آمار نزاع ها بالا مي رود و نبايد در امور 

غير ضرور آن را هزينه كنيم.

   تنش در شورا
پس از شنيدن نظرات موافق و مخالف رأي گيري در مورد 
افزايش ۲۰۰ ميليارد توماني س��قف بودجه فرهنگي به 
رأي گيري گذاشته شد و با ۱۱ موافق به تصويب رسيد 
كه اين مس��اله سبب قهر فراهاني از جلسه شوراي شهر 
شد كه حسن رس��ولي مانع از خروج وي از جلسه شورا 
ش��د. ناهيد خداكرمي نيز در انتقاد ب��ه اين وضعيت با 
صداي بلند شروع به اعتراض كرد كه هاشمي گفت ۲۰۰ 
ميليارد تومان را در مي آوري��م. چرا كه ما ظرفيت هاي 
پنهاني داريم كه از آن استفاده نكرديم. با وجود به تصويب 
رسيدن اين پيشنهاد اعضاي شوراي شهر براي دقايقي 
بدون توجه به تذكرات مكرر رييس شورا مبني بر سكوت 

به بيان اعتراضات خود پرداختند.

   چرايي قهر فراهاني از جلسه شورا
به گزارش ايسنا، مجيد فراهاني در حاشيه جلسه شوراي 
ش��هر تهران با حضور در جمع خبرنگاران در واكنش به 
قهرش از جلسه ش��وراي شهر گفت: اعتراض من به ۲۰۰ 
ميليارد تومان بودجه مازاد براي فعاليت هاي فرهنگي و 
اجتماعي ش��هرداري تهران بود. ما در لايحه بودجه براي 
ماموريت هاي فرهنگي و اجتماعي هزار ميليارد تومان در 
نظر گرفتيم و به نظر مي رسد مي توانستند با همان بودجه 

پروژه ه��اي نيمه تمام را تكميل كنن��د. با اينكه 8 درصد 
بودجه 98 ش��هرداري فرهنگي اس��ت اما دوستانمان در 
كميسيون مجددا سقف بودجه فرهنگي را ۲۰۰ ميليارد 
تومان افزايش دادند و من به عنوان رييس كميته بودجه 
مخالف اين موضوع بودم.فراهاني در تشريح دلايل مخالفت 
خود، با بيان اينكه نظرس��نجي ها نش��ان داده است حل 
آلودگي هوا و ترافيك اولويت اس��ت، افزود: در سال هاي 
اخير بودجه فرهنگي صرف كارهاي تبليغاتي، انتخاباتي و 
پوپوليستي شده و اين ۲۰۰ ميليارد تومان نيز تنها باعث 
بالا رفتن سقف بودجه كلي مي شود و اين در حالي است كه 
محلي براي تامين اين افزايش نداريم و ناچاريم از هزينه ها 

در بخش هاي ديگر كم كنيم.
فراهاني با بيان اينكه حدود ۴ هزار دس��تگاه اتوبوس كم 
داريم و بيش از 8۰۰ اتوبوس در تعميرگاه ها به دليل كمبود 
قطعات و نبود پول معطل مانده اند گفت: بعد ما مي آييم 
۲۰۰ ميلي��ارد تومان روي بودجه ب��راي برنامه هاي فوق 
برنامه اضافه مي كني��م در حالي كه با همان هزار ميليارد 
تومان بودجه فرهنگي مي شود همه پروژه ها را سامان داد.

سال آينده سال سختي خواهد بود و من نگران هستم كه 
براي تأمين اين ۲۰۰ ميليارد تومان مجبور باشيم از جاهاي 

اساسي تر كسر كنيم. ما در بودجه 9۷ شاهد كسري 5 هزار 
ميليارد توماني هستيم چرا با وجود مشكلات مالي سقف 

بودجه 98 را به ۱9 هزار ميليارد تومان رسانديم؟

   برگزاري انتخابات شوراياران تا تير 98
يكي ديگر از تصميم هاي شوراي شهر در خصوص زمان 
برگزاري انتخابات شوراياري ها بود. با توجه به اينكه وزارت 
كشور انتخابات شوراياري ها را غيرقانوني اعلام كرده بود 
اين انتخابات سال گذشته برگزار نشد.در دوره پنجم برخي 
اعضاي شواي شهر از جمله علي اعطا سخنگوي شورا به 
رايزني با وزارت كشور براي برگزاري انتخابات شوراياري ها 
پرداختند. او در اين خصوص چند نامه به وزارت كشور 
ارسال كرده و حدود يك ماه پيش از موافقت اين وزارتخانه 
براي برگزاري انتخابات شوراياري ها تا پايان سال جاري 
خبر داد.اما روز گذش��ته اعضاي شورا تصويب كردند تا 

تيرماه سال آينده انتخابات شوراياري ها برگزار شود.
آرش ميلاني به عنوان دبير ستاد شوراياري در اين باره 
گفت: فعاليت اين دوره شوراياران تا تير ماه قانوني است.

خوشبختانه موافقت فرمانداري براي برگزاري انتخابات 
شوراياري ها تا تير ماه سال آينده جلب شده است و بايد 

به لحاظ عملياتي و اجرايي زمينه برگزاري انتخابات را 
فراهم كنيم. همچنين احمد مسجد جامعي رييس ستاد 
شوراياري ها نيز گفت: دستگاه قضايي ايراداتي به نحوه 
انتخابات و فعاليت شوراياران گرفته بود كه با نظر رياست 
شورا به رييس جمهور نامه نوشتيم و قرار شد ايشان اين 
موضوع را در جلسه قوا مطرح و از اختيارات سران سه قوه 
استفاده كرده تا اين مشكل حل شود.خوشبختانه مشكل 
حل شد و فرمانداري نيز همكاري لازم را دارد لازم است 
كه اين دو فوريت ارايه شده از سوي ستاد شوراياري ها به 
تصويب برسد تا بتوانيم استارت برگزاري انتخابات جديد 
شوراياري ها را بزنيم. گفتني است اين طرح دو فوريتي 
كه با 8 امضا به هيات رييسه داده شده بود، به اتفاق آرا به 
تاييد رسيد.گفتني است امروز نيز بخش بودجه سازمان ها 
و شركت هاي تابعه شهرداري بررسي و كل لايحه بودجه 
كه يك ماده واحده است نيز به راي گذاشته خواهد شد. 
اگر كل بودج��ه راي آورد، طي نامه اي به هيات تطبيق 
ش��هرداري تهران ابلاغ مي شود .چنانچه هيات تطبيق 
نظري داشته باشد تا پايان اس��فند مي تواند به شوراي 
شهر اعلام كند تا شهرداري سال بعد را با بودجه تصويب 

شده آغاز كند.

گروه راه و شهرسازي|
محسن هاش��مي، رييس شوراي شهر تهران در حاشيه 
جلس��ه روز سه شنبه شوراي ش��هر تهران در خصوص 
جلسه روز دوش��نبه خود با معاون اول رييس جمهور با 
موضوع انتقال پايتخت گفت: در اين جلسه موضوع انتقال 
پايتخت مط��رح نبود و در خصوص س��اماندهي تهران 
بزرگ بحث شد كه اولين موضوع ساماندهي حمل و نقل 
عمومي ريل پايه بود. در گزارشي مشكلات حمل و نقل 
غرب تهران ارايه و اعلام شد روزانه ۱۳۰۰ خودرو از حومه 
و شهرهاي اقماري به تهران سفر مي كنند. هر چند اين 
مشكل در شرق تهران نيز وجود دارد. در اين جلسه عنوان 
شد براي ساماندهي خودروهاي تك سرنشين كه روزانه 
به تهران سفر مي كنند بايد از روش حمل و نقل ريل پايه 

و انبوه بر همانند متروي كرج- تهران استفاده شود.
هاشمي با اشاره به سخنان خود در اين جلسه گفت: من 
نامه اي كه به رييس جمهور در خصوص مترو نوشته بودم 
را مطرح ك��ردم كه تهران 5۰۰ كيلومتر ريل آماده دارد 
و مي توان از اين ريل ها براي افزايش ظرفيت مس��افران 
مترو به ۱۰ ميليون سفر در روز استفاده كرد. البته براي 
افزايش ظرفيت از ناوگان اتوبوس��راني به عنوان مكمل 

استفاده مي كنيم.
رييس شوراي شهر تهران با بيان اينكه بايد موضوع حمل 
و نقل ريل پايه را براي شهرهاي اقماري جدي بگيريم، 
اظهار كرد: از مزيت هاي تهران اس��تفاده نمي كنيم در 
حالي كه مي توان با تأمين منابع و مواردي كه در قانون 
پيش بيني ش��ده مانند وظيفه وزارت نفت در خصوص 

كمك به مترو در ازاي هر س��فر ريلي يا قوانين حمايتي 
ديگر استفاده كرد. توس��عه حمل و نقل ريلي حومه در 
تمامي كلان شهرها به زودي مورد نياز است و دولت بايد 

قوانين حمايتي را اجرايي كند.
وي يادآور ش��د: مترو ب��راي دولت و ش��هرداري بطور 
غيرمستقيم سودآور است. در حال حاضر، تعداد كساني 
ك��ه از آلودگي هوا مي ميرن��د از تعداد كس��اني كه در 
تصادفات جان خود را از دس��ت مي دهند، بيشتر شده 
اس��ت. در حالي كه در همه جاي دنيا از سوخت ماليات 
مي گيرند ما در ايران به سوخت يارانه مي دهيم و به حمل 

و نقل عمومي نيز چي��زي نمي دهيم. در حالي كه براي 
توس��عه حمل و نقل عمومي نياز به حمايت هاي دولت 
داريم كه اين حمايت ها در قانون نيز پيش بيني ش��ده 
است.بر اساس قانون بايد يك سوم از يارانه بليت مترو را 
دولت پرداخت كند كه در حال حاضر چنين نمي كند. 
ما اين را در بدهي هايشان منظور كرده و در تهاترها از آن 
اس��تفاده مي كنيم.وي در خصوص اينكه نتيجه انتقال 
پايتخت در جلس��ه ديروز به كجا رسيد؟ گفت: قرار شد 
كميته اي كارشناسي بررس��ي هاي خود را ادامه دهد و 
در صورت رس��يدن به نتيجه، اين نتايج دنبال شود.به 

گزارش تعادل، طرح انتق��ال پايتخت موضوع جديدي 
نيست و سال هاست كه در شرايط مختلف انتقال پايتخت 
اداري كشور مطرح مي شود اما تاكنون هيچگاه به شكل 
جدي دنبال نش��ده و هيچ اقدام عملي در اين خصوص 
صورت نگرفته است. بسياري كارشناسان معتقدند انتقال 
پايتخت نيازمند هزينه هاي بسيار سنگين است و با وجود 
هزينه هاي بالا كمكي به حل مشكلات تهران نيز نخواهد 
كرد. حسين هاشمي، استاندار وقت تهران در سال 9۴ 
گفته بود كه اين انتقال ۱۰۰ ميليارد دلار پول مي خواهد.

 نخس��تين زمزمه هاي انتقال پايتخت، س��ال ۱۳6۴و 
همزمان با دويستمين س��ال روز پايتخت شدن تهران 
مطرح شد. بعد از پايان جنگ تحميلي نيز اين موضوع 
دنبال ش��د اما راه به جايي نبرد. در اوايل دهه ۷۰ دوباره 
بحث انتقال پايتخت بر س��ر زبان ها افتاد اما پيگيري ها 
بي نتيجه ماند. در اواخر دولت نه��م و اوايل دولت دهم 
ني��ز زمزمه هاي تغيير پايتخت و احتم��ال انتقال آن به 
دو شهر مركزي كشور به گوش رسيد كه طبق معمول 
باز ه��م بي نتيجه ماند. بحث چن��د تكه كردن پايتخت 
و انتقال »پايتخت سياس��ي« به شهر ديگر هم ازجمله 
پيش��نهادهاي مطرح ش��ده بود كه از اي��ن موضوع نيز 
استقبال نشد تا تهران همچنان پايتخت ۲۳۲ ساله كشور 
بماند. بحث »انتقال پايتخت« از آن بحث هايي است كه 
هر چند وقت يك  بار داغ و دوباره به فراموش��ي سپرده 
مي ش��ود.آخرين بار نيز حبيب الله طاهرخاني، معاون 
وزير راه و شهرس��ازي وقت در ارديبشهت سال جاري 
طرح پيشنهاد اداري پايتخت را مطرح كرد. طاهرخاني 

در نشستي با تاكيد براينكه تعادل بخشي و رفع مسائل 
و مش��كلات پايتخ��ت اداري تهران ج��زو اولويت هاي 
اساسي نظام سياسي كشور به شمار مي رود، با تاكيد بر 
انتقال اداري پايتخت گفت: قطعا ساماندهي و توجه به 
حل مسائل تهران نياز به مطالعات بسيار دقيق دارد، اما 
اين بدان معنا نيس��ت كه موضوع انتقال پايتخت اداري 

كمرنگ شده يا از دستور كار خارج شود.

    بررسي انتقال پايتخت ادامه دارد
پيروز حناچي ش��هردار تهران ني��ز در خصوص انتقال 
پايتخ��ت گف��ت: قانوني در اي��ن زمينه وج��ود دارد و 
بررس��ي هايي در زمينه انتق��ال پايتخت صورت گرفته 
اس��ت. طرحي در مجلس بود كه به قانون تبديل شده 
اس��ت.  مطالعات در خصوص تهران انجام ش��ده است، 
آسيب شناسي و س��اماندهي هايي صورت گرفته است 
و جهانگيري معاون اول رييس جمهور جلساتي در اين 
زمينه برگزار كرده است.او در پاسخ به اينكه چرا دولت 
هزينه هاي حضور خود در ته��ران را نمي پردازد، گفت: 
 م��وارد جنبه حاكميت��ي دارد مثلا دول��ت در موضوع 
حمل و نقل و آلودگي كمك مي كند شايد اين كمك ها 
كافي نباش��د و از جنس نقدي نباشد اما در فاينانس ها 
دول��ت كمك مي كند. حناچ��ي همچنين در خصوص 
بررس��ي برنامه حمل و نق��ل تهران و حومه و بررس��ي 
آسيب هاي آن گفت: اين موضوع مورد بررسي قرار گرفته 
است امكان سنجي هايي براي اقدامات و تمركززدايي از 

تهران بررسي شده است.

مديرعامل شركت شهربان حريم بان شهر تهران از ساماندهي دستفروشان 
در چهار راه ولي عصر خبر داد و گفت: محل ساماندهي دستفروشان ۱۰ قدم 

بالاتر از چهار راه ولي عصر است.
به گزارش فارس، امير فتاحيان مديرعامل شركت شهربان حريم بان شهر 
تهران در خصوص ساماندهي دستفروشان گفت: در راستاي محور خيابان 
وليعصر دو نقطه در ضلع ش��مال و جنوب چه��ارراه وليعصر با همكاري 
شهرداري منطقه 6 و ۱۱ براي ساماندهي در نظر گرفته ايم.پليس و شركت 
ساماندهي مشاغل ش��هر تهران در اين زمينه ورود داشته و اين طرح آغاز 
شد.فتاحيان با بيان اينكه برخي از اين دستفروشان افغانستاني هستند، 
گفت: اين دستفروش��ان براي افراد سودجو فعاليت مي كردند و با حضور 
نيروي انتظامي محل را ترك كردند. برخي دستفروشي ها نيز توسط كسبه 
صورت مي گرفت و كس��به از فضاي مقابل مغازه خود براي دستفروشي 
استفاده مي كردند.فتاحيان با بيان اينكه ۴۰ درصد دستفروشان مستحق 
هستند گفت: كميته استحقاق سنجي در دو منطقه 6 و ۱۱ شكل گرفته و 
افراد مستحق را شناسايي كرده  و به آنها اجازه دستفروشي در برخي نقاط داده 
مي شود.مديرعامل شركت شهربان حريم بان شهر تهران با بيان اينكه فعلًا 
فضايي در خيابان وليعصر به اين افراد تعلق داده ايم،  گفت: اين طرح تا عيد 
نوروز انجام مي شود .او با بيان اينكه فضايي كه براي دستفروشان در چهارراه 

وليعصر در نظر گرفته ايم،  گف��ت: ۱۰ قدم بالاتر از چهارراه اين فضا تعبيه 
شده و دستفروشان در آنجا اسكان دارند و تأكيد مي كنم ما دستفروشان 
را جمع نمي كنيم بلكه آنها را ساماندهي مي كنيم.او در خصوص وضعيت 
دستفروشان بعد از عيد نوروز گفت: سعي ما بر ساماندهي اين افراد است و 
كميته استحقاق سنجي بايد با دقت بيشتري افراد را شناسايي كند و براي 
آنها روز بازار، شب بازار و پاركينگ بازارها را بايد احيا كنيم و تأكيد حناچي 
شهردار تهران و يزداني معاون خدمات شهري شهرداري تهران بر ساماندهي 
 دستفروشان است.حدود ۳۰۰ دستفروش مستحق داشته ايم كه به آنها 
۲۰۰ نقطه در ضلع شمال ميدان و بيش از ۱۰۰ نقطه در جنوب چهارراه براي 
آنها در نظر گرفته شده است هر غرفه ۷ تا ۷.5 متر است و دو دستفروش مي توانند 
 در آنجا فعاليت كنند.مديرعامل شركت ش��هربان حريم بان شهر تهران 
در خصوص دستفروشان خارجي گفت: برخي دستفروشان كارت اقامت 
ندارند و براي شبكه هاي سودجو كار مي كردند و آنهايي كه كارت اقامت دارند، 
براي اين شبكه هاكار نمي كردند.او در خصوص اقدامات صورت گرفته براي 
برخورد با شبكه سودجو گفت: پليس ۲9 نفر آنها را شناسايي كرد و جا دارد 
از همكاري سردار رحيمي و سردار بيات تشكر كنم برخي از افراد سودجو با 
عربده كشي و قداره كشي فعاليت مي كردند كه آنها را دستگير كردند كسبه 

هم همكاري خوبي داشته و سدمعبر را در اين مسير برطرف كرديم.
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 هشدار درباره نشت آب
زير پايه هاي برج آزادي

شهردار منطقه 9 گفت: نشت آب در زير پايه هاي 
برج آزادي اتفاق افتاده است كه در اين خصوص 
كميته اي تشكيل و درصدد هستيم كه اين مشكل 

را هر چه زودتر برطرف كنيم.
مفاخريان گفت: در سال 5۲ ساخت ميدان آزادي 
به اتمام رسيده است و نگهداري آن فراموش شده 
بود البته مجموعه برج در اختيار بنياد رودكي است 
و اقدامات نامناسب سال هاي گذشته در ميدان 
آزادي موجب ش��ده بود كه اين مي��دان و برج با 
مشكل مواجه شود. در حال حاضر شاهد نشت آب 
در زير پايه هاي برج آزادي هستيم كه بايد برطرف 
شود و در اين خصوص كميته هايي تشكيل شده 
اس��ت و درصدد هس��تيم كه با انجام اقداماتي و 
كارهاي مش��اوره اي اين مش��كل را حل كنيم و 
برنامه هايي نيز در ميدان آزادي براي پياده روي 
و تجمعات داريم. او يادآور شد: طرحي نيز براي 
تأمين پاركينگ در ميدان آزادي ارايه شده است 
كه اميدواريم با كمك سازمان ها و دستگاه هاي 

مختلف بتوانيم سريع تر آن را عملي كنيم.

 تجليل از ۱۰ راننده برتر
در رعايت ايمني

 رييس س��ازمان راه��داري و حمل ونقل جاده اي با 
تقدير از برگزاري دومين جشنواره ايمني رانندگان 
حرفه اي گفت: فعاليت سازمان هاي مردم نهاد براي 
جلب مشاركت مردم در مساله ايمني حمل ونقل از 

اقدامات دولتي بيشتر بوده است.
دومين جشنواره ايمني رانندگان حرفه اي با همت 
جمعيت طرفداران ايمني راه ها و با حضور عبدالهاشم 
حس��ن نيا، معاون وزير راه و شهرس��ازي و رييس 
سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي در باغ- موزه 
دفاع مقدس برگزار شد. در اين جشنواره از ۱۰ نفر 
از رانندگان برتر در ح��وزه رانندگي ايمن تقدير به 
عمل آمد.رييس س��ازمان راه��داري و حمل ونقل 
جاده اي در اين مراس��م با اشاره به اهميت فعاليت 
سازمان هاي مردم نهاد و غيردولتي در زمينه ايمني 
حمل ونقل گف��ت: اين قول را از ط��رف وزارت راه و 
شهرسازي و سازمان راهداري مي دهم كه با نهايت 
سعي و كوشش، جلساتي مستحكم با حاضرين در اين 
نشست براي برقراري حمل ونقل ايمن برگزار كنيم.

حسن نيا همچنين در گفت وگو با پايگاه خبري وزارت 
راه و شهرسازي، برگزاري اين دست جشنواره ها را 
بسيار مهم توصيف كرد و افزود: براي جلب مشاركت 
عامه م��ردم در بحث ايمني، تاثي��ر فعاليت بخش 
خصوصي، مردم و س��ازمان هاي مردم نهاد در اين 

مسائل، بسيار بيشتر از اقدامات دولتي است. 
گفتني اس��ت دومين جش��نواره ايمني رانندگان 
حرفه اي، پس از برگزاري جش��نواره هاي استاني و 
انتخاب رانندگان برگزيده در هر استان، به صورت ملي 
برگزار و ۱۰ نفر راننده برتر كشور از ميان منتخبان 

استان ها انتخاب شدند.

پيشنهاد افزايش25 درصدي 
قيمت بليت مترو در سال آينده

دبير كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر 
تهران از بررسي نرخ كرايه هاي حمل و نقل عمومي 

در سال 98 در اين كميسيون خبر داد.
به گزارش مهر، محمد علي كروني با اشاره به بررسي 
نرخ كرايه هاي حمل و نقل عمومي در كميس��يون 
عمران و حمل و نقل ش��وراي ش��هر تهران گفت: 
پيشنهاد شهرداري در كميسيون حمل و نقل بررسي 
شده و به دليل اينكه نرخ كرايه ها به صورت تبصره اي 
از بودجه به شورا ارايه شده، تصميمات گرفته شده 
از كميسيون تخصصي به كميسيون برنامه و بودجه 
ارجاع و از طريق اين كميسيون به صحن آورده شود.

وي با اشاره تصويب پيشنهاد شهرداري در خصوص 
نرخ بليت اتوبوس در كميسيون حمل و نقل افزود: 
كليات پيشنهاد ش��هرداري با توجه به هزينه هاي 
موجود به تصويب رسيد و تنها تغييرات اندكي داده 
شد؛ پيشنهاد كميس��يون براي پوشش هزينه ها 

افزايش ۲5 درصدي است.
دبير كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر 
تهران در خصوص نرخ كرايه هاي تاكسي هم توضيح 
داد: افزايش كرايه هاي تاكس��ي بر اساس نرخ تورم 
اعلام شده از س��وي بانك مركزي تا پايان سال 9۷ 
خواهد بود.كروني در ادامه با اشاره به نظر كميسيون 
عمران و حمل و نقل در خصوص نرخ بليت مترو گفت: 
پيشنهاد كميس��يون حمل و نقل، براي بليت هاي 
تك سفره رقم يك هزار و ۲۰۰ تومان است، مشابه 
سال گذشته كه بليت تك سفره ۲۰۰ تومان افزايش 
داش��ت. نرخ بليت متروي فرودگاه امام خميني 9 
هزار تومان و پيشنهاد كميسيون براي نرخ بليت تك 
سفره خط متروي كرج هم، ۲ هزار و 5۰۰ تومان است. 
همچنين شهرداري براي بليت هاي اعتباري از صفر تا 
5۰ درصد مي تواند تخفيف )با توجه به مسافت طي 

شده توسط مسافران( پيش بيني كند.
وي همچنين با اشاره به بررسي لايحه بودجه سال 
98 شهرداري در صحن شورا از افزايش بودجه شركت 
مترو و و ش��ركت بهره برداري مترو در كميس��يون 
تلفيق شوراي شهر خبر داد و گفت: خوشبختانه با 
نظر مساعد اعضاي كميسيون تلفيق شوراي شهر 
افزايش بودجه ش��ركت مترو در سال 98 به ميزان 
۱۱۷ ميليارد تومان و شركت بهره برداري به ميزان 
5۰ ميليارد تومان به تصويب رسيد؛ اميدواريم اين 

موضوع در صحن شورا نيز به تصويب نهايي برسد.
به گفته كروني، كميس��يون عمران و حمل و نقل 
شوراي ش��هر تهران، تمركز اصلي اعتبارات حوزه 
حمل و نقل در سال 98 را به سمت توسعه و تكميل 
ش��بكه ريلي تهران س��وق داده و انتظ��ار مي رود 
شهرداري تهران نيز با حساسيت ويژه، تحقق ساير 
منابع درآمدي از جمله فاينانس، اوراق مشاركت و 

مجتمع هاي ايستگاهي را پيگيري كند.
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 توزيع ۷۵۰۰ تن گوشت
در استان ها

شاتا| مدير دفتر خدمات بازرگاني وزارت صنعت، 
معدن وتجارت با بيان اينكه در يك ماه گذشته ۷ هزار 
و ۵۰۰ تن گوشت تنظيم بازاري در اختيار استان ها 
قرار گرفته است، بر لزوم خودداري از اظهارنظرهاي 
غيرواقعي كه باع��ث ايجاد نگراني و به هم ريختگي 
در بازار مي ش��ود، تاكيد كرد. محمد قبله با تاكيد بر 
اينكه در يك ماه گذش��ته، يك هزار تن گوش��ت به 
صنف پزندگان استان تهران تخصيص يافته است، 
افزود: همچنين يك هزار تن گوشت براي واحدهاي 
فعال در صنعت فرآورده هاي غذايي و 4 هزار تن براي 
توزيع ميان خانوارهاي تحت پوش��ش تعاوني هاي 
»اسكاد«، »امكان«، »اتكا« و »فرهنگيان« سراسر 
كشور اختصاص يافته است. او با تاكيد بر اينكه خروج 
مصرف كنندگان عمده از بازار خ��ود به آرامش بازار 
گوش��ت كمك مي كند، اضافه كرد: تمام تلاش ها 
براي رسيدن گوشت به دست مصرف كننده واقعي 
است؛ چرا كه پيش از اين در صف هاي طولاني خريد 
گوشت تنظيم بازاري تنها مصرف كنندگان واقعي 
حضور نداشتند و برخي از چلوكبابي ها و صنف هاي 
فعال نيز گوش��ت مورد ني��از خ��ود را از اين طريق 
خريداري مي كردند كه همين امر نوعي آش��فتگي 

را ايجاد مي كرد. 

 كاهش توليد خودرو
در بهمن ماه

ايسنا|طبق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت 
توليد انواع خودرو در بهمن ماه سال جاري با كاهش 
۵۹.۶ درصدي نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
روبرو شده است. توليد انواع خودرو در بهمن ماه سال 
جاري به ۵۹ هزار و ۸۲ دستگاه رسيده كه نسبت به 
مدت مشابه در سال گذش��ته كه ۱4۶ هزار و 4۲4 
دستگاه بوده، ۵۹.۶ درصد كاهش داشته است. اين 
آمار به تفكيك نوع خودرو بدين شرح است كه توليد 
»انواع اتوبوس« بيشترين كاهش توليد را در بهمن 
ماه سال جاري داشته است. بر اين اساس در بهمن 
ماه سال جاري ۱۷ دستگاه اتوبوس توليد شده كه 
نسبت به توليد ۱۵۵ دستگاهي مدت مشابه سال 
گذشته، كاهش ۸۹ درصدي را تجربه كرده است. 
همچنين توليد انواع »كامي��ون«، »كاميونت« و 
»كشنده« در بهمن ماه س��ال جاري به رقم ۲۵۲ 
دستگاه مي رسد كه نس��بت به توليد هزار و ۸۳۵ 
دستگاهي توليد شده در مدت مشابه سال گذشته، 
كاهش ۸۶.۳ درصدي داش��ته است. در اين مدت 
توليد »انواع ون« نيز ۳۵ دستگاه بوده كه نسبت به 
بهمن ماه سال گذشته كه ۱۳۳ دستگاه بوده است، 
۷۳.۷ درصد كاهش توليد داشته است. همچنين 
توليد انواع »ميني بوس« و »ميدل باس« در بهمن 
ماه س��ال جاري، حدود ۷۳ دستگاه بوده است كه 
به نسبت توليد ۲4۷ دستگاهي در بهمن ماه سال 
گذشته، كاهش ۷۰.4 درصدي را تجربه كرده است. 
علاوه بر اين بر اساس آمارهاي اعلام شده توليد »انواع 
سواري« نيز در بهمن ماه با كاهش ۶۰.4 درصدي 
روبه رو شده است. ميزان توليد »سواري« در بهمن 
ماه سال جاري به ۵4 هزار و ۹۶۵ دستگاه رسيده؛ در 
حالي كه ميزان توليد آن در مدت مشابه سال گذشته 

۱۳۸ هزار و ۹۱۳ دستگاه بوده است.

 تشكيل كميته اي
براي حمايت از توليد 

تسنيم| اولين جلسه هم انديشي حمايت از توليد 
داخلي و برنامه ريزي با هدف توسعه و تعميق ساخت 
داخل با حضور معاونين وزير صنعت، معدن وتجارت 
برگزار شد. معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن 
وتجارت در اين نشست تخصصي با تاكيد بر ضرورت 
توجه به توس��عه س��اخت داخل برخي از كالاهاي 
وارداتي خواستار تش��كيل كميته سياست گذاري 
داخلي س��ازي در راس��تاي اجراي قانون اس��تفاده 
حداكثر از توان توليدي و خدماتي كشور شد. فرشاد 
مقيمي اظهار كرد: با توجه به گستره حمايت از توليد 
داخل��ي در بخش هاي مختلف صنعت��ي، معدني، 
كشاورزي و... ايجاد يك ساختار منسجم براي رصد 
برنامه دستگاه هاي اجرايي و پيگيري عملكرد آنها در 
راستاي توسعه ساخت داخل ضروري به نظر مي رسد. 
او برگزاري اولين نشست هم انديشي حمايت از توليد 
داخلي را در اين راستا عنوان كرد و گفت: با توجه به 
بررسي هاي كه در اين نشست صورت گرفت، سازمان 
گسترش و نوسازي صنايع آمادگي خود را براي تدوين 
ساختار مناسب اعلام كرده است.او تصريح كرد: در 
اين نشست مقررشد در سطح وزارت صنعت، معدن 
وتجارت كميته سياست گذاري داخلي سازي متشكل 
از معاونان ذي ربط وزارتخانه شكل بگيرد تا امور مربوط 
به سياست گذاري، برنامهريزي و نظارت بر پروژه هاي 

ساخت داخل به صورت هدفمند صورت گيرد.

 اجراي دو پروژه 
براي حفظ توليد 

شاتا| مديركل دفتر صنايع نس��اجي و پوشاك از 
تلاش براي حفظ وضعيت موجود توليد و اشتغال در 
سال ۹۸ خبر داد و گفت: با اجراي دو پروژه »توسعه 
توليد وتجارت« و »ارتقاي توان توليد ملي با افزايش 
۱.۲ ميليارد دلاري سهم ساخت داخل محصولات 
صادرات گرا« ت��لاش داريم وضعيت را حفظ كنيم. 
افس��انه محرابي گفت: پيگيري بازسازي و نوسازي 
خطوط توليد، پيگيري تأمين سرمايه درگردش مورد 
نياز واحده��اي توليدي، مديريت تعرفه اي و اصلاح 
قيمت هاي پايه وارداتي و صادراتي با رويكرد حمايت 
از توليد داخل از ديگر برنامه هاي سال ۹۸ است. او با 
بيان اينكه اجراي ساماندهي واردات و عرضه پوشاك 
خارجي هم بايد به طورمستمر پيگيري شود، افزود: 
پيگيري و اقدامات لازم جهت كاهش قيمت تمام شده 
كالاهاي توليد داخل همچون اصلاح قوانين، ضوابط 
تأمين اجتماعي، امور مالياتي و ... هم انجام مي شود. 

» تعادل« بررسي كرد

تفكيك سه ضلع در قيمت گذاري خودرو
تعادل|  

حواش�ي قيمت گذاري خودروهاي داخلي بر 
اساس نرخ حاش�يه بازار، هنوز هم ادامه دارد 
و اين در حالي اس�ت كه خودروسازان مطابق 
وعده خود به وزارت صنعت و مشتريان، روند 
افزايش تولي�دات خود جهت كاهش قيمت ها 
و نيز پاسخگويي به مشتريان را كليد زده اند. 
ب�ر اين اس�اس، در حال�ي كه افزاي�ش قيمت 
خودروهاي توليد داخل و رسيدن قيمت ها به 
5 درصد كمتر از نرخ حاشيه بازار، صرفا محدود 
به خودروهاي توليد شده از ابتداي بهمن ماه به 
بعد بود، اكنون خودروسازان با افزايش توليد 
به كاهش نرخ حاشيه بازار هم كمك كرده اند. 
وزير صنعت، معدن و تجارت نيز چندي پيش 
با اشاره به افزايش روند توليد روزانه خودرو در 
دو خودروسازي بزرگ كشور، از دو برابر شدن 
توليد خودرو در يكي از دو خودروس�از اصلي 
كش�ور خبر داده بود، موضوعي كه به گفته او، 
به تس�ريع تحويل خودروه�اي پيش فروش 
شده خواهد انجاميد. اين اما در حالي است كه 
واسپاري فرآيند قيمت گذاري به بازار و خروج 
دولت، خودروساز و سايرنهادها از اين فرآيند، 
صحت مدعاي افزايش قيمت ها بر اثر سياست 
س�ركوب قيمتي را به وضوح نشان داده است. 
اين در حالي است كه بر اساس تجارب جهاني، 
تفكيك مي�ان دولت در مقام سياس�ت گذار، 
خودروساز در مقام توليدكننده و بازار در مقام 
قيمت گذار، مي تواند به افزايش ميزان توليد، 
كاه�ش قيمت ها و حت�ي حذف واس�طه ها از 
فرآيند توليد و فروش خودرو بينجامد. بر اين 
اس�اس، اين اميدواري وجود دارد كه در ميان 
م�دت، افزايش توليد خودروس�ازان و خروج 
واسطه ها از بازار خودرو كشور، موجب كاهش 
قيمت ها و بازيابي تعادل از دست رفته در اين 
بازار هم بشود. افزايش توليد در عين افزايش 
تقاضا نيز در ميان مدت مي تواند موجب كاهش 
هزينه ه�اي توليد و البته كاه�ش قيمت ها در 

بازار شود. 

   قيمت گذار، سياست گذار و توليد كننده
با اي��ن همه، تصويب ش��يوه جدي��د قيمت گذاري 
خودروهاي توليد داخل در ماه هاي گذشته مخالفان 
و موافقان بسياري داشته است. در اين ميان، به نظر 
مي رسد، خودروس��ازان به قربانيان اصلي سياست 
قيمت گ��ذاري خودرو بر اس��اس نرخ حاش��يه بازار 
بدل ش��ده اند، چراك��ه دولت از يك س��و مجوز اين 
افزايش قيمت را به آنها داده است و از سوي ديگر، با 
برخورد نهادهاي مختلف، اين باز هم خودروسازان 
هستند كه به عنوان مقصران اصلي افزايش قيمت ها 

معرفي مي شوند. اين در حالي است كه بررسي ساز 
وكارهاي قيمت گذاري در جهان، نش��ان دهنده آن 
است كه خودروس��از عملا تنها در مقام توليدكننده 
و عرضه كننده محصول ق��رار دارد و تعيين قيمت، 
موضوعي اس��ت كه همچون تمامي م��وارد، به بازار 
واگذار مي ش��ود. در واقع، اين ساز و كارهاي عرضه و 
تقاضا هستند كه بايد تعيين كننده كانال هاي قيمتي 

باشند و نه بخشنامه هاي قيمتي.
بر اين اساس، س��ركوب قيمتي يا افزايش دستوري 
قيمت ها موجب ب��ه هم خوردن ت��وازن قيمتي در 
بازار ش��ده و نه فقط كمكي به كاهش قيمت خودرو 
نمي كند  كه به واس��طه افت تولي��د، قيمت ها را بالا 
مي برد. اين همان اتفاقي اس��ت كه در طول ماه هاي 
گذشته در بازار خودرو كشور رخ داده و با ايجاد جوي 
از عدم اطمينان، به افزايش قيمت ها نيز ختم ش��ده 

اس��ت. بر اين اساس، در حالي كه در ابتدا اعلام شده 
بود قيمت خودروه��اي توليد داخل در فاصله پايان 
ش��هريورماه تا پايان دي ماه س��ال جاري مشمول 
افزايش ۳۰ درصدي قيمت ه��ا خواهند بود، مدتي 
بعد اين مصوبه لغو و اعلام ش��د تمامي خودروهاي 
توليدي از تاري��خ ابتداي بهمن ماه، بر اس��اس نرخ 
حاشيه بازار قيمت گذاري خواهند شد. اين موضوع 
اما به مثابه ارسال علامت هاي متناقض به بازار بود و 
موجب سردرگمي بازار و در نتيجه افزايش قيمت ها 
ش��د. اين اما در حالي بود كه در اي��ن فاصله، نه تنها 
تغيي��ري در ميزان توليد و عرض��ه رخ نداده بود  كه 
به گواهي آمار ميزان توليدات خودروس��ازان كشور 
افزايش هم پيدا كرده بود. اين در حالي اس��ت كه بر 
اس��اس تجارب جهاني، تفكيك ميان دولت در مقام 
سياست گذار، خودروساز در مقام توليد كننده و بازار 

در مقام قيمت گذار، مي تواند به افزايش ميزان توليد، 
كاهش قيمت ها و حتي حذف واس��طه ها از فرآيند 

توليد و فروش خودرو بينجامد.

   واسطه ها از كجا آمدند 
عدم تفكيك س��از وكارهاي توليد، سياست گذاري 
و قيمت گذاري اما به نوبه خ��ود موجب پديد آمدن 
پديده واس��طه گري در بازار خودروي كش��ور شده 
اس��ت. توضيح اينكه افزايش قيمت خودرو موجب 
تغيي��ر ماهيت آن از ي��ك »كالاي مصرفي« به يك 
»كالاي واسطه اي« در ماه هاي اخير شده است. پيش 
از اين، سياست كاهش فاصله ميان نرخ توليد درب 
كارخانه و نرخ حاش��يه بازار در دهه ۱۳۷۰ شمسي، 
موجب حذف واسطه ها از بازار خودرو و تبديل شدن 
خودرو به كالايي كاملا مصرفي ش��ده بود. از جمله 

محاسن اين اتفاق، تحويل تقريبا فوري خودروهاي 
خريداري ش��ده و تمركز خودروس��ازان بر افزايش 
كيفيت، رقابت پذيري و نيز خدمات پس از فروش بود 
و اين در حالي بود كه با حذف واسطه ها، قيمت ها نيز 
در كانال هايي منطقي و بدون نوسانات شديد قيمتي 

قرار گرفته بودند.
با بروز نابس��اماني هاي ارزي در اوايل دهه ۱۳۹۰ و 
بروز مجدد اين نابساماني ها در يك سال گذشته اما 
واسطه ها بار ديگر به بازار خودرو كشور بازگشته اند. 
اين رخداد اما زماني به وقوع پيوست كه قيمت هاي 
عمومي در اقتصاد با رش��د رو به رو شدند اما قيمت 
خودرو ب��ه صورت مصنوعي و ب��راي مدتي طولاني 
س��ركوب ش��د. س��ركوب قيمتي و عدم دسترسي 
خودروس��ازان ب��ه قطع��ات، موجب افت ش��ديد و 
ناگهاني توليد خودرو در كش��ور ش��د و پس از آنكه 
دولت با افزاي��ش منطقي قيمت خ��ودرو مخالفت 
كرد، بازار به طور كامل به دس��ت واسطه گراني افتاد 
كه هزاران دس��تگاه خودرو را به قيمت ها قبل پيش 
خريد كرده بودند و در واقع، فاصله ميان توليدكننده 

و مصرف كننده را پر كرده بودند. 
اين در شرايطي است كه عدم موافقت وزارت صنعت، 
ش��وراي رقابت و ديگر نهادهاي ذي نفوذ با افزايش 
قيمت خودرو در ماه هاي گذشته، فاصله ميان قيمت 
درب كارخانه و قيمت حاش��يه بازار را بيش از پيش 
افزايش داده و موجب نفوذ بيش��تر واس��طه ها شده 
بود. حالا اما با خروج نهادهاي بالادس��تي از فرآيند 
قيمت گذاري دستوري و واسپاري اين فرآيند به بازار، 
پيش بيني مي شود واسطه ها به تدريج از بازار حذف 
شوند و مصرف كننده نهايي، خودرو را به قيمتي كه 
توس��ط عرضه و تقاضا معين شده، از بازار خريداري 
كند. در اين ميان، راهكارهاي موقتي همچون عدم 
امكان خريد بي��ش از يك خودرو با هر كد ملي و نيز 
عدم امكان فروش خودروهاي پيش فروش ش��ده تا 
مدت مشخص، تخصيص خودرو به مصرف كننده و 
خريدار نهايي را تضمين خواهد كرد و البته در ميان 
مدت، مي توان به بازگش��ت بازار خ��ودرو به تعادل 

اميدوار بود.
البته قيمت گذاري دستوري، موجب به هم ريختگي 
تعادل در يك بازار و يك صنف ديگر هم شده است. 
صنوف خودروسازي و قطعه سازي به اندازه اي در هم 
تنيده اند كه يكي ب��دون ديگري امكان حيات ندارد 
و در حالي كه س��ركوب قيمتي موجب بروز ركودي 
كم سابقه در صنعت خودروسازي شده است، صنعت 
قطعه سازي نيز از اين وضعيت آسيب شديدي ديده 
اس��ت. اين اتفاق اما در ش��رايطي به وقوع پيوس��ته 
كه بدهي انباش��ته صنعت خودروس��ازي به صنعت 
قطعه س��ازي نيز مدام س��نگين تر مي ش��ود و تنها 
راه خ��روج از اين وضعيت، افزاي��ش توليد و افزايش 

تقاضا است.

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت خبر داد

تمايل ترك ها براي ايجاد شهرك صنعتي مشترك با ايران
گروه صنعت| 

مع��اون وزير صنعت معدن و تج��ارت با بيان اينكه 
دو شهرك صنعتي به ترك ها جهت سرمايه گذاري 
مشترك معرفي ش��ده است گفت: سرمايه گذاران، 
متقاضي انرژي ارزان براي حضور در ايران هستند. 
محس��ن صالحي نيا از علاقه من��دي ترك ها براي 
ايجاد شهرك صنعتي مش��ترك با سرمايه گذاران 
ايراني خبر داد و گفت: ترك ها متقاضي انرژي ارزان 
ايران براي توليد مشترك هس��تند كه در صورتي 
كه بتوانيم با وزارت نيرو به جمع بندي برسيم، اين 

شهرك مشترك راه اندازي خواهد شد. 
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت افزود: مذاكراتي 
در اين راس��تا با اتاق بازرگاني اس��تانبول و وزارت 
صنعت تركيه صورت گرفت��ه و چندين نقطه براي 
احداث شهرك صنعتي مش��ترك به آنها پيشنهاد 

شده است.
به گ��زارش مهر، او تصريح كرد: ب��ه وزارت صنعت 
اين كش��ور در دو فاز دو برنامه پيشنهاد داده ايم كه 
بر اس��اس آن يك برنامه در ش��هرك صنعتي واقع 

در استان آذربايجان ش��رقي و برنامه ديگر شهرك 
صنعتي واقع در استان آذربايجان غربي است، اما با 
توجه به تغييراتي كه در تركيه صورت گرفته منتظر 
اعلام نظر نهايي از سوي دولت اين كشور هستيم. 

صالح��ي ني��ا ادام��ه داد: همچنين ۱۵ نقط��ه را با 
محوري��ت مركز در اس��تان هاي مجاور ب��ه تركيه 
معرفي كرده اي��م كه مطالعات آن نيز انجام ش��ده 
و ات��اق بازرگاني اس��تانبول به دنبال آن اس��ت كه 
بتوان��د از ان��رژي ارزان ايران براي توليد اس��تفاده 
نمايد.صالحي ني��ا گفت: مذاكراتي ب��ا وزارت نيرو 
صورت گرفته تا بتوان در م��ورد تعرفه انرژي براي 
س��رمايه گذاري ترك ه��ا در ايران ب��ه جمع بندي 

برسيم.
او به مفهوم ركود در واحدهاي صنعتي اش��اره كرد 
وگف��ت: بايد تعري��ف دقيقي از رك��ود و واحدهاي 
صنعتي راكد در ش��هرك هاي صنعت��ي ارايه داد. 
به اين معن��ا كه آن دس��ته از واحدهايي كه داراي 
فعاليت توليدي در زمان مراجعه آمارگيران شركت 
شهرك هاي صنعتي نيستند، در دسته صنايع راكد 

قرار مي گيرند كه البته ب��ا انجام فعل و انفعالاتي از 
جمله تأمين نقدينگي، استفاده از فناوري و نوآوري 
در ماشين آلات و تجهيزات، مي توانند فعال شوند. 
اما همه مش��كل اين واحدها به تأمي��ن نقدينگي 
ختم نمي ش��ود. او ب��ا بيان اينكه ب��ه هيچ كس در 
ش��هرك هاي صنعتي زمي��ن واگ��ذار نمي كنيم، 
گفت: در واقع ح��ق بهره برداري را به متقاضيان در 
شهرك هاي صنعتي واگذار خواهيم كرد و به هيچ 

عنوان زمين واگذار نخواهيم كرد. 
اين در حالي اس��ت كه زماني زمين متعلق به يك 
فرد مي شود كه در آن سرمايه گذاري كرده و واحد 
توليدي خود را به بهره برداري رسانده باشد. اين در 
حالي است كه بنا نداريم زمين به كسي واگذار كنيم. 
صالحي نيا ادامه داد: براس��اس برآوردهاي صورت 
گرفته، حدود 4۳ هزار واحد صنعتي در شهرك ها و 
نواحي صنعتي به بهره برداري رسيده اند كه نزديك 
به ۱۰ هزار واحد آن، مع��ادل ۲۳ درصد واحدها با 
ركود مواجه هستند؛ اين درحالي است كه ۱۳ هزار 
واحد صنعتي با پيشرفت فيزيكي ۵۰ درصد وجود 

داشته و پيشرفت فيزيكي حدود ۱۳ هزار واحد ديگر 
نيز، بين ۵۰ تا ۶۰ درصد است. بنابه آمار اعلامي او، 
پيشرفت فيزيكي ۷ هزار واحد صنعتي نيز بالاي ۷۰ 
درصد است؛ ضمن اينكه ۳۰ تا ۵۰ درصد واحدهاي 
مستقر در شهرك هاي صنعتي در حال بهره برداري 
هستند. به گفته اين مقام مسوول در وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت، چيزي حدود ۳۰ ت��ا ۳۵ درصد 
واحدها پيشرفت فيزيكي ۵۰ تا ۷۰ درصدي دارند. او 

در مورد ساز وكار مالي اروپا نيز گفت: اگر اين كانال 
مالي راه اندازي ش��ود ش��ايد بتواند در حوزه تأمين 
مالي صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي نيز موثر 
واقع شود، اما اين تمام داس��تان نيست؛ چراكه در 
مرحله كنوني فعلا كالاهاي نهايي مدنظر است، اما 
در صورت دوام اين كانال مالي، مي تواند در زنجيره 
تأمي��ن مالي حوزه دانش فني و م��واد اوليه صنايع 

نقش موثرتري ايفا كند.

از سوي وزير صنعت،  معدن و تجارت  ابلاغ شد

بخشنامه اجرايي برنامه توليد و اشتغال
وزير صنعت، معدن و تجارت دستورالعمل اجرايي 
تفاهم نامه منعقد شده بين اين وزارتخانه و سازمان 
برنامه و بودجه در زمينه برنامه ريزي توليد و اشتغال 
را به استانداران سراسر كشور ابلاغ كرد. به گزارش 
شاتا، اين تفاهم نامه با موضوع برنامه توليد و اشتغال 
حوزه صنعت و معدن آذرماه سال جاري بين اين دو 

دستگاه اجرايي امضا شد. 
براساس اين تفاهمنامه تكميل طرح هاي نيمه تمام 
صنعتي و معدني با پيشرفت فيزيكي بالاي ۶۰درصد 
براي ۲۰۶۶ واحد و پيش بيني اش��تغال براي حدود 
۱۳۰ هزار نفر و نيز برنامه توسعه واحدهاي موجود 
)بازس��ازي و نوس��ازي( براي ۲۱۶۵ واحد و ايجاد 
فرصت ش��غلي به ميزان ۵۱ ه��زار نفربرنامه ريزي 
شده است. همچنين تأمين سرمايه در گردش براي 
واحده��اي فعال صنعتي و معدن��ي موجود و ايجاد 
اش��تغال براي ۸۷ هزارو 4۲۹ نفر پيش بيني ش��ده 
است. بر اساس اين تفاهمنامه، يارانه پيش بيني شده 
ازمحل منابع داخلي بانك ها و منابع صندوق توسعه 
ملي به ميزان ۵۰ درصد براي تكميل طرح هاي نيمه 
تمام ۳ هزارو ۱۸4 ميليارد ريال، باز سازي و نوسازي 

۵ هزا ر و ۵۷۷ ميليارد ريال و سرمايه در گردش يك 
هزار و 4۵۰ ميليار ريال بوده است. همچنين در اين 
تفاهمنامه پيش بيني ش��د 4۰ هزار و ۲۱۸ ميليارد 
ريال تس��هيلات به طرح هاي نيمه تمام، ۷۰ هزارو 
4۳۵ ميليارد ريال به بازسازي و نوسازي و ۹۰ هزار 
و ۶4۶ ميليارد ريال براي تامين سرمايه در گردش 
واحد ه��اي صنعت��ي اختصاص ياب��د. در اين طرح 
بانك هاي »ملي«، »مل��ت«، »تجارت«، »صنعت و 
معدن«، »سپه«، »صادرات«، »پست بانك«، »رفاه 
كارگران«، »كشاورزي«، »توسعه تعاون« و »آينده« 

مشاركت مي كنند.

رييس اتاق تهران با ارسال نامه اي به رييس جمهور خواستار شد

اصلاح دستورالعمل ارزي با مشورت بخش خصوصي 
رييس اتاق تهران بااشاره به اجرايي نشدن دستورالعمل 
نحوه جب��ران آث��ار ناش��ي از افزايش قيم��ت ارز، از 
رييس جمهور خواس��ت تا س��ازمان برنامه و بودجه با 
مشورت بخش خصوصي »دس�تورالعمل نحوه جبران 
آثار ناش�ي از افزايش قيمت ارز در پيمان هاي ريالي فاقد 

تعديل« را اصلاح كند. 
بر اس��اس آنچه در نامه مس��عود خوانساري به حسن 
روحاني مورد اش��اره قرار گرفته، اين دستورالعمل در 
مهرماه سال جاري ابلاغ شده اما با سپري شدن بيش 
از 4 ماه از ابلاغ آن، بخش عمده اي از كارفرمايان مدنظر 
اين دستورالعمل از اجراي مفاد آن در برابر پيمانكاران 
بخش خصوصي استنكاف ورزيده اند. از نگاه خوانساري، 
اين دستورالعمل نيازمند بازنگري، رفع موارد ابهام آميز 
و تبيين ضمانت اجرايي با مش��ورت بخش خصوصي 
است. به همين سبب رييس اتاق تهران از رييس جمهور 
درخواس��ت كرده تا مفاد اين دستورالعمل با پشتوانه 
مواد ۲ و ۳ قانون مس��تمر بهبود محيط كسب و كار با 
بهره گيري از مشورت اتاق هاي بازرگاني و تشكل هاي 
ذيربط مورد بازنگري قرار گيرد. در بخشي از متن نامه 
رييس ات��اق تهران به رييس جمهور آمده اس��ت: »از 

ابتداي س��ال جاري به دليل جهش ناگهاني نرخ ارز، 
ريسك فعاليت بنگاه هاي بخش خصوصي و مخاطرات 
فضاي كسب و كار افزايش يافته است. اين درحالي است 
كه در سايه شرايط بحراني غيرقابل پيش بيني ارز طي 
سال جاري و افزايش ناگهاني هزينه كالاها و خدمات 
و عدم امكان اعمال تعدي��ل در قراردادهاي مربوطه، 
آسيب هاي جبران ناپذيري به فعالان اقتصادي ذينفع 
وارد و در موارد بسياري موجب تعطيلي بنگاه ها و عدم 

امكان ادامه پروژه ها شده است. 
در اين ش��رايط، س��ازمان برنامه و بودجه، با عنايت به 
مخاطرات ج��دي پيمانكاران در مواجهه با بحران ها و 

تكانه هاي ارزي، »دستورالعمل نحوه جبران آثار ناشي 
از افزايش قيمت ارز در پيمان هاي ريالي فاقد تعديل« 
را تدوين و در مهرماه س��ال جاري ابلاغ كرده است. با 
اين وجود، با وجود گذش��ت بالغ بر 4 ماه از زمان ابلاغ 
دستورالعمل و با وجود تأكيد بر تأمين اعتبارات از محل 
بودجه عمومي، بخش عمده اي از كارفرمايان به بهانه 
ابهام��ات و فقدان ضمانت اجراي��ي از اجراي مفاد آن 

استنكاف ورزيده اند.«
در بخش ديگري از اين نامه آمده است: »از سوي ديگر، 
سكوت بخشنامه در رابطه با پيمان هاي موضوع تأمين 
كالا و خدمات، به س��فارش نهادهايي نظير نيروهاي 
مس��لح كه تأمين مالي آنها از محل سرمايه هاي ملي، 
اما خ��ارج از محدوده بودجه دول��ت تأمين  مي گردد، 
به س��ردرگمي پيمانكاران ذي نفع دامن زده است. در 
اين رابطه، تقاضا دارد دستور فرمايند، سازمان برنامه 
و بودجه با رعايت مواد )۲( و )۳( قانون بهبود مس��تمر 
محيط كسب و كار و اخذ مشورت از اتاق و تشكل هاي 
اقتصادي ذي ربط، نس�بت به بازنگري، رفع موارد ابهام 
و تبيين ضمانت اجراي مفاد دستورالعمل مزبور اقدام 

كند.«

  بر اس�اس تجارب جهاني، تفكيك ميان دولت در مقام سياست گذار، خودروساز در مقام توليدكننده و بازار در مقام قيمت گذار، مي تواند به 
افزايش ميزان توليد، كاهش قيمت ها و حتي حذف واسطه ها از فرآيند توليد و فروش خودرو بينجامد. بر اين اساس، اين اميدواري وجود دارد 
كه در ميان مدت، افزايش توليد خودروس�ازان و خروج واس�طه ها از بازار خودرو كشور، موجب كاهش قيمت ها و بازيابي تعادل از دست رفته 

در اين بازار هم بشود.

برش



15 جهان

امتيازات هند و تركيه در معاملات با ايالات متحده پايان يافت

انتشار مقاله رييس جمهوري فرانسه در 28 كشور اروپايي

دشمن تراشي هاي جديد ترامپ در جنگ تجاري

ماكرون پيام آور »رنسانس اروپايي« 

گروه جهان| طلا تسليمي|
دونال��د ترامپ رييس جمه��وري اي��الات متحده، در 
جديدترين اقدام خود در جنگ عليه موارد كسري تراز 
تجاري يا آنچه شيوه هاي تجاري غيرمنصفانه مي خواند، 
از تصميم به كاهش امتيازات تجارتي براي هند و تركيه 
خبر داد. هند كه بزرگ ترين ذي نفع برنامه موسوم به 
»نظام عمومي امتيازات« محس��وب مي شود، در سال 
2017 محصولات خود به ارزش كلي 5.6ميليارد دلار 
را بدون تعرفه ب��ه ايالات متحده صادر، و تركيه هم كه 
رتبه پنجم در فهرس��ت ذي نفعان برنامه را دارد، برابر 
با 1.7ميلي��ارد دلار كالا را بدون تعرفه وارد بازار ايالات 
متحده مي كند. اين اقدام ترامپ درحالي است كه جنگ 
تجاري او با پكن هنوز پاي��ان نيافته و دو طرف درحال 

مذاكره براي برون رفت از بحران ايجاد شده هستند.
به نوشته نشريه »فورچون« ترامپ در نامه اي خطاب 
به رهبران كنگ��ره اعلام كرد قص��د دارد اجراي نظام 
عمومي امتيازات را براي هر دو كشور متوقف كند زيرا 
اين كشورها ديگر واجد شرايط لازم براي استفاده از اين 
برنامه نيستند. طبق بيانيه دفتر رابرت لايتزر نماينده 
تجاري امري��كا، اين ابلاغيه به معناي آغاز ش��مارش 
معكوس 60 روزه تا زماني اس��ت كه رييس جمهوري 
مي تواند از اختيارات خود در اين زمينه اس��تفاده كند. 
درصورتي كه اين دو كشور نگراني هاي دولت ترامپ را 
درباره تجارت منصفانه رفع كنند، امكان بازگرداندن آنها 

به برنامه همچنان وجود دارد.
در اين نامه آمده است: »اين اقدام را به اين جهت انجام 
مي دهم كه پس از تعاملات گسترده و مذاكرات جدي 
بين دولت هاي ايالات متحده و هند، دريافتم كه هند 
هيچ تضميني به ايالات متحده در زمينه فراهم آوردن 
دسترسي مش��ابه و منطقي به بازار خود، نمي دهد.« 
طبق اين امتيازات تجاري هند حدود 2هزار محصول 
از جمله قطعات خودرو، شيرآلات صنعتي و منسوجات 
را بدون تعرفه وارد بازار ايالات متحده مي كند. ترامپ 
شنبه هم در »كنفرانس اقدام سياسي محافظه كارانه« 
گفته بود: »تعرفه هاي وارداتي هند بسيار بالاست. آنها 

هزينه زيادي به ما تحميل مي كنند. وقتي موتورسيكلت 
به هند مي فرستيم، با 100 درصد تعرفه وارد اين كشور 
مي شود. اما وقتي هند موتورسيكلت به ايالات متحده 
مي فرستد، ما هيچ هزينه اي به آنها تحميل نمي كنيم.« 
ترامپ پيش��تر هم به تعرفه 100درص��دي بر واردات 
موتورسيكلت هند از ايالات متحده اشاره كرده بود؛ اما در 
حقيقت، ناراندرا مودي نخست وزير هند در سال 2018 
تعرفه واردات اين كالا را از 75 به 50درصد كاهش داد.

ترام��پ در نام��ه اي جداگانه نوش��ت: »اقتصاد تركيه 
بزرگ تر شده اس��ت )در حال توسعه نيست( . افزايش 

سرانه درآمد ناخالص داخلي، كاهش نرخ فقر و متنوع 
كردن صادرات از طريق افزايش شركاي تجاري همگي 
افزايش سطح توسعه اقتصادي تركيه هستند. ايالات 
متحده همچنان به تجارت منصفانه و متقابل با تركيه 
متعهد اس��ت.« نظام عمومي امتيازات كه ابتكارعمل 
مربوط به دهه 1970ميلادي است كه با هدف ترغيب 
به رشد اقتصادي در كشورهاي در حال توسعه به اجرا 

گذاشته شده است.
رجب طيب اردوغان مدتي اس��ت كه با روي بد ترامپ 
مواجه مي ش��ود. اردوغان در آوري��ل 2018 در تلاش 

براي حمايت از توليدكنندگان داخلي تلفن هاي همراه 
درصدد ممنوعي��ت واردات اقلام الكترونيك از ايالات 
متحده برآمد. اندكي پس از آن مجادلات دو كشور سبب 

شد ارزش لير به شدت سقوط كند.
آنوپ وادهاوان وزير بازرگاني هند در واكنش به اين خبر 
گفت كه در نتيجه اين برنامه هند سالانه 190ميليون 
دلار سود مي برده اس��ت. او تاكيد كرد كه مذاكرات با 
ايالات متحده همچنان ادام��ه دارد و باتوجه به روابط 
مس��تحكم دو طرف، هن��د قصد اعم��ال تعرفه هاي 
تلافي جويانه را ندارد. به نوش��ته فايننشال تايمز، اين 

مناقش��ات تجاري احتمالا بر شرايط ناراندرا مودي در 
انتخابات پيش رو در ماه آوريل تاثير خواهد گذاش��ت. 
مودي س��ال گذش��ته تعرفه بر برخي اقلام وارداتي از 
ايالات متحده را در راستاي حمايت از توليدات داخلي 
افزايش داد كه اين اقدام به شركت هاي امريكايي از جمله 
»اپِل« و »فورد« ضربه شديدي وارد آورد. لازم به ذكر 
است كه 5.6ميليارد دلار صادرات بدون تعرفه هند به 
ايالات متحده در سال 2017 تنها 11درصد از مجموع 
واردات 48ميليارد دلاري ايالات متحده در آن سال را 
تشكيل مي داد. طبق اعلام دفتر نماينده تجاري امريكا، 
كسري تراز تجاري اين كشور با هند در سال 2017 به 
27.3 ميليارد دلار رسيده اس��ت. وال استريت ژورنال 
پيش بيني ك��رده كه ب��ا وجود سياس��ت هاي تجاري 
تهاجمي ترامپ، احتمالا اداره آمار اعلام خواهد كرد كه 
ايالات متحده در سال 2018 بيشترين كسري تجاري 

در تاريخ اين كشور را شاهد بوده است.
هند بزرگ ترين كش��ور در ميان بازارهاي نوظهور به 
ش��مار مي رود. در هر لحظه بيش از يك سوم جمعيت 
1.4ميليارد نفري هند آنلاين هستند و باتوجه به اينكه 
»گوگل« و ديگر ش��ركت هاي ب��زرگ غربي در زمينه 
فناوري اساس��ا از چين بيرون انداخته ش��ده اند، هيچ 
كش��ور ديگري نمي تواند همانند هند فرصت افزايش 
ميليون ها كاربر را ب��راي اين ش��ركت ها فراهم آورد. 
»والمارت« سال گذشته براي اكتساب پلت فرم تجارت 
الكترونيكي هندي موسوم به »فليپكارت«، 16ميليارد 
دلار هزينه كرد. اما روابط دو كش��ور پس از آنكه هند 
قوانين جديدي در زمينه تجارت الكترونيكي اتخاذ و 
فعاليت شركت هاي بزرگ اينترنتي همچون آمازون و 
فليپكارت را محدود كرد، رو به وخامت گراييد. ريچارد 
راسو مشاور ارشد مركز مطالعات سياست امريكا- هند 
در مركز مطالعات استراتژيك و بين المللي در واشنگتن 
گفت: »با وجود مذاكرات رده بالا كه سال گذشته برگزار 
شد، هند همچنان اقدامي نكرده و از نظر ايدئولوژيكي 
قابل درك اس��ت كه چرا امريكا احساس مي كند بايد 

امتيازات تجاري با هند را لغو كند.«

گروه جهان| 
»ش��هروندان اروپا ام��روز به اذن خود و به ن��ام تاريخ و 
ارزش هايي كه ما را متحد كرده، با شما صحبت مي كنم 
چرا كه وقت تنگ است و زمان اقدام فوري است. تنها چند 
هفته تا انتخابات پارلمان اروپايي باقي است؛ انتخاباتي كه 
براي آينده قاره ما سرنوشت ساز خواهد بود.« اين بخش 
آغازين مقاله اي است كه امانوئل ماكرون رييس جمهوري 
فرانسه، نوشته و سه شنبه بطور همزمان در رسانه هاي 

28 كشور اتحاديه اروپا منتشر كرده است. 
گاردين به نقل از ماكرون نوش��ته: »هيچ��گاه از زمان 
جنگ جهاني دوم بدين سو اروپا تا اين  اندازه در معرض 
خطر نبوده اس��ت. برگزيت نماد اين خطر است؛ نماد 
بحران ناتواني اروپا در پاسخ به نيازهاي مردمانش، نياز 
به حمايت در برابر ش��وك هاي ب��زرگ دنياي مدرن... 
چه كس��ي به مردم بريتانيا درباره فرداي پسابرگزيت 
گفت؟ چه كسي به آنها درباره دسترسي نداشتن شان 
به بازاره��اي اروپايي پس از برگزيت هش��دار داد؟ چه 
كس��ي به آنها خطر از دس��ت رفتن صل��ح در ايرلند و 
تنش ه��اي مرزي را ي��ادآوري كرد؟ عقب نش��يني به 
سياست هاي ناسيوناليستي هيچ دستاوردي نخواهد 
داشت؛ ملي گرايي افراطي نفي بدون جايگزيني است؛ و 
اين تله اي است كه تمام اروپا را تهديد مي كند: هيولاي 
خشم با حمايت اخبار جعلي وعده »هيچي و همه چيز« 
را مي دهد. ما بايد ثابت قدم در برابر دستكاري تعريف از 

اروپا بايستيم. بازسازي يك قاره ويران شده يك پيروزي 
تاريخي بود؛ بياييد اين مساله را فراموش نكنيم. ادامه اين 
روند امروز هم از ما حمايت خواهد كرد. يك كشور در برابر 
استراتژي هاي تهاجمي قدرت هاي بزرگ به تنهايي چه 
كاري مي تواند انجام دهد؟ چه كسي مي تواند به تنهايي 
در برابر غول هاي ديجيتالي ادعاي اقتدار مطلق داشته 
باشد؟ چطور مي توانيم بدون يورو كه براي تمام اتحاديه 
اروپا يك نيروي پشتيباني اس��ت، در برابر بحران مالي 
س��رمايه داري مقاومت كنيم؟ مشكلات و چالش هاي 
هر روزه مثل مرمت مدارس، ساخت پل ها و جاده ها هم 
هست كه مسووليت پذيري روزانه ما را نياز دارد... اما ما 
بايد سريع تر اقدام كنيم چرا كه با يك تله ديگر هم روبرو 
هستيم: تله »وضع موجود و كناره گيري«. شهروندان 
در مواجهه با بحران هاي گسترده جهان اغلب مي پرسند 
كه »اروپا كجاس��ت؟«، »اروپا چه مي كند؟« براي آنها 
اروپا به يك بازار بي روح تبديل شده است. اما اروپا فقط 
يك بازار اقتصادي نيست. بازار بودن خوب است اما نبايد 
در حفاظت از ارزش هايي كه ما را متحد كرده، كوتاهي 
كنيم. ملي گرايان زماني كه ادعا مي كنند مي خواهند با 
خروج از اتحاديه اروپا از هويت ما دفاع كنند، ما را گمراه 
مي كنند. چون در واقع اين تمدن اروپايي است كه ما را 

متحد و آزاد كرده و از ما حفاظت مي كند.« 
انتخابات پارلماني اروپا براي مش��خص ش��دن 705 
نماين��ده در روزهاي 23 تا 26 ماه مه س��ال جاري در 

كشورهاي عضو برگزار خواهد ش��د. امانوئل ماكرون 
در مقاله خود اين انتخابات را سرنوشت س��از خوانده و 
پيش��نهاد داده كه آژانس هايي اروپايي ايجاد شوند تا 
از انتخابات و دموكراسي  در برابر دخالت هاي خارجي 
محافظت كنند. رييس جمهوري فرانسه نوشته: »ما 
در دوران سرنوشت س��ازي براي قاره اروپا قرار داريم، 
دوره اي كه نياز داريم تا با يكديگر به لحاظ سياس��ي 
و اقتص��ادي تمدن خ��ود را در جه��ان در حال تغيير 
بازتوليد كنيم. اكنون زمان رنسانس اروپايي است. از 
اين رو پيشنهاد مي كنم براي مقاومت در برابر وسوسه 
انزواطلبي و جدايي، اين بازتوليد را با همديگر در سه 
محور بلندپروازانه آزادي، حفاظت و پيشرفت بسازيم.«
رييس جمه��وري فرانس��ه در بخش ديگ��ري از مقاله 
خود تشكيل يك »شوراي امنيت اروپايي با مشاركت 
بريتانيا« را پيش��نهاد مي دهد. ماكرون نوش��ته كه به 
اعتقاد او، تشكيل چنين نهادي براي هماهنگي و تدارك 
تصميم هاي جمعي اتحاديه اروپا در زمينه مسائل دفاعي 
ضروري است. به اعتقاد امانوئل ماكرون اتحاديه اروپا بايد 
دس��ت به تدوين يك »پيمان دفاعي و امنيتي« بزند تا 
ضمن لحاظ كردن اولويت اروپايي در زمينه هاي رقابتي 
به تبيين شرح وظايف كشورهاي عضو اتحاديه در ارتباط 

با سازمان پيمان آتلانتيك شمالي، ناتو بپردازد.
ماكرون همچنين خواس��تار اتخاذ راهبرد »اول اروپا« 
ش��ده اس��ت، همانطور كه به گفته او امري��كا و چين 

چنين سياس��تي را در پيش گرفته اند. در راستاي اين 
راهبرد، رييس جمهور فرانسه تاكيد كرده بايد فعاليت 
شركت هايي كه منافع راهبردي اروپا را تهديد مي كنند 
در خاك اين قاره ممنوع شود. درخواست مجدد براي 
اتخاذ سياست واحد اروپايي در زمينه تغييرات اقليمي 
و همچنين روزآمد كردن سياس��ت مشترك درمورد 
منطقه مرزي شنگن از ديگر محورهاي مقاله ماكرون 
بوده است. رييس جمهور فرانس��ه ماه هاست كه ايده 
اصلاحات در اروپ��ا را مطرح كرده اس��ت، امري كه با 
حمايت آنگلا مركل صدراعظم آلمان و واكنش عموما 
منفي دونال��د ترامپ رييس جمه��وري امريكا همراه 

بوده است.
برخي ديگر از پيشنهادهاي ماكرون در اين مقاله عبارتند 
از: ايجاد يك خبرگزاري براي حمايت از دموكراسي اروپا 

و روند  انتخابات در برابر حملات سايبري و جلوگيري از 
انتشار اخبار جعلي كه ممنوعيت حمايت هاي خارجي از 
احزاب سياسي و ايجاد قوانيني كه مانع از انتشار سخنان 
نفرت پراكنانه و توام با خشونت در فضاي مجازي مي شود 
هم در برنامه آن قرار داش��ته باشد؛ ايجاد اصلاحات در 
منطقه شنگن از جمله تشكيل پليس مرزي مشترك و 
دفتر اروپايي مهاجرت؛ كنترل سختگيرانه تر بر مرزهاي 
خارجي اروپا و پيگيري سياس��ت پذيرش پناهجويان؛ 
مجازات يا ممنوعيت فعاليت ش��ركت هايي كه تخلف 
محيط زيس��تي يا مالياتي دارند يا در زمينه حفاظت از 
اطلاعات تخلف كردند؛ تشكيل بانك آب وهوا اروپا تا به 
اين وسيله هزينه براي راه هاي زندگي پايدار تامين شود؛ 
در نظر گرفتن »سپر اجتماعي« براي تمامي شهروندان 

اروپايي كه دستمزد اندكي دارند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

موافقت ژاپن با آزادي مشروط 
مديرعامل پيشين رنو- نيسان
گروه جه�ان| دادگاه ژاپن س��رانجام با آزادي به 
قيد وثيقه مديرعامل پيشين شركت خودروسازي 
رنو- نيسان موافقت كرده است. به گزارش يورونيوز، 
بيش از سه ماه از بازداشت كارلوس گون، مديرعامل 
پيشين اين شركت خودروس��ازي مي گذرد. گون 
كه به اته��ام فرار مالياتي و سوءاس��تفاده از اعتماد 
بازداشت شده، 107روز است در بازداشتگاه توكيو 
نگهداري مي شود. بنا بر تصميم دادگاه، معمار اتحاد 
دو شركت فرانسوي و ژاپني رنو و نيسان كه تا زمان 
دستگيري اش يكي از برجسته ترين مديران صنعت 
خودروس��ازي جهان محسوب مي ش��د، مي تواند 
تا زمان برگزاري جلس��ات دادگاهش، با پرداخت 
وثيقه اي به ارزش يك ميليارد ين )8.9 ميليون دلار( 
آزاد شود. با اين وجود او بايد در دوران آزادي مشروط 
خود نيز تحت نظ��ارت دوربين هاي تصويربرداري 

باشد و تمام ارتباطش نيز زيرنظر خواهد بود.
از جمله اتهامات گون اعلام نكردن مبلغ واقعي درآمد 
حاصل از فعاليت هايش در نيسان است؛ درآمدي كه 
پس از زماني نزديك به يك دهه فعاليت به بيش از 
82 ميليون دلار رس��يده بود. در صورت اثبات اين 
اتهامات، گون با محكوميت10س��ال زندان روبرو 
خواهد بود. اخيرا يك وكيل مدافع جديد براي دفاع از 
گون استخدام شده كه به موفقيت در دفاع از متهمان 
در ژاپن مشهور است. او ابتدا روش هاي جديد نظارت 
بر گون پس از آزادي نظير اس��تفاده از دوربين هاي 
مدار بس��ته را مطرح كرده و سپس دستگيري او را 
بي دليل خوانده و گفته اتهام��ات او اختلاف درون 

شركتي است.

يك وزير ديگر از كابينه 
»جاستين ترودو« جدا شد

گروه جهان| رييس هيات خزانه داري دولت جاستين 
ترودو نخست وزير كانادا، در اعتراض به نقش احتمالي 
دولت در فس��اد مالي شركت مهندس��ي »اس ان سي-

لاوالين« از سمت خود كناره گيري كرد. جين فيلوپات 
پس از جودي  ويلسون ريبولد وزير دادگستري، دومين 
عضو كابينه است كه در اين رابطه از دولت جاستين ترودو 
جدا مي ش��ود. به گزارش يورونيوز، ش��ركت مهندسي 
اس ان سي-لاوالين متهم است كه در سال هاي 2001 
تا 2011حدود 48ميليون دلار كانادا به مقام هاي ليبي 
رش��وه داده اند. اين شركت 2015 بطور رسمي به فساد 
مالي متهم ش��د. دو وزير جدا ش��ده مدعي هستند كه 
برخي از مقام هاي دولت كانادا براي تغيير مسير در جريان 
رسيدگي به پرونده فس��اد مالي اين شركت اقدام هايي 
داشته اند و خواهان محافظت از آن شده اند. وزير سابق 
دادگستري گفته بود مقام هاي دولتي او را براي محافظت 
از شركت مهندسي »اس ان سي-لاوالين« تحت فشار قرار 
داده بودند و مي خواستند با جريمه مالي به جاي محاكمه، 
روند رس��يدگي به اين پرونده را خاتمه دهند.بر اساس 
برخي تحليل ها، دليل برخي مقام هاي دولتي درمحافظت 
از اين شركت، احتمال از دست رفتن هزاران فرصت شغلي 
در صورت مجرم شناخته شدن »اس ان سي-لاوالين« 
است. اين ش��ركت كه يكي از بزرگ ترين شركت هاي 
عمراني دنيا اس��ت، اگر در دادگاه محكوم شود ممكن 
است به مدت ده سال از قراردادهاي دولتي فدرال محروم 
مي ش��ود. ترودو در واكنش به استعفاي فيلوپات گفته 
»نا اميد شده اما مي تواند درك كند كه چرا او كابينه را ترك 
كرده است.« رهبر حزب محافظه كار كانادا بارها از ترودو 

خواسته از سمتش استعفا كند.

سفر كيم جونگ اون رهبر 
كره شمالي به روسيه 

گروه جهان|كرملين تاييد كرده كه رهبر كره شمالي 
پس از نشست ناموفق با رييس جمهوري ايالات متحده 
در هانوي قرار است به مسكو سفر كند؛ اما زمان و جزييات 
اين سفر هنوز مشخص نيست.به گزارش رويترز، ديمتري 
پسكوف رييس دفتر خبري رياست جمهوري روسيه 
گفت: »سفر رهبري كره شمالي در دستوركار قرار گرفته 
اس��ت. اميدواريم كه تاريخ دقيق و محل سفر از طريق 
كانال هاي ديپلماتيك و در آينده مشخص شود.« اين 
خبر در حالي منتشر ش��د كه رهبر كره شمالي در پي 
شكست نشست هانوي با دونالد ترامپ، به پيونگ يانگ 
بازگشته است.روز دوشنبه رسانه هاي روسيه گزارش 
دادند كه اعضاي گروهي پارلماني كه به امور روس��يه با 
كره شمالي رس��يدگي مي كند قرار است 12 آوريل به 
پيونگ يانگ بروند. در همين حال، كره جنوبي پيشنهاد 
يك گفت وگوي سه جانبه را با امريكا و كره شمالي مطرح 
كرده اس��ت. اين پيش��نهاد در جريان نشست شوراي 
امينت ملي اين كش��ور به رياس��ت »مون جائه اين« 
رييس جمهوري كره جنوبي مطرح شد. رييس جمهوري 
كره جنوبي گفت كه اولويت اصلي سئول جلوگيري از 
انحراف مذاكرات اتمي بين واشنگتن و كره شمالي است. 
پس از اين نشس��ت، »كانگ كيونگ وها« وزير خارجه 
كره جنوبي گفت كه مذاكرات پيشنهادي كه مي تواند با 
حضور كارشناساني از امريكا و كره جنوبي برگزار شود، به 
از ميان رفتن اختلافات درباره لغو تحريم هاي امريكا عليه 
كره شمالي در ازاي اقدامات اين كشور در راستاي خلع 
سلاح اتمي كمك مي كند. او افزود كه كشورش براي از 
سرگيري گفت وگوها با ديگر كشورهايي كه به اين مساله 

علاقه دارند نظير چين و روسيه همكاري خواهد كرد.

خروج شركت هاي ژاپني از 
بريتانيا در پي بلاتكليفي برگزيت
گروه جهان| سفير ژاپن در بريتانيا گفت در صورت 
رفع نشدن بلاتكليفي موجود درباره خروج بريتانيا از 
اتحاديه اروپا )برگزيت(، شركت هاي ژاپني بيشتري 
اين كشور را ترك خواهند كرد. »كوجي تسوروكا« 
در مصاحبه با ش��بكه اس��كاي نيوز گفت، بيش از 
هزار شركت ژاپني در حال بررسي نحوه سازگاري 
با ش��رايط پس از برگزيت هس��تند، ام��ا آنها براي 
تصميم گيري نياز دارند كه جزييات روابط آتي لندن 
و بروكسل را بدانند و مطلع باشند كه بريتانيا چگونه 
در آينده با اتحاديه اروپا داد و ستد خواهد داشت. او 
افزود بيشتر اين شركت ها مايل هستند ظرفيت هاي 
خود را در بريتاني��ا افزايش دهند، اما بايد در زمينه 
ارتباط اقتصادي اين كشور و اتحاديه اروپا اطلاعات 
داشته باشند. اين شركت ها بين المللي هستند و در 
نتيجه وظايفي بيش از تاخير و تعليق دارند. به گفته 
سفير ژاپن در بريتانيا، اين شركت ها ممكن است از 
بريتانيا بروند يا در هم ادغام شوند و تا زماني كه ندانند 
در آينده چه خواهد شد، نمي توانند تصميمي بگيرند. 
در همه  پرس��ي ژوئن 2016در بريتانيا 53 درصد از 
شركت  كنندگان به جدايي از اتحاديه اروپا راي دادند. 
مذاكرات در زمينه شرايط خروج و روابط آتي كه در 
يك سال گذشته با سختي هاي زيادي همراه بود، 
در نهايت اواخر سال گذشته به حصول پيش نويس 
توافق برگزيت انجاميد؛ اما پارلمان بريتانيا تاكنون 
طرح پيشنهادي ترزا مي  نخست وزير اين كشور را 
تصويب نكرده است. مخالفان ترزا مي  بارها تلاش 
كرده اند كه با استناد به بحران برگزيت، دولت او را 

سرنگون كنند كه تاكنون موفق نشده اند. 

 چين بودجه نظامي خود را 
۷.۵ درصد افزايش مي دهد

گروه جهان| چين بودجه نظامي خود را تا 7.5 درصد 
افزايش مي دهد و كل رقم را به حدود 177 ميليارد دلار 
در سال 2019 مي  رساند. گزارش بودجه سه شنبه و در 
آستانه مراسم سالانه گردهمايي نمايندگان در »كنگره 
ملي خلق« ارايه شده است. به گزارش آسوشيتدپرس، 
دومين اقتصاد بزرگ جهان كه بطور روزافزوني در حال 
بازسازي و نوس��ازي ارتش خود، توليد جنگ افزارهاي 
پيشرفته بومي مانند جنگنده هاي پنهان كار، و نيز افزايش 
نفوذ خود در منطقه شرق آسيا است. افزايش بودجه در 

سال جاري ميلادي اندكي كم تر از سال گذشته است.
بودجه نظامي چين در 2018 مي��لادي 8.1 درصد 
افزايش يافته بود. در 2017 اين رقم 7درصد بود و ده 
سال پيش بودجه نظامي 15 درصد افزايش پيدا كرده  
بود. با اين حال رقمي كه در بودجه امسال در نظر گرفته 
شده، حدودا دو و نيم برابر بيشتر از بودجه اي است كه 
يك دهه پيش به توانمندسازي نظامي جمهوري خلق 
اختصاص يافت. از سوي ديگر اما بسياري از تحليلگران 
معتقدند پكن رقم واقع��ي هزينه هاي نظامي خود را 
پنهان مي كند. اين موضوع به وي��ژه از زمان روي كار 
آمدن شي جين پينگ رييس جمهوري فعلي چين، و 
افزايش قابل توجه ظرفيت هاي »ارتش آزادي بخش 
خلق« توجه بيش��تري را جلب كرده است. همزمان 
نگراني ه��ا از افزايش حضور نظامي چين در ش��رق 
آس��يا و آب هاي درياي جنوبي چين نيز افزايش پيدا 
كرده است. رش��د اقتصادي چين در 2019 بين 6 تا 
6.5 درصد پيش بيني شده است. 10 سال پيش رشد 
اقتصادي چي��ن 8.7 درصد بود. گردهمايي »كنگره 
ملي خلق« هرساله در آغاز بهار در پكن برگزار مي شود.
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 در نشست ترامپ و پوتين
در هلسينكي چه گذشت

گ�روه جهان| فش��ار نماين��دگان دموك��رات بر 
رييس جمهوري ايالات متحده افزايش يافته است. 
3كميته در مجلس نمايندگان امريكا در حال تحقيق 
درباره اتهاماتي هستند كه متوجه دونالد ترامپ است 
كه از جمله آنها مي توان به ابهامات مربوط به نشست 
هلسينكي ترامپ با ولاديمير پوتين رييس جمهوري 
روس��يه اش��اره كرد. نمايندگان دموك��رات با طرح 
پرسش هاي جديدي ترامپ، مسوولان دولت امريكا 
و كاخ سفيد را زير فشار قرار داده اند. سخنان مايكل 
كوه��ن وكيل پيش��ين ترامپ و همچنين انتش��ار 
قريب الوقوع گزارش رابرت مولر بازرس ويژه اف بي آي 
بر سر نقش روسيه در كارزار انتخابات رياست جمهوري 
امريكا به اتهامات وارده به ترامپ و نزديكانش ابعاد و 
گستره جديدي بخش��يده است. خبرگزاري رويترز 
از نام��ه نمايندگان در 3كارگروه امنيتي، سياس��ت 
خارجي و همچنين كميته نظارت بر دولت خبر داده 
است. نمايندگان اين كارگروه هاي مجلس نمايندگان 
خواستار دريافت اسناد و مدارك زيادي از سوي مايك 
پومپئو وزير امور خارجه دولت ترامپ و ش��ماري از 
نزديكان رييس جمهوري اين كشور شده اند. يكي از 
مس��ائلي كه نمايندگان كارگروه هاي ياد شده مايل 
به دانس��تن آن هستند، به گفت وگوهاي رهبران دو 
كشور امريكا و روسيه در هلسينكي مربوط مي شود. 
پس از گذش��ت ماه ها از ديدار پوتين و ترامپ، هنوز 
پرسش هاي بي پاسخ بس��ياري درباره مضمون اين 
ديدار و گفت وگوهاي آن دو مطرح است. گزارش هايي 
كه درباره نشست هلس��ينكي منتشر شده، نگراني 
نمايندگان امريكا را برانگيخته است. گفته مي شود كه 
ترامپ در اين ديدار يادداشت هاي مترجم امريكايي 
را از دس��ت او گرفته و مان��ع از ثبت و ضبط مضمون 
گفت وگوهاي خود با پوتين شده است. در نامه اي كه از 
سوي كارگروه هاي مربوط به سياست خارجي و مسائل 
امنيتي مجلس نمايندگان به آدرس كاخ سفيد ارسال 
شده آمده است: »اين اتهامات اگر واقعيت داشته باشند، 
به نگراني هاي عميق بر سر مسائل مربوط به امنيت ملي 
و همچنين مقابله با فعاليت هاي جاسوسي و سياست 
خارجي به ويژه در ارتباط با نقش روسيه و تاثيرات آن 
كشور در انتخابات امريكا دامن مي زنند.« پيش از نامه 
3كميته ياد شده، كميته قضايي مجلس نمايندگان 
امريكا نيز با ارسال نامه اي خواستار كسب اطلاعات 
پيرامون فعاليت و اقدامات 81 نفر از مسوولان و اعضاي 
گروه هاي نزديك به كاخ سفيد و دونالد ترامپ شده بود. 

 ديدار لاوروف و 
پادشاه عربستان در رياض

وزير خارجه روس��يه با پادشاه عربس��تان در رياض 
گفت وگو كرده اس��ت. به گزارش الس��بق، سلمان 
بن عبدالعزيز در كاخ يمامه رياض با سرگئي لاوروف 
درباره راه هاي توس��عه روابط دوجانب��ه و افق هاي 
همكاري ميان دو كش��ور و نيز برخ��ي موضوعات 
منطقه اي و بين المللي تبادل نظر كردند. لاوروف پيش 
از اين دي��دار با نصر الحريري رييس هيات مخالفان 
س��وري ديدار كرده بود. وزير خارجه روسيه گفته: 
»اميدواريم هيات مخالفان سوري بتوانند در زمينه 
تسريع تشكيل كميته قانون اساسي در سوريه و آغاز 

فعاليت هاي آن نقش آفرين باشند.« 

هشدار دوباره امريكا به تركيه 
درباره خريد »اس400«

سخنگوي وزارت دفاع امريكا گفته خريد سامانه دفاع 
هوايي اس400 روسيه از سوي تركيه، تبعات شديدي 
براي رابطه دفاعي واش��نگتن با آنكارا خواهد داشت. 
به گزارش احوال نيوز تركيه، اريك پاهون گفته امريكا 
در تلاش اس��ت تا به تركيه براي يافتن راه حل هاي 
بهتري براي پرداختن به نيازهاي دفاعي كمك كند 
و در عين حال به اين كشور درباره تبعات گسترده تر 
خريد اس400 روسي هشدار مي دهد. امريكا به دلايل 
مختلفي با خريد اس400 توسط تركيه مخالف است 

كه مرتبط با همكاري هاي دفاعي است. 

 قطر و بريتانيا 
در مسير همكاري نظامي 

وزير دفاع قطر با رييس ستاد كل ارتش بريتانيا روابط 
دوجانبه ميان نيروهاي مس��لح دو كش��ور را مورد 
بررس��ي قرار داد. به گزارش اسپوتنيك، وزارت دفاع 
قطر بدون ذكر جزييات اعلام كرده، خالد بن محمد 
العطيه وزير دفاع اين كشور، و نيكولاس كارتر رييس 
ارتش بريتانيا در دوحه درباره روابط نظامي دوجانبه 
تبادل نظر كردند. دو كشور از 2018 گروه عمليات 
مشترك ميان نيروي هوايي دوحه و لندن را با هدف 
تقويت پتانسيل  نيروهاي هوايي قطر تشكيل دادند. دو 
طرف طي همچنين دو سال اخير چندين رزمايش و 

تمرين هاي نظامي مشترك برگزار كرده اند.

نارضايتي نمايندگان امريكايي 
از گزارش قتل خاشقجي

تعدادي از سناتورهاي جمهوري خواه و دموكرات 
امريكا از رويكرد دولت دونالد ترامپ در عدم ارايه 
اطلاعات بيشتر در خصوص پرونده قتل جمال 
خاشقجي، روزنامه نگار منتقد وليعهد عربستان، 
اب��راز نارضايتي كرده ان��د. به گ��زارش رويترز، 
مقام ه��اي وزارت خارج��ه و وزارت خزانه داري 
امريكا با حضور در كميسيون روابط خارجي سنا 
ضمن ارايه گزارشي در خصوص قتل خاشقجي، 
به پرسش هاي اعضاي اين كميسيون پاسخ دادند 

كه نمايندگان را قانع نكرده است. 
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عكسروز

چهرهروز

رمان خوب داريم، تبليغات نداريم
آيدا مرادي  آهني كه برگزيده جايزه »شهيد حبيب غني پور« شده است، مي گويد در حال حاضر رمان خوب داريم، اما تبليغات خوبي 
براي كتاب انجام نمي شود. اين نويسنده كه با رمان »شهرهاي گمشده« در بخش رمان بزرگسال هجدهمين دوره جايزه »شهيد 
حبيب غني پور« برگزيده شده است درباره وضعيت نشر و استقبال از رمان، اظهار كرد: من فكر مي كنم نويسنده هاي هم نسل من 
دارند خوب كار مي كنند و ما الان رمان خوب كم نداريم، اما سرمايه گذاري براي تبليغات در بخش كتاب كم است و اين باعث مي شود 
مخاطب شناخت درستي از ادبيات فارسي نداشته باشد. همين سبب مي شود رمان فارسي كم تر خوانده شود؛ وگرنه به نظر من كم 

خواندن رمان فارسي به اين معنا نيست كه ما رمان فارسي خوبي نداريم. اتفاقا رمان هاي فارسي خوبي دارد نوشته مي شود.

بازارهنر

اجراي »عروس مردگان« با اقتباس از انيميشن تيم برتون

تور امريكايي »سهراب پورناظري« 

پايان تصويربرداري »گاندو« با هليكوپتر

»سركوفت« به شبكه نمايش خانگي آمد

نمايش »ع��روس مردگان« ب��ا اقتباس از 
انيميش��ن معروف تيم برت��ون به صورت 
موزي��كال روي صحن��ه م��ي رود. عروس 
مردگان به طراحي و كارگرداني اميدرضا 
س��پهري و تهيه كنندگ��ي مري��م نراقي 
ارديبهش��ت ماه س��ال آينده روي صحنه 
مي رود. اين نمايش اقتباسي از انيميشن 
معروف »عروس مرده« به كارگرداني تيم 

برتون و مايك جانسون، محصول سال ۲۰۰۵ كمپاني 
برادران وارنر امريكاست كه براي كودكان و بزرگسالان 
مناسب خواهد بود. محمد معتمد به عنوان سرمايه گذار 
در اين پروژه حضور دارد و ميلاد مهدوي آهنگس��ازي 
قطعات موزيكال نمايش و اركستر »ايستگاه« به رهبري 
مهدي نوروزي اجراي موس��يقي اين نمايش را بر عهده 
دارند. انيميش��ن »عروس مرده« كه سال ٢٠٠٦ نامزد 

دريافت اسكار بهترين انيميشن بود، روايتي 
است بين دنياي زندگان و مردگان. دنياي 
ب��ي روح زندگان ك��ه در آن رنگ ها مرده و 
انسان ها بيمار و رنجورند و دچار روزمرگي 
و تزويرند. در عوض در دنياي مردگان همه 
شاد و مهربانند و محيطي با رنگ هاي شاد 
دارن��د و بر خلاف زندگان در حال عش��ق 
ورزيدن هستند. نمايش »عروس مردگان« 
ارديبهشت ماه سال ٩٨ در هتل اسپيناس پالاس روي 
صحنه مي رود. اميدرضا س��پهري پيش تر نمايش هاي 
»ببخش سايمون جان«، »مهمانسراي دو دنيا«، »داستان 
يك عذرخواهي از اقاي امانوئل« و … را روي صحنه برده 
است. اركستر »ايستگاه« به سرپرستي مهدي نوروزي 
سابقه همكاري با موزيسين بين المللي ريچارد كلايدرمن 
و همكاري با ناصر چشم آذر را در كارنامه كاري خود دارد.

س��هراب پورناظري آهنگس��از و نوازنده 
تنبور و كمانچه از برگزاري كنسرت آلبوم 
»ايران من« در تور امريكا و ديگر برنامه هاي 
نوروزي اش به اتفاق همايون شجريان خبر 
داد. پورناظري كه طي همكاري با همايون 
ش��جريان چند اثر توليد كرده و به اتفاق او 
در كنسرت هاي مختلفي حضور داشته در 
صفحه ش��خصي اش از برگزاري كنسرت 

آلبوم »ايران من« و ديگر قطعات گلچين شده از آلبوم هاي 
ديگر در تور امريكا خبر داد. او در ادامه گفته است: براي 
نوروز امسال كنس��رتي خواهيم داشت با »پيسيفيك 
سيمفوني« ش��هر اورنج كانتي به رهبري كارل سنت 

كلر و اينكه جزييات كنس��رت هاي ديگر 
نيز به زودي اعلام خواهد شد. آلبوم »ايران 
من« با خوانندگي »همايون شجريان« و 
آهنگسازي »سهراب پورناظري«، پانزده 
شهريورماه امسال منتشر ش��ده و »ايران 
من«، آواز »راه بي پايان«، »خوب ش��د«، 
»قلاب«، »مرگ اس��فنديار«، »ابر بهار« 
و »اس��فند، نوروزخواني و نوروز« از جمله 
قطعات آن هستند. در اين اثر مشترك، همايون شجريان 
و س��هراب پورناظري، از اشعار شاعراني چون فردوسي، 
سعدي شيرازي، خواجه شمس الدين محمد، اسحاق انور، 

پوريا سوري و اهورا ايمان بهره گرفته اند. 

تصويرب��رداري س��ريال »گان��دو« كه از 
ش��هريورماه س��ال جاري در تهران شروع 
ش��ده بود، پس از ضبط صحنه هاي داخل 
و خارج از ايران به اتمام رسيد و مراحل فني 
كار شروع شد. جواد افشار كارگردان سريال 
معمايي پليسي »گاندو« درباره اين مجموعه 
تلويزيوني كه چندي پيش تصويربرداري آن 
در تركيه انجام شد به مهر گفت: از شهريور 

ماه سال جاري تصويربرداري اين مجموعه را در شمال 
تهران شروع كرديم و در ادامه در لوكيشن هاي مختلفي 
در شهرهاي ايران ضبط داشتيم. وي ادامه داد: از يك ماه 
گذشته براي ضبط صحنه هاي پاياني كار راهي تركيه 
شديم و اوايل اسفندماه به تهران برگشتيم و صحنه هاي 
پاياني داخلي كار را گرفتيم. ضبط كار به اتمام رسيده و 
تنها چند سكانس كه مربوط به حضور در هليكوپتر است 
باقي مانده است كه آن را نيز در چند روز آينده با مهيا شدن 

هليكوپتر تصويربرداري مي كنيم. افش��ار 
درباره شبكه پخش اين مجموعه بيان كرد: 
ابتدا قرار بود اين سريال را براي شبكه نمايش 
خانگي كار كنيم. مجتبي اميني با سرمايه 
شخصي ساخت اين مجموعه را شروع كرد 
اما در نهايت با توافقاتي كه با مديران شبكه 
سه صورت گرفته، اين سريال براي پخش 
از اين ش��بكه آماده مي شود. »گاندو« اسم 
يك گونه تمس��اح پوزه كوتاه است كه در جنوب شرقي 
آسيا )ايران، هندوستان، پاكستان و …( ديده مي شود. 
سريال ۳۰ قسمتي »گاندو« داستان پليسي معمايي دارد 
كه آرش قادري آن را نوشته است. در صحنه هاي خارج از 
ايران اين مجموعه كه در شهر آنتاليا در تركيه ضبط شد 
پيام دهكردي، صالح ميرزاآقايي، مجيد نوروزي، مهدي 
عبادتي، بهرام شبستري، ناره گريگوريان، و جمع زيادي 

بازيگران ترك جلوي دوربين اين كارگردان رفتند.

فيلم سينمايي »سركوفت« به نويسندگي 
و كارگرداني كريم رجبي و تهيه كنندگي 
وحي��د رحمتي دي��روز سه ش��نبه ۱۴ 

اسفندماه به شبكه نمايش خانگي آمد.
»سركوفت« اولين فيلم سينمايي است كه 
به صورت »استريم« و »دانلود قانوني« در 
فضاي وب توزيع مي شود و پخش فيزيكي 
و نس��خه DVD ندارد و علاقه مندان به 

تماشاي اين فيلم سينمايي مي توانند از طريق سايت  
سلام سينما  اقدام به خريد و دانلود قانوني آن كنند. در 
خلاصه داستان آمده: مجيد براي خواستگاري از فرشته 
منتظر بازگشت پدر او از سفر خارج است،  درصورتي 
كه برخلاف تصور او مظفرخان از زندان آزاد شده و به 
خانه باز مي گردد. از آنجا كه خانواده مجيد كاملا موجه 
و متشخص بوده و برخلاف آنها پدر، برادر و پسرخاله 
فرش��ته همگي خلاف كار هستند، مظفرخان نگران 
س��ركوفت هاي احتمالي آينده ش��ده و با اين ازدواج 
مخالفت مي نمايد. بنابراين شرطي براي ازدواج آنها 

مي گذارد، سياوش و فرهاد جهت به انجام 
رس��اندن ش��رط مظفرخان نقشه هاي 
مختلفي دارند كه اتفاقاتي را رقم مي زند. 
سيدمهرداد ضيايي، مهري سادات آل آقا، 
ويدا جوان، وحيد رحمتي، محمدامين 
كريم پور، محمد معماريان، جوانه دلشاد، 
سعيد رضايي و كيانوش گرامي بازيگران 
»س��ركوفت« هس��تند و از ديگر عوامل 
مي توان به: دستيار كارگردان: مهدي جوادي مقدم، 
مدي��ر برنامه ريزي: آيدا كني، منش��ي صحنه: مريم 
روزبهاني، مدير فيلمبرداري: امير معقولي، حس��ن 
اميرزاده، صدابردار: محمد امامي، تدوين: فرشاد خدايي، 
مدير توليد: احسان حاجي صفري، تيتراژ: نيما شاعري، 
طراح چهره پردازي: ج��لال اميري مرند، چهره پرداز: 
ياسمن جلالي، طراح صحنه و لباس: محمد صادقي، 
طراحي و تركيب صدا: فرش��اد خدايي، نيما شاعري، 
گرافيس��ت: امين دايي و مدير روابط عمومي: مهدي 

سليماني برچلويي اشاره كرد.

تاريخنگاري

امضاي عهدنامه الجزاير
پانزدهم اسفند ۱۳۵۳، موافقت نامه الجزاير ميان ايران و عراق در زمينه اختلاف هاي 
مرزي، در فرصت تشكيل اجلاس سران دولت هاي صادركننده نفت در الجزيره 
پايتخت الجزاير امضاء شد، اما اين موافقت  نامه بيش از پنج سال دوام نيافت و در 
ش��هريور ۱۳۵9 خورشيدي با نقض آش��كار آن از طرف صدام حسين، مرزهاي 

جمهوري اسلامي ايران مورد هجوم رژيم بعث عراق قرار گرفت. 
پيمان نامه ۱9۷۵ الجزاير قراردادي ميان كشورهاي ايران و عراق با وساطت الجزاير 
است كه خط مرزي ايران و عراق در آب هاي اروندرود را تعيين كرده است. از اين رو 
اين قرارداد به دليل انتشار اعلاميه مشترك دو كشور در ۱۵ اسفند ۱۳۵۳ )۶ مارس 
۱9۷۵( در الجزيره كه پيش زمينه امضاي پيمان نامه شد و ميانجي گري مقامات 
الجزاير در تمام مراحل به پيمان الجزاير معروف ش��د، هرچند محل امضاي تمام 

پيمان ها و پيوست ها و موافقتنامه هاي مرتبط در بغداد بوده است.
اين ق��رارداد در اوج اختلافات مرزي ميان ايران و عراق بر س��ر مالكيت آب هاي 
اروندرود با ميانجي گري هواري بومدين رييس جمهور وقت الجزاير بين عباسعلي 
خلعتبري و سعدون حمادي، وزيران امور خارجه ايران و عراق و در حضور عبدالعزيز 
بوتفليقه عضو شوراي انقلاب و وزير امور خارجه وقت الجزاير امضا شد. در اين معاهده 
مرز دو كشور در اروند رود بر پايه خط تالوگ تعيين شد. همچنين دو كشور موافقت 

كردند كه از »رخنه اخلال گران« در مرزهاي دو كشور جلوگيري كنند.
پيمان الجزاير در زمان حكومت محمدرضا پهلوي و صدام حسين بسته شد. كمتر 
از شش سال بعد، جنگ ايران و عراق دومين جنگ طولاني قرن بيستم شروع شد.

مقامات وقت ايران در زمان حكومت شاه مخلوع، از قرارداد الجزاير به عنوان »پيروزي 
ملي« و »موفقيت بزرگ سياست خارجي ايران« نام بردند. نسخه اصلي اين پيمان 

هم اكنون به عنوان يكي از اسناد سازمان ملل متحد در مقر آن  سازمان نگهداري 
مي شود. صدام حسين رييس جمهور سابق عراق در ۲۶ شهريور ۱۳۵9 معاهده 
الجزاير را بطور يك جانبه فسخ كرد و در ۳۱ شهريور دست به حمله گسترده عليه 
ايران زد. صدام حس��ين پس از اشغال كويت در سال ۱99۰ ميلادي كه باعث 
شكل گيري اجماعي بين المللي عليه آن شد، با ارسال نامه اي به رهبران وقت 
ايران، قرارداد الجزاير را به عنوان س��ندي رسمي براي تعيين مرز آبي ايران و 

عراق در اروندرود پذيرفت. 

میراثنامه

از بوي عطاري ها تا زرق و برق طلاها... 
بازاري اس��ت سرپوش��يده و متعلق به دوره صفويه؛ داراي سبكي ايراني - اسلامي و 
ساخته شده با آجر و فاقد اندود ساده كه با وجود تنوع شكل طاق ها و گنبدهايش از 
سادگي ويژه اي برخوردار است. بازار تاريخي اروميه در شمال غرب كشور و در استان 
آذربايجان غربي داراي مساحت ۵ هكتار شامل بيش از ۱۰۰۰ باب مغازه و ۷ تيمچه 
و سراي بزرگ، ۴ حمام قديمي و مسجد جامع شهر است. يكي از ويژگي هاي منحصر 
بفرد اين بازار تاريخي، مجاورت آن با مسجد اعظم اروميه است؛ سردر ورودي اصلي 
بازار اروميه از طرف مسجد اعظم، يكي از زيباترين جلوه هاي قديمي معماري ايران 
است چرا كه سبك به كار رفته در احداث اين بازار، منحصرا ايراني – اسلامي است و با 

فرهنگ مردم آن دوران سازگار است.
بازار اروميه داراي س��را و كاروانس��راهاي متعددي از جمله س��راي ح��اج ابراهيم و 
كاروان سرايي واقع در شمال مسجد جامع به عنوان محل بارانداز فرش است. مسگرها، 
زرگران، چاقو سازان، فرش فروشان، بذر فروشان، بلورفروشان، كفاشان، عطاران و بزازان 
از راسته هاي پررونق اين مجموعه تاريخي است. اين راسته ها شكل سنتي خود را حفظ 
كرده اند و از طريق چهار سوق هايي به هم ارتباط پيدا مي كنند. اين چهارسوق ها علاوه 
بر افزودن زيبايي ظاهري به بازار، گش��ت و گذار در بين راسته هاي مختلف را براي 
بازديد كنندگان آسان تر كرده و نيز در بين اين راسته ها حمام هاي “آخوند، تجلي، قائم 
و قراجه “ وجود دارد كه هنوز هم استحمام در آنها براي بازاريان و مردم امكان پذير است. 
ورودي اصلي بازار با مغازه هاي لبنيات فروشي آغاز و بعد به راسته زرگرها و سپس به 
راسته فروش فرش هاي ابريشمي اصيل در بازار ختم مي شود. راسته عطاران و بوي 

ادويه جات اش هوش از سر رهگذر مي برد و تنوع رنگ ها جلوه خاصي به معماري سنتي 
بازار بخشيده است. در حال حاضر بازار اروميه به عنوان مجموعه تاريخي شهر اروميه 
مورد بازديد گردشگران داخلي و خارجي قرار گرفته و علاقه مندان معماري و تاريخ و 
هنر را در اين شهر با خود همراه مي كند.  بازار اروميه در بخش جنوب شرقي شهر و در 
بافت قديمي اروميه بين خيابان امام و بعثت واقع شده است و اين بازار در خرداد سال 

۶۲ با شماره ثبت ۱۶۳9 به عنوان يكي از آثار ملي ايران به ثبت رسيده است.

ايستگاه

» نتفليكس« به »اسپيلبرگ« 
پاسخ داد

 مستند جنجالي
 »مايكل جكسون« در ۱۳۰ كشور

كمپان��ي نتفليكس با 
دفاع از اس��تراتژي خود 
ب��ه انتقاده��اي برخي 
منتق��دان از جمل��ه 
»استيون اسپيلبرگ« 
پس از جوايز سينمايي 
اسكار واكنش نشان داد. 
به گزارش اسكرين، پس 

از برگزاري مراسم اسكار ۲۰۱9 و اعطاي سه جايزه 
به فيلم »روما« از محصولات نتفليكس، »استيون 
اسپيلبرگ« با انتقاد از حضور و رقابت محصولات 
اين كمپان��ي در جوايز س��ينمايي عنوان كرده 
زماني كه شما به فرمت تلويزيوني متعهد هستيد، 
ساخته هاي شما فيلم تلويزيوني هستند و بنابراين 
شايسته دريافت جايزه امِي هستند و نه اسكار و 
معتقدم فيلم هايي كه تنها براي كمتر از يك هفته 
در چند س��الن به روي پرده مي روند صلاحيت 
لازم براي رقابت در جوايز آكادمي اسكار را ندارند. 
اما كمپان��ي نتفليكس ني��ز در واكنش به اين 
انتقادها در يك پيام توييتري نوشت: ما عاشق 
س��ينما هس��تيم و همچنين عاشق دسترسي 
آسان به فيلم ها براي كساني هستيم كه هميشه 
توان سينما رفتن ندارند يا در مكان هايي بدون 
س��الن نمايش زندگي مي كنند. ما عاشق اين 
هس��تيم كه همه در همه جا از اكران همزمان 
فيلم ها لذت ببرند، راه هاي بيشتري در اختيار 
فيلمسازان براي به اشتراك گذاشتن هنرشان 
ارايه دهيم و رخ دادن هم��ه اين اتفاقات با هم 
غيرممكن نيست. كمپاني امريكايي نتفليكس 
كه كار خود را با س��اخت سريال هاي پرطرفدار 
از جمله »خانه پوش��الي« و »بركينگ بد« آغاز 
كرد حالا به يك غول بزرگ سينمايي نيز تبديل 
شده و حق پخش بسياري از مهم ترين آثار روز 
س��ينماي جهان را در اختيار مي گيرد. مشكل 
اين جاست كه طبق سياست هاي »نتفليكس«، 
فيلم هاي اي��ن كمپاني يا تنها به صورت آنلاين 
)بدون اكران در سينماها( عرضه مي شوند يا بايد 
بطور همزمان در سينماها و وب سايت اين شبكه 
در اختيار مخاطبان قرار گيرند و اين سياس��ت 

مورد انتقاد برخي  قرار گرفته است.

مستند »ترك ناكجاآباد« 
پس از نمايش در جشنواره 
فيلم ساندنس امريكا، به 
بي��ش از ۱۳۰ ش��بكه 
تلويزيون��ي و آنلاي��ن در 
سراسر جهان فروخته شد.
به گزارش هاليوود ريپورتر، 
اين مستند به كارگرداني 

»دان ريد« با مدت زمان چهار ساعت كه به موضوع 
اتهام آزار جنسي كودكان توسط »مايكل جكسون« 
مي پردازد، اولين بار در جش��نواره فيلم ساندنس با 
حواشي فراوان رونمايي شد و در ادامه بنياد »مايكل 
جكس��ون« اين فيلم را ترور شخصيتي و نه يك اثر 
مستند توصيف كرد. داستان اين مستند درباره دو 
نفر به نام هاي »ويد رابسون« و »جيمز سيفچاك« 
و بازگوي رابطه آنها با »مايكل جكس��ون« اس��ت. 
»رابس��ون« كه حالا ۳۶ ساله اس��ت در اين مستند 
اذع��ان مي كند كه بين ۷ تا ۱۴ س��الگي مورد آزار و 
اذيت از سوي »مايكل جكسون« قرار مي گرفته است 
و »سيفچاك« نيز كه در دوران كودكي و در يكي از 
تبليغات پپسي كنار »جكس��ون« حضور يافته بود 
ادعا مي كند كه در سن ۱۰ سالگي مورد سوءاستفاده 
جنسي توسط اين خواننده قرار گرفته است. هر دو 
اين افراد جزيياتي دردناك از تجربه هاي خود را در اين 

مستند مطرح مي كنند.

#  با_افتخار_شهرستاني ام

ورزش اول، اولويت آخر!

جنجال تازه اي فوتبال را فراگرفته است؛ 
جنجالي ك��ه درپي اظه��ارات رييس 
كميته انضباطي فدراس��يون فوتبال 
مطرح شده است. هرچند اسماعيل حسن زاده درباره 
استفاده از واژه »شهرس��تاني« بعدا توضيح داد، اما 
هشتك #با_افتخار_شهرستاني ام و #شهرستاني 
در ش��بكه هاي اجتماعي داغ شده است.  اسماعيل 
حسن زاده رييس كميته انضباطي فدراسيون فوتبال 
در مصاحبه اي با راديو با الفاظي نادرس��ت به برخي 
از بازيكن��ان فوتبال تاخت. او در پاس��خ به پس��ت 
اينستاگرامي مهدي رحمتي درباره دوشغله بودنش 
گف��ت: »وقتي يك جوان شهرس��تاني ك��ه تازه به 
تهران آمده و مش��هور شده، عليه وزير حرف مي زند 
يا از زمين و زمان صحبت مي كند بايد در يك برنامه 
كالبدشكافي شود. ما يك مشكل با رسانه ها داريم كه 
لذت مي برند مسائل را وارونه جلوه دهند. چرا راديو 
صحب��ت رحمتي عليه من را بول��د مي كند تا از من 
حرفي دربيايد؟«  اين اظهارات باعث شد كه موجي 
در شبكه هاي اجتماعي عليه رييس كميته انضباطي 
فدراسيون فوتبال راه بيفتد. هرچند او بعدا درباره اين 
اظهارات توضيح داد و تاكيد كرد كه برداشت درستي 

از اين حرف ها نش��ده اما هم چنان واكنش ها به اين 
اظه��ارات ادامه دارد. در تازه ترين واكنش مس��عود 
شجاعي در صفحه اينستاگرام با عكسي از وريا غفوري 
كه اظهارات و نقدهايش در هفته هاي گذشته جنجالي 
ش��ده بود، نوش��ته اس��ت: »ما جوانان شهرستاني 
هس��تيم كه به تهران آمديم كه با خوردن نان بازو و 

تلاش خودمان آرزو و روياهايمان را محقق س��ازيم، 
نه با س��فارش و رانت.....!!«  عل��ي كريمي، مرتضي 
تبريزي، سجاد ش��هباززاده، بختيار رحماني، بهنام 
برزاي، ميلاد ميداوودي، حنيف عمران زاده و برخي 
ديگر از چهره هاي مطرح و افراد فعال عادي در توييتر 

و اينستاگرام به اين موضوع واكنش نشان داده اند. 

در حالي كه وزارت ورزش اعلام كرده بود هفته اول اسفند 
ماه مراحل ثبت نام از كانديداهاي رياس��ت فدراسيون 
كشتي آغاز مي شود، اما در آستانه پايان سال هنوز خبري 
از شروع روند ثبت نام نيست. در حالي كه تعداد زيادي 
از فدراسيون هاي ورزشي طي روزهاي گذشته و آتي با 
برگزاري انتخابات، روساي خود را مي شناسند، اما ورزش 
كشتي به عنوان ورزش اول ايران در عين بي توجهي در 
بلاتكليفي به سر مي برد و مشخص نيست چرا مسوولان 
ورزش براي برگزاري انتخابات اين فدراسيون دست روي 
دست گذاشته اند و هر چه سريع تر كشتي را از سرگرداني 
خارج نمي كنند. اين در حالي است كه اكثريت اعضاي 
مجمع، ورزشكاران، مربيان و پيشكسوتان كشتي بارها 
خواس��تار تعيين تكليف فدراسيون كشتي با برگزاري 
انتخابات شده اند و با توجه به در پيش بودن رقابت هاي 
مهمي همچ��ون قهرماني جهان به عنوان گزينش��ي 
المپيك و پس از آن المپيك ۲۰۲۰، اينكه چرا برگزاري 
يك كار ساده و عادي مانند برگزاري انتخابات تا اين حد 
پيچيده شده جاي سوال دارد و ادامه اين روند بطور قطع 
باعث ضربه بر كش��تي ايران خواهد شد. از سوي ديگر 
طولاني شدن روند برگزاري انتخابات فدراسيون كشتي 
در حالي اس��ت كه طبق قانون مدت ۶ ماهه سرپرستي 
حميد بني تميم در اين فدراس��يون ارديبهشت ماه به 
پايان مي رسد و ادامه فعاليت او به عنوان سرپرست بعد 
از اين تاريخ بر خلاف قوانين داخلي و بين المللي است. 

رقابت هاي قهرماني آس��يا فروردين و ارديبهش��ت ماه 
برگزار مي شود و در فاصله ۴ ماه رقابت هاي قهرماني جهان 
در قزاقستان برگزار خواهد شد و عملًا برگزاري انتخابات 
در اين فواصل باعث س��ردرگمي، ايجاد حاشيه و عدم 
تمركز تيم هاي ملي كشتي و مربيان خواهد شد و بدون 
شك بر روند آماده سازي تيم هاي ملي در رده هاي سني 
مختلف تأثير منفي خواهد گذاشت. اميد است مسوولان 
وزارت ورزش هر چه س��ريع تر تكليف كشتي به عنوان 
ورزش ملي ايران كه م��ردم نيز به حق انتظارات زيادي 
از آن در رقابت هاي جهاني و المپيك دارند، روشن شود 
تا كشتي بيش از اين درگير حاشيه هاي مختلف نشود. 
جديت وزارت ورزش در تعيين تكليف فدراسيون هايي 
با ارزش به مراتب كمتر نسبت به كشتي اين سوال را براي 
علاقه مندان بي شمار كشتي و كارشناسان و اهالي اين 
رشته به وجود آورده كه چرا ورزش اول ايران در اولويت 

آخر قرار گرفته است؟ به عنوان مثال در حالي كه رياست 
علي مرادي بر فدراسيون وزنه برداري ارديبهشت ماه سال 
آينده به اتمام مي رسد، ثبت نام از كانديداهاي رياست 
اين فدراسيون چند روز پيش به پايان رسيد و انتخابات 
فدراس��يون هايي مانند س��ه گانه، ناش��نوايان، ورزش 
كارگري، كاراته يا هندبال برگزار شده يا در روزهاي آتي 
برگزار مي شوند اما ورزش اول ايران در اولويت نيست. اما 
مطلب ديگر درباره كشتي اينكه اردوي تيم ملي كشتي 
آزاد بزرگس��الان ايران در حالي از دوشنبه آغاز شد كه 
غلامرضا محمدي از دعوت حسن رحيمي و مصطفي 
حسين خاني خودداري كرده است. مرحله ششم اردوي 
آماده سازي تيم ملي كشتي آزاد بزرگسالان براي شركت 
در رقابت هاي قهرماني آسيا در چين از ديروز، دوشنبه 
تا ۲۶ اس��فندماه در محل خانه كش��تي عبدالله موحد 
مجموعه ورزشي آزادي تهران برگزار مي شود. اين اردو 
در حالي برگزار مي شود كه كادر فني تيم ملي از دعوت 
مصطفي حسين خاني دارنده مدال برنز جهان در وزن 
۷۴ كيلوگرم و حسن رحيمي دارنده مدال هاي طلاي 
جهان و برنز المپيك در وزن ۵۷ كيلوگرم خودداري كرده 
است. حسين خاني در جام دان كلوف نتوانست رضايت 
كادر فني تيم ملي را جلب كند و به عنواني بهتر از پنجمي 
نرسيد، حسن رحيمي نيز چند روز مانده به اعزام به جام 
دان كلوف اقدام به ترك اردوي تيم ملي كرد و حاضر نشد 

در اين جام كشتي بگيرد.

ورزشي
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